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FÖRORD

LARS DALGREN.

Major C. E. Nygren hann ej utgiva mer än den första delen av Karlstads histo
ria. Vid sitt jrånjälle hade han samlat ett myckel omfattande material, men någon 
bearbetning i form av manuskript förelåg ej. Som rätt betydande förarbeten kan man 
dock betrakta de i »Värmland förr och nu» publicerade båda uppsatserna om borg
mästare Ringer och Karlstads domkyrkas äldre historia samt en serie artiklar i Karl- 
slads-Tidningen för år 1932.

Huvuddelen av de nygrenska samlingarna inköptes av Karlslads stad och 
finnas nu deponerade å stiftsbiblioteket. Stadsfullmäktige beslöto sedan att uppdraga 
ål undertecknad alt fullfölja skildringen av Karlstads historia. Under arbetet här
med hade jag även den oskattbara fördelen att få begagna major Nygrens myckel 
fullständiga samling av avskrifter och excerpler ur stadens domböcker. Dessa in- 
gingo ej i vad som förvärvades för stadens räkning, men ställdes av de efterlevande 
beredvilligt till min disposition, för vilket jag uttalar min varma tacksamhet.

Då nu andra delen av stadens historia framlägges för allmänheten, bör särskilt 
en omständighet påpekas. Den vetenskapligt inriktade läsaren torde med en viss 
förvåning lägga märke till alt en särskild förteckning över del otryckta materialet 
saknas. Delta sammanhänger med de nygrenska samlingarnas karaktär. Nygren 
var framför allt samlare och hade sin glädje i all sammanföra allt, som han kunde 
komma över rörande fädernestadens historia. Men han saknade den vetenskapligt 
tränade forskarens sinne för all förse sina fynd med noggranna ursprungsbeleck- 
ningar. För honom var dokumentens sakinnehåll allt. Uppgörandet av en fullstän
dig källförteckning skulle i själva verket ha krävt en ny genomgång i arkiven av hela 
materialet. Delta skulle givetvis ha fördröjt utgivandet avsevärt och ändock varit 
tämligen litet givande. Den med del vanliga sladshisloriska materialet bekante torde 
rätt ofta kunna säga, ur vilka arkivserier uppgifter äro hämtade, och vill någon ha 
absolut visshet, så finnas ju aktstyckena i avskrift eller fotostatkopior å härvarande 
bibliotek och kunna från fall till fall leda till originalens uppdagande i arkiven.

Att jag sall år 1815 som slulgräns för min skildring beror på all jag — tills 
detta arbete en gång kan slutföras med en tredje del — velat skapa en anknytning 
Ull Nygrens arbete: Carlslads historia, omfattande de 50 åren närmast före stadens 
brand 1865.

Karlstad i november 1939.
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KARLSTAD
VID STORMAKTSTIDENS SLUT

Branden 1719 och stadens återuppbyggande.
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arlstad var i själva verket en stad i tillbakagång, redan innan de svåra 
åren under Karl XII:s sista tid kommo och gjorde slut på vad som 
fanns kvar av välstånd. Detta sammanhängde med utvecklingen av 
bruksväsendet i Värmland. Under de sista decennierna av 1600-talet 

hade förmögna borgare i staden blivit ägare till hammare, hyttor och masugnar 
runt om i södra delen av provinsen. Så småningom flyttade de eller deras arv
ingar ut till de uppväxande bruksanläggningarna och blevo hammarpatroner. 
Ej nog med att staden därigenom förlorade en del av sina burgnaste medlemmar, 
det uppstod dessutom ett motsatsförhållande mellan stad och bruksbygd. Genom 
en resolution av den 23/5 1700 fingo brukspatronerna rätt att själva förse sina 
bruk med varjehanda varor samt att mot sina produkter tillbyta sig kol, järn, ved, 
halm o. s. v. Följden blev en handel, som blev staden till stort förfång. »Fort
sätter denna brukspatronernas handel, förestår ovillkorligen stadens ruin», kla
gade man, låt vara med den överdrift, som tillhör de s. k. »besvärens» terminologi. 

Så kom därtill krigsnöden, som visserligen drabbade hela riket, men som 
Värmland särskilt fick känna på under åren 1716—1718, då Karl XII vände 
sina vapen mot Norge. Nu följde »kontinuerliga durchmarscher» och inkvarte
ringar av trupper, varav nämnes särskilt, att konungens, arvprinsens av Hessen 
och holsteinske hertigens hov- och stallstater under långa tider voro förlagda till 
Karlstad samt dessutom generalmajor Leutrums regemente med stab, delar av 
de s. k. tremänningarna och artilleristaten. Utom den tunga, som låg i att bor- 
gerskapet måste släppa till ängar och beteshagar för truppernas hästar, blev man 
utsatt för direkta övergrepp. Särskilt illa beryktat blev Leutrums regemente, 
om vilket det säges, att man därav »haft sådan känning, att den aldrig kan för
gätas, så länge någon man finnes i Karlstad, av vilka man fast värre blivit hante
rad än av någon den grymmaste fiende».1 Dessutom tyngdes borgerskapet av 
ständig vakthållning vid magasin och tyghus. Att tillförseln till staden av livs
medel och annat ej räckte till under dessa förhållanden, är mindre märkvärdigt.

1 Ur ett memorial, daterat d. 21/1 1719. I Stadens arkiv. Vol. Litt. E. pag. 159.
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Borgmästare Ringer klagar i skrivelse till landshövdingen av d. 1/9 1719: »Ej nog 
med att ingen tillförsel är, så att de svälta ihjäl, nu frysa de ock ihjäl av brist på 
ved. Allt vad plank, gärdesgårdar och fähus heter går till vedbrand, sedan trup
perna en gång börjat därmed».------- »Gud förbarme mig», klagar han till sist,
»kan jag sova eller ha någon ro, för det jag skall se, att allting går överända och 
nu mycket värre än förr, min nådige herre»1. Den ringa tillförseln sammanhängde 
väl också med allmogens motvilja mot att ta emot mynttecken som betalning, 
varöver även klagas2. För att råda bot härpå utfärdade landshövdingen i dec. 
1718 en förordning, varigenom lantmännen i vissa härader ålades att forsla in 
förnödenheter till staden och där sälja dem efter en viss taxa. Resultatet blev 
dock klent, och i januari 1719 måste borgarna få lov att själva resa ut på landet 
och göra uppköp. Alaximipriserna skulle dock gälla3. Aled anhopningen av krigs
folk i staden följde vidare en smittosam sjukdom, vari många dogo. Dessutom 
hade staden redan 1716 hemsökts av en större eldsvåda, som lade 36 gårdar i aska.

Utom de trupper, som direkt voro förlagda till staden för längre tid, fick den 
även för kortare perioder härbergera sådana, som voro på väg till Eda skans. 
Så voro Södermanlands och Västmanlands regementen samt 12 kompanier av 
gardet här omkring 10 å 12 dygn. Hantverkarna fingo även för ringa betalning 
åtaga sig allehanda arbeten vid nyssnämnda skans. Att det ej blev mycken tid 
över till att sköta egna angelägenheter, torde vara klart efter det sagda.

Alan summerar i ett förut citerat memorial följderna för stadens vidkomman
de av vad den utstått på följande sätt: »Den är nu i stället för av förmögne bor
gare och dugliga handelsmän merendels populerad med allehanda ståndsperso
ner, som ej förmå bidraga något till stadens kontingents utgörande», och dess
utom med fattiga hantverkare och gemena borgare, »vilka icke för borgare till 
hela ståndets förakt utan snarast som stavkarlar kunna konsidereras».

Så kom som kulmen på det hela branden 1719. Natten till den 1 oktober 
d. å. nedbrann så gott som hela staden. Domkyrka, rådhus, gymnasium, den 
nästan nyuppförda järnvågen och 170 gårdar blevo lågornas rov. Av hela staden 
återstodo endast några gränder i de västligaste och östligaste delarna. Elden 
uppkom i en gård tillhörig jungfru Anna Katarina Grund, belägen i närheten av 
Stora torget. Vid undersökningen angående orsaken kunde någon sådan ej direkt 
finnas. Alla murar i huset hade nyss blivit lagade, och över brygghuset, där elden 
antogs ha börjat, hade intet foder förvarats, utan »allenast litet lövrask, som låg 
på västra sidan om skorstenen, och litet lin, som låg över en bod näst intill brygg
huset på östra sidan». En piga hos jungfru Grund vittnade, att hennes matmoder

1 Efter avskrift i Nygrens samlingar av ett handbrev ur Skrivelser till landshövdingen 
i Örebro, i Uppsala landsarkiv.

2 Magistraten till landshövdingen d. 29/3 1719. Nygrens saml. (efter akt i Uppsala lands
arkiv).

3 Domboken 1719, d. 21/1.
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på morgonen dagen före branden givit henne en skäppa malt, som hon skulle 
brygga åt ett par djäknar, som bodde i huset, samt att det varit eld i bakugnen. 
Både bryggd och bak hade dock varit slut omkring klockan tre e. m. På kvällen 
mellan 10 och 11 hade visserligen de bägge kvinnorna gjort ett besök i brygghuset, 
men, heter det i protokollet, de »contesterade vid sin själs salighet, att de ingen 
gång haft ljuset ur lyktan». Och klockaren Simon Hindricksson, som var den, 
som först varseblev elden, hade ingenting annat att meddela än, att han upp
täckt den mellan 2 och 3 på natten, »då han var hos herr Forssell och slaktade». 
Han hade då sprungit ut på gatan och bett folket omkring stiga upp, varefter 
han gått upp i tornet och börjat ringa1.

Det är klart, att eldsvådan skapade nästan olidliga förhållanden i staden. 
Man fick tränga ihop sig i de få kvarstående gårdarna, så att det bodde tre, fyra 
eller fem hushåll i varje. Borgmästaren, som fått sin gård uppbränd, måste slå 
sig ned på en annan, som låg en halv mil utom staden. Sedan lyckades han i 
staden uppdriva »en nattstuga», som man även fick använda till rådstuga.2 En 
del mindre nogräknat folk passade under branden på att tillägna sig saker, som 
räddats ur lågorna. Dylikt straffades emellertid med drakonisk stränghet. 1720 
dömdes hustrun till en artillerist till döden, därför att hon befunnits inneha en 
under branden bortkommen koppartratt, tillhörig perukmakare Gerhard Zachoun3.

Magistraten rapporterade så snart som möjligt den timade olyckan till hög
sta ort och framställde i sin skrivelse en hel del förslag till undsättning åt befolk
ningen. Så begärde man frihet från kontribution, tull och accis samt boskaps- 
penningar och båtsmanshåll under 12 å 15 år. Vidare begärdes, att timmer till 
husens återuppbyggande skulle till skäligt pris fås från kronoskogarna liksom att 
kronotiondet från Mellan- och Västersysslet skulle anslås till kyrkans återstäl
lande. Slutligen hemställdes, att till förekommande av dylika olyckor i framtiden 
Kungl. Maj:t skulle förordna »någon, som gjorde en ny utritning på de avbrända 
tomterna till att därigenom vinna flera gator samt större tomter». Kungl. Maj:t 
bestämde genom resolution d. zs/i 1720 frihetsårens antal till 8.4 Begäran om 
ny uppmätning av tomterna tycks ej ha föranlett någon åtgärd. Vid samman
träde med borgerskapet den 26/3 1720 meddelas, att därom intet försports, och 
sedan innehålla källorna intet därom5. Däremot erhöll landshövdingen genom 
kammar- och kommerskollegium meddelande om att han skulle tillse, att staden 
»med sten- och icke trähus må återigen efter dess avbrännande väl och sirligen 
uppbyggd bliva». Det var emellertid fromma önskningar. Magistraten förkla
rade sig visserligen dela åsikten, att en bebyggelse av sten vore att föredraga

1 Domboken 1719, d. 10/11 och 14/11.
3 Domboken 1720, d. 22/2.
3 Domboken 1720, d. 23/11.
4 Resolutionen i stadens arkiv.
5 Domboken 1720, d. 2G/3.

Karlstad v i d stormakts tidens



historia

-

12

men framhöll stadens fattigdom och bristen på tegel i stadens närhet. För att ej 
riskera, att tomterna skulle få ligga obebyggda, hade den måst medgiva bebyggel
se med trähus, men hade försökt förhindra alltför tätt byggnadssätt. Dock skulle 
de offentliga byggnaderna återuppföras av sten, »väl och prydeligen», varjämte 
en del hammarpatroner, som ägde tomter i staden, skulle tillhållas att å dem upp
föra stenhus1.

I själva verket var det vid ovan berörda sammanträde mellan magistrat och 
borgerskap i mars 1720 alls ej tal om någon bebyggelse med stenhus. Borgerska- 
pet fick sig förelagt ett förslag till nybyggnadsbestämmelser, varpå svar begär
des till ett senare sammanträde. Innehållet i detta förslag var följande: l:o. De 
avbrända tomterna skulle uppbyggas så, att varje kvarter endast kom att inne
hålla fyra gårdar. De vilkas tomter därigenom rubbades, skulle få ersättning. 
2:o. Om man ej ville gå med på detta, skulle dock bestämmas, att log- och ladu- 
byggnader ej skulle få uppföras å tomterna utan förläggas till särskilda platser 
utanför staden. 3:o. De som ägde mindre än en halv tomt, skulle avstå den till 
grannen mot ersättning av tomt på annat håll. 4:o. Den s. k. »vretmon» (obe
byggt område) mellan tvenne tomter skulle breddas, så att man i händelse av 
eldsvåda kunde komma fram mellan gårdarna med en vattenså. Vidare inskärp
tes, att överhuvud ingen finge bygga å sin tomt, förrän han därom underrättat 
tvenne av rådmännen (Joh. Thingberg och Mårten Rosell), som fingo i uppdrag 
att meddela sökande, »hur han tomta och bygga skall». Överträdelse häremot 
belädes med vite, och om någon tredskades, skulle hans byggnad kunna rivas, 
om den vore »emot dessein». Borgerskapets svar avgavs fyra dagar senare genom 
en deputation på fyra personer. Man förklarade sig i allmänhet vilja bebygga 
tomterna »till heder och prydnad» för staden, men när man kom till enskildhe
terna, motsatte man sig samtliga ovan angivna punkter i förslaget utom den fjär
de. Magistraten svarade å sin sida med att förbjuda bebyggelse å de avbrända 
tomterna, innan man inhämtat landshövdingens vilja2.

Två veckor senare, innan ännu svar anlänt från landshövdingen, inkom bor- 
gerskapet med en ny, enträgen anhållan att få »uppsätta på sina avbrända tomter 
nödiga husrum, varunder de samt deras fattiga hustrur och barn till vintern kunde 
luta sina huvuden». I annat fall hotade man att flytta från staden. Magistraten 
såg sig tvungen till eftergift. »För undvikande att pressa tårar ur deras ögon, som 
härigenom lida kunnat» gav man efter i fråga om de två första punkterna. De 
båda sista däremot höll man fast vid och tillfogade den nya bestämmelsen, att 
två grannar gemensamt skulle hålla en brunn för att kunna släcka uppkommen 
brand, samt att alla måste skaffa sig handsprutor samt tunnor och ämbar3.

1 Magistratens skrivelser till landshövdingen 1721. Efter Nygrens avskrifter ur Uppsala 
landsarkiv.

2 Domboken 1720, d. 26/3, 30/3 och 23/4.
3 Domboken 1720, d. 7/5 och 16/5.

Karlstads stads
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Emellertid kom till sist det väntade beskedet från landshövdingen (det upp
lästes för borgerskapet den 22/0), och det visade sig då, att han vidhöll förbudet 
mot uppbyggande inom staden av logar och lador. För att underlätta genom
förandet därav avstodo borgmästaren och en rådman de områden, som kallades 
borgmästare- och rådmanshagen till plats för byggnader av detta slag. Att det 
var allvar med förbudet, visade man genom att mot slutet av året dekretera, att 
de som byggt lador inom staden, skulle borttransportera dem1. Vid samma till
fälle — landshövding C. Ribbing var då på besök i staden och bevistade samman
komsten — upprepades förbudet mot att bygga, innan magistraten gett sitt sam
tycke. Dessutom uttalades, att den som ej inom tre års tid hade sin tomt be
byggd, skulle vara densamma förlustig. Och slutligen framställde magistraten 
»i ödmjukhet» till landshövdingen en fråga, om ej de »av det ringare borgerska
pet, vilka äro av allsingen förmåga att kunna bygga några för staden anständiga 
hus, men som hade avbrända tomter mitt uti hjärtat av staden, varest de bästa 
husen borde uppsättas, kunde obligeras att för slika tomter taga lösen, enär magi
straten skaffar dem andra platser i stället att bygga sina osynliga hus uppå bak 
uti staden». Till detta gav landshövdingen sitt samtycke.

Förbudet mot uppförande av ladubyggnader inom staden var naturligtvis 
föranlett av den eldfara, de medförde. Det må tilläggas, att förbudet ej omfatta
de stall och fähus. Sådana funnos i stort antal. Visserligen ser man ett och annat 
försök att motarbeta uppförandet därav. Så inlämnades 1720 en protest mot en 
sadelmakaremästare Goldamer, som uppfört en »bakbyggnad», som sades vara 
icke blott eldfarlig utan även »helt oanständig emot de redan uppbyggde hörn
husbyggnaderna». Men då G. förklarade, att den endast omfattade stall och fähus 
och ej var någon till hinders samt erbjöd sig att »till stadens heder och prydnad» 
låta göra en dubbeldörr och en kramlucka åt stora gatan, tilläts byggnaden så
som ej stridande mot förordningen2.

Staden reste sig emellertid ur askan. Redan 1721 var det stora våghuset 
färdigt, 1723 gymnasiet, 1725 det nya rådhuset, 1727 kaplansbostället och 1728 
biskopsgården samt slutligen 1730 den nya kyrkan. Om dessa byggnaders till
komst berättas emellertid i annat sammanhang. I magistratens berättelse om 
stadens tillstånd år 17423 säges, att inga obebyggda tomter finnas och pekas på 
utvidgningsmöjligheter å området mellan kyrkan och östra tullporten. Särskilt 
1730-talet var ett lugnt och lyckligt decennium, och välmågan började återvända. 
Men det skulle ej dröja alltför länge, förrän staden åter drabbades av en svår 
olycka. Åter var det den röde hanen, som vållade den.

1 Domboken, 1720 d. 17/12.
2 Domboken 1720, d. 22/9.
3 Avskrift i Nygrens samlingar efter original bland Skrivelser till landshövdingen i Örebro, 

i Uppsala landsarkiv.

Karlstad vid stormaktstidens slut
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en 22 juni 1752 lades staden ånyo i aska genom en våldsam eldsvåda. 
En skildring av densamma finns i ett protokoll från 1771, således gan
ska långt efteråt men dock given av personer, som varit åsyna vittnen 
till den hemska tilldragelsen. Det heter i densamma: »Uti en hetta, 

som var så stark, att efter däröver behörigen gjorda anmärkningar även på 
andra orter och observatorier i riket den aldrig varit till högre grad stigen, kom 
elden lös, sedan en lika förfärlig torka hela 2 ä 3 veckorna förut kontinuerat, var
av alltså staden på mindre än 7 timmar hel och hållen uppgick i rök och aska. 
Här sprungo nu de olyckliga varom annan och med yttersta livsfara i den ömkans- 
värdaste villrådighet eller sökte dämpa elden dels att bärga något av sin lösa 
egendom, men det förra var omöjligt och det senare nästan fåfängt, ty ehuru 
lösören till en del blevo utur rummen förda, måste dock folket lämna dem i stic
ket, då eld och rök med sådan hastighet dem emottog, att de knappast kunde 
berga livet. De bättre med de sämre utkommo, och de inneliggande lösören till
lika med själva sprutorna, kramvaror och packkistor brunno således upp just 
under händerna på folket, och vad ymkan var icke, att under skränet, jämmern 
och lågan se de så gott som alldeles uppbrända kreaturen söka tillflykt till folket 
att liksom för dem klaga sin nöd, förutom att många inne i husen utan att kom
ma ut uppbrunno. Förrådet, som en var i bästa måtto sökt anskaffa Lill den då 
förestående Persmässomarknad, blev uppbränt, fördärvat och till intet, så att 
de voro få, som sedan vid ett lämpligt tillfälle i lador, risskjul samt jordkojor 
eller mest under öppen himmel hade en beta bröd att dela med den andre. Här 
voro således alla hjälplösa de här voro, allas munnar klagande, allas ögon rinnan
de, allas sinnen förströdda.»

Elden skall ha börjat vid tretiden på natten i guldsmeden Niklas Fernlöfs 
gård. Trots förbud mot elds uppgörande sent på kvällen hade hans tjänstfolk 
tänt eld i brygghuset för att byka kläder, vilket de vid undersökningen om orsa
ken till branden försvarade med att det var bekvämare att förrätta sådant ar
bete under den svala sommarnatten än mitt på dagen. Fernlöf och hans hustru 
hade väckts av pigorna, och då de kommo ut, brann det redan i brygghuset, var
för de låst upp porten och ropat efter vatten och sprutorna. En spruta hade även

av stadsplanen.
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1 Domboken 1752, d. 29/7.
2 Landshövdingen till Kungl. Maj:t d. 27/8 1752. Efter Nygrens avskrift av akt i Uppsala 

landsarkiv.

framförts men ej kunnat uträtta något. En dräng hade sprungit till tornet, men 
i detsamma hade klämtningen börjat1.

Rådhuset, gymnasiet och hospitalet nedbrunno, och på kyrkan fattade elden 
lag i tornbyggnaden och förstörde allt trävirke i densamma, så att klockorna 
föllo ned. Däremot motstod själva kyrkobyggnaden lågorna. Av borgarnas hus 
skonades enligt en uppgift endast ett 20-tal, mest kojor och småhus i sydligaste 
delen av staden2.

Naturligtvis vände man sig till Kungl. Maj:l med anhållan om hjälp till sta
dens återuppbyggande, och den 11 februari 1753 följde resolutionen med anled
ning härav. Till bidrag vid återuppförande av de publika byggnaderna anslogos 
av statsmedel 20,000 dir. smt., fördelade på fyra år. Dessutom gavs särskilt an
slag till gymnasiets nybyggnad. Hur detta skedde, liksom hur kyrkan reparera
des, omtalas i kapitlen om skola och kyrka. Borgarna fingo för återuppförande 
av sina hus tillstånd alt med egna farkoster frakta kalksten från Västergötland 
och avsluta köp därav med allmogen. De som blivit lidande genom branden, 
skulle även under sex år vara fria från alla kronoutskylder med undantag av 
bränneriavgiften. På särskild ansökan förlängdes sedan dessa frihetsår ytterliga
re något.

Efter denna brand upptog landshövdingen frågan om ändring i stadsplanen 
för vinnande av större utrymme och därmed mindre fara för eldsvådor av den 
omfattning, som förekommit. I skrivelse till stadens magistrat av den 28 juli 
säger han sig ha frågat staden i denna sak och omtalar, att borgerskapet samman
trätt den 15:de och 17:de samma månad. Man hade emellertid ej kunnat ena sig 
om något beslut vid detta möte. »En del hade velat förbli vid det gamla, en del 
hade velat, att det ena som det andra skulle ändras till större bekvämlighet». 
Landshövdingen förklarar sig själv dela den senare meningen och säger sig med 
den kännedom han har om stadens byggnadsplan väl förstå, att den med fördel 
skulle på annat sätt kunna regleras, utan att någon skulle förlora därpå. För att 
gå försiktigt fram ville han följa en av magistraten till honom framförd önskan, 
att en person måtte förordnas att jämte magistraten och i borgerskapets närvaro 
göra sig underrättad om alla enskildheter och söka åstadkomma enighet. I över
ensstämmelse härmed befalldes lantmätaren Lorentz Gillberg att bege sig till 
staden. Han försågs med en instruktion, varur följande må meddelas: l:o. Gator 
och tomter skulle så vitt möjligt bibehållas, om gatorna hölle en bredd av 20 alnar 
och tomterna den storlek, »som prövas nödvändig för den åbyggnad och gårds
utrymme, som tarvas, dock utan att därå sätta lada, loge eller förrådshus». 2:o. 
På alla sidor, som gränsade till vatten, skulle vissa platser lämnas obebyggda.
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1 Landshövdingen til] magistraten d. 28/7 1752. Nygrens avskrifter.
2 Domboken 1759, d. 16/7.

3:o. Gränderna finge ej göras trånga, så att husen hängde tillsammans utåt ga
torna. Husen skulle i stället skiljas kvartcrsvis av tvärgator av samma bredd 
som långgatorna. 4:o. Tomter, som voro för små, skulle sammanföras till större, 
varvid de, som miste någon del av sina tomter, skulle få ersättning å annat håll1.

Om arbetet med den nya stadsplanen är ej mer bekant, än att den utarbe
tades av överintendenten Hårleman och stadfästes av Kungl. Maj:t år 1753. I 
lantmäteristyrelsens arkiv finnas förvarade dels en »Grundritning öfwer Carlstad, 
författad af öfwerintendenten herr baron Hårleman 1753, hwarefter Hans Kungl. 
Maj:t resolverat, att staden skall byggas» och dels en kopia av samma aktstycke 
vidimerad av Christopher Faxell och med påteckning, att originalet uppvisats i 
rådkammaren den 18 januari 1753 och approberats. De viktigaste avvikelserna 
från den gamla planen voro, att det gamla kyrkogårdsområdet utlades till bygg
nadstomter och att torget utvidgades åt söder. En detalj i den nya stadsplanen, 
som aldrig kom till utförande, var den ståtliga trädgårdsanläggning, som synes 
öster om kyrkan, med en rund mittplats i korsningen mellan fyra trädkantade 
vägar. Nedanför gymnasiet hade man tänkt sig en, likaledes i sträng stil hållen, 
plantering, belägen symmetriskt i förhållande till gymnasiet och en pendant- 
byggnad till detta.

År 1755 (7/4) överlämnades en »beskrivning över nya stadskartan» av ingen
jör von Hildebrandt till magistraten.

Staden reste sig så småningom åter, i huvudsak bestående av trähus som 
förut. Dock anser sig Mörner i sin ekonomiska beskrivning över Värmland (1762) 
böra giva karlstadsborna »det välförtjänte beröm och vittnesbörd, att de efter 
yttersta förmåga gripit sig an att befordra stadens prydnad med långt större och 
vackrare hus än där tillförene varit». Samtidigt beklagar han emellertid, att ej 
sten kommit till användning som byggnadsmaterial i större utsträckning. Mot
viljan mot att bygga stenhus får ett typiskt uttryck år 1755. Då hade domkapit
let framhållit önskvärdheten av detta byggnadssätt å de tomter, som upplåtits 
å förra hospitalsplatsen, detta för att skydda kyrkan och det nya skolhuset mot 
eldfara. Detta väckte emellertid gensagor, i vilka det påstods, att om så bestäm
des, »skulle dessa tomtplatser för evärdliga tider få förbli obebyggda». Det är då 
ungefär den plats, där det s. k. annexet till läroverket nu ligger, som det gäller.

Gatorna tycks man efter branden ha blivit något mer noga med. 1759 till
håller magistraten en del husägare att omedelbart stensätta sina gator, eljest 
skulle det bli gjort genom magistratens försorg men på de tredskandes bekost
nad2.

Till sist må meddelas ett protokollsutdrag, som ger en rätt talande bild av 
de svårigheter, branden 1752 medförde, särskilt för den fattigare delen av befolk-

Karlstads stads historia
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i Domboken 1765, d. 20/3.
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ningen. Den 20 mars 1765 inlämnade en person vid namn Elis Månsson en skri
velse till magistraten, vari det heter, »att den genom kunglig resolution verkställ
da lantmäteriutstakningen efter branden nödgat honom gå ifrån sin avbrända 
tomt, och kostnaden och tidsutdräkten med att uppföra någon byggnad på den 
honom jämte Nils Skragge tilldelta delen skulle i hans fattiga och sjukliga till
stånd bli alltför kännbar». Han hade därför träffat överenskommelse med sin 
granne, handlanden Erik Nornberg, som blivit ägare av Månssons förra tomt, 
»där», heter det, »både finns grund att bygga på och tvenne spislar, som kunna 
upplagas». Enligt denna överenskommelse skulle han få »bygga på sin tomt om
kring sina spislar och nyttja i sin livstid». F. ö. skulle Nornberg få så stor del av 
tomten, han önskade. Överenskommelsen hade ingåtts redan 1753, fastän den ej 
tidigare inlämnats till magistraten1.

Branden 1752
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STADENS GÅRDAR UNDER

cn stadsplan, Karlstad fick omkring år 1673 (jmfr. del I, sid. 44), gällde 
i stort sett ända till 1865. Ändringarna 1753 voro, som vi sett, rätt 
obetydliga. Stadsområdet slutade söderut vid nuvarande Drottning
gatan och österut med det gamla »lagberget» eller Herrgårdsområdels 

östra sluttning, d. v. s. ungefär där nu posthuset ligger. De enda bilder, man 
har att tillgå från 1600-talets slut, äro kapten B. O. Schmolls år 1692 gjorda 
direkta avritning samt den med ledning härav komponerade bilden i »Suecia 
antiqua», båda återgivna i detta arbetes första del.

Den centrala delen utgjordes av kvarteren längs västra älvgrenen ovanför 
bron. Där låg vid tidevarvets början kyrkan med sitt spetsiga torn. Omedel
bart söder därom var gymnasiet. Vid Stora torget låg rådhuset, vars torn reste 
sig till ansenlig höjd, och vars väggar upptill pryddes med listverk. Nämner man 
så våghuset nere vid älven, så har man fått med alla stadens större offentliga 
byggnader.

Vi skola nu försöka orientera oss i 1700-talets Karlstad och begagna oss 
därvid av de tvenne i detta arbete återgivna kartorna, av vilka den senare, av Jonas 
Brolin, anger gatornas namn, och den förra, av ingenjör Ch. Roman, upptager 
namnen på dem, som 1696 ägde de olika gårdarna. (Den sistnämnda återgiven i 
del I sid. 80). Nordstaden var den förnämsta av stadsdelarna. Där bodde magi- 
stratspersoner, skolans och kyrkans män och övriga borgare av större betydenhet 
i samhället, både handelsmän och hantverkare. Denna prägel behöll nordstaden 
till långt in på 1800-talet.

Tomten n:r 1, längst ut på udden mellan älvgrenarna, var superintendentens 
gård. Den utökades 1720 med bredvid liggande två tomter, av vilka n:r 2 till
hörde lektorn och kyrkoherden Erik Carlgrund. N:r 3 hade på 1660- och 1670- 
talet varit borgmästargård. 1697 fick tullinspektören Sven Skragge fasta på den, 
och vid tiden för branden var den mäktiga änkeprostinnan Sara Carlheim, ägar
inna av Våxnäs, dess innehavare. Hörntomten mitt emot biskopstomten, vid 
Norra Torggatan, hade på 1670-talet tillhört superintendenten Kilander och om
kring sekelskiftet häradshövding Erik Schreuder, adlad Gyllenflycht. Hans änka 
sålde den till mågen, fältläkare Daniel Noreen, som till skydd mot älvens över-
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i Magistratsprotokollct för d. 31/3 1741.
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svämningar lät uppföra en kaj på tomtens norra sida1. Efter Noreens död inköp
tes gården av prostinnan Elisabet Frykman. 1761 övertogs den av vågmästaren 
Salomon Kruskopf, efter vilken sonen Nils Gustav övertog både vågmästar- 
sysslan och gården. Han bodde dock långa tider av året på Ulleberg i landsför
samlingen, som han likaledes ägde.

Granngården, N:r 5, hade av superintendenten Broman inköpts som änke
säte åt hustrun. Det var ett tvåvånings trähus med torvtak och gaveln vänd åt ga
tan. Änkebiskopinnan synes dock rätt snart ha lämnat staden, och sedan går
den några år stått obebodd, inköptes den av stadens blivande borgmästare L. J. 
Ringer, som dog här 1755 efter att för andra gången ha sett sitt hem gå upp i 
rök vid branden 1752. Arvingarna sålde gården till handlanden Niclas Krus
kopf. 1786 förvärvades den av hattmakaren och rådmannen Erik Petter Berg
ström, efter vars död 1808 den åter kom i den Kruskopfska släktens ägo.

N:r 6 och 7 voro först sammanslagna till en tomt. Dess förste ägare var sanno
likt stadens förste justitieborgmästare, Mattias Pleningsköld. Efter hans död 
såldes den stora gården till handelsmannen Gustav Clareen, efter vilken sonen 
Johan så småningom kom i besittning av hela gården. Denne var ålderman för 
skomakarskrået och en mycket aktad man. Vid sidan av skomakeriet drev han 
även gästgiveri. 1747 delades området i två tomter. Å båda anlades senare 
garverier.

Brcdvidliggande tomt beboddes i mitten av 1600-talet av lektor Haquinius 
Hellichius, i dagligt tal kallad »mäster». Han var gift med en dotter till borg
mästare Olov Spak och farfar till den från Gustav HI:s statsvälvning bekante 
kaptenen Abraham Hellichius. Omkring 1697 köptes gården av guldsmeden och 
rådmannen Johan Fredrik Straub, som avled där 1713. Sönerna sålde den till 
kollegan Jakob Hofgren, som var dess ägare, då den vid branden 1719 jämnades 
med marken. Hofgren hade ej medel att återuppbygga den utan fick sälja den 
till Katarina Using, mor till den mäktige Nils Borgström, brukspatron å Borg
vik. Den nybyggda gården såldes tio år senare till domkyrkans byggmästare 
Christian Haller, som bodde där ända till sin död 1759. Sedan övergick den till 
klockaren Jonas Ullgren och efter dennes död till karduansmakare Olof Gullström.

Hörntomten, N:r 9, tillhörde 1696 kämnären Bengt Åman, styvson till råd
mannen och brukspatronen på Gunnerud Lars Åman. Efter hans död var gården 
föremål för process mellan Bengt Åmans änka och en rådman A. Eek, gift med 
en dotter till Lars Åman. Efter branden 1719 köptes den av garvarmästare 
Johan Didrik Seger. 1752 brann gården ånyo, varefter tomten köptes av kollega 
Olov Wigelius, som lät uppföra ett litet rödmålat hus med fasad mot Dikesgatan. 
Senare innehades tomten av brukspatron Johan Kolthoff, som 1768 sålde den

Stadens gärdar under 1700-talet
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till lektor Daniel Lagerlöf. Under 1790-talet var ägaren en kapten H. C. Wenner- 
stierna.

Norr om kvarteren öster om biskopsgården låg det s. k. Garvarelandet, egent
ligen ett riktigt sumphål, där garvarna torkade sina hudar och garvade dem i 
nedgrävda kar. När namnet uppkom, är omöjligt att fastställa, men man kan 
nog gissa på slutet av 1600-talet. Den redan omtalade Dikesgatan hade sitt namn 
av ett i densamma gående dike, som förr utgjort gränsen mellan kungsgården 
och staden. En träbro eller snarare spång ledde över diket, och när man passerat 
denna, befann man sig på hertig Karls gamla marker, vid den tid det nu är fråga 
om utlagda till tomter och bebyggda.

De båda närmaste gårdarna bortom Dikesgatan blevo under 1700-talet 
bebyggda med garverier. Hörntomten hade mot slutet av 1600-talet tillhört 
komministern i Segerstad och f. d. kaplanen i Karlstad Petter Carlman. Avon 
under den tid han verkade i Segerstad, bodde han kvar i sin lilla gård och gick 
varje söndag, vinter och sommar, till och från sin kyrka. En uppgift på 1696 
års karta, att hans änka ägde gården, synes visa, att han dött före 1698, som 
Hammarin uppgiver. Den som upprättade garveri på gården, var logarvaren 
Abraham Seger, som genom gifte kommit i besittning av densamma. Vid 1800- 
talets början bodde där en garvare Claes Borre. Tomten bredvid, N:r 11, bebod
des på 1720-talet av garvaren Johan Gönner och på 1730-talet av garvare Seger.

N:r 12 inköptes av änkan efter kopparslagare Petter Zander, som ägde bred- 
vidliggande tomt. I början av 1800-talet drev en Lars Hoffstedt kakelugnsma- 
keri i N:r 13. Även de följande två tomterna ägdes och beboddes av hantver
kare. N:r 16 kräver ett ögonblicks uppmärksamhet. Det var den beryktade 
»Bihl-krogen». Innehavaren, Nils Bihl, var egentligen åkare till professionen men 
höll även en krog, där enligt uppgift stadens och landsbygdens värsta slödder 
samlades, och i vars närhet man aldrig gick säker. Sista tomten å denna sida om 
Dikesgatan upptogs till stor del av det berg, av vilket än i dag lämningar finnas 
bakom varmbadhuset. Arrestvaktmästare Erik Hagström, som bodde här vid 
1800-talets början, lät här uppföra ett tvåvåningshus, som kallades »Berggården».

Vi ha nu kommit till stadens yttersta del åt detta håll. Vända vi och gå 
Stora Herrgårdsgatan tillbaka, så ha vi på höger hand de nu skildrade gårdarna. 
Det må, innan vi gå vidare, påpekas, att den nuvarande Herrgårdsgatan tillkom 
1865, och att det förut fanns två gator med detta namn, den nyssnämnda Stora 
Herrgårdsgatan norr och Lilla Herrgårdsgatan söder om den nuvarande. De 
tre första tomterna till vänster, om vi följa Stora Herrgårdsgatan tillbaka, ägdes 
mot slutet av 1700-talet av rådman Zander, stadens stora tomtspekulant. Det 
bör framhållas, att områdena borta i dessa trakter, som tidigare legat längst bort 
i stadens utkant, efter kyrkans uppbyggande på sin nuvarande plats givetvis 
fingo ett betydligt stegrat värde. Tidigare hade de båda sista av dessa tre tomter,

K a r l s t a d s s i a d s h i s l o r i a
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N:r 20 och 21, ägts bl. a. av läraren vid barn- och fattigskolan Anders Wenner- 
holm. En ganska utförlig skildring av alla tre tomterna förekommer i ett proto
koll för d. 13/4 1778.

Den något större gården N:r 22 ägdes 1719 av en sämskmakare, men 1743 
blev rådmannen Lars Wennersten, en av stadens rikaste män och ägare bl. a. 
av Sanna herrgård, ställets herre. Vid sin död (1754) efterlämnade han en be
hållning i boet på över 5,000 daler smt. Änkan var således ett gott parti och 
gifte också redan året efter om sig med stadsfiskalen i Vänersborg Lars Jeansson. 
Vid arvsskiftet efter »rådmansänkan Wennersten», som hon kallas i protokollen, 
delades kvarlåtenskapen, till vilken då även hörde tomterna 23 och 24, mellan 
flera personer. Men 1771 ägdes samtliga dessa tre tomter av perukmakare Pihl- 
gren. Dennes änka, född Wennersten, gifte om sig med sin gesäll Petter Gagner och 
fortsatte att driva rörelsen. Hörntomten N:r 25 ägdes på 1730-talet av tenngju- 
tare Lars Berg och vid århundradets slut av brukspatron Jakob Roman.

På andra sidan Dikesgatan låg en ganska märklig gård. Den innehades 
vid seklets mitt av gymnasieadjunkten, sedermera lektorn Elov Seidelius, som 
emellertid 1759 sålde den till prosten Erik Eurén1. Denne anlade på sin tomten 
liten prydlig trädgård, som väckte kännares uppmärksamhet. I sin dagbok från 
en resa i Värmland år 17972 skriver Samuel Liljeblad: »E. m. 18 juli hälsade jag 
på Lektor Eurén och hans mor, i vars trädgård, ehuru trång, jag såg vackra 
planteringar både av blomster och träd. I bland andra förnöjde mig att se gångar- 
ne garnerade med primula veris.------------En vacker berså av Lonicera capri-
folium var ock planterad, vari vi hade nöjet att äta. Äpplen voro i gott ämne på 
träden. Alla träden voro av kärnor uppdragne. Omkring planken voro plante
rade Daphne Mezereum, som nu stodo med sina röda bär». I detta sammanhang 
må även omnämnas, att samme Liljeblad på ett annat ställe i dagboken säger, 
att »på alla gator, som voro räta och rymliga, voro nya hus, mest två våningar 
höga».

Den närmast bredvid liggande tomten N:r 28 lades 1785 till den Eurénska. 
29 och 30 förenades omkring 1750 under en ägare, guldsmeden Niklas Warncke. 
Denne, som enligt en 1736 uppgjord förteckning över borgerskapets näring och 
hantering var en man, »som driver väl och berömmeligen sitt hantverk», lydde 
först under Göteborgs skrå men blev slutligen ålderman för Karlstads guldsmeds- 
skrå. Efter branden 1752 uppförde han ett stort tvåvåningshus, som befann sig 
i användbart skick ännu, då landshövding af Wibeli där inflyttade 1813. Warn
cke måste emellertid 1768 avträda sin egendom till sina borgenärer. Huset in
ropades på auktion av lektor Johan Ågren, och efter honom tillhörde det kon
sistorienotarien Per Alstedt till 1813.

i Se E. Euréns Dagbok, »Värmland förr och nu» 1927 sid. 78.
- »Värmland förr och nu» 1924.
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Hörntomten vid Stora Herrgårdsgatan och Norra Torggatan tillhörde släk
ten Tholerus. I ett rödmålat envåningshus bodde här tre generationer rådmän. 
Den förste var Johan Tholerus, död 1701. Hans änka skaffade sig och sina barn 
uppehälle genom att i den lilla men välbelägna gården öppna en vinkällare; man 
kan nog antaga, att mången, som hade sin väg förbi till någon av de förmögna bor
garna i närheten, passade på att där tömma en remmare spanskt eller ett stop öl. 
Vid hennes död övertog sonen Erik gården, varvid vinkällaren flyttades till annat 
håll. När Erik Tholerus kommit i stadens tjänst, köpte han gården N:r 79 vid 
Stora torget, dit han sannolikt flyttade. Vid hans död 1743 övertog sonen Tomas 
N:r 31, som han emellertid senare sålde till rådman Lidback, som förut ägde den 
bredvidliggande tomten 32.

Den stora, oregelbundna tomten N:r 33 blev på 1780-talet landshövdingeresi
dens, i det att landshövding J. G. Uggla inflyttade dit efter att förut ett flertal 
år ha bott i N:r 171. Vid köpet ville helt naturligt Uggla ha sin tomt uppmätt, 
och resultatet av denna mätning ger ett talande bevis på tidens bristande nog
grannhet vid reglering av tomter och gator. Det befanns nämligen, att lands
hövdingens tomt mot gatan mätte 311/2 alnar men enligt karta endast skulle 
vara 231/2. Den norr därom liggande mätte 341/2 men skulle vara 45 och den 
i söder 17 alnar mot riktiga 141/2. Boningshuset var av ansenlig storlek, i två 
våningar och vitmålat. Det var byggt efter branden 1752. Uggla dog 1798, och 
1806 såldes huset till hovrättsnotarie D. E. Dryselius.

Gå vi nu runt hörntomten åt Lilla Herrgårdsgatan, i vilken åtminstone tid
tals var krog, så ha vi mitt på kvarterets sida ett hus, som vid 1700-talets början 
ägdes av lektorn och prosten Magnus Carolinus. Det brann 1719 men återupp
byggdes och kom 1738 i lektor Nils Spaks ägo. Efter honom inflyttade lektor 
Johan Fryxell, som även ägde de bägge närmaste tomterna N:r 36 och 37. Då 
Fryxell 1761 blev prost i Fryksdalen, inköptes tomterna av lektor B. Antons- 
son. Ett verkligt lärarhem! N:r 36 hade under 1600-talet varit postkontor, i det 
att postmästare Johan Valnaeus bodde där.

Nästa kvarters hörntomt mellan Lilla Herrgårdsgatan och Dikesgatan mot
svarade ungefär den plats, där nu Betlehemskyrkan står. Där var garveri; 
rester därav kommo f. ö. i dagen vid grundgrävningarna till kyrkan, i det att en 
del gamla kar framgrävdes. Vid den bredvidliggande lilla tomten stanna vi ett 
ögonblick. (N:r 39). Där bodde sedan 1713 en man med det för Karlstadsför- 
hållanden egendomliga namnet Mattias Woiwood. Det var en sachsisk krigs
fånge, som efter slaget vid Fraustadt 1706 sänts över till Sverige. Inalles lära 
25 sådana ha kommit till Karlstad, varibland en löjtnant. Woiwood stannade i 
staden och ingick äktenskap. Efter hans död drev änkan krogrörelse i gården. 
De övriga tomterna i kvarteret (40—43) beboddes ursprungligen av småhant
verkare, körkarlar och annat fattigt folk, men efter kyrkans uppförande ändra-

Karlstads stads historia



23

des, som tidigare antytts, förhållandena. Mot 1700-talets slut ägdes t. ex. hörn
tomten N:r 43 av lektorn och riksdagsmannen Olof Spak. Efter hans död 1806 
köptes den av professor Per Köhlmark.

I kvarteret mitt emot vid Lilla Herrgårdsgatan bodde bl. a. i N:r 45 en tid 
skaparen av vår gamla vackra östra bro, byggmästaren Anders Jacobsson. (Hu
set låg ungefär på nuvarande församlingshusets plats). I början av 1800-talet 
hade J. R. Antonsson här stadens första bokhandel. N:r 46 var den s. k. Pancke- 
gården, som efter 1719 ägdes av handelsmannen och skutredaren Erik Panck, 
som även inköpte bredvidliggande N:r 47, som efter branden 1719 stod öde så 
länge, att magistraten satte i verkställighet hotet att taga tillbaka tomter frän 
ägare, som ej bebyggde dem. 1746 måste Panck emellertid gå i konkurs, och hans 
egendom gick under klubban.

Mera betydande gårdar vid den del av Lilla Herrgårdsgatan, som låg mellan 
Dikesgalan och Norra Torggatan, voro N:r 50 och 52. Den förra ägdes avtvenneväg- 
mästare av släkten Porat, far och son. Sonen, Jonas Porat, dog 1729, och änkan 
måste lämna gården till gäldenärer. N:r 52 var en verklig storgård med utmärkt läge 
i hörnet vid Torggatan. Den tillhörde under 1600-talet släkten Kolthoff, men kom 
1713 i fältskären Mattias Noreens ägo. Efter branden 1752 stod den en tid öde 
men inköptes 1755 av Jakob Jäger, som där uppförde en vacker byggnad.

Norra Torggatan var stadens bäst bebyggda gata. Snett emot förra tomten 
låg N:r 53, ytterst av tre för sig liggande gårdar med förnämligt läge mellan kyr
kan och biskopskvarteret. Den hade antagligen tillhört borgmästaren Gustav 
Börjesson, vilkens dotterdotter var gift med bankokommissarien Johan Carl- 
heim, som 1696 står som gårdens ägare och dog tre år senare. Änkan skänkte 
1709 gården till mågen, magistern och sedermera lektorn Gabriel Magnelius. Efter 
hand försvann så gott som hela denna tomt genom Lilla Herrgårdsgatans fram
dragande över densamma ned till älven. I stället lades till N:r 53 delar av det 
gamla kyrkoområdet. År 1763 förekommer i magistratsprotokollen en rättegång 
mellan å ena sidan ägarna av N:r 53 och å den andra ägarna av N:r 79, som låg 
söder om den förra. Striden gäller ersättning för förlorad mark vid Stora Torgets 
utvidgning norrut. Ägarna av 53-an yrka bl. a. på ersättning för flyttning av sina 
källarvalv samt på grund av deras förra tomts »bekvämlighet och situation» 
samt bättre stensättning. I utslaget säges, att prosten Magnelii arvingar genom 
magistratens resolution av den is/n 1754 kommit att mista gården N:r 53 på 
grund av Lilla Herrgårdsgatans och Norra Torggatans reglerande och därför 
fått fullt vederlag av gamla kyrkogården samt kontant ersättning för stenval
vens nedtagande och uppsättning. Magistraten lät dock sterbhusdelägarna få 
ytterligare en del av kyrkogården av 17 alnars bredd åt Norra Torggatan och 80 
alnar mot älven. Troligen på 1770-talet avyttrades ena hälften av tomten till 
handelsmannen Anders Lidback, vars sterbhus ägde den år 1793.

Stadens gårdar under 1700-talet



Karlstads

Kvarstående 1700-tals hus vid gamla Skutbyggaregatan (nu: Fredsgatan).

24

Den mellersta av de tre ovannämnda tomterna, N:r 54, kallades på 1600- 
och 1700-talen allmänt för »Fryksdalsgården» eller Cameenska gården, därför 
att den en gång i tiden tillhört Sven Elfdalius, som före sitt superintendentskap 
var prost i Fryksdalen. Den torde ha undgått branden 1719, möjligen skyddad av 
den stora trädgård, som upptog södra delen. De Cameenska arvingarna sålde i 
början på 1700-talet den stora tomten, som innehöll ej mindre än 6,238 kv. alnar, 
till en häradshövding Holein, varefter den delades i två. År 1735 återförenades 
de båda gårdshalvorna, i det rådman Erik Tholerus erhöll fasta på hela N:r 54 
för sin »käresta» (hustru), Anna Lisa Åman. Två år senare hade konsistorienota
rie Haquin Rudeen tillhandlat sig gården, som nedbrann 1752.

Tomten N:r 55 ägdes 1696 av arvingarna till Arvid Kolthoff. 1713 säges en 
»magister Petter» vara ägare. Med största sannolikhet avses härmed Petrus 
Kiellin, vice pastor i Karlstad 1697 och sedermera kyrkoherde i Bolstad. Efter 
den efter branden 1752 genomförda regleringen köpte den lärde prosten och 
lektorn Nils Spak båda tomterna 54 och 55, ett helt litet kvarter för sig, omgivet 
på tre sidor av gator och på den fjärde vettande mot älven. Han uppförde å nord
östra delen ett långsträckt envåningshus av trä och åt älvsidan nödiga uthus.
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Återstoden var trädgård. Två år efter Spaks död bortbytte hans änka gården 
till apotekare Petter Freudenthal emot N:r 75, varigenom apoteket flyttades hit 
från sistnämnda tomt på Kungsgatan. Freudenthal kom 1779 på obestånd, och 
gården övergick till Värmlands läns nye landshövding, baron J. G. Uggla, vilken, 
som vi sett, bebodde tomten N:r 33 mitt emot och använde dessa tomter som 
trädgård. 1799 ägde handelsmännen Gustav Kjellander och Sven Wennbergs 
barn hälften var. Före sin död hade den senare låtit uppföra den stora tvåvånings- 
byggnad, som stod kvar intill branden 1865, och där landshövdingarna af Wibeli 
och Wingård samt lagmännen och landssekreterarna B. G. Kleman och Fl. F. 
Oldevig efter varandra bodde. Det var ett av stadens ståtligaste hus, av ungefär 
samma typ som biskopsgården, med ett väldigt brutet tak av skiffer och en an
senlig trappa av sten, som upptog en god fjärdedel av gatubredden. Övre vå
ningen innehöll 9 rum och kök, den nedre var av den genom huset gående för
stugan delad i två lägenheter, vardera på fyra rum.

Skildringen har nu fortskridit så långt, att vi från Stora Herrgårdsgatan 
längs älven begiva oss till den gamla kyrkans område, vilket ännu vid branden 
1752 ej blivit indelat till tomter med undantag av att rådman Tholerus fått en 
tomt i utbyte mot sin gamla. Efter 1752 utlades den gamla kyrkplatsen, kyrko-
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gården och gymnasie- 
området till tomter. 
Söder om kyrkplatsen 
och utökade, så alt de 
bildade Kungsgatans 
norra sida, lågo tom
terna 56, 57 och 58. 
57-an ägdes av den 
märklige »directeuren» 
Carl Jakob Heublcin, 
»Hybelejcn» kallad. 
Ilan bodde där dock 
sällan själv, utan hade 
den för det mesta ut
hyrd. N:r 58 var råd
hustomten, varom be
rättas i annat sam
manhang.

Vi äro framme vid 
Stora torget, som ef
ter eldsvådan 1752 ut
vidgades norrut på be
kostnad av en del tom
ter. Dess norra del be
gränsades sedan av 
tvenne till utseendet 
alldeles lika hus, råd
man Tholerus’ på den 

gamla kyrktomten belägna och N:r 59, som mot 1600-talets slut ägts avrådman
nen Magnus Ekebohm och under 1700-talet bl. a. av revisionssekreterare C. G. 
Löwenhjelms omyndige son Karl Gustav. Bägge husen voro vitmålade två
våningshus med skiffertak, det östra med frontespis åt såväl torget som Norra 
Torggatan. Ä den söder om sistnämnda hus belägna hörntomten mellan torget 
och Kungsgatan uppfördes vid sekelskiftet 1700—1800 av brukspatron Sven 
Kolthoff stadens första trevåningshus (N:r 60). I början av 1800-talet var detta 
uthyrt till en person vid namn Syk, som där höll krog på nedre botten och schweit- 
zeri en trappa upp. 1816 klagas över att huset var synnerligen misskött.

De följande gårdarna på Kungsgatans norra sida (N:r 61—68) voro mesta
dels obetydliga hantverkshus. I hörnhuset vid Dikesgatan (N:r 64) fanns stadens 
första och länge enda »peruquestuga». Hörnet mitt emot (ungefär där Monséns
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möbelaffär nu ligger) upptogs vid 1800-talets början av ett rödmålat tvåvånings
hus med front mot Kungsgatan, varifrån en granittrappa ledde in. Det var upp
fört av lektorn Elof Tegnér, äldre broder till skalden. Han bodde här till sin död 
1815. De båda tomterna närmast kyrkan kommo någon tid efter branden 1752 
i släkten Lidbacks ägo. Vända vi nu våra steg i riktning mot torget igen, så ha 
vi först hospitalet (N:r 69) och komministergården (70), om vilka talas i annat 
sammanhang. De närmaste två gårdarna voro hantverksgårdar utan egentlig 
märkvärdighet. N:r 73, hörnhuset mellan Kungs- och Dikesgatorna, var åter ett 
tämligen stort hus, som 1713 ägdes av handlanden Johan Grund. Längre fram 
ägdes det av stadssekreteraren Gustav Nildman. I 75-an låg apoteket, innan 
apotekare Freudenthal, som förut omtalats, bytte bort tomten mot N:r 54—55; 
han fick för resten då lämna en mellanavgift på 3,000 daler smt. Mot slutet av 
1700-talet flyttades f. ö. apoteket tillbaka till Kungsgatan.

Vi äro nu åter framme vid torget. Hörntomten mellan detta och Kungs
gatans södra sida (N:r 76), som 1696 ägdes av rådman Lars Åman, inköptes 1705 
av Abraham Eek, även han rådman men dessutom en av Värmlands mäktigaste 
hammarpatroner. Slutligen tog han avsked från rådmanssysslan och flyttade 
från staden. Gården kom 1731 till rådmannen och källarmästaren Carl Buchau.
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Efter hans död 1743 tillhörde den växlande ägare, men inköptes vid 1800-talets 
början av bergsrådet Niklas Arfwidsson, som här uppförde stadens största pri
vathus. En flygelbyggnad på varje kortsida gav komplexet intryck av något än 
mera storartat. Mitt på huvudbyggnaden var en stor stentrappa. År 1813 dog 
Arfwidsson, och hela hans förmögenhet måste avträdas till borgenärer. Gården 
blev 1822 landshövdingeresidens.

Innan vi gå vidare, måste några ord ägnas åt tomtförändringarna vid torgets 
utvidgning åt söder efter branden 1752. En jämförelse mellan kartorna visar, 
att vid tiden för uppgörande av Brolins torget sträckte sig i söder ända fram till 
Tingvallagatan. Utvidgningen hade skett på bekostnad av N:r 85, hörntomten i 
korsningen av Tingvalla- och Södra Torggatan, den norr därom liggande delen 
av N:r 77 samt hela den ursprungliga tomten N:r 78, som låg på andra sidan 
gatan. För att icke dessa tomtnummer skulle försvinna, skedde en omreglering, 
så att N:r 78, 79, 80 och 81, som haft sin största utsträckning i norr och söder, 
kommo att samtliga läggas vid torget.

N:r 79 innehades vid omregleringen av släkten Tholerus, som fick i ersätt
ning en tomt å gamla kyrkogårdsområdet. Tomten N:r 80, som efter omregle
ringen kom att ligga i anslutning till torget, ägdes 1696 av madam Sara Carl- 
ström. Senare ägdes den av rådman Bengt Gustav Forsell. Efter hans död 1777 
såldes den till handlanden Erik Frykman, som 1808 uppförde ett tvåvånings
hus, i vars nedre botten han inredde en av stadens större speceriaffärer. En 
sådan tillkom även i gården bredvid, rätt naturligt, sedan dessa tomter efter tor
gets utvidgande fått bra affärsläge. Sista tomten å Tingvallagatans norra sida, 
med utsikt över det s. k. Salttorget och älven, hade ett vackert läge. Dess förste 
kände ägare var hammarpatronen på Björkefors och Gårdsjö och rådmannen i 
Karlstad Torbern Nildman. Han var en av stadens rikaste män i slutet av 1600- 
talet, men hans änka avled på 1730-talet i fullständig misär. De hårda åren under 
Karl XII:s sista tid ha väl förstört deras välstånd. Huset kan ej anses ha svarat 
mot tomtens läge. Troligen har det byggts före branden 1752 och skonats av 
denna. Nedre våningen var av sten, och över denna hade uppförts en av timmer. 
Enligt traditionen skulle bottenvåningen ha varit rester efter en kyrkan en gång 
tillhörig byggnad, men något bevis härför finns ej. Husets framsida var vänd mot 
Kungsgatan, och dess åt Salttorget vettande sida var åtminstone i äldre tider 
en slags baksida. Nedre våningen hade endast ett fönster åt detta håll. Troligen 
vid tiden för branden 1719 inflyttade en kommissarie Engelbrekt Warg. En 
dotter till denne var gift med den Nils Alberg, som bodde där vid sin död 1768. 
Är 1792 var doktor J. H. Ekman gårdens ägare.

Vid Tingvallagatan, N:r 87 och 88, låg vid mitten av 1700-talet stadens gäst
givargård, som innehades av källarmästaren Jan Wennberg. Denne dog 1810, 
varefter gården inropades av brukspatron Herman Lennartson, som i sin tur
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sålde den till regementsskrivaren Jan Niklas Ruus. Denne åtog sig i tio års tid att 
hålla ej mindre än 20 hästar mot en årlig summa av 2,000 riksdaler banko.

Söder om Tingvallagatan låg sydstaden, bebodd av fattiga hantverkare och 
delvis löst folk samt bestående huvudsakligen av små rödmålade kåkar. Tvärs 
igenom stadsdelen gingo Skepparegatan och Västra och Östra Hammarviksga- 
torna, korsade av, från öster till väster, Dikesgatan, Södra Torggatan, Salttorgs- 
gatan och Skutbyggaregatan. Tomterna voro små, och som gårdarna i allmänhet 
erbjuda föga intresse, skola endast några få här beröras.

På södra sidan av Tingvallagatans östra del, tomt N:r 96, bodde efter bran
den 1752 en Erik Löf, som var vaktmästare vid kronoarresten men fick avsked 
1767 på grund av de ideliga rymningar, som skett från häktet allt från 1763. 
Efter sitt avsked övergick han till gästgiverihantering, vilken han, efter vad det 
sågos, skötte till belåtenhet. Sin tomt sålde han redan 1762 till mantalskommissa- 
rien Severin Bagge. Intill hörntomten på andra sidan Dikesgatan låg ett gammalt 
rödmålat tvåvåningshus, uppfört på 1750-talet. Här bodde vid sekelskiftet 
musikdirektören Johan Westman (f. 1760, d. 1840), som var stadens klockare 
från 1795.

Ett undantag från regeln, att tomterna i denna del av staden voro små, ut
gjorde N:r 104, hörntomt vid Södra Torggatan, som i stället var en av stadens 
större. Den tillhörde 1696 guldsmeden Johan Friedrich Straub och taxerades 
sagda år till ej mindre än 2,266 dr. smt. Efter Straubs död 1713 såldes den för 
900 rdr. smt. Överstelöjtnantskan Maria von Nackreij bodde där 1747, då hon 
sålde gården till sadelmakare Jakob Ranström, som i sin tur sålde den till han
delsmannen Anders Andersson. Den senares son, Olof Andersson, var en av sta
dens rikaste män och ägare till flera tomter. Han var farfar till grundaren av 
Karlstads mekaniska verkstad, G. Adolf Andersson. Hans hjälpsamhet och miss
lyckade spekulationer bragte honom emellertid på fall, och han dog fattig 1807. 
Hans gårdar övertogos av assessor Storck, som ägde dem till 1816.

Å tomten mitt emot å östra sidan om Södra Torggatan byggdes 1805 det 
s. k. »Assembléhuset».

Vid södra sidan av den öppna platsen vid älven nedanför Västra bron lågo 
några gårdar bebodda av mera kända personligheter. I N:r 112, den andra i ord
ningen från Salttorgsgatan, bodde lektor Petter Hoflander till sin död 1697, då 
arvingarna delade tomten. Enligt de Besches karta 1713 ägde jungfru Catharina 
Schröder hela området. 1755 såldes gården till stadskassör Johan Faxell. I huset 
bredvid bodde i början på 1700-talet magister Anders Piscator.

Vi avstå från att söka orientera oss bland alla de kåkar, som fyllde de allra 
sydligaste kvarteren i staden. Namn som »Anders bergbrytare» (i N:r 148) eller 
»Jan murmästare» (i N:r 150) beteckna ofta invånarna, såvida ej i stället ett ök
namn kommer till användning som t. ex. »Duvper». Ibland har gården fått ett
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genom tiderna fastsittande namn efter ägarens yrke. Ett exempel är »gamla 
pottmakaregården», vilket ännu i slutet av 1700-talet skall ha varit den vanliga 
benämningen på ett hus, där Nils Larsson potlmakarc skall ha bott nära hundra 
år tidigare. I N:r 156 och 157 fanns en av de många krogarna, vilken kanske bör 
nämnas av den anledningen, att innehavarinnan, jungfru Eva Holts, skali ha 
varit »Sola i Karlstad». Någon gång kunde det hända, att ett hus stod tomt utan 
all tillsyn, sedan ägaren av någon anledning gett sig av. I ett protokoll från år 
1728 heter det t. ex. om en gård: »Ingen vet, var Lars Jönsson (ägaren) är, ingen 
är i hans gård, varken brandvakt eller annat, som av honom presteras skall, var
för buntmakaren Clementz tillätes flytta in, till dess Lars kommer tillbaka, då 
han äger överenskomma om hyran». Huruvida Jönsson någonsin kom tillbaka, 
är okänt. En och annan öde tomt användes som trädgårdstomt av personer, 
som bodde på annat håll i staden. Så var t. ex. under 1700-talet fallet med den 
stora tomt, som å 1696 års karta bär namnet Sven Skragge (vid Västra Hammar- 
viksgatan).

Ett synnerligen illa beryktat ställe var den s. k. Björnkrogen å tomt N:r 160 
och 161. Den förestods mot århundradets slut av smeden Alexander Björns 
hustru Greta Sofia Björn. Själen i det vilda liv, som här fördes, var madam Björn 
själv, som oupphörligt var i delo med rättvisan för stöld och andra brott. År 
1818 står hon i husförhörsboken antecknad såsom fälld till 418 dr. 24 sk. bko. i 
böter samt till uppenbar kyrkoplikt. Hennes slut blev hennes levnad värdigt. 
Hon dog nämligen i arresten 1832.

Av de gårdar, som i detta kapitel behandlats, finns som bekant knappast 
något kvar till våra dagar. Nere vid Älvgatan stå dock kvar några 1700-tals- 
hus (kv. »Almen»). De finnas ej upptagna å Bomans karta, men några återfinnas 
på Brolins. I mitten av 1700-talet uppfördes den s. k. Grevgården, som har 
sitt namn efter sin byggherre, greve Carl Gustav Löwenhielm (f. 1732, d. 1788). 
Den var förr rödmålad men har senare vitmenats.

Till sist må nämnas, att där Klaraborg nu ligger, uppfördes på 1770-talet 
brännerihusen efter Gustav III:s befallning om husbehovsbränningens upphörande.

Söder och öster om detta bebyggda område lågo borgarnas kålgårdar och 
betesmarker. För övervakande av riktig »hägn och stängn» kring dessa förord
nades av magistraten särskilda personer1.

För att komma inom stadens område hade man att passera genom en av 
tullportarna, om man kom landvägen. Sjöfarande skulle angöra sjötullen. Tull
portarna lågo en vid vardera bron, den östra på södra landfästet av östra bron, 
den västra däremot på andra sidan älven från staden räknat. Sjötullen låg, där 
bebyggelsen vid hamnen slutade (nuvarande Älvgatan). Västra tullen byggdes
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1728 av byggmästare Ekel, som därför erhöll 100 dr. smt. och förband sig att 
»göra det försvarligt och väl, som det bör vara»1. Den östra skall ha ombyggts 
vid samma tid av mäster Christian Haller. Förut säges den ha legat »mellan ber
get och kyrkbacken»2. 1729 fick »unge målaren mäster Alård» 50 dr. smt. för mål
ning av bägge tullportarna och anbringande å dem av konungens namnchiffer3. 
Efter branden 1719 byggdes ingen tullstuga vid sjötullen. Generaltullarrende- 
societén infordrade 1739 förklaring häröver, och anfördes då, att tullnärerna 
haft sina gårdar därbredvid och sålunda själva jämte tull- och accisskriva- 
re betjänat sig av rum i dessa. 1761 anlades ett tullhus på Orrholmen.

I

i
I
I
!
i
i
■

i Domboken 1728, d. 15/7.
- Framgar av domboken för 1751, d. 10/G, då med anledning av en tvist om några kål

gårdar fyra namngivna personer under ed intyga detta.
3 Domboken 1729, d. 30/4.





\ /4-ZZ A'ttn.‘.7 | I

l" ■
».A x

1.1

<•

/
i. -i.

k’*/"' :.i

/ i. -

1.

z. I l

I

/

i

Karlstads omgivningar.

L^z

i 
'A

./. rjfiVjafifr r/1

/ tw/yvAAw.y

•t h

. rS

X -
Xf/zz/^V

ai.
i ■

\

I
/

' c)c*f.
y/oftr \ 
Jn/tJ/jpf

_ nini

C//,’r<r åad.» 

■ fy tryt/'.

1. A

J

-7X.

■ t

»*u//
*■*«

v53z^?-
5/%Z.« 

✓/////.

Ä.A.M • • *, ; 
............... «•»’•'

V

K AM.

Q'kr/tfårr/fy 

y^fetre^ 

\ 
’ ’• '

^tT^r

■ Q'

*■

"Wz...

,.-•• 7 (\

o .
I / 

J1**

,;i
■■ <

.

. .-/VW 
J/ft

'■ l’Z/
• • - ~/zzzZzz<^zz

- ■ "l

Li \O6kt

*. .f' • IZl /TXZX^ <

w"
1*...

••.Vf. ■. IM...

slf-'- 0-

v ’xv’
IM..
It

i

7 <

Q,,' >
7) ''Jergri .->

...'<;.t ' . • .

■•//

// .

;V^/’

“Av*' 1

Itfj...

ldu 
it.... a«-u

.Ät.- *■••

Q/M
C/IRLSTAD

. Xk'fd.ryc tf /t/to.
XA^f/yrrtr/fn .''/ty

J V .•' .Xuttfrt/tt // XI. ' 
f

4^^.»

<7.^t

V4®*’“»!:.. U

11- X

C^vzz^‘Y^
I lk ’V i •

!»• A.





OCH BROAR

33

Karlstads stads historia I, sid. 66 ff.
Domboken 1761, d. 10/G.
Domboken 1772, d. 14/12.
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2 
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ör de områden utanför den egentliga staden, som tillhörde densamma, 
redogöres utförligt i första delen av detta arbete1. Den enda egentliga 
förändringen däri under här ifrågavarande period var, att staden äntligen 
kom i besittning av Våxnäs. Innan vi övergå till en redogörelse härför, 

skola några notiser lämnas om de närmast intill staden liggande områdena.
Strax sydost om Lagberget, ungefär i den trakt, där nu fängelset, flickskolan 

m. fl. byggnader resa sig, låg den s. k. Tyggården, som fått sitt namn därav, att 
under Karl XII:s krig mot Norge här uppförts ett tyghus. Egentligen var det 
endast några träskjul, som emellertid fingo stå kvar och ännu i början av frihets
tiden tjänade som förvaringsplats för tross och utredningspersedlar för Värm- 
landsdelen av Nerke-Värmlands regemente. 1725 säges tyghuset vara mycket 
förfallet, så att de därstädes förvarade persedlarna fördärvades av dropp och 
väta. Fyra år senare överfördes därför alla »artilleri-, arkli- och ammunitions- 
effekter» till Vänersborg. 1737 beslöt borgerskapet att å sagda område, »uppå 
tyghusberget», låta uppföra en s. k. kölna samt en badstuga jämte rum för den, 
som skulle sköta desamma. Vid protokollet för den 22 mars 1759 finnes ett syne- 
instrument av tvenne rådmän över anläggningen i fråga. Byggnaden synes ha 
varit försedd med fyra fönster, två upptill och två nedtill, och området närmast 
omkring den var inhägnat med en gärdesgård. Samma år anhöllo arrendatorerna 
om tillkännagivande från predikstolen, »att kölnan och rökbadstuvan nu äro i 
stånd till vars och ens betjäning». Denna Karlstads första offentliga badinrätt
ning synes ha medfört, att en viss bosättning skett å Tyggårdsområdet, förmod
ligen i form av krogar och förlustelseställen. 1761 klagar nämligen guldsmeds- 
åldermannen Warncke jämte några andra över »att mycken oordentlig levnad 
skall hållas på Tyggården hos dem, som därstädes fått frihet sig nedsättja, var
igenom tjänstefolk och ungdom ofta få tillfälle att till sina husbönders och för
äldrars missnöje och otjänst föra ett otidigt leverne»2. 1772 nedbrann den nu 
omtalade kölnan3.

O
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Ett stycke ovanför östra bron ligger det för alla Karlstadsbor välbekanta 
område, som kallas Hyttan. Detta namn förekommer redan under 1700-talet, 
förmodligen är det betydligt äldre. Där var vid den tid, vi nu behandla, garveri. 
1736 fick garvarmästaren Sven Strokirk tillstånd att uppföra verkhus på planen 
vid älven intill Erik Perssons på Hyttan. Denne Strokirk efterträddes sedan av 
J. A. Seger. Den sistnämnde blev 1761 instämd av stadsfiskalen med yrkande, 
att han skulle riva ned den loge och de två foderlador, som han byggt å den s. k. 
Hyttan vid älven. Han tycks dock ha haft sina papper klara (protokollet nämner

Karlstads stads historia
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a = tyghus, b = brädskjul. d = öppna platser, e = bostäder.
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en hel del handlingar, som han uppvisat), och förmodligen fick han ha byggna
derna kvar. Den i förbigående nämnde andra personen, som bodde på Hyttan, 
Erik Persson, var död 1760. Detta år anhöll rådman Per Allström alt få köpa 
hans område. Magistraten beslöt då att höra Perssons änka. År 1763 instämdes hon 
för att visa med vad rätt, hon bebodde ett staden tillhörigt område. De papper, 
hennes ombud, klockaren Jonas Ullgren, uppvisade, upplysa om att redan under 
1600-talet garvare varit bosatta å Hyttan.

Herrhagen var under 1700-talet en skogbeklädd kulle, där borgare hade be
tesmarker. 1736 talas om »intressenterna i Herrhagen», som uppräknas till ett 
antal av 28. De beslöto sagda år att indela jorden i fyra hägnader avdelade av 
fem gärdesgårdar. En del av dessa intressenter voro personer, som vid nya kyr
kans uppbyggande måst avträda sina kålgårdar i och för utläggande av kyrko
gården. Enligt beslut av år 1727 fingo dessa nämligen ersättning på Herrhagen.

Våxnäs hade i början av 1700-talet uppdelats i tvenne egendomar, 3/1 man
tal Stora Våxnäs och 1/1 Lilla Våxnäs. Det förra tillhörde familjen Gyllenspetz 
och det senare rådman Johan Palmgren, efter vars död änkan, Anna Greta, f. 
Magnelius, bebodde stället. Våxnäsområdets läge, stötande intill stadens hamn
område, hade länge gjort det eftertraktat av borgerskapet, men alla försök att 
komma i besittning därav hade misslyckats. Man kastade då i stället blickarna 
på en annan egendom, Kroppkärr, som till 1735 innehades av kronobefallnings- 
man Beyer. Efter dennes död lyckades staden utverka, att Kroppkärr förpan
tades Lill densamma. Egendomens användning bestämdes 1743 på följande sätt. 
Större delen utarrenderades på sex år till ett bolag för tobaksodling; mindre delar 
användes till mulbete eller uppdelades på tomterna. Förvärvet av Kroppkärr 
blev dock snart en missräkning, i det tobaksbolaget gick i konkurs, och staden 
hade svårt att få några större inkomster av området.

Även Stora Våxnäs blev en missräkning för sina ägare, familjen Gyllenspetz, 
och 1758 inköptes det av ett konsortium bestående av borgmästaren Arvid Rosell 
och dennes broder, handlanden Mårten Rosell, samt tobaksfabrikören Erik An
dersson Sjöberg. Året därpå (d. 20/1 1759) inlämnade köparna till magistraten 
en skrivelse, vari de sade sig ha förvärvat egendomen på grund av dess stora värde 
för staden och hemställde, att magistraten skulle förhjälpa dem »att få detta 
hemman under okvald besittning och stadens jurisdiktion, dock med det förbe
håll, att det intet förbyter sin säteri och frälsenatur». Själva ville de förbinda sig 
att aldrig »det från staden eller dess borgare avyttra». På dessa något dunkla 
propositioner vägrade emellertid borgerskapet att ingå, men förklarade sig önska 
inlösa säteriet »för den summa, som intressenterna givit, samt med någon skälig 
summa som ersättning för deras besvär». Konsortiet förklarade sig villigt att 
sälja en tredjedel av området för inköpspris, varpå emellertid staden förklarade 
sig ej reflektera. Däremot bjöd man 15,000 dr. för det hela; inköpspriset för in-

Slädens ij 11 e r 0 m r å d e n och broar
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i Domboken 1761, d. 2/11. 
Domboken 1760, d. 25/9. 
Domboken 1761, d. 17/10.

tressenterna var 14,000 dr. Med detta anbud förklarade sig borgmästaren nöjd, 
men med hans kompanjoner kunde ingen uppgörelse träffas. Beträffande den 
förres tredjedel i egendomen uppgjordes däremot köpekontrakt. Köpeskillingen 
bestämdes till 5,000 dr. smt. Tillsvidare skulle borgmästaren få arrendera om
rådet mot en årlig avgift av 200 dr. De båda andras vägran att gå med på den 
föreslagna uppgörelsen med staden upptogs naturligtvis ej vidare nådigt. Sekre
teraren Carlqvist förklarade, att de måste anses ha kränkt stadsprivilegierna, 
och borgerskapet uttalade någon tid senare, att det tyckte »deras förfarande 
icke visat någon välmening mot staden»1. Sin åstundan att komma över även 
de andra två tredjedelarna av Stora Våxnäs visade man genom att upptaga frå
gan därom bland besvären till 1760 års riksdag. Man motiverade sin begäran 
med att på området »varjehanda plantering kunde verkställas och däribland 
även rapset och mullbärsträd»2.

Emellertid vållade det gjorda inköpet av borgmästarens andel mycket tras
sel. Staden stämdes jämte ägarna av de övriga två tredjedelarna av en fänrik 
Otto Gyllenspetz, som fordrade återbördandet av samtliga 3/4 delar av Stora 
Våxnäs, varjämte inteckningshavare gjorde svårigheter med inlösen av slädens 
andel i deras fordran i Våxnäs. Man beslöt vända sig till stadens riksdagsman, 
assessor Reinhold Antonsson, med anhållan om benäget biträde. I dennes hjärna 
föddes då en plan, som i korthet gick ut på att staden i stället för Våxnäs skulle 
söka förvärva Kroppkärr, vilket kunde antagas skola bli lättare, eftersom denna 
egendom tidigare innehades som förpantning av staden. Antonsson själv skulle 
försöka komma över Stora Våxnäs, och sedan skulle ett byte ske mellan honom 
och staden av egendomarna. Så långt var ju planen tämligen enkel, men den för
knippades med mycket invecklade transaktioner beträffande de ekonomiska frå
gornas ordnande. Då staden hade svårt att komma ut med lösensumman för 
Kroppkärr, skulle denna erläggas av Antonsson, som skulle behålla egendomen 
som pant, tills han erhölle betalning3. Sedan han inlöst Stora Våxnäs, skulle 
detta överlämnas till staden, efter det värdering skett av bägge egendomarna. 
Betalningen till Antonsson skulle ske på det sättet, att han fick utkvittera den 
bevillning, som vid riksdagen kunde komma att beviljas staden som hjälp efter 
den 1752 timade branden. Man kan förstå, att de 24 äldste funno »den skedde 
propositionen något betänklig», men man gick dock med på densamma, i det man 
uttalade, att man hyste det förtroendet till herr assessoren, »det han, i den hän
delse någon betydlig behållning för honom skulle bliva, han då torde ihågkomma 
staden med något understöd av behållningssumman till hamnens upprättande 
i Skoghall eller våg- och mätarehusinrättningen». Vid återkomsten från riks-
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dagen kunde också Antonsson meddela, att staden genom kunglig resolution 
av den 28 sept. 1762 fått tillstånd att lösa Kroppkärr med dess hemman Svin
bäcken för att emot detsamma tillby ta sig Våxnäs säteri eller något annat hem
man nära staden eller också framdeles behålla det.

Antonssons förbindelse rörande Våxnäs var av följande lydelse:
»Undertecknad försäkrar härmed och vid heder och ära förbinder mig att, 

sedan överjägmästaren välborne herr Leonhard Adam Roos på mig transporterat 
dess ägande andelar uti Våxnäs säteri, emot 24,000 dr. smt, så upplåter jag det
samma till Karlstads stad, så fort det uti byte emot Kroppkärr av herr borg
mästaren och högbemälde magistraten bliver påfordrat, varvid ett visst värde 
kommer att bägge egendomarna åsättas och differensen därefter staden av mig 
att gottgöras. ------------

Höglunda den 3 sept. 1762.

År 1763 träffades slutligen en detaljerad överenskommelse av följande inne
håll1: Antonsson överlämnade till staden de inlösta andelarna av Stora Våxnäs 
och det underliggande torpet Hultet och betalade en mellanavgift av 4,000 dr. 
smt. I vederlag erhöll han Kroppkärr med hemmanen Svinbäcken, Bodalen, 
Bråten och Rosendal samt flera lägenheter »med alla de rättigheter, staden nu 
härtill haver».

Ärendet kunde således tyckas ha förts till ett för staden gynnsamt slut. 
Men så var icke fallet. Ännu åtskilliga år figurerar det i protokollen. 1765 in
fordrade landshövdingen magistratens förklaring, hur den ansett sig kunna ho
nom. oåtspord gå med på bytet Kroppkärr—Våxnäs. Samma år var saken även 
föremål för behandling vid riksdagen, i dess kammar-, ekonomi- och kommerse- 
deputation. Antonsson, vars stjärna vid denna tid var i nedgående på grund av 
det myckna trasslet kring hans befattning med rådhusbygget, fick försvara sig 
mot beskyllningar för egennytta. Han erbjöd sig att för sin del låta hela bytes
affären gå tillbaka2. Detta önskade man emellertid ej, men däremot begärde 
borgerskapet 1766, att han snarast möjligt skulle befria Våxnäs från inteckningar 
och skaffa vederbörlig stadfästelse å bytet3. Det förra av dessa krav uppfylldes 
också redan samma år. Det senare behandlades vid ett besök av landshövdingen 
i juli 1766. Protokoll av den 2-4/7 d. å. meddelar, att landshövdingen lovat bese 
både Kroppkärr och Våxnäs »samt sig därefter angående bytets fastställande 
yttra». Säkerligen har han också givit sitt samtycke till detsamma efter detta 
besök, ehuru i för mig tillgängliga handlingar intet direkt beslut kunnat finnas.

Finns i original i stadens arkiv. Vol. Litt. D pag. 35-1.
Domboken 1765, d. 18/5.
Domboken 1766, d. 30/1.

Stadens ytterområden och broar
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Sedan staden sålunda kommit i besittning av Stora Våxnäs, gällde det att 
bestämma, hur förvärvet skulle utnyttjas. Överläggning därom hölls med de 24 
äldste den 23 augusti 1763, och den allmänna meningen tycks ha varit, alt jor
den borde uppdelas på borgerskapet, ehuru något beslut ej fattades. Året därpå 
(d. i!>/:<) inlämnades emellertid ett »projekt till delning av Stora Våxnäs». En
ligt detta skulle magistratspersonerna liksom de av borgerskapet, som hade hus 
och tomter, få del av jorden i förhållande till sin andel i herredagspenningarna. 
På detta sätt skulle prästerskapet och ståndspersonerna uteslutas. Emellertid 
kunde ingen delning komma till stånd, innan området uppmätts av lantmätare. 
Tillsvidare beslöts i september 1764, att det skulle läggas till utmark, och en del 
gamla hus rivas och användas till rådstuvuved. Något senare bestämdes vissa 
områden åt magistratens ledamöter. Borgmästaren skulle bl. a. ha trädgården 
och rådmännen torpet Hultet. Borgerskapet skulle enligt beslut 1765 få släppa 
sina kreatur på den s. k. Storängen. Uppmätningen verkställdes 1767 av lant
mätaren Hiltebrandt, och beskrivningen var färdig 1768’. 1769 omtalas, att 
arvodet för förrättningen var inalles 470 dr. smt2. 1771 uppvisade borgmästaren 
karta över Stora Våxnäs och bestämdes, att den ej skulle få utlånas, utan skulle 
Hiltebrandt göra ett annat exemplar, som kunde nyttjas vid förefallande behov3.

Delningen skedde under år 1768, då hela området skiftades i tio lotter. För
rättningen gav anledning till en mängd tvister och massor av skrivelser, men en 
närmare redogörelse för desamma torde sakna allmännare intresse.

I det föregående är omtalat, att hemmanet i/i mantal Lilla Våxnäs till
hörde en rådman Johan Palmgren. Dennes änka, Anna Greta Palmgren, råkade 
i ekonomiskt trångmål, och åtskilliga underhandlingar fördes mellan staden och 
henne om inköp av även denna del av Våxnäs. 1764 överlädes t. ex. om detta 
ämne bland borgerskapet, och året därpå hembjöds direkt området till staden 
för ett pris av 15,000 dr. smt, dock utan att något köp kom till stånd. 1767 för
klarade man sig emellertid beredd att köpa det för 12,000 dr. Dock var detta be
slut ej enhälligt. Rådman Tholerus opponerade sig och uttalade farhågor för att 
stadens utökning skulle leda till att riksdagen komme alt ålägga den ett väsent
ligt ökat båtsmanshåll4. Någon affär blev ej heller nu utav, och då fru Palmgren 
1768 frågade om utsikterna för ernående av en uppgörelse, beslöt man uttala, 
att hon finge sälja området till vem hon ville, då borgerskapet ej vågade inlåta 
sig på köpet på grund av kassans ställning. Däremot tycks landshövdingen ha 
varit av annan mening, ty vid besök i staden samma år framhöll han, enligt pro
tokoll av den 25/7, att man ej borde försumma att inköpa Lilla Våxnäs »i an-

Hiltebrandts beskrivning finns i fotostatkopia i Nygrens samlingar, originalet i gencral-

Domboken 17G9, d. 5/7. 
Domboken 1771, d. 27/1. 
Domboken 1767, d. 4/7.
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seende till den nytta staden därav kunde ha». År 1770 låter borgmästaren an
teckna till protokollet (d. 27/10), att han gjort allt, vad han kunnat, för att Lilla 
Våxnäs skulle komma i borgerskapets ägo, men att andra borgares oginhet bi
dragit till att saken gått om intet. Under här ifrågavarande period kom ej heller 
denna del av Våxnäs i stadens ägo.

Då vi nu övergå till att tala om stadens broar, må först ett litet tillägg göras 
till framställningen om detta ämne i föregående del av Karlstads historia. Där

Slädens ytterområden och broar
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rcdogörcs utförligt för tillkomsten av både västra och östra bron, men någon 
antydan om, var de legat, ges ej annat än den, som ligger i namnen. Sedan major 
Nygrens arbete skrevs, har emellertid ett fynd gjorts, som visar, att östra bron 
en gång haft ett annat läge än nu. Vid arbeten i samband med Tingvallabrons 
tillkomst (april 1934) påträffades nämligen i älvbottnen tvenne stenkar, vilkas 
läge och byggnadssätt framgå av bifogade skisser. Som synes har den bro, varav 
karen äro lämningar, legat ett bra stycke ovanför den nuvarande östra bron, med 
riktning från östra Hyttan till Sundsta. Sannolikt härröra stenkaren från den bro, 
som blev färdig år 1618. Läget stämmer också bra med den antydan därom, som 
Gyllenius ger, då han 1618 skriver, att han lämnade staden »om Herregärden 
öffver Carlsbergh och Nije bron». Man kan även jämföra härmed ett tidigare ytt
rande av Gyllenius från 1637, då bron ännu ej fanns. Han säger då: »i Sundsladh 
läto wi färia oss öffver ählfwen till staden». Sannolikt har väl bron byggts i när
heten av det ställe, där man redan tidigare brukat färdas över.

Under den period, vi nu behandla, hade båda broarna ungefär sitt nuvarande 
läge. Det var för borgerskapet en lika svår som viktig angelägenhet alt skydda 
dem mot älvens översvämningar under vårfloderna. Varje vår skar älven in på 
bägge stränderna, och det kunde hända, att broarna blevo nästan oanvändbara 
på grund av alt landfästena voro helt kringflutna. Särskilt svåra översväm
ningar förekommo 1728 och 1735. Vårfloden 1728 säges ha kostat många männi
skor livet och avbrutit all körförbindclse både åt väster och öster, så alt posten 
måst ro sig fram. Stadsborna påstås ha måst använda båtar för alt komma från 
den ena dörren till den andra. Båda broarna blevo så skadade, all man befara
de, att de skulle alldeles falla ihop. Från år 1735 omtalas, alt i Älvdalen fallit 
så mycket snö, alt man måst sätta snöskor på hästarna, för att de inte alldeles 
skulle sjunka ned. På våren detta år uppbådades även allmogen i Karlstads 
härad för att tillsammans med stadsinvånarna skydda broarna medelst ris, 
torv och sten. Vid detta tillfälle var det särskilt västra bron, som hotades. 
Man befarade ett tag, att hela landfästet skulle sönderslås.

Mot slutet av 1750-talet började östra bron på allvar förfalla; i protokollen 
talas mycket om dess »ofärdighet». Underhållet var uppdelat på staden och an
gränsande landsbygd, så att staden svarade för en del av bron och landskommu
nerna för en annan. Detta förhållande vållade lätt slitningar, i det alt vardera 
parten gärna ville påstå, att det var motpartens del, som var särskilt bristfällig. 
1759 anmälde magistraten för landshövdingen, att den del av bron, som lands
bygden skulle underhålla, var så förfallen, alt den var farlig för resande. Ungefär 
två år senare androg kronobefallningsman Engholm, att stadens del var så usel, 
alt resande »bryta benen av sina hästkreatur, som aldrig skall ha hänt på landets 
andelar». På denna anklagelse svarade borgerskapet förbittrat, att »därest sta
dens andel vore så usel, som Engholm anfört, så är det nog besynnerligt, att denne
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nitiske och uppmärksamme ämbetsman icke längesedan givit landshövdingen 
sådant vid handen, helst man ingalunda kan föreställa sig, att någon hövlighet 
mot magistraten därutinnan hållit honom tillbaka»1.

Emellertid togs från och med 1760-talet frågan om nybyggnad av östra bron 
upp på allvar, vilket kanske sammanhänger med att den 27 mars 1759 en ny man, 
byggmästaren Anders Jacobsson, fick fullmakt på brobyggmästarsysslan i Värm
land. Bland 1759 års brevkoncepter finns en skrivelse från magistraten till lands
hövding Alörner, vari meddelas, att företrädaren i detta ämbete, Aron Bryngels- 
son, avlidit 1758. Om Jacobsson säges i samma brev, att han hjälpt kapten Carl- 
berg och därvid »vist sin insikt och färdighet». Magistraten tvekade ej att rekom
mendera honom, »emedan ingen här i staden och möjligen i orten häromkring 
gives, som därtill är så fallen och skickelig, vilken dessutom är en stilla, flitig och 
arbetsam yngling, av vilken staden och orten varjehanda tjänster i byggnadsvä- 
sendct kan hava att förvänta»2.

Den 6 febr. 1760 insände magistraten till K. Bfhde av brobyggare A. Jacobs
son uppgjord ritning jämte beskrivning och kostnadsförslag till nybyggnad av 
östra bron och meddelade dessutom, att staden tänkte börja arbetet med sin 
brodel före nästkommande vårflod. I slutet av mars kom landshövdingen på 
besök i staden, varvid överlädes om, hur trafiken över älven skulle ordnas under 
brons ombyggnad. Borgerskapet frågade, om man kunde få upptaga någon av
gift för överfraktande av folk och varor, vilket landshövdingen menade vara rätt 
och billigt, om endast stadsbor och andra, som voro skyldiga att underhålla bron, 
undantoges. Emellertid blev under sagda år ingenting annat åtgjort med bron, 
än att sten framfördes. Den 4/2 1761 uppdrogs åt tvenne personer att besiktiga 
denna, vars mängd samma dag uppges till 700 lass. Den 10 juni s. å. befalldes 
borgerskapet »att ofördröjligen besörja om östra brons iståndsättande, till dess 
man fram efter Persmässan kan komma att begynna arbetet med stadens andels 
murande av sten». Under arbetets fortgång skulle färjförbindelse anordnas, och 
den 14/9 anmälde Jacobsson, att färjan var färdig, varför samma dag taxa be
stämdes för överfart. De genom färjningen inflytande penningarna skulle använ
das till betalning av färjan och ersättning åt dem, som skötte densamma. Senare 
utbjöds färjningen på entreprenad, i det handelsmännen Nils Kruskopf och Bengt 
Lagergren (d. 30/9) fingo kontrakt med staden att mot erläggande till stads- 
kassan av 200 dr. kmt. få ombesörja överfarten och uppbära de fastställda avgif
terna. 1763 övertogs entreprenaden av tullskrivaren Isop Ibsorius. Från skyldig
heten att erlägga bropenningar undantogos s. å. Alsters sockens prästgård och 
gästgiveriet i Busterud, så Lillvida att vid resa därifrån till staden och tillbaka 
endast skulle betalas för enkel tur.

1 Domboken 1761, d. 8/5.
2 Jacobsson var vid denna tid 27 är gammal.
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Om fördelningen av arbetet mellan de brobyggnadsskyldiga och om bygg
nadssättet rådslogs på ett möte å rådhuset i Karlstad den 10 juli 1761, vid vilket 
närvoro ombud från staden samt Fryksdals, Kils och Älvdals härader samt Nyeds 
socken. Beträffande byggnadssättet innehåller protokollet följande1. Lands
hövdingen hade föreslagit, att alla brokar genast skulle göras av sten. Men detta 
vågade man sig ej på på grund av ovisshet om bottnens beskaffenhet. I stället 
beslöts, att stenpelare skulle byggas endast där berget direkt anträffades; i övrigt 
skulle användas träkar, vilka senare skulle ersättas med stenpelare och samman
bindas med valvbågar, när de uthärdat pålitliga prov. Allt stenarbete liksom 
arbete under vattnet skulle ske på gemensam bekostnad, varemot träarbetet och 
överbyggnaden skulle delas på brobyggnadsskyldige efter hemmantalet. Man 
beräknade kunna bygga tre kar eller stenpelare per år, och att arbetet skulle vara 
färdigt 1765. Åt byggmästaren bestämdes en ersättning av 500 dr. smt., och skulle 
han vara skyldig att anskaffa sten, tjära, näver, järn, spik o. dyl., vilket skulle 
kontant betalas. »För att vara mera försäkrad om god ordning och drift vid den
na vidlyftiga, grundliga och kostsamma byggnad», heter det till sist, »bör en 
sammankomst efter överenskommelse mellan kronobefallningsmännen och an
dra vederbörande utlysas till en viss dag under påstående persmässomarknad, 
så länge arbetet påstår, då brobyggaren bör visa, huru de mottagna medlen och 
materialier äro använde, om någon och vilka brustit i sina skyldigheter och då 
även beslutes om alla kontanta utgifter och tillskotter».

Arbetet tycks ha börjat den 2 november 1761, då enligt protokollet bro
byggaren tillsades att begynna med norra brokaret, och stadens 24 äldste själva 
begåvo sig till bron för att göra några dagsverken »till lindring för kassan i dess 
dryga utgifter». Det gick dock i fortsättningen ej så snabbt som beräknat. 1763 
ursäktar sig Jacobsson för att han varit länge borta från staden och förklarade 
detta ha berott på att han anbefallts besiktiga andra broar. 1765 erinrades han 
om att bron skulle vara färdig instundande sommar, vilket han lovade. Så sent 
som 1769 blev han vid vite ålagd att »ofördröjligen upptaga och fortsätta med 
östra brons förfärdigande». Samma år inlämnade han räkning å sitt arbete med 
stadens andel av bron slutande på 334 dr. smt. 1770 upplyses, att Jacobsson in
alles fått i arvode för bron 1,200 dr. smt, vilket de äldste funno vara alldeles för 
mycket, men protokollet tillägger: »Som brobyggarens villkor äro knappa, så att 
man ej av honom kan vänta någon återbetalning, så må det förbliva vid vad han 
redan uppburit, dock med det villkor, att då nu hans arbete för Våxnäsbron och 
östra bron är betalt, honom skall åligga att hålla hand därå, att östra bron i vad 
som ännu återstår, varder fullkomligen färdiggjord och det utan vidare betalning 
än vad, som till arbetsfolket kommer att erläggas».
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Vad västra bron angår, må nämnas, att den vid branden 1752 skadades 
men återställdes, varefter i handlingarna endast vanliga underhållsåtgärder om
nämnas. 1766 säges dock, att den snart tarvar att bliva ombyggd. I samband 
därmed ifrågasatte borgmästaren, om ej bron borde flyttas, så att den komme 
mitt för Stora Herrgårdsgatan, där den skulle komma att stå strömrätt och på 
bättre grund. Någon ombyggnad av denna bro kom dock ej Lill stånd under den
na period.

Utom de båda stora broarna hade staden åtskilliga smärre, som väl delvis 
endast voro enkla träbryggor över diken o. dyl. Ett par dylika funnos å den s. k. 
Dikesgatan, vidare omtalas Galgbergsbron, Våxnäsbron (över Våxnäsbäcken) 
m. fl.

Stadens ytterområden och broar
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STADENS RÅDHUS

■xr- -yTd branden 1719 blev även rådhuset lågornas rov. Från dec. detta år finns 
% / en anteckning om vad som gick förlorat av husets inventarier. Det var 
% / följande: »Konung Karl Gustavs och dess drottnings porträtter, borgcr-

V skåpets fana av sidentyg och broderad, en himmel av siden med silkcs- 
fransar över rådstugubordet, de kartor, som 1683 förfärdigats av lantmätare 
Järnfelt över stadens ägor och tomter, en stor fyrkantig måltunna av koppar, 
en kappe därtill av koppar, trenne tavlor över högt salig Kungl. Majestäts 
aktioner tillhöriga sekreterare Hedengren, ett slags svärd, musköter för tremän- 
ningsregemente, vilka voro insatte på kämnärskammaren, några sprutor, som voro 
utsökta för stadens utägor, bord, stolar, skåp, kistor och det mera av träbråte, som 
fanns däruppe. Lagmanskistan med lagmansrättens handlingar brann, en kista med 
två lås, vari förvarades mynttecken m. m.; vidare några böcker med viktigare 
skrivelser och dokument angående stadens handlingar, varibland även några skrif
ter och längder med originalkvittenser hörande till magasinsförvaltningen funnos.»

Var magistraten under tiden närmast efter branden höll sina sammanträ
den, är ej bekant. Att lokalerna varit tämligen primitiva, torde man kunna 
sluta sig till av det protokoll för den g/ 12 1722, i vilket läses, att stadskassören 
Hvass föreslog, »att det på grund av rummets osäkerhet vore bäst att taga med 
sig kassakistan hem till sig». Man gjorde sig dock ej brått med rådhusbygget, 
säkerligen mest beroende på att det saknades pengar. Först i maj 1722 träffade 
borgmästare Ringer avtal med en Niklas Borgström om leverans av virke till 
rådhuset. Året därpå (i juni) slöts kontrakt med byggmästaren Johan Lind om 
rådhusets uppförande och 1724 om tornets resande. I och för sistnämnda arbete 
inställde sig konstmästare Johan Liunger från Hellefors silververk »till resnings- 
verkets uppsättande på rådhuset, med vilken Johan Lind inför sittande rätt 
kom överens om 500 dr. kmt. i ett för allt för bemälte arbetes fullkomliga förfär
digande; dock förband sig Lind att avlöna arbetarna. Dessa 500 dr. kmt. skulle 
tagas av de 500 dr. smt., som Lind blivit erbjuden av magistraten för såväl mur- 
ning som resningsverket.» Redan 1722 hade man beslutat, att rådhustornet 
skulle prydas med en malmklocka. Detta år erhöll rådman Thingberg av gene
rallöjtnant Cronstedt ett par års kredit på den malm, som behövdes för klockans 
gjutning. 1724 var den färdig att hängas upp. Tre snickarmästare åtogo sig
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Det är tidigare omtalat, att efter den nya svåra olyckan staden erhöll ett 
anslag av 20,000 dr. smt. av statsmedel som hjälp vid återuppbyggande av de 
»publika byggnaderna». Den förnämsta av dessa var givetvis rådhuset. Likaså 
är nämnt, att man efter branden 1752 företog en omreglering av kvarteren vid 
torget, så att man vidgade det åt norr och söder. För en modern Karlstadsbo 
torde förändringarna vid norra sidan tydligast kunna uttryckas så, att nuvarande 
Nya Wermlands-Tidningens hus var hörnhus och huset väster därom liksom den 
fastighet, där Hj. Peterssons bokhandel är inrymd, ej funnos, utan tomterna in- 
gingo i torget. Mitt emot Nya Wermlands-Tidningens tomt, bredvid den Ner-

snickeriarbetet på tornet och dess altan. Den senare skulle prydas med svarvade 
stolpar, och snickaren fick tillsägelse att utse därtill lämpliga stockar av det 
timmer, som låg i älven och sjön. Kring tornet funnos tre pelare. 1725 väntades 
konung Fredrik I till staden för att hålla generalmönstring, och av denna anled
ning beslöt magistraten bland annat, att ansättningen på rådhustornet skulle 
blåmålas. Kungen kom emellertid inte den gången utan skickade en general i 
stället Allt besväret var således på sätt och vis förspilld möda, men det blev 
åtminstone en grundlig rengöring av stadens gator. Själva rådhustaket var tegel- 
täckt. Stenarna hade levererats av befallningsman Anders Mareus i Vänersborg. 
Tornet hade man tänkt täcka med plåt, men då någon sådan ej fanns tillgänglig, 
fick det duga med spån.

1725 beställdes ett ur till rådhustornet av urmakaråldermannen Zackarias 
Beck i Stockholm. I protokollet för den 6 sept. 1725 omtalas, att Beck ej kunde 
göra det under 360 dr. smt., och då borgerskapet redan prutat 40 dr. smt. ville det 
inte göra så mer. 1727 var detta ur uppmonterat, och samma år träffades en 
överenskommelse med mäster Lundblad och urmakare Winge, att de skulle ha 
rådhusuret under sin uppsikt varannan vecka. Då det en tid visat sig o tillf örli tligt, 
stipulerades böter av 1 dr. smt., om det stannade. Före urets uppdragande skulle 
urmakaren gå till borgmästaren och se, hur mycket klockan var. Nattväktarna 
tillsades vid 16 dr. smts vite att säga till klockställaren, då klockan stannade om 
nätterna eller gick fel.

1726 åtog sig byggmästare Haller, som just höll på med uppförandet av dom
kyrkan, att rappa huset samt överstryka det med gul färg. Detta betingade ett 
pris av 30 dr. smt.

Den 9 november 1726 var en högtidlig dag för stadens invånare. Denna dag 
invigdes nämligen den nya rådhusbyggnaden med tal av borgmästare Ringer. 
Inredningen var då ej ännu fullt färdig.

De nu anförda notiserna är allt vad som stått att få reda på om det rådhus, 
som nedbrann 1752.

Stadens radhus
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manska fastigheten, placerades det nya rådhuset1. Ritning till detsamma upp
gjordes av arkitekten J. E. Carlberg efter ett tidigare förslag av C. Hårleman. 
Arbetet, som i början leddes av murmästare Haller (han har åtminstone år 1753 
uppburit 224 dr. »enligt kontrakt»), gick mycket långsamt. 1756 heter det, att nya 
rådstugan var under uppförande. Då var nedersta våningen, bestående av 4 
källarvalv och två bodar samt förstuga, uppmurad. Brist på murtegel hade 
hindrat uppförande av de övriga våningarna2. I själva verket blev dröjsmålet 
långvarigt. 1759 meddelar borgmästaren rättens övriga ledamöter, att lands
hövdingen vid besök i staden uttalat en önskan, »att rådhusbyggnaden i vår 
företages, så att åtminstone en våning uppföres»3. Mot slutet av samma år togs 
en del av byggnaden i bruk åtminstone på det sättet, att en källare uthyrdes till 
apotekare Freudenthal; året därpå hyrde handelsman Ahlin en annan.

Den väsentliga orsaken till det långsamma tempot i byggnadsarbetet var 
nu som tidigare brist på medel. De erhållna statsmedlen hade till huvudsaklig 
del gått åt till genomförande av den omtalade regleringen. 1760 beslöt man ock
så att hos riksdagen anhålla om ytterligare hjälp till fullföljande av arbetet. Ut
sikterna voro emellertid inte ljusa. Landet befann sig i krig, och riksdagen blev 
långvarig — ett och ett halvt år. För att komma till ett resultat tillgrep man då 
den utvägen, att man uppdrog rådhusbygget på entreprenad åt stadens riksdags
man, lagmannen B. R. Antonsson. Överenskommelsen med honom träffades 
den 30 juli 1762. Enligt densamma skulle han fullborda byggnaden så, »att den 
för framtiden kan vara säker och beständig samt i möjeligaste måtto brandfri, 
jämväl till inrättning commode och för staden anständig och hederlig efter herr 
kapten och stadsarkitektens i Stockholm J. E. Carlbergs utgivne ritning med de 
förändringar och förbättringar, som magistraten därvid finner nödiga, och över 
det allt magistraten förbehåller sig fri tillsyn och ordination». I gengäld befull- 
mäktigades han att lyfta medel å de runt riket kringburna stamböckerna samt i 
statskontoret uppbära bevillningen4. Antonsson konfirmerade sina åtaganden 
genom en skriftlig förbindelse av den 3 sept. s. å.

Hade borgerskapet trott, att det skulle bli fart i rådhusbygget genom den 
vidtagna åtgärden, så bedrog man sig. År 1763 gick till ända, utan att annat 
blev gjort än framforslande av materialier. 1764 meddelade Antonsson, att han 
tänkt skaffa en duglig murmästare och att i Filipstad funnes en av tysk nation, 
som hade särdeles insikt i hantverket. Denne hade han tänkt anlita. Samma år 
utsåg magistraten rådman Tholerus till inspektor för bygget med instruktion att

1 Om detta rådhusbyggc har C. E. Nygren under rubriken: »Rådhusbygge i Karlstad 
med många förhinder» skrivit en redogörelse i Karlstads-Tidningen för d. 24/11 1932.

2 Magistraten till landshövdingen 31/12 1755. Nygrens avskrifter.
3 Domboken 1759, d. 9/4.
4 Domboken 1702, d. 30/7.
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1 Om honom har C. V. Bromander skrivit en uppsats i »Värmland förr och nu» för år 1928.
2 Landshövdingens brev härom upplästes för borgerskapet den 25/9 1765. Se Domboken 

denna dag.

tillse, att det bleve »för framtiden både säkert och sirligt». Murmästaren (det 
var den förut omtalade tysken, som hette Reinke1) skulle rätta sig efter hans 
påminnelser, och om någon tvistighet uppstode, skulle det anmälas för magistraten. 
I en detaljfråga rörande husets utseende fattade även magistraten beslut samma år. 
Den 5 maj beslöts nämligen, att fönstren skulle göras enligt den »proportion, som på 
skolehuset blivit följd», d. v. s. de ha haft samma utseende som på det ännu exi
sterande s. k. gamla gymnasiehuset. Tholerus och Antonsson råkade snart i kon
flikt med varandra. Den förre ville ha en byggnad, som bleve en prydnad för 
staden, den senare önskade av ekonomiska skäl det hela så enkelt som möjligt. 
1765 begärde Antonsson i en skrivelse till landshövdingen att bli befriad från 
de »sirater på nya rådstugubyggnaden, som magistraten funnit nödige». Vilka 
dessa »sirater» voro, framgår av en av Tholerus den 20/5 till magistraten lämnad 
redogörelse. Det gällde: »l:o. linierna och rustiquer å mellersta delen av huset, 
2:o. gavlarna över taklisten, 3:o. brutet tak, 4:o. höjden av övra våningen, som 
efter Reinkes tanke i stället för 5 alnar emellan bottnarna kunde uppföras alle
nast till 4 alnar, 5:o. en projekterad balkong i stället för ena fönstret över porten». 
Magistraten anförde, att allt detta utom balkongen var utsatt »såväl på framled- 
ne baron Hårlemans ritning som den av herr kapten och stadsarkitekten Carl- 
berg projekterade ändringen, efter vilken i synnerhet herr lagmannen förbundit 
sig uppföra byggnaden». Vad balkongen anginge, så funnes den visserligen ej 
på någondera ritningen, men kostnaden för densamma bleve obetydlig, och den 
komme dessutom att fylla ett rent praktiskt syfte, i det att därifrån »efter här 
vedertagen sed marknads- och julfrederna kunde avkunnas». Landshövdingen 
fällde det utslaget, att Antonsson vore bunden av sitt kontrakt, vilket formellt 
stadfästes av honom2.

Fortfarande blev dock ytterst obetydligt åtgjort i fråga om byggnadens 
fullbordande. Den egentliga anledningen till dröjsmålet och Antonssons många 
undflykter var givetvis, att den ytterst svåra kristid, som senare hälften av 1760- 
talet rådde i Sverige, rubbat lagmannens ekonomi och verkligen gjorde det svårt 
att fullborda ett så omfattande byggnadsföretag. Missnöjet steg emellertid hos 
borgerskapet, som ännu så många år efter kontraktets ingående ej såg sitt råd
hus närma sig fullbordan. 1766 begärdes, att Antonsson skulle ställa fullgod 
borgen för att huset bleve färdigt »allra sist nästa år». I annat fall borde han åter
lämna 37,000 dr. smt., som han uppburit av bevillningen, jämte ränta därå. An
tonsson svarade härtill bl. a., att han »efter sädesanden» omedelbart skulle gripa 
sig an med bygget. Längre fram på året säger landshövding Hamilton, att han 
fått Antonssons löfte, att rådhuset skulle vara färdigt 1766. Men naturligtvis

Stadens rådhus
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blev det fortfarande intet resultat, utan i dec. 1767 upprepades ännu en gång 
begäran, att Antonsson skulle förständigas att ha byggnaden färdig nästa år. 
Men år 1768 tycks det överhuvud ej ha varit något tal om denna ledsamma fråga, 
och ingenting blev heller gjort. 1769 ville borgmästaren, att frågan om rådhus
byggnaden skulle underställas ständerna genom att upptagas bland stadens be
svär. De övriga medlemmarna i magistraten voro emellertid emot detta. Vid 
det tillfälle, då detta ärende behandlades, ingav Antonsson ett långt aktstycke, 
vari han försvarade sina åtgärder och starkt framhävde, vad han vid riksdagar
na uträttat till stadens fromma. Därvid nämnde han också, att han nödgats 
taga lån av en handlande Hans Hvitfoth i Stockholm, som sedan blivit berätti
gad att som betalning lyfta de belopp i statskontoret, som Antonsson skulle haft. 
Han tillägger slutligen: »Då den ena omständigheten med den andra överväges, 
då tidernas svåra belägenhet skärskådas, så lärer var och en härav kunna döma
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1 Domboken 1761, d. 12/9.
2 Domboken 1764, d. 1G/4.

att ej så fort kunnat gå med rådstuvans förfärdigande, då jag densamma med 
egna medel uppbygga skulle». Vid denna tid hade byggnadsarbetet fortskridit 
så långt, att själva stenhuset var uppbyggt och till hälften betäckt med tak av 
järnplåt, alla fönsterbågar voro färdiga, och en del av fönstren insatta. Vad som 
återstod, var således inredningen och halva taket.

Det gick allt mer utför med Antonssons ekonomi. Omkring 1770 gick hans 
gård Högiunda ifrån honom och sedan den ena efter den andra av hans många 
egendomar. Slutligen blev han t. o. m. bysatt och till sist inmanad i häkte, ett 
tragiskt öde för den, som en gång varit en av Värmlands rikaste män. Vid den 
tiden var dock rådhuset äntligen färdigt. 1783 besiktigades det av murmästarna 
Börje Liljebjörn och Anders Jacobsson.

Till byggnaden hörde även en ringklocka, som var färdiggjuten år 1756. 
Den finns ännu i dag kvar som det enda minnet av detta rådhus, som kostat så 
mycket bekymmer att uppföra. Därmed hänger det ihop på följande sätt. Det 
visade sig, att bjälkunderlaget för densamma var för svagt, och redan mot slutet 
av 1780-talet måste den nedtagas. 1799 beslöt man, att den skulle säljas. Först 
1802 lyckades emellertid detta. Då ingav Grava församling ett anbud å den
samma, som antogs, och i Grava kyrka finns den för närvarande.

Under hela den tid, som det nu skildrade byggnadsarbetet tog, måste staden 
hyra lokal för magistratens behov. 1761 träffades en uppgörelse med Tholerus’ 
sterbhus, enligt vilken man förband sig att i årlig hyra betala 50 dr. smt. för »sa
longen i hörnet åt stora torget och norra torggatan samt en nattstuva, vilka rum 
komma att av magistraten nyttjas». Dessa lokaler voro tydligen ej i förstklassigt 
skick, ty sterbhuset förband sig att lägga om golvet i salen och driva väggarna, 
varjämte avtalet innehöll följande passus: »Skulle ock magistraten någon gång, då 
kölden är sträng, vela sitta inne i salskammaren på rättegångsdagen, så skall 
det ej eller förvägras». Under persmässan måste magistraten finna sig i att lämna 
salsrummet, men då skulle i stället beredas rum i övre våningen1, 
man ett rum i det nya skolhuset för handlingarnas förvarande2.

En redogörelse för hur lokalerna i det nya rådhuset disponerades ges i nästa 
avdelning.

Stadens rådhus
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i Biografiska data i Karlstads Historia, Del I, sid. 213. Fullständig levnadsteckning av 
C. E. Nygren i »Värmland förr och nu» 1926.

arlstad hade efter 1691 endast en borgmästare. Det var annars även 
under 1700-talet rätt vanligt, att städerna hade två, varav den ene då 
skötte rättsväsendet och den andre mål rörande handel, politiväsende 
m. m. — Vid periodens början innehades borgmästarsysslan av Leon- 

hard Johan Ringer, (1713—1743), vars ämbetstid torde beteckna en av de 
svåraste tiderna i stadens historia1. Det blev Ringers uppgift att efter krigens 
slut och stadens brand 1719 tillse, att förhållandena ej blevo alltför förvildade i 
det nya samhälle, som växte upp på det gamlas ruiner. Lyckligtvis var han av 
allt att döma en framstående organisatör. Det framgår av den rad instruktioner, 
som i rask följd tillkommo rörande nästan alla sidor av livet i staden. Nygren 
nämner: Gatuinstruktion, brandordning, byggnadsinstruktion, instruktion för hägn 
och stängn, för handel, sjöfart, för åker- och ängsvaktare samt förordningar an
gående löst folk och för försäljning av brännvin m. m. I själva verket tillkom
mer främst Ringer förtjänsten av det mesta, som skedde till stadens bästa efter 
branden, och som skildras i olika kapitel av detta arbete. Särskilt intresserade han 
sig för arbetet med uppförande av den nya kyrkan, och till dess prydande skänk
te han tvenne ljusstakar, vägande 236 lod. Tyvärr finnas de ej kvar. De stulos 
nämligen 1770 och kommo aldrig tillrätta. När han efter 30 års tjänstgöring be
gärde avsked, kunde han också glädja sig åt uttalad erkänsla »för en lång och trogen 
tjänst och omvårdnad samt oförtruten flit om stadens bästa och uppkomst». 
Han erhöll som pension halva lönen och hälften av ämbetsägorna, varjämte han 
hugnades med häradshövdingetiteln. Ehuru »alldeles uttröttad i släp och mödo
sam omsorg» levde han till 1755, då han avled den 26 augusti. Sin grav fick han 
på kyrkogården vid den nya kyrkan, och till dess underhåll skänkte han 500 dr. 
smt. Trots detta förstördes gravkapellet, innan ännu 100 år gått efter hans död, 
och ingen vet numer, var den gamle borgmästarens ben vila.

Ringers efterträdare blev Peter Lagerlöf, som i landshövdingens närvaro 
installerades i sitt ämbete den 8 nov. 1744. Han var son till prosten och kyrko
herden i Arvika Daniel Lagerlöf och född 1691. Efter studier i Uppsala hade han
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tjänstgjort i kommerskollegium, där han var aktuarie, då han utnämndes till 
borgmästarsysslan i Karlstad, vilken han innehade till 1752, då han begärde av
sked. Han avgick således, innan Ringer avlidit, och hade följaktligen endast 
halv lön hela sin tjänstetid. Under hela sin återstående livstid bodde han dock 
kvar i Karlstad, där han avled 1778.

Val för återbesättande av tjänsten efter Lagerlöf ägde rum den 23 sept. 
1752. Till grund för röstningen lades den längd, som året förut uppgjorts för 
båtsmanstaxeringen. »Efter förra vanligheten» bestämdes även, att varje röstan
de endast skulle rösta på en kandidat. Bland dem, som aspirerade på befatt
ningen, befann sig även assessor Reinhold Antonsson. Detta föranledde emeller
tid en av de i valet deltagande att protestera under förmenande, att Antonsson 
ej finge komma i fråga, då det vore ett allmänt känt faktum, att han varit audi- 
tör och sålt sin befattning för pengar, och sedan sökt och erhållit assessors titel 
Enligt en förordning av 1723 vore han sedan förhindrad att söka bättre tjänst 
än den, han förut innehaft. Emellertid ogillades detta, och röstning företogs, 
varvid även fullmakter kommo till användning. Högsta röstetalet fick rådman 
Gustav Forsell med 120 röster. Närmast kom Antonsson med 94, följd av rådman 
Nils Ahlberg med 521. Valet fick emellertid göras om, och den som blev Lager
löfs efterträdare, var rådmannen Aruid Rosell. Denne var född i Karlstad 1720 
och son till rådmannen Martin Rosell. Själv hade han före valet varit rådman där 
sedan 1748. Även han avgick ganska snart från borgmästeriet; 1760 erhöll han 
begärt avsked. Dödsåret var 1769.

Rosells efterträdare blev v. häradshövdingen Anders Kruskopf. Även denna 
gång var emellertid valet förknippat med tvistigheter, klagomål och upphävande. 
Det ägde rum den 9 juni 1760 och gav till resultat, att Kruskopf fick 304 röster, 
stadssekreteraren Conrad Widmark 265, häradshövding Knut Jakob Liljebjörn 
229, rådman Ahlberg 74 och stadssekreteraren Johan Bergström 31. Valförrätt
ningen överklagades av rådman Ahlberg, som under densamma av en annan råd
man förklarats olämplig på grund av hög ålder. Detta föranledde sammankallande 
av ett nytt sammanträde med borgerskapet den 16 juli, varvid Ahlberg fick en 
sorts upprättelse. Han vägrade dock att återtaga sina besvär, och nytt val ut
sattes av Kungl. Bef:de genom brev av den 25 juli. Denna gång fingo Kruskopf 
Widmark och Bergström de flesta rösterna. Fullmakt utfärdades för den först
nämnde den 27 nov. 1760; säte i magistraten tog han den 25 maj 1761. Krus
kopf, född 1719, tillhörde en gammal Karlstadssläkt. Fadern, som dog 1750 
var vågmästare där. Efter genomgång av gymnasiet kom han som student till 
Lund. Vice häradshövding blev han 1748; borgmästaresysslan innehade han till 
sin död, vilken inträffade 1772 på grund av »rötfeber».

Borgmästare och råd samt b o r g e r s k a p e t s äldste
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Utom av borgmästaren bestod magistraten av sex rådmän, varjämte funnos 
ett par cxtraordinarie. Dessa senare voro oavlönade till 1764, då även för dem 
löner fastställdes1. En förteckning över de personer, som under perioden varit 
rådmän, återfinnes i slutet av detta arbete. Sysslan var lågt avlönad, men med
förde ett socialt anseende, som gjorde den eftertraktad. I allmänhet drevo inne
havarna även annan verksamhet. 1737 säges t. ex. endast borgmästaren och en 
rådman icke göra delta.

Tillsättningen skedde på det sättet, att borgerskapet röstade, och den som 
erhöll de flesta rösterna, presenterades för landshövdingen för erhållande av full
makt. Omröstningen tycks ha kunnat ske ganska enkelt. Så förmäler protokollet 
vid ett tillfälle, att »magistraten uppmanade dem, som voro för Forssells val, att 
gå åt ena sidan åt mindre rådstugan, andra hälften till andra sidan av salen åt 
torget till. Alla gingo åt förra sidan»2. Det förekom emellertid också, att den 
äldste e. o. rådmannen utan val anmäldes till erhållande av ledig plats som ordi
narie3. Röstning efter graderad skala förekom, så vitt jag kunnat finna, första 
gången år 1762, och användes då den lista, som uppgjorts vid taxering av brand- 
vaktsavlöningen4. Särskilt formlöst kunde det tillgå vid val av e. o. rådman. 
Flera gånger inträffade det, att ansökningar inlämnades och godtogos först vid 
det utsatta valtillfället, åtminstone en gång t. o. m. sedan omröstningen börjat. 
År 1768 gjorde stadsfiskalen anmärkning häremot men utan påföljd. I stället 
förklarade magistraten, att ansökning ej ens behövdes, i det man ej kunde för
mena borgerskapet att »votera på dem av sina medbröder, för vilka de torde äga 
förtroende, fastän de ej inkommit med ansökningar»5.

Lönestat fastställdes år 1723. Borgmästare Ringer hade gjort ansökan därom 
vid detta års riksdag. Ur hans vidlyftiga motivering må följande punkter an
föras: 1. Det vore svårt att få skickliga rådmän för den lilla lönen. 2. Förefallande 
köpekontrakter om stång- och tackjärn, timmer och annat vållade ofta processer. 
3. Karlstad vore en gränsstad, som vid ofred av durchmarscher och inkvarte
ringar hade haft stort besvär. 4. Branden 1719 hade vållat magistraten en massa 
extra besvär. 5. Som en något egendomlig motivering anfördes även »de insolen- 
tier, som skolepersoner begå». Ständerna förklarade, att de »i anseende till så
dana skäl och omständigheter» funnit för gott, att lönerna skulle utgå enligt det 
ingivna förslaget. Staten är daterad den 13 aug. 1723°.

Enligt denna hade borgmästaren i kontant lön 600 daler och rådmännen 
vardera 100 daler. Under den kristid, som särskilt under 1760-talet rådde, måste
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lönerna höjas, och då valde man till att börja med den något egendomliga ut
vägen, att man 1764 beslöt, att magistratens ledamöter och betjänte skulle redan 
under detta år få i förskott lyfta hälften av påföljande års lön1. Längre fram 
under samma år tillsattes en kommitté för att avge förslag till ny lönereglering2. 
En sådan trädde också i kraft från och med år 1765. Borgmästarens lön ökades 
med 400 dr. och de sex rådmännens med tillsammans 800. Dessa löner skulle 
bibehållas, »så länge som kassans inkomster bibehållas»3.

Beträffande magistratens sätt att fullgöra sina skyldigheter må nämnas, att 
stadsfiskalen 1764 gjorde anmärkning mot att en del av ledamöterna brukade 
komma för sent till sammanträdena och anhöll, att för framtiden skulle anteck
nas, när var och en inställde sig samt, för den händelse att någon anmält förfall, 
vari detta bestod. Yttrandet togs till protokollet, och borgmästaren tillhöll sina 
kolleger att infinna sig »tidigt och enhälligt»4.

Publicering av magistratens beslut skulle enligt överenskommelse år 1720 
ske »såväl i alla gatumunnar genom trummeslag som i själva kyrkian»5.

En representation för borgerskapet fanns i de s. k. äldste. Vid periodens 
början synas dessa ha varit till antalet 12, men måste ha spelat en jämförelsevis 
obetydlig roll. Man inkallade i regel borgerskapet i gemen, och när magistraten
1726 föreslog utökande av antalet äldste till 24, gjordes det tillägget, att då något 
viktigt skulle avhandlas, skulle även borgerskapet sammankallas0. Från och med
1727 voro emellertid de äldste 24. Namnen på en del av dessa Karlstads gamla 
fullmäktige må här anföras. Det är listan för år 1730. Äldste voro då: källar
mästare Carl Buchau, Hr Erik Pank, Mr Johan Classon, mr Sven Kullberg, mr 
Johan Adler, mr Gottfrid Goldamer, mr. Olof Nyberg, mr. J. D. Seger, handels
man Daniel Röding, mr. And. Carlstedt, mr. Olof Norling, mr. Olof Berg, Erik 
Dahlgren, mr. Nils Norman, mr. Lars Runberg, And. Florelius, mr. Sven Anders
son, mr. Nils Wegman, mr. Carl Wahlberg, mr. Petter Lundblad, Lars Hinders
son, mr. Anders Löfgren, båtkarlen Erik Jönsson och åkaren Johan Larsson.

Tendensen gick emellertid mot att öka det representativa systemets styrka. 
Den 13 april 1761 upplästes landshövdingeämbetets brev av den 7:de samma må
nad angående allmänna råds tuvors inskränkning, vari uttalades att endast sta
dens äldste borde uppkallas till överläggningar med magistraten, och allmän 
rådstuga endast hållas i de fall, då sådant enligt allmän förordning var påbjudet. 
För de äldste medförde detta naturligtvis ökade förpliktelser. Möjligen gjorde



Karlstads stads historia

56

1 Domboken 1770, d. 15/2.
2 Förbud d. 13 nov. 1736.

denna omständighet det svårare att i längden rekrytera kåren. I varje fall beslöts 
1770, att de äldste endast skulle vara 18l.

Beslut, som fattats å allmän rådstuga, skulle hållas hemligt, om så överens- 
koms. Den som röjde sådant, skulle därför »utskämmas och aldrig mer lidas för 
redlig invånare»2.
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T7 =^\ör stadens olika domstolar, rådstuvurätt och kämnärsrätt, redogöres i
föregående del av detta arbete. Här må endast tilläggas, att det även 
fanns ett par specialdomstolar, tull- och accisrätten samt gränstull- 
rätten, i vilka som bisittare brukade förordnas några av stadens råd

män. Efter domböckerna skall i det följande ges några bilder ur det dystra kapi
tel, som handlar om brott och straff.

Det är ett bekant förhållande, att brott mot äganderätten bestraffades sär
skilt strängt. En tämligen enkel stöld kunde straffas med döden, om det råkade 
vara fjärde eller femte resan. I Karlstad dömdes 1759 en kvinna, kallad Delsbo- 
Anna, som stulit ett blaggarnslakan, att för femte resan stöld »sitt liv mista och 
i galge hängas». Samma straff bestämdes s. å. för en dräng, som gjort inbrott hos 
en handlande Kellbom och stulit 18 dir. smt. I det senare målet dömdes även 
handelsmannen till 20 dalers böter, för det han velat få målet nedlagt. Båda döds
domarna stadfästes av hovrätten och gingo i verkställighet genom hängning 1760. 
Halshuggning blev det däremot för en dräng, som gjort sig skyldig till tidelag. 
Efter exekutionen brändes liket å bål. Skarprättare rekvirerades från Örebro 
och erhöll för sitt besvär 3 öre smt. Staden hade visserligen egen profoss, men i 
dennes åligganden ingick tydligen ej att verkställa dödsstraff, utan endast spö
slitning o. dyl. Att Karlstad hörde s. a. s. till den i Örebro stationerade skarp- 
rättarens verksamhetsområde, framgår av att landshövdingen 1769 för yttran
de tillställde magistraten en skrivelse från den förstnämnde rörande förhöjd lön. 
Man menade sig emellertid ha liten nytta av honom i Karlstad, ty svaret blev, 
att »staden har ej med den saken att göra, utan vore det någon, som därmed hade 
att skaffa, så vore det landsbygden, för vilken skarprättaren haver det mesta 
om icke hela besväret». Och år 1770 nekade man bestämt att deltaga i under
hållet av den s. k. Skarprättargården i Örebro. Som en gengångare från 1600- 
talet verkar det, då 1724 omtalas, att en kvinna, Kerstin Svensdotter i Takene, 
suttit fängslad »för det hon skall ha varit med uti den här å orten beklageligen 
nogsamt bekanta helvetesfärden». Hon slapp tydligen att med livet böta för sina 
utflykter, men vilket straff, som till sist bestämdes för henne, har jag ej kunnat 
finna.

Mindre strängt straffades övervåld mot person, så vida det ej medförde dö
den. Från år 1723 föreligger ett exempel på grovt hemfridsbrott. En sergeant,



K arlslads stads historia

58

f. ö. en notorisk bråkmakare, soin figurerar i flera protokoll, hade överfallit ett 
gift par i deras eget hus och därvid dragit hustrun i håret och givit mannen ett 
värjsting. Straffet blev böter, 6 daler för hårdragningen och 20 för värjstinget. 
Ett vanligt straff var spöslitning, att »mista sin rygghud», som ett annat uttryck 
lyder. 1727 tillhölls en viss Daniel knivsmed, vars förseelse egendomligt nog ej 
omtalas, att bege sig från staden, så framt han ej kunde få plats på någon skuta. 
Visade han sig åter i staden, skulle han mista rygghuden. Det vakades över att 
ådömda bastonader ej förfuskades genom otillbörlig mildhet från profossens sida. 
1740 dömdes sålunda sagda befattningshavare till 4 par spö, därför alt han visat 
»efterlåtenhet och flathet» vid avstraffandet av en kvinna, som för stöld dömts 
till 10 par ris. Ett annat vanligt straff var fängelse på vatten och bröd, ofta kom
binerat med någon dags sittande i stocken. Detta drabbade 1723 en borgare, 
som gjort sig skyldig till fylleri, svordomar och till att ligga i uthusen och röka 
tobak, Dessutom hade han kastat en sill, som hustrun givit honom, på marken 
och trampat på den. Det var f. ö. denna sistnämnda förseelse (protokollet be
tecknar den med orden: »självvilligtvis trampat Guds lån under sina fotter»), 
som medförde fängelsestraffet (två dagar). Eventuellt kunde fylleri och dylika 
företeelser ha till följd, att vederbörande uttogs till båtsman.

Skamstraff torde man kunna kalla sådana bestraffningar, som att en per
son, som stulit ved av gärdesgårdarna, fick stå i halsjärn med ett stycke »gärdsle» 
i handen, eller att en, som stulit trädgårdsprodukter, på samma sätt fick hålla ett 
kålhuvud. Två sådana domar avkunnades 1761. I ett protokoll från 1767 om
talas, att man utbetalat 6 dir. smt. till Erik Grund »för huvud och ben på trä
hästen». Det är ett annat av tidens pinoredskap, som därmed avses, nämligen 
en ställning av trä med vass överkant, på vilken brottslingar dömdes att sitta 
längre eller kortare tid. Så dömdes 1768 en trumslagare, som varit onykter i tjän
sten till att under en timme rida på trähästen. Samma straff stipulerades i en 
kungörelse av samma år för personer, som onödigtvis pumpade vatten ur stadens 
pump på Södra Torggatan eller hade andra upptåg för sig. Trähästen säges i ett 
protokoll vara placerad »å borggården», varmed väl knappast kan avses annat 
än rådhusets gård.

Om någon dog i fängelset, berodde det på arten av hans brott, hur förfaras 
skulle med den döda kroppen. Var det en livdömd, skulle kroppen »genom skarp- 
rättare uttagas för att antingen uti galgbacken eller avsides i skogen nedgrävas». 
Mindre svåra brottslingars lik skulle »av ärligt folk hanteras, till kyrkogård uti 
stillhet utan ringning bäras och där avsides läggas, varvid jordfästningen sker av 
någon av prästerskapet med Fader vår och den sedvanliga Välsignelsen såsom 
för dödfödda barn läses».

Efter detta övergå vi till en skildring av stadens fängelse. 1720 anmäler 
magistraten, att detta nedbrunnit vid den stora eldsvådan året förut. Under tiden
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närmast efter denna hade man måst transportera grövre förbrytare till Örebro 
och förvara mindre farliga i enskilda hus1. Man anhöll därför, att landshöv
dingen skulle beordra befallningsmannen att med hjälp av de närmast staden 
boende bönderna låta uppföra ett nytt häkte. En byggnad kom även till stånd, 
ehuru inga närmare upplysningar finnas om när den blev färdig. 1736 säges 
emellertid, att arrestlokalerna »om vintertiden äro mycket kalla och svåra att 
elda samt ingen livsfånge under varande köld i tjuvkistan, varest ingen spis är, 
sig bärga kan, utan att krevera till hälsa och livet». Detta år föreslog landshöv
dingen, att staden skulle tillbygga kronoarresten med tre rum på villkor, att den 
där finge förvara även egna fångar under bevakning av kronobetjänte. Tillbygg
naden motiveras med en hänvisning till att antalet arrestanter växt efter tillkom
sten av 1734 års lag, »sedan», heter det, »enkelt hor och lönskaläge gemenligen 
straffas med fängelse efter nya lagen». Stadens myndigheter gingo med på lands
hövdingens förslag, och byggmästare Ekel uppgjorde ritningar till arbetet. De 
tre rummen skulle användas på följande sätt: ett för manliga och ett för kvinn
liga fångar, som dömts till fängelse på vatten och bröd, samt ett rum till civil 
arrest. Den sålunda tillbyggda arresten fick sedan göra tjänst till 1752. Att det 
var ett mycket primitivt häkte, framgår av följande lilla nätta bild från år 1738. 
En fånge hade rymt, och förhör hölls därför med vaktknekten, som berättade 
följande. Vid middagstiden hade han släppt ut alla fångarna på fängelsegården 
»för att skilja ohyran ifrån sig». Själv hade han satt sig i trappan »bakom skran- 
ket» och lappat sina byxor. Under det han varit upptagen härmed, hade rymma
ren passat på att smita.

Någon svårare förlust kan det väl således ej ha varit, att byggnaden blev 
lågornas rov 1752. Sedan dröjde det emellertid ganska länge, innan nytt häkte 
uppfördes. 1756 säges uttryckligen, att sådant ej fanns, utan fångar måste sän
das till Örebro. Stadens allt i allo, lagmannen och riksdagsmannen R. Antons- 
son, som bl. a. byggde rådhuset, sörjde för att så småningom även ett fängelse 
uppfördes. Det byggdes på den plats, där nu varmbadhuset ligger, och stod fär
digt 17622. Huset utgjorde en avlång fyrkant runt en stor gård. Endast en in
gång fanns, och på ömse sidor om denna lågo rum för vaktknektar och vaktmäs
tare. Fångarnas rum voro sju, nämligen »kvinnfolksarrest», »manfolksarrest», 
»svår arrest», »vatten och brödsarrest», »hederligare arrest», och två rum för »livs- 
fångar». Alla dessa hade fönster endast mot gårdssidan. Utrymmena voro delvis 
mycket små. Den som satt i svår arrest, fick nöja sig med ett bås på 3 gånger 
4 alnar.

1 Bland räkenskaperna för 1720 upptas en utgift av 2 daler 18 öre »för en arrests upp
tagande i herr Kolthoffs gård».

2 Major Nygren har skildrat detta fängelse i en artikel i Karlstads-Tidningen för den 3 
nov. 1932.
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Genom •

Det förefaller, som om vakthållningen lämnat åtskilligt övrigt i fråga om 
effektivitet. Redan samma år, som fängelset blev färdigt, rymde en för mordför
sök häktad kvinna därifrån, och år 1764 säges det i ett protokoll, att »en viss 
efterlåtenhet förspörjes vid kronofängelset, i det att en mindre anständig frihet 
skall lämnas åt där förvarade fångar». Vaktmästaren, som hette Löf, erhöll där
för en allvarlig varning. Rymningarna fortsatte emellertid. Åren 1764—66 före- 
kommo ej mindre än sex stycken, och med anledning härav anmodades rådhus
rätten av länsstyrelsen att undersöka anledningen till detta förhållande. Förhör 
höllos därför med ovannämnde Löf, och ur protokollen över dessa må några 
detaljer anföras. 1764 rymde tvenne inbrottstjuvar. De hade brutit ett hål i 
muren under fönstergallren; »kalkbandet hade ej varit starkare, än det med blotta 
händerna kunnat upprivas», vittnades det vid förhöret. Väl utkomna på fängelse
gården hade de praktiserat sig upp på vinden, vars dörr saknat lås, och därifrån
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hade de med rep av en sönderskuren skinnfäll hissat sig ned från den yttre muren. 
Vakterna hade sovit. De menade nattpatrullering vara överflödig »i ett så väl 
inrättat fångehus». Det framgår vidare, att den ena fången varit fängslad vid 
ett block men däremot ej den andre. Året därpå förekommo flera rymningar, 
men rymlingarna blevo snart ertappade. Vaktkarlen måste i dessa fall erkänna, 
att han ej enligt Kungl. Bef:des order fastlåst fångarna »vid den långstock, som 
högbemälte herre befallt till den ändan skulle i arresten inläggas». I annat sam
manhang medgav Löf, att han låtit en för hemfridsbrott och dråp häktad gymna
sist promenera ute på gatorna utan att vara åtföljd av vakt. Denna humana be
handling hade dock i detta fall ej medfört några konsekvenser i form av rymning. 
Så bra gick det däremot ej, då han 1766 praktiserade sina människovänliga idéer 
på en fänrik Ollongren. Denne fick byta ut fängelset mot hospitalsbyggnaden, 
där Löf själv bodde. Ja, senare tilläts han t. o. m. att taga härberge hos en bor
gare i staden, krögaren Röding, utan annan bevakning, än att Löf dagligen gjorde 
ett besök hos honom. Till sist lönade dock fänriken detta med att avvika. Då 
tyckte man äntligen, att måttet var rågat, och Löf dömdes till avsättning från 
sin syssla. Bland fångar, som under denna tid sutto häktade i fängelset, märkas 
bl. a. gymnasisterna Hammarén och Hasselqvist, som deltagit i dråpet på gesällen 
Isberg, som omtalas å annat ställe. Den förre ådrog sig under fängelsetiden skör- 
bjugg och dog.

Det förekom naturligtvis rymningar, även sedan vaktmästare Löf ersatts 
med en annan person. 1770 omtalas åter sådana. De som då gåvo sig iväg, voro: 
inbrottstjuvarna Ström, Hassel och Hindriksson, gossen Nils Nilsson, häktad för 
försök till tidelag, och en flicka vid namn Stina Andersdotter, insatt för »vidske
pelse». Vid förhören uppgavs det, att Ström varit fängslad med block å båda 
benen och Hindriksson å det ena. Hassel hade däremot befriats från block, där
för att han förfrusit bägge fotterna. Gossen Nilsson hade varit fängslad men ej 
flickan. De flesta ertappades snart.

Man undrar i själva verket ej över dessa flyktförsök, när man betänker, att 
i denna tids fängelser alla slags människor delade rum. Det finns t. o. m. exem
pel på att vansinniga inhysts tillsammans med verkliga brottslingar. Så omtalar 
domboken för 1763, att »avita hospitalshjonet» Lisa Eckerberg inrymts i kvinn- 
folksarrestrummet å kronohäktet. De övriga inhysingarna i detta rum skulle åläg
gas tillse, att hon ej gjorde sig själv eller andra någon skada. Däremot skulle 
fältskären i staden anmodas att sköta hennes svåra bensår.
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A v stadens inkomster voro vägarpenningarna, d. v. s. de avgifter, som 
/\\ erlades för å vågen uppvägt järn, de viktigaste. En redogörelse för 
L \\ dessa och deras förhållande till stadens övriga inkomster ges i samband

JL Jk. med framställningen om järnhanteringen. Vidare inflöto sakören, som 
dock aldrig stego till något större belopp. Rätt betydande kunde däremot de 
summor bli, som under marknaderna erlades i form av ståndpengar. (1724 — 526 
dir, 1728 — 600). En annan avgift, som hade samband med handelsrörelsen, voro 
packarpenningarna, vilka brukade belöpa sig till 40 å 50 daler. Hyror eller arren
den betalades för stadens bodar, för färgarehus, källare och kölna och hamn
pengar av de skutor, som förtöjdes i hamnen. En relativt betydande inkomst var 
den s. k. kallar friheten, varmed förstods rättigheten att för stadskällarens behov 
tullfritt införskriva utländska drycker. Den upptas oförändrat varje år till 176 
daler 28 öre. Sammanlagda beloppet av inkomsterna utgjorde 1719 2,431 dir. 
och steg sedan rätt hastigt, så att det 1723 var uppe i 6,314 dir. Till 1728 höll 
det sig sedan över 6,000, men detta år sjönk det till 5,221, och sänkningen fort
satte sedan några år, varefter ett stycke in på 1730-talet en ny kraftig stegring 
inträdde (1737 — 8,275).

Utom de nu uppräknade inkomsterna förekom uttaxering, som utgick dels 
med en viss avgift per tomt (1729 — 29 öre, 1736 — 12 öre), dels för dem, som 
sysslade med järnfrakt, med ett belopp för varje fraktat 100-tal skeppund (1729 
— 24 öre).

Särskilt uttaxerades herredagspenningar, brandvakts- och skorstensfejare- 
ersättningarna och kostnaden för större byggnadsföretag. Taxeringen verkställ
des av de äldste efter avlagd taxeringsed.

Av utgifterna voro avlöningarna till stadens tjänstemän den drygaste posten. 
De uppgingo 1719 till 1890 daler och till samma belopp för åren 1720 och 1721. 
Året därpå upptas de till 2,040 och 1723 till 2,688 daler, vilket belopp är oför
ändrat till 1730. Från och med 1760-talet ökades lönerna kraftigt. En annan dryg 
utgift var underhåll och reparationer av stadens byggnader. Särskilt efter de 
stora eldsvådorna springa siffrorna här i höjden. 1720 betalades t. ex. för upp
förande av ett mindre våghus 200 daler och för ett mätarehus på Salttorget 28 
daler. 1722 steg posten »nybyggnader» till 912 daler. F. ö. upptagas i räkenska-
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perna noggrant även de minsta utgifter. Några exempel. 1720 utanordnas bl. a. 
35 öre till ett lås till fattigbössan och 12 öre till en handskmakare för fodral till 
stadens två sigill. 1727 anslås ett belopp till notarien i kommerskollegium J. 
Låftman, som låtit avkonterfeja ett porträtt av Karl IX, som skulle uppsättas 
i rådstugan. 1743 redovisas inköp av ett parti svavel, som skulle användas till 
»luftens uppfriskande vid den nu gångbara farsoten». Då och då förekomma även 
mindre utgifter, som hänföra sig till bestämmelsen om nådår för änkor efter 
magistratens medlemmar och betjänte.

Förvaltningen av stadens enskilda kassa synes stundom ha lämnat åtskilligt 
övrigt att önska. 1722 konstaterades, att »mot förmodan» intet fanns i kassan 
till de publika byggnadernas uppförande. Stadskassören E. Tholerus förklarade 
det bero på att han ej kunnat utfå pengar för utskeppat järn. Rätten fattade 
ett beslut, som väl får tolkas som ett misstroendevotum mot kassören. En ny 
kassakista skulle förfärdigas och beslås med trenne lås, vilkas nycklar skulle inne
havas av borgmästaren, stadskassören och en rådman. Den skulle sättas i råd
stugan, där hon förmodades stå säkrast. Längre fram under året befinnes kassö
ren även ha en balans från åren 1716 och 1718—1720 på 1,200 daler smt, för vil
ken hans egendom tas i beslag. Samma år inträffar alldeles detsamma med en 
rådman Hvass, som hade att svara för en balans på 1,300 daler. I detta fall upp
ges ej, vilken tid det avsåg. 1734 bestämdes, att särskilda personer (3 rådmän, 
vågmästaren och 5 borgare) skulle vara närvarande, »då för stadens nödvändig
heter några assignationer göras till stadskassören». Vanligt var, att privatper
soner fingo lån ur kassan, ofta utan att tillräcklig säkerhet lämnades. Kommo 
dessa låntagare sedan på obestånd, blev det naturligtvis förlust.

En verklig revision, omfattande flera år, blev det på 1750-talet. År 1750 ut
såg borgerskapet deputerade, som efter bästa förstånd och samvete skulle gran
ska räkenskaperna. De avgåvo 1755 en berättelse, vari de förklarade, att de mot
tagit och genomgått dessa för åren 1751—1754. På grund av brist på original
verifikationer hade dock revisionen ej kunnat bli så noggrann, som önskvärt 
varit. De framhöllo, att utlånta belopp ofördröjligen skulle indrivas, »helst», 
heter det, »som det för ingen del och vad de deputerade ankommer kan vara för
svarligt att lämna en sådan betydande summa i osäkerhet, särskilt som stadens 
egna tarvor äro så nödvändiga och inkomsterna för obetydliga att därmed kunna 
bestrida det nödvändigaste av de oumgängliga nödtorfter». Dessutom efterlystes 
redogörelse för riksdagspenningarna, brandvaktslönen och kungsringningen (det 
sista var avgift för bestridande av ringning i kyrkan efter konung Fredrik I:s 
död 1751). För övrigt förklarade sig revisionen ämna behålla räkenskaperna 
tillsvidare1. Över denna revisionsberättelse yttrade sig magistraten. Den för-
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klarade, att utestående lån blivit omöjliga att indriva genom de förluster lån
tagarna gjort vid branden 1752. De skulle dock »i sinom tid» utsökas med ränta. 
Vad de efterlysta redogörelserna för riksdagspenningar m. m. anginge, så hän
visades till kassören (han hette vid denna tid Faxell); skulle denne visa tredska 
i fråga om deras utlämnande, ägde de deputerade att åtala honom1. Några sär
skilda efterräkningar tycks det ej ha blivit för vederbörande. Däremot vidtogos 
i början på 1760-talet en del åtgärder för mera effektiv indrivning av restantier. 
Stadskassören tillhöils 1761 att själv vara betjänterna följaktig, »på det utsök- 
ningen så mycket vissare må verkställas». Senare samma år tillsattes särskilda 
personer för att sköta uppbörden av herredags-, brandvakts- och skorstensfejare- 
penningarna (21/12). Revision av kassan tycks sedan ha blivit en stående institu
tion. 1763 utsågos fabrikör Sjögren, handelsmännen Jäger, Ahlin och Kellbom 
samt kopparslagaremästare Lidback att jämte två av rättens ledamöter granska 
de enskilda räkningarna och göra de påminnelser, som kunde vara nödiga. Emel
lertid klagar borgmästaren året därpå över att de valde gärna ville undandraga 
sig uppdraget. Detta torde väl ha berott på svårigheter att komma till rätta 
med stadskassören, vilken 1765 av magistraten under hot om suspension tillhålles 
att »aktsamt sköta sin syssla». År 1766 blev systemet med enskilda lån ur kassan 
föremål för ett uttalande från landshövdingens sida vid ett besök, som han gjorde 
i staden. Han ålade magistraten att tillse, att staden i sådana fall finge fullgod 
säkerhet antingen i fast egendom eller genom borgen. F. ö. uppmanade han till 
utskyldernas snabbare indrivande, så att ej restantier kvarstode från det ena 
året till det andra. De utestående lånen ur stadskassan uppges 1766 till 2,750 
dir. smt., och för deras indrivande anhåller stadskassören då om tillsättande av 
särskilda exekutionsmän, på det ej, om han fölle ifrån, hans efterlevande skulle 
göras ansvariga för att dessa medel ej indrivits. 1768 sölades det så med räkenska
pernas överlämnande, att landshövdingen fann sig föranlåten att fastställa ett 
vite av 3 daler för varje dag, som ytterligare dröjdes därmed, men då magistra
ten skylde på brådska under persmässan, ändrades beslutet till uppskov på en 
månad. 1771 beslöt man »för att komma till slut med stadskassör Faxell», att 
räkenskaper och handlingar skulle fråntagas honom av rådman Forssell, handels
man Fjellander och mäster Jan Lundberg, sedan de blivit vederbörligen förseg
lade, och att de skulle genomgås, även om stadskassören undandroge sig att kom
ma tillstädes. Faxell hade under året förut varit sjuk, vilket kanske ytterligare 
bidragit till oreda i räkenskaperna. Året därpå valde man ny kassör. Han 
hette Anders Ekman. Det förefaller, som det då blivit bättre fart på indrivningen 
av lån. I december s. å. får åtminstone Ekman rätt att för stadskassans räkning 
uppbära 500 dir. smt. av köpeskillingen för ett av Johan Heublein försålt hus.

Finanser och borgerlig tunga
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De skyldigheter, som åvilade borgerskapct, sammanfattades ofta under be
teckningen borgerlig tunga. I det följande skola några särskilda former härav 
närmare beröras.

Inkvarteringen var, som tidigare framhållits, en ytterligt tung börda under 
kriget vid periodens början. Under de följande fredliga tiderna förekom den 
däremot knappast. 1729 voro dock Värmlands 7 kompanier av Nerke-Värmlands 
regemente inkvarterade i staden under ett regementsmöte. 1735 fick däremot 
regementet under liknande förhållande kampera å fältet, och borgerskapct slapp 
undan med att hålla marketenteri. Vid Gustav III:s besök 1772 förlädes för 
någon tid 6 kompanier hit.

En permanent pålaga var båtsmanshållet, vari trots den svåra bran
den 1719 åtminstone till en början ingen inskränkning erhölls, i vad det gällde 
antalet båtsmän. I mars 1720 erkände sig landshövdingen ha mottagit 10 stycken 
båtsmän i nya munderingar, och i januari 1721 kom order, att bösseskyttarna 
skulle hållas i beredskap. Emellertid kom senare samma år befallning, att en
dast de, som ej lidit av vådelden, skulle tagas till båtsmanshållet. Från anskaffan
det av utrustningen gick man fri. Man behövde endast anskaffa kost och res
pengar till Örebro, där båtsmännen sedan blevo omhändertagna. I februari 1721 var 
kommendör Unbehawen här och mönstrade båtsmännen. Kläder fingo de av de stä
der, i vilkas vakanta rotar de under frihetsåren insattes, eller från det värvade 
regemente, de kommo att tillhöra. Två år efteråt skrev stadens riksdagsman 
hem från riksdagen och frågade borgerskapet, om det inte skulle vara bättre, 
om man finge betala en kontant summa årligen i stället för att utgöra båtsmän. 
Stadens äldste sammankallades, och samtliga ansågo förslaget synnerligen klokt. 
Men statsmakterna gingo tydligen inte med härpå, utan Karlstad fick i fortsätt
ningen utgöra sitt båtsmanshåll som förut.

1726 ålades riksdagsmannen att söka genomdriva en ny fördelning av båts
manshållet mellan de städer, som klagat över att den gällande var orättvis. Tro
ligen blev antalet då fastställt till 11, eftersom detta antal 1731 avgick till Örebro 
för att därifrån fortsätta till Karlskrona eller Stockholm. År 1730 var general- 
mönsterherren i Karlstad (han hette Ankarcrona), och vid mönstringen god
kände han ej båtsmännens munderingar. Dessa skulle vara av prima blå vad
mal. Det uppdrogs då åt skräddaråldermannen i staden och hans yrkeskolleger 
att tillverka nya kläder åt båtsmännen. I dec. 1731 beslöts enhälligt, att staden 
skulle betala 7 dir. kmt. för varje »båtsmansklädning». Innan båtsmännen skulle 
giva sig av 1737, var det ett väldigt ackorderande om vad de skulle ha på sig, 
och vem som skulle tillverka deras utrustning. Hattmakare Jonas Rudin fick 
en beställning på 11 »tjocka och präktigt gjorda» hattar, som skulle betalas med 
1 dir. smt. per styck. Ålderman Niklas Norman skulle göra ett par munderings- 
skor av vaxläder och ett par marschskor av svenskt läder på prov. Vidare skulle
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mäster Olov Berg uppgöra kostnadsförslag för tillverkande av rock och byxor 
åt 11 båtsmän. Klädesmunderingen skulle vara av blått kläde med gult foder 
och sömmar av gul kiersing. Knapparna skulle vara flata och av tenn.

Den 30/10 1737 avläto borgmästare och råd till landshövdingen en skrivelse 
rörande båtsmännen. Magistraten sade sig sedan ett 20-tal år tillbaka hava åta
git sig deras utrustning av den orsaken, att den tidigare ständigt besvärades av 
klagomål angående avlöningen. Rotarna kunde ej tillräckligt snabbt fylla en 
uppkommen brist, vare sig det gällde att anskaffa en duglig karl eller att utbetala 
lega. Vid utkommenderingen hade det kunnat hända, att en rote hade försvar
liga munderings- eller beklädnadsartiklar, som erhållits till drägligt pris, under 
det en annan kunde ha sämre, ehuru de betingat ett högre pris. Dessutom hade 
färgen på kläderna sällan varit lika, utan det var »så många couleurer som båts
männen». Under tiden efter förändringen hade förhållandena betydligt förbätt
rats.

Vid riksdagen 1738 föreslogs, att i stället för båtsmanshållet skulle träda den 
anordningen, att en bestämd summa årligen skulle erläggas av varje båtsmans- 
skyldig stad, således ungefär vad Karlstads riksdagsfullmäktig tidigare föresla
git. Ett volontärkompani skulle uppsättas i Göteborg, och detta skulle under
hållas av städernas tillskott. Över detta förslag yttrade sig borgerskapet så, att 
det förklarade sig villigt att betala 222 dir. smt. om året. Detta förslag blev dock 
aldrig beslut. Landet kom i krig, och antalet båtsmän, som måste ställas, steg. 
1742 synes det vara uppe i 19 stycken. Landshövdingen omnämner i ett brev 
av den 7 april, att 16 ankommit till Örebro, och att 3 på grund av sjukdom måst 
kvarlämnas i Karlstad. Till båtsmän uttogos ofta personer, som begått något 
brott eller åtminstone kunde karakteriseras som för staden onyttiga. Just detta 
år har man ett exempel på att tvenne personer dömts att uttagas. Emellertid 
behövdes just då ej mer än en, varför man drog lott mellan dem, om vem det 
skulle bli. 1743 kom ett kungligt brev (d. 2/4), enligt vilket hälften av uppstäder
nas skutefolk skulle uttagas till kronans tjänst. De som ägde skutor, skulle ej 
tagas. 1748 vakanssattes båtsmanshållet, och i stället skulle erläggas en penning
avgift.

1759 — landet var då åter i krig — kom order, att stadens bösseskyltar, 
som genom fördubblingen stigit till 20 man, skulle skickas till Örebro. Detta 
ställde sig emellertid svårt. Genom branden 1752 var stadens ställning sådan, 
att det var mycket besvärligt för borgerskapet att fullgöra sina skyldigheter. 
Bekymren framlades för landshövdingen 1760, och denne lovade att understödja 
stadens försök att slippa ifrån den besvärliga tungan. Han föreslog, att man 
skulle försöka erbjuda en summa för varje båtsman. Först 1766 fick man emeller
tid en skrivelse från Kungl. Maj:t, att det skulle företagas jämkning i båtsmans
hållet. För den skull infordrades uppgift om antalet av stadens båtsmän och om
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Söndag: Jan Dalgren, Sven Olsson och hökaren Hindrich Jäger.
Måndag: Åkare Per Jansson, Andreas Jansson och Peter Andersson.
Tisdag: Handelsman Nils Kruskopf, Sven Jansson, Jonas Röding, Anders Ers- 

son och Abr. Blomgren.
Onsdag: Petter Söderberg, Erik Söderberg-Jonsson, Handelsman Kellbom, Hind

rich Hinnarsson och Gunilla Stadzler.
Torsdag: Lars Wärme, Petter Rudstedt, Jonas Rudstedt, Olof Söderberg-Jons

son och borgaren Biesert.
Fredag: Stadsfältskär Flanck, handelsman Heublein, kämnär Nornberg, Lars 

Jansson och Nils Andersson.
Lördag: Handelsman Lange, mäster Altar och Jöns Hult.

huru mycket jord och huru många hemman, som tid efter annan donerats till 
staden o. s. v. Om resultatet av det hela är intet bekant. Alen att staden även 
i fortsättningen fick utgöra sina båtsmän, är visst.

Till sist må meddelas ett protokoll, som visar, hur en båtsmansmönslring 
tillgick. Det är av den 15 febr. 1770, då lantmätare Hiltebrandt var Kungl. 
Bef:des ombud. Det lyder: »Besiktningen blev alltså i borgerskapets närvaro 
hållen, varvid Olof Persson Berg först framkom; uppgav sig född 1712 och utan 
krämpor, Anders Smålänning 52 år, utan bräcklighet, Jonas Öman 50 år, utan 
fel, Niclas Kruus, avviken i juli men vidgås vara oduglig, Peter Sturck 43 år, 
frisk och helbregda, Tolle Andersson fri från fel men haver ålderdomskrämpor». 
Som man ser, var denna mönstring ej endast en besiktning av deras utrustning, 
utan man skulle även kunna kalla den en liten läkarbesiktning. Vederbörande 
blevo åtminstone tillfrågade, om de voro friska, och svarade de, att de så voro, 
fingo de sedan skylla sig själva.

En konstant börda var också skjulsningen, som vilade på de borgare, som 
hade hästar. I början av perioden företogs med anledning av anmärkningar mot 
skjutsväsendet en undersökning, som visade, att bristerna sammanhängde med 
att hästarna på grund av för mycken användning blivit till en del fördärvade, 
varjämte det under den svåra krigstiden varit nästan omöjligt att tillfredsstäl
lande fodra dem. Det bestämdes i samband med denna undersökning, att 38 
personer skulle åläggas att skaffa sig goda hästar och vid 3 dalers vite hålla dessa 
hemma efter tillsägelse av fodermarsken. Denne sistnämnde skulle för sitt be
svär med skjutsningens ordnande få en ersättning av 2 öre smt. för varje skjuts, 
vilken avgift skulle utgå av de resandes betalning1. Senare blev det vanligt, 
att skjutslängder uppgjordes, så att vissa borgare svarade för skjutsningen be
stämda veckodagar. En sådan längd från år 1761 tog sig ut på följande sätt:
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Den av dessa, som efter tillsägelse av fodermarsken ej genast lämnade skjuts, 
skulle plikta 2 daler smt. varje gång. Året efter denna längds fastställande an
mälde fodermarsken ej mindre än 12 personer för sådan försummelse. Av de 
anklagades förklaringar tycks framgå, att endast sådana personer, som drevo 
krögeri eller hade jord, som tillhörde staden, ansågos skyldiga att deltaga i skjuts- 
ningen. Den ovan nämnde handelsman Heublein förklarade t. ex. kategoriskt, 
att han ej vore skjutsskyldig, då han varken hade intag eller krögeri. Även hant
verkarna gjorde anspråk på att få gå fria. Magistraten tycks i själva verket ej 
ha varit fullt på det klara med, hur bestämmelserna skulle tolkas. Det proto
koll, som innehåller hantverkarnas klagomål, tillägger efter redogörelsen för 
dessa endast: lades tillsvidare till handlingarna1. För bättre ordnings vinnande 
anskaffades s. å. tvenne tavlor, av vilka den ena, som var försedd med löstag
bara pinnar, skulle placeras hos fodermarsken. När någon uppbådades till skjuts, 
skulle han taga en sådan pinne och sedan, efter skjutsningens fullbordande, sticka 
in den i den andra tavlan, som skulle finnas hos gästgivaren.

Redan 1763 klagade emellertid magistraten över stort tillopp av resande, 
och att dessa voro missnöjda med skjutsningen. Man hade hos landshövdingen 
begärt inrättande av hållskjuts på landet till stadens hjälp, men detta hade av
slagits. För många borgare vore bördan så tung, att de avsagt sig de förmåner, 
som voro förenade med skyldighet att hålla skjuts. Magistraten anhöll, att hem
manen Rud och Sanna ålades att bispringa staden med skjutsar. Detsamma 
borde kunna ske med Hammarön, som åtminstone vintertiden borde kunna bi
draga med 2 å 3 hästar om dygnet. Frågan togs upp 1766, då landshövdingen 
besökte staden. Skjutslängden uppvisades, och landshövdingen tyckte, att den 
upptog för få personer samt förklarade, att alla, som i staden bodde och brukade 
dess jordar, voro skyldiga att deltaga, såvida de ej genom särskilda privilegier 
voro undantagna. Han lovade emellertid att tillmötesgå borgerskapets önske
mål beträffande Rud, Sanna och Hammarön. Slutligen ifrågasatte han, om det 
ej vore lämpligt att uppdraga skjutsningen åt bestämda personer mot ersättning. 
Något beslut fattades ej vid detta tillfälle.

Att förhållandena verkligen voro oefterrättliga, framgår av följande episod, 
som magistraten delger borgerskapet i en skrivelse av den 25/8 1766. Dagen 
förut hade magistraten blivit »mycket oroad» av högvälborne baron Palbitzki, 
som begärt att bli förhjälpt till skjuts och omtalat, att fodermarsken var oanträff
bar. Undersökning visade också, att han olovandes begivit sig till Munkfors för 
att syssla med mureriarbete. Samma år företogs även den förändringen i bestäm
melserna, att man lämnade skjutsningen till särskilt utsedda personer, som i er
sättning skulle få ägor å Våxnäs. Om så behövdes, skulle de dock kunna erhålla
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i Efter sammanställning i H. Rosengren, Karlshamns Historia II, sid. 418—-19.

hjälp av andra av borgerskapet. År 1772 överlädes åter i detta ärende. Då före
slogs inrättandet av ett »skjutskompani». Man enades om att 20 hästar behövde 
hållas. De som åtogo sig att hålla dessa, skulle få en ersättning av 20 daler för 
varje häst samt dessutom arbete å Salttorget och rätt till slåttern å Suttcrn. 
Åldermannen Jan Lundberg, borgaren Erik Söderberg och målaren Joneus fingo 
i uppdrag att träffa avtal med dem, som reflekterade.

Till staten erlades bevillning, vars storlek bestämdes av riksdagen och för
delades på städerna efter särskild klassificering. Karlstad räknades därvid till 
tredje klassen, mot vilken placering man vid riksdagen 1769 protesterade som för 
hög. Andelen i kontributionen var 1719 300 dir. smt., 1743 600 och 1744 300 dir. 
smt. Samma summor hade 1719 Hälsingborg, Lund, Lidköping, Eksjö, Filipstad 
och Säter, 1743 Landskrona, Halmstad och Vänersborg och 1744 endast Väners
borg. För ytterligare jämförelse kan nämnas, att Kristinehamn samma tre år 
erlade resp. 500, 650 och 325 dir. smt1.

Taxeringen för bevillningens utgörande verkställdes av de äldste i närvaro 
av ett ombud för landshövdingen. Efter densamma brukade en festlighet hållas 
på kassans bekostnad. 1769 opponerade sig emellertid rådman Tholerus här
emot och yrkade, att sådana tillställningar för framtiden ej skulle äga rum »utan 
i möjligaste och lindrigaste mån hushållas, så att ej stadskassan blir för mycket 
medtagen». En följd härav var det väl, att 1770 bestämdes, att priset för varje 
deltagare ej finge överskrida 3 daler smt, »för att kassören ej skulle besväras med 
någon stor räkning efteråt». En sådan efterräkning hade inkommit 1766, då han
delsman Jäger, som stått för kalaset, begärde tillökning utöver sin räkning och 
även fick 10 daler och 8 öre extra.

Över bevillningens dryghet för de enskilda klagades särskilt 1769. En del 
av borgerskapet förklarade då, »att deras omständigheter och villkor numera voro 
av den beskaffenhet, att de knappast kunde tåla halvparten av slika summor». 
Taxeringsmännen kunde naturligtvis icke göra något åt saken, men de klagandes 
yttrande togs till protokollet.

En egendomlig tunga var de s. k. bakugnspengarna. Enligt noggrant fastställda 
taxor måste avgift erläggas för varje bakugn. År 1725 fastställdes följande be
lopp: Superintendenten 7 daler 16 öre, teologie leetores 3: 24, filosofie doktor 
2:16, första och andra kollega 1:16, kaplanen 1:8, klockaren, »som njuter en 
ringa lön» 20 öre, kronobetjänte av högre värde 1: 28, dito ringare 1: 8, dito än 
ringare 20 öre, dito ännu ringare, som njuta så liten lön, att de av den sig knappt 
kunna försörja, 10 öre, borgmästaren 2: 16, rådmän, som handel driva, 2, dito, 
som ingen handel driva, 1: 16, borgare, förmögnare, 2, dito mindre förmögne 
1: 16, dito minst 24 öre, dito av sämre villkor och så gott som oförmögne 16 öre,
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fattige, som fuller hava bakugn men intet i näring eller förmögenhet, 8 öre. 1735 
ändrade landshövdingen taxan, så att alla betjänte, av vad stånd de vara må, 
som hade årslön, skulle taxeras till 1/2 % av denna.

Som extra pålaga kunde man ibland få sig ålagt att baka bröd åt militären 
av vissa av myndigheterna tillhandahållna kvantiteter mjöl. 1743 kom det order, 
att Karlstad och Kristinehamn skulle baka vardera 50 tunnor spannmål, 2/3 
råg och 1/3 korn, åt Karlstads, Näs och Kristinehamns kompanier, som skulle 
avmarschera till Gävle. Man gjorde då upp förteckningar över borgare, som skulle 
förbaka vardera en tunna. Spannmålen utlevererades av häradsskrivaren.
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"W" andeln som näringsfång var monopol för städernas köpmän. För 
I___ I att vara rätt handelsman måste man ha vunnit burskap, vilket var
I i h förenat med erläggande av en viss avgift. Den som av någon orsak

JL JL ej ville fortsätta sin verksamhet, kunde uppsäga sitt burskap.
För att lantbefolkningen ej skulle avhålla sig från att besöka staden av fruk

tan att bli bedragen genom felaktigt mått och vikt, beslöt borgerskapet 1720 
(17/12) att bygga ett mätarehus. Redan ett par månader senare tillhålles allmän
heten att begagna sig därav. Dessutom skulle tvenne rådmän tid efter annan gå 
omkring i husen och kontrollera mått och vikt.

Tidens lösen på det ekonomiska området var statsingripande och reglerande. 
Ett uttryck härför var en strävan att söka genomföra en rationell uppdelning 
av de handlande, en »separation uti handeln», som termen lydde. 1721 bestämde 
magistraten, »som tid efter annan försport, huru en viss oordnad handel bedrevcs 
i staden», följande ordning för handeln. Två handlande skulle sälja vin, en i minut 
och en i parti, sex skulle vara salt- och sillhandlare, och lika många skulle idka 
spannmålshandel. Dessutom skulle finnas: fyra tobakshandlare, två linhand
lare, en läderhandlande, tre kryddkrämare, en järnkrämare, två beck- och tjär- 
handlare, två oxhandlare, en häktemakare och en té- och kaffekokare. Handeln 
med timmer och bräder skulle omhänderhas av skutägarna1. Angående handeln 
med bröd och kött bestämdes vid samma tillfälle, att 8 personer skulle vara ba
gare och tre slaktare. Av de förra skulle en huvudsakligen tillhandahålla knäcke
bröd. 17 personer skulle vara bryggare och krögare. Dessa representera högst 
olika kategorier. Man finner i förteckningen två rådmän och en fänrik vid sidan 
av »dragare», bergbrytare och annat enklare folk. Tre äro änkor, varjämte det 
kvinnliga elementet dessutom företrädes av en fru och en jungfru.

Emellertid väckte dessa försök till en rationalisering av handeln starkt mot
stånd hos borgerskapet. Då magistraten uppläste de bestämmelser, för vilka nu 
redogjorts, uppstod en livlig opposition. En klädesmakare Olov Norling upp
trädde och protesterade under förmenande, att de fattiga skulle därigenom all
deles förtryckas, och att det ej ginge an »att av Karlstad göra Stockholm». Enligt
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protokollet uppträdde han »med åtskillige oanständige ord och åtbörder». Från 
magistraten tillspordes han till sist, å vilkas vägnar han talade, vartill han sva
rade, att han uppträdde å de fattigas vägnar. Han frågade även »de gemene» av 
de närvarande, om de ej instämde med honom, »vilket en stor del av dem med 
stort skrikande biföll och jakade». Därefter uppstod »ett ganska stort sorlande 
med buller och oljud och därjämte ett framhärdigt utropande att få behålla deras 
gamla hävd och bruk, så att magistraten intet annat än uppror befruktade». 
Borgmästaren lät anteckna namnen på de oroligaste, och befanns det vara 22 
personer, bland dem ett fruntimmer. Sedan omsider detta parti avlägsnat sig, 
vilket skedde »med största oljud och buller», tillfrågades de kvarvarande, om de 
tyckte, att mäster Norling uppträtt, som det ägnade en rätt borgare. Härtill 
svarades, att han betett sig oanständigt, men man bad dock magistraten att ej 
behandla honom för strängt, alldenslund han varit något drucken. Vid närmare 
eftertanke tycks också Norling ha ångrat sig, ty innan sammankomsten avsluta
des, återkom han och bad om tillgift för sitt beteende. De kvarvarande godkände 
det av magistraten framlagda förslaget1. Året därpå stadgades vite för dem, 
som »inmängde» sig i andras näringar. Norling dömdes av Göta hovrätt till fän
gelsestraff, men tilläts på borgerskapets förbön att avtjäna det i sitt hus under 
vakt2. Att han haft åtskilliga sympatisörer i sin aktion, framgår av att ej min
dre än 27 borgare erbjödo sig att tjänstgöra som vakter.

1726 gick man vidare på den inslagna vägen och tillsatte sex fiskhandlare, 
alldenslund det klagats över att en del av stadens »löskvinnor» sprungo emot 
fiskarna vid stranden och uppköpte fisken för att sedan i sin tur försälja den. 
1737 beslöts, att all fisk skulle saluföras å torget.

Även spannmålsskutorna brukade mötas av uppköpare redan vid kajen. 
Däröver klagas ännu så sent som 1765, då en handelsman Kellbom besvärar sig 
över att »åtskilligt löst folk och kvinnfolk» samlas kring de till honom anländande 
västgötaskutorna. Magistraten anmodade då guldsmeden Fernlöf att söka få till 
stånd ett avtal i saken med västgötarna, varjämte fiskalen skulle tillse, att ej 
krögare och spannmålshandlare gjorde sina inköp, innan »liggedagarna» gått till 
ända.

För handeln med bröd, kött, dricka och brännvin uppgjordes månadsvis 
taxor3. Brott mot dessa straffades med böter. De som handlade med nu omnämnda 
varor, fingo ej å skutorna göra förköp, utan allmänheten skulle först få köpa, vad 
den behövde för hushållet. De som införskrevo spannmål, skulle anmäla detta 
för magistraten senast en vecka, innan någon last ankom. År 1759 åtalades 
slaktarna Gustav Forsell och Abr. Blomgren för att ha tagit högre pris för färskt

1 Domboken 1721, d. 16/11.
2 Ibidem 1722, d. 22/1.
3 Enligt landshövdingens brev av den 20/2 1729.
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kött, än taxan föreskrev. De erkände men sade sig ha varit tvingade därtill, 
enär priset på levande djur varit för högt. Dock skulle de följa taxan, om de 
sluppe straff. Forsell slapp böter, under det att Blomgren fick punga ut med 10 
dr. smt. Efter domens avkunnande efterskänkte emellertid magistraten sina böles- 
andelar. Ett par månader senare höjdes köttpriset i taxan.

Om handelns utveckling inom staden kan man få en del upplysningar i de 
till riksdagarna ingivna berättelserna om stadens tillstånd. 1742 talas klagande 
om den »smala och trånga näring, som ännu är övrig», och som utom tre eller fyra 
kryddkrämares rörelse huvudsakligen säges bestå i »skutors hållande till stång
järnets utförsel». 1759 säges, att handeln något tilltagit och att den skulle ytter
ligare upphjälpas, om de handlande finge möjlighet att hava nederlag av sill, 
salt och tobak. 1769 däremot säges denna näringsgren ha avtagit, särskilt sill
handeln. Beträffande detta sista näringsfång, särskilt viktigt, då det rörde en 
av de vanligaste hushållsvarorna, finns en hel del utredningar från år 1764.

Det börjar med att vid föredragningen av en ansökan angående sill- och 
salthandelsrättighet en protest ingavs av rådman Tholérus, fabrikör Sjögren och 
handelsman Rosell mot att sagda handel gjordes fri och öppen. I så fall borde all 
handel så vara. Det förefaller onekligen också, som om snart sagt vem som helst 
skulle kunnat ägna sig åt densamma. Längre fram under år 1764 förekommer 
ett mål angående handel med salt sill, där svaranden är en juvelerare vid namn 
Arnold Palm, som blivit beträdd med att sälja sill i hel-, halv- och fjärdedels- 
tunna såväl hemma hos sig som i öppen bod. Han försvarade sig med att »Kungl. 
förordningen om sillsalteriet ger alla dem frihet, som därmed umgå, om blott de 
hålla god köpmannavara». Vidare sade han sig själv ha insaltat varan. Stads- 
fiskalen invände, att P. fått burskap å hantverk men ej å handel. Den förordning, 
P. åberopade, synes ha avsett sådana personer, som voro bosatta i skärgården 
och där själva insaltade den sill de saluförde. Målet visar emellertid de svårig
heter, myndigheterna hade att kämpa mot vid försöken att genomföra den om
talade separationen i handeln.

Man skulle som tidigare nämnts ha magistratens tillstånd för att få driva 
handelsrörelse, och ansökningarna därom vållade ofta stridigheter. Särskilt illa 
upptogs det på borgerligt håll, om personer, som ej egentligen tillhörde handels- 
kretsarna, ville slå sig på denna hantering. Några exempel. 1727 anhöll prost
innan Magnelia att mot avgift få driva handel med spannmål, salt, sill och spece
rier. Magistraten frågade då, om det avsåge försäljning i parti eller minut. Här
på gavs intet svar, men prostinnan började tydligen utan lov den tilltänkta rö
relsen, ty 1729 anmäldes, att hon drev sådan handel, och bestämdes ett vite av 
40 marker, om hon fortsatte.

1764 begärde sämskmakargesällen Lars Åhlén burskap på hökareprofessio- 
nen, vilket väckte livlig opposition, ehuru en rådman Alberg meddelade, att han
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1 Domboken 1764, d. 2/4 och 4/4.
2 Domboken 1769, d. 19/6.

tänkt bli hans kompanjon. Man anmärkte på att en hantverkare, som därtill 
endast vore gesäll, skulle anses kompetent att driva handel och påstod, att han 
ingivit sin ansökan endast därför, att han ej gjort någon lycka som hantverkare. 
Magistraten gav det oaktat Åhlén den sökta rättigheten på ett år under motive
ring, att staden endast hade en hökare, och att det hänt, att denne varit utan varor. 
Mot detta beslut reserverade sig vid det följande sammanträdet rådman Tholerus 
i ett ingivet memorial. Han framhöll, att alla burskapsansökningar borde be
handlas ur synpunkten av den angivna näringens gagn för stadens borgerskap. 
Han hölle före, att hökerinäringen måste bliva till skada, eftersom hökarna sålde 
sina varor till överpris. Särskilt skulle det bli betänkligt för hantverkarna, om 
ostadiga och lättjefulla gesäller skulle få övergiva det hantverk, de lärt i ung
domen, och börja idka handel utan minsta begrepp om handel och utan kredit 
eller egna medel. Emellertid slutar han artigt med en försäkran, att han ej vill 
»i minsta måtto förringa den fullkomliga estime han hyste för de övriga herrar 
ledamöter och deras vidsträckta insikt uti så grannlaga ämnen»1.

Hantverkarna å sin sida klagade (t. ex. 1771) över att handelsmännen sålde 
han Iverks varor, så att hantverkarna själva ej fingo någon avsättning för sina 
alster.

Gatuhandel var förbjuden. Varorna skulle säljas från bod eller å torget. 
Över olaga gatuhandel klagade år 1769 tullinspektören Samuel Åkerblad, som 
emellertid bemöttes av stadsfiskal Billing. Denne anförde, att det visserligen torde 
förekomma ett och annat fall av lagöverträdelse, men det vore »en djärv och o- 
sannfärdig insinuation, att en sådan osed så tagit överhanden, att den genom vana 
och hävd för befästad lag anses». I själva verket förmenas tullinspektören ha 
åsyftat det förhållandet, att varor upphandlades vid själva tullen, »ett ofog, som 
han själv vore den lämpligaste att kunna förhindra såsom det endaste, han kan 
hava med varorna att syssla». Stadsfiskalen slutade sin ampra inlaga med yr
kande på att tullinspektören skulle göra offentlig avbön. Magistraten ställde sig 
bakom fiskalen och förklarade, att det tillkom densamma att vaka över torghan
deln, och att den för sitt görande och låtande ej vore ansvarig inför »någon tull
betjänt». Inspektörens memorial vore för magistraten »sidvördigt och oanstän
digt», varför han dömdes till 20 dr. smt. i böter2. Däremot avvisades yrkandet 
på offentlig avbön.

Bland förbud av magistraten mot gatuhandel märkes en kungörelse av 1729, 
varigenom flickor, gossar och pigor förbjödos att gå med korgar och sälja bröd. 
Motiveringen var, att de därigenom »till lättja och allehanda självsvåld inövade 
varda».
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Marknaderna voro, som omtalats i föregående del1, av två slag, frimarkna
der och enskilda marknader. De förra voro öppna för alla, således även för han
delsmän från konkurrerande städer, de senare avsågo att underlätta varuutbytet 
mellan stadsborna och bönderna. Under perioden höllos marknader å följande 
platser och tider. I staden höllos årligen tre stycken: Vintermarknaden den 10 
februari, Persmässan den 29 juni och Brittmässomarknaden den 18 oktober. De 
två förstnämnda voro frimarknader, den tredje var stadens enskilda.

Marknaderna i Årjäng och Nysätersbro (i 7/8 resp. 25/8) voro gemensamma 
för Karlstad och Åmål. Från Karlstadshåll sökte man få dessa två samman
slagna till en eller flyttade närmare tillsammans i tiden.

I Edane i Brunskogs socken hölls en stadens enskilda marknad den ig/9. 
Tidpunkten ansågs av många olämplig på grund av närheten till Filipstads ox
marknad, som hölls den 12 sept. och alltid besöktes av åtskilliga karlstadsborgare.

Särskilda bestämmelser utfärdades 1735 beträffande handeln med spannmål. 
För att förhindra att bönder från landsbygden uppköpte de ankommande sku
tornas last, bestämdes, att alla sådana fartyg skulle ha 8 »liggedagar», innan lant
männen fingo köpa av deras last. Meningen var, att först skulle det gemena 
borgerskapet inköpa för sitt behov, därefter spannmålshandlarna och slutligen 
bönderna. Dessa sista fingo då i regel köpa av handelsmännen, naturligtvis till 
stegrat pris. Bestämmelserna kunde ej i allo upprätthållas. Redan följande år 
förekommo diskussioner uppe i rätten om underslev från olika parter. Magistra
ten varnade spannmålshandlarna för att som skett uppköpa säden, innan borger
skapet blivit tillfredsställt. Häremot invändes då, att borgarna brukade köpa ej 
endast till husbehov utan även åt bönder, så att intet var kvar, när handlarna 
kommo. Det resolverades, att den som överbevisades om sådant, skulle böla 20 
mark. Kunde full bevisning ej åstadkommas, skulle den tilltalade fria sig med ed. 
Vid samma tillfälle utsågos personer, som skulle överenskomma om priset med 
befraktarna, vilket borde ske ett dygn efter det en båt anlänt.

1735 inträffade det, att en båt med spannmål begav sig från Karlstad till 
Alster och där gjorde sig av med hela lasten. För att förhindra dylikt beslöt 
magistraten, att en båt, som en gång anmält sig till förtullning, skulle förbjudas 
att ge sig iväg, innan lasten avsatts i staden.

Bönderna klagade ofta över den behandling, de rönte, då de med sina varor 
kommo in till staden. 1742 uppgavs t. o. m. att de överhopades av köpare, som 
under allehanda hotelser drevo dem in i husen och ville påtvinga dem godtycklig 
betalning.
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Vid Varpnäs och Åmbergsheden höllos den 19 och 23 september enskilda 
marknader. Den förra hade flyttats till Varpnäs 1722 från Brobacka, där den 
förut hållits. Redan 1727 talades emellertid om att söka få den ytterligare flyttad. 
Det sades då vara så trångt där under marknaderna, att det var alldeles omöj
ligt för en tullbetjänt att föra rikliga anteckningar, särskilt som tullen låg vid en 
smal bro, över vilken allt ankommande folk måste passera. Om förflyttning ej 
medgåves, borde en vakt på 30 å 40 soldater med skarpladdade gevär placeras 
å platsen, enär de flesta besökande kommo ej för att driva handel utan för att 
roa sig1. Ännu 1743 höjdes, röster för att marknaden skulle flyttas tillbaka till 
Brobacka.

Marknaderna i staden kungjordes genom »trummeslag och allmän publika
tion». Man höll sig för den skull med en särskild trumslagare. 1736 fanns ingen 
sådan, varför man då avtalade med en person, att han mot en ersättning av 6 
plåtar skulle lära upp tvenne ynglingar i konsten, så att de kunde approberas 
av stadskaptenen. Det talas även om pipare, som tjänstgjorde under marknads
dagarna. 1760 avlönades denne med 8 öre smt. om dagen. Alla marknadshand- 
lande skulle uppskrivas av stadsvaktmästarna i och för fördelning av torgplat
serna och verkställande av ståndstaxering. Ordningen upprätthölls av en sär
skild vaktstyrka, som 1732 utgjordes av ej mindre än 16 man. Dessa ville på 
grund av för ringa betalning uppsäga sin tjänst, om de ej finge löneförhöjning. 
Med anledning härav voro de marknadssäljande uppkallade, och framgick det av 
överläggningarna med dem, att de förbundit sig att betala om sommaren 2 dr. 
smt. och om vintern dubbla summan samt dessutom en daler per natt och vakt- 
karl i ljuspenningar. Härmed förklarade sig de klagande nöjda och tilläde, att 
det var de mindre handlandena, som åsyftades med klagomålen. Magistraten 
dekreterade, att alla skulle betala efter nyssnämnda taxa.

Salttorget vid älven användes under Persmässan uteslutande av stapel
städerna som upplagsplats för tunnegods. Härför upptogs en avgift av ett öre 
smt. för varje tunna. Fanns anledning att antaga, att något parti av den ned- 
saltade fisk, som ofta utgjorde innehållet i tunnorna, var odugligt till människo- 
föda, företogs undersökning, och den odugliga varan måste nedgrävas, varvid 
även kunde hända, att tunnorna beslagtogos som ersättning för nedgrävningen. 
Salt såldes endast av handlande från stapelstäderna, och dessa beskyldes ofta 
för att onödigt stegra priset. 1762 drogs en sådan historia inför magistraten och 
föranledde långa förhör och mycket skriverier. Sammanhanget var i korthet föl
jande. Tvenne Göteborgshandlande anklagades för att ha uppköpt salt, som 
saluförts av andra handlande, i avsikt att dyrka upp priset. Detta hade också 
under marknaden stigit från 14 daler till 16. Under vittnesförhören infann sig
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lagman Antonsson inför rätten och yttrade, »att den eller de, som i en sådan skad
lig gärning deltagit, borde ställas inför rätta till strängaste ansvar, i synnerhet 
om det skulle vara några handlande från Göteborg, emedan dessa handlande 
vid sista riksdagen nog allvarsamligen blivit förhållna sitt otjänliga förhållande 
vid salthandeln». Magistraten anmodade tvenne av sina medlemmar att genom 
personligt besök å Salttorget göra sig underrättade om priser o. dyl., varjämte 
en av stadens egna handelsmän tillsades att inställa sig för upplysningars läm
nande. Dessutom förbjöds vid vite all försäljning av de anklagades salt, innan 
rätten fattat sitt beslut. Detta blev av följande innehåll. Intet salt finge säljas 
för högre pris än 14 dir. smt. per tunna. Man höll således ganska strängt efter 
jobbare i nödvändighetsvaror.

Ett annat exempel från samma tid må också här anföras. 1763 hade magi
straten fått reda på att en bagare salubjöd för små bakverk. Man lät då hos 
den skyldige uppköpa 6 kringlor och en limpa och konstaterade genom vägning, 
att de ej höllo föreskriven vikt. »Däremot uppvistes», säger protokollet vidare, 
»två kringlor, som sades vara uppköpta på marknaden i Kristinehamn för ett 
öre kmt. tillhopa, vilka två kringlor voro drygare än de 6 förstnämnda». Samme 
bagare hade på begäran att få köpa visst bröd svarat, att sådant ej fanns, men 
magistratens utskickade hade följt efter ett hans bud i staden och av detta fått 
köpa »två limpor eller skrätt rågbröd», som också konstaterades väga för litet. 
Den skyldige straffades med förlust av sin rättighet att utöva yrket.

Marknaderna voro naturligtvis även till en del folknöjen. Den 4 juli 1763 
gavs tillstånd åt »komedianten Paul German och dess sällskap att under stun
dande Persmässa få utöva sina ekvilibristiska konststycken» mot en avgift av 2 
dir. smt. för varje dag föreställningen gavs, vilka penningar tillföllo stadskassan 
och de fattiga med hälften var. En sorts nöjesskatt alltså.

Liksom främmande städers köpmän besökte frimarknaderna i Karlstad, 
gjorde denna stads detsamma med marknader i en del andra städer. Det är gan
ska klart, att detta ledde till ömsesidiga klagomål. 1737 klagade t. ex. Kristine- 
hamnarna över att Karlstad förmenat dem att deltaga i marknaden vid Varp
näs. Vid den riksdag, som sammanträdde året därpå, hade Karlstad, Kristine
hamn och Örebro gemensamt anhållit att få bevista marknaden i Filipstad, 
vilket beviljades av Kungl. Maj:t den 6/2 1739. Det torde dock ej ha varit så 
ofta, som Karlstads handlande begagnade sig därav. I den till landshövdingen 
1742 ingivna berättelsen om stadens tillstånd säges, att staden genom de branta 
backarna på vägen till Filipstad var alldeles stängd från den goda handeln i 
bergslagen. 1740 klagades över att Lidköpingsbor besökte marknaderna i Karl
stad med öl och brännvin. Magistraten beslöt då, att inga platser skulle få ut
hyras till dem vid vite av 10 dir. smt. Tio år tidigare hade samma myndighet
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lovat att söka hindra den handel med grytor, som borgare från Lindesberg börjat 
bedriva i Karlstad.

Var och en, som införde varor till staden, skulle för desamma erlägga tull vid 
någon av tullportarna. Hur delta tillgick, omtalas utförligt i föregående del av 
detta arbete1. Tullen var en avgift, som tillföll staten. Andra sådana avgifter 
upptogos av dem, som saluförde en rad livsmedel och njutningsmedel. Emeller
tid kunde det ordnas så, att staden arrenderade uppbörden av dessa acciser mot 
en bestämd summa. Man slapp då ifrån en massa obehag av de »besökare», som 
gingo omkring i husen och kontrollerade, att avgifterna riktigt erlades.

1730 erbjöd generaltullsocieteten i skrivelse av den 8/12 staden att få arren
dera slakteriaccisen, mångleri-, tapperians- och bageriacciserna samt bakugns- 
penningarna (men ej den avgift, som vid tullport erlades för kreatur, som in
fördes till staden) för en summa av 749 dir. smt., vilket utgjorde beräknat medel
tal för vad som influtit på detta sätt under de sista fyra åren. Borgerskapet för
klarade sig först vilja ge endast 500 dir, men året därpå bekvämade man sig till 
att ge 740. Den uppgörelse, som då träffades, gällde 5 år och utgick alltså 1736. 
Då begärde societeten 900 daler om året, vilket man gick med på för två år fram
åt. Redan i oktober 1737 förklarade borgerskapet sig missnöjt med arrendet, 
och när det i februari 1738 gick ut, blev det ett sammanträde i rådhuset om denna 
sak. Arrendesocieteten hade av borgmästaren tillskrivits, att en förlängning ej 
vore önskvärd från borgerskapets sida. Som svar hade meddelats, att en enskild 
person hade erbjudit sig att betala 1,200 dir. smt. årligen för samma arrende. Vore 
emellertid borgerskapet hågat att förlänga kontraktet, skulle dock societeten 
vara »tillräckligt tillmötesgående» och giva det företräde. Efter ett långt och 
skarpt meningsbyte beslöt man emellertid att avslå förslaget. Några dagar se
nare anhöllo vågmästare Kruskopf och en del av stadens krögare att få arren
dera accisen. Detta föll emellertid ej borgerskapet i smaken. Man hade ju an
tagit arrendet huvudsakligen för att slippa påträngande »besökare». På en sam
mankomst i mars beslöt man att övertaga arrendet, kosta vad det kosta ville, 
och ett par dagar senare verkställde de äldste taxering härför. Arrendebeloppet 
blev 1,000 daler. Borgmästare Ringer, som varit emot fortsatt arrende, genom
drev dock, att man skulle utöva noggrannare kontroll särskilt över brännvins
bränningen.

1740 kom ett meddelande, att alla arrenderade acciser i hela riket skulle 
återtagas. Man blev alltså av med arrendet, och så gott som genast börja klago
målen över »besökarnas» framfart. Samma år (4/2) klagar t. ex. slaktaren Olof
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Ersson över att besökarna ej endast skola väga köttet, utan att de även vilja 
hindra honom att sälja annat än i deras närvaro. 1762 utbjöds salu- och hus- 
behovsaccisen genom offentligt utrop. Den ende, som avgav något anbud, var 
emellertid slaktaren Johan Gustav Forssell, som förut säges ha innehaft kontrakt 
härom sedan 1758. Han påstod sig dock ej ha annan fördel därav, än att han 
undgick det dröjsmål, som vållades, om besökarna skulle bevaka accisens 
erläggande. 1767 utbjödos tapperians- och slakteriacciserna på auktion. A den 
sistnämnda avgavs intet anbud, under det att handelsmannen Ahlin och källar
mästare Anders Wennberg bjödo tillsammans 150 daler för den förra. Den när
varande tullnären meddelade, att kronan förlorade mycket på dessa acciser, 
beroende på att de, som blivit åtalade och bötfällda för olovlig slakt, brödbakning 
och ölförsäljning, ofta klagade hos kommerskollegium, där många sådana mål 
blevo liggande utan att avgöras. Detta sista bestyrktes av magistratens med
lemmar i accisrätten. 1772 klagade tullinspektören över en märkbar tröghet vid 
inbetalningen av saluaccisen. Beträffande försäljningen av öl gällde då ett ackord, 
enligt vilket hälften av accisen betalades av de egentliga ölsaluidkarna och hälf
ten av borgarna i gemen, mot det att de senare hade fri rätt att sälja öl under 
marknaderna. Borgarna syntes vid ett sammanträde, som hölls den 28/3, håga
de att bryta denna överenskommelse.

Värmlands förnämsta exportvaror voro som bekant järn och trä, och bägge 
dessa artiklar spelade även under frihetstiden en oerhörd roll i Karlstads eko
nomi. Staden var en mellanlänk mellan Göteborg, den stora exporthamnen med 
kapitalstarka grossörer i bägge branscherna, och Värmlandsbygden med de vid
sträckta skogarna och de många hyttorna och hamrarna. Viktigast för Karlstad 
var länge järnhandeln. Brukspatronernas järn fördes på älven till staden för att 
å dess järnvåg uppvägas och sedan transporteras till lastageplatsen vid Skoghall 
för vidare befordran över Vänern. Vågpengarna voro stadens viktigaste inkomst, 
och våghuset var en av dess viktigaste byggnader.

Det i förra delen av Karlstads historia omtalade våghuset nedbrann, som 
tidigare nämnts, år 1719, men återuppbyggdes snarast möjligt och var färdigt 
1721. Det tillbyggdes 1764 åt södra sidan efter ritning av brobyggmästare Jacobs
son. Om läget finnas en del uppgifter i samband med utredningen av en stöld, 
som förövats i prosten Magnelius’ gård år 1722. En av tjuvarna berättar vid 
förhör, att han gått »norr om kyrkan och igenom den porten på Magnelii gård, 
som är åt älven vid stora vågen». En annan säger sig ha gått från torget förbi 
kyrkogården åt mäster Mårds gata samt sedan våggatan, som ligger mellan 
prostens gård och kyrkan och ned till bakgården mitt för våghuset. Utom själva
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järnvågen innehöll detta fyra stora rum för järnets förvarande. De som använde 
sig av dessa, skulle utom vanliga vågpenningar erlägga ett öre smt. för varje 
skeppund järn.

Om de mängder järn, som uppvägts å vågen, och stadens inkomster därav 
lämna följande siffror några upplysningar.

Erlagda vägarpengar 
(daler smt)

1688
3246
3455
3495
2811
2698
2556
2548
2641
3194
2850
2585
2356
1960
3111

Stadens samtl. inkomster 
(utom taxering)

2431
4053
5262
5922
6314
6416
6501
6537
6761
5221
4711
5649
8275
6510
6963

JAr
1719
1720
1721
1722
1723
1724
1725
1726
1727
1728
1729
1731
1737
1743
1749

Kvantitet (skeppund)

17,065
32,776
34,920
35,327
28,414
27,270
25,832
25,751
26,688
32,276
28,976
26,128
23,808
19,207
31,445

Emellertid började hammarpatronerna finna det besvärligt att nödgas er
lägga vågpenningar till Karlstad. De skaffade sig egna lastageplatser vid Skatt
kärr och Alster och undandrogo på så sätt staden betydande summor. Under 
de svåra tiderna närmast efter branden 1719 sågo sig vederbörande där ur stånd 
att beivra detta. Men sedan den nya vågen blivit färdig och inga befogade klago
mål kunde anföras mot anordningarna för järnets mottagande i staden, började 
man överhopa landshövdingen med inlagor, vari begärdes ingripande mot bruken.

Mot slutet av 1729 hölls på kallelse av K. Bef:de ett möte mellan represen
tanter för staden och bruken i och för biläggande av tvistigheterna. De bruk 
det gällde, voro Edsvalla, Borgvik, Brunsberg, Älgå, Kohlsäter, Stömne och 
Svanskog väster om Karlstad, och Brattfors, Älvsbacka, Molkom, Bosjön, No
rum, Glumserud, Hökebro, Lindfors, Böckelshammar, Forsnäs, Alstrum och 
Gunnerud i öster. Från stadens sida anhölls, att hammarpatronerna måtte till
hållas att enligt 1655 års resolution och 1671 års järnvräkareordning föra sitt
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järn till stadens våg. Från andra sidan påstods, att man blivit illa behandlad i 
Karlstad, där järnet ofta blivit liggande långa tider, innan det kunnat ut
skeppas. Särskilt en inlaga, undertecknad av G. Erasmi, B. G. Geijer, T. Rappolt, 
Henrik, Olov och Herman Kolthoff, Abr. Eek, D. Schröder och Johan Henrik 
Meijer, är hållen i en mycket hätsk ton. Man förklarade sig ej kunna tro, att det 
vore överhetens mening, att Karlstad skulle profitera till landets och brukens 
skada.

Landshövdingens beslut fattades den 29 november 1729 och blev i det hela 
till brukens förmån. Det innehöll nämligen, att l:o vad beträffar de västra bru
ken, »vore säkrast och bäst att lämna dem obesvärade med en sådan av Karls
stad pretenderad avgift, till dess magistraten gitter visa med någon ytterligare 
kungl. resolution eller förklaring, att staden jämväl av samma verk därtill berätti
gad är». 2:o. vad anginge de östra bruken, förklarades, att staden torde ha fog 
att påstå, det deras järn borde gå till stadsvågen. Men, hette det vidare, »då sta
den själv måst vidgå, att de av stadens borgare, som fartyg hålla, någre år på 
grund av branden så av sig kommit, att ägarna av omrörda hammarverk tvun
gits att själva skeppa järnet till Vänersborg, och det ögonskenligen är en lättnad 
för bruken att direkte skeppa järnet till Vänersborg, så vore billigt att bruken 
framdeles finge fria händer att direkte utföra järnet till nämnda stad»1.

Även i början av 1760-talet återkommo klagomålen över att järnets upp
vägande i Karlstad krävde för lång tid. Den 11 mars 1761 hölls i närvaro av berg
mästaren Anders Stockenström en sammankomst mellan magistraten och tvennc 
ombud för brukspatronerna, herrar Johan Kolthoff och Blechert Hertell. Anled
ningen var närmast vissa av brukssocieteten i Kristinehamn under fastingsmark
naden gjorda erinringar. Handlande från Göteborg skulle ha förklarat sig ovilliga 
att avsluta överenskommelser med sådana bruksägare, som fraktade sitt järn 
över Karlstad, på grund av den långsamma transporten. Vid mötet kom man 
också överens om vissa lättnader i skeppningen. Skutor skulle t. o. m. få avsegla 
utan visitation, fastän detta i så fall skedde på egen risk, så att stadens myndig
heter skulle vara utan ansvar, om olycka inträffade. Likaledes skulle i vissa fall 
brukspatronerna få å egna fartyg utföra sitt järn. Dessa eftergifter sågos dock 
på en del håll i staden med ovilja. Bl. a. underkastade lagman Antonsson överens
kommelsen en bister kritik.

Det var ej endast med bruken, som tvister kunde uppstå rörande vägningen 
av järnet. Flera städer kunde påstå sig ha rätt att få visst järn vägt å sin våg. 
År 1763 hade Karlstad en sådan kontrovers med Vänersborg rörande Borgviks- 
järnet, som genom Kungl. resolution skulle vägas i Karlstad. Borgmästare och 
råd i Vänersborg ville ej gå med härpå utan fordrade vägning i sin stad, varför

i Handlingar rörande sammankomsten i avskrift bland Nygrens samlingar. Resolutio
nen i Örebro landskanslis handlingar. A II. a. 29.
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Karlstadsmyndigheterna måste tillställa dem de akter, varpå Karlstads rätt 
grundade sig. Överhuvudtaget voro tvisterna många just med Vänersborg; de 
beröras något i kapitlet om sjöfarten. 1764 beslöt man bygga ett särskilt våghus 
vid Borgvik, vilket lagman Antonsson åtog sig att uppföra »med det första». Det 
dröjde emellertid, då bruksägarna ej ville upplåta plats för företaget.

Under 1600-talet hade Värmlands och Dals skogsbygder öppnats för ex
ploatering i stor stil. En författare har sammanfattat, vad som skedde, med föl
jande ord: »Göteborg avbrukade med redebogen hjälp av sina uppstäder Väners
borg, Åmål och Karlstad de sparade skogarnas rika förråd av mastträd och 
gjorde därjämte en mer bestående insats genom att skapa ett stort sågverksdistrikt 
vid Trollhättan och Lilla Edet»1. För Karlstads vidkommande öppnades således 
möjligheter till en vinstgivande handel genom att av allmogen inköpa timmer och 
sedan frakta detta över Vänern till Vänersborg, som även här var mellanstatio
nen på väg till Göteborg. Naturligtvis skedde detta under en mängd intresse
konflikter med andra parter. Sådana voro handelsmännen i andra städer, främst 
Vänersborg, som själva ville träda i direkt kontakt med bönderna i fråga om för
säljningen av råvaran, och brukspatronerna, som ju också behövde väldiga 
kvantiteter virke. Vidare sammanföllo ingalunda böndernas intressen alltid med 
stadshandlarnas. De förra ville helst sälja så mycket som möjligt till högsta möj
liga priser och till så närbelägna köpare som möjligt. Städerna kunde emellertid 
ej mottaga alltför mycket timmer. Därför strävade man från deras sida att ge
nomdriva bestämmelser om maximering av allmogens avverkning. Allmogen 
ville däremot ha rätt att sälja till norska handlande, när den ej kunde få tillräck
lig avsättning inom den egna provinsen. Men detta sistnämnda stred mot stän
dernas handelspolitiska grundsatser, som i stort sett krävde gränsens spärrande 
mot norrmännen. Följden härav blev en smuggeltrafik, som vållade stora be
kymmer och klagomål över jägeribetjäntes framfart. I det följande skola några 
exempel givas på, hur dessa intressemotsatser togo sig uttryck.

År 1733 klagades över att fänrik Carl Ekman från Vänersborg dreve olaga 
handel i Värmland. Han sades ha 100 tolfter sågtimmer liggande i Glava socken, 
som han tillhandlat sig mot sill och salt. Dessutom hade han redan utfört 200 
tolfter. Det berättades, att han hölle en särskild betjänt i trakten för drivande 
av denna rörelse och upplag av salt vid Byälven. Befallningsmannen Mikael 
Bergman hade av detta senare lagt sekvester på 60 tunnor2.

Beträffande timmerhandeln i Älvdals härad träffade borgerskapet 1732 en 
uppgörelse med länsmannen därstädes, enligt vilken han skulle få 10 dir. smt. år
ligen, om han åtoge sig uppsikten över densamma. Stadens synpunkter på för-

1 B. Boelhius, Trävaruexportens genombrott efter nordiska kriget. Hist. Tidskrift 1929 
sid. 282.

2 Domboken 1733, d. 25/8.
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i Domboken 1738, d. 19/6.
Domboken 17-10, d. 26/2.
Domboken 1771, d. 29/6.

hållandet Lill allmogen framgå bl. a. av en inlaga, som 1738 ingavs av samtliga 
timmerhandlare. De sade sig ha förskjutit bönderna i Älvdalen, Fryksdalen, 
Jösse och Nordmark både pengar till deras kronoutskylder och spannmål till 
uppehälle. Betalningen skulle utgöras av timmer från deras »ymniga skogar». 
Men nu trakasserades man av jägeribetjänte och brukspatroner. De förra påsto- 
dos passa på att lägga beslag på varan, »när den med de handlandes stora omkost
nad är kommen i deras händer samt blivit över 14 å 16 mil nedflottad, under på
stående, att de handlande måtte uppgiva by och bonde, av vem de densamma 
uppköpt, utan till att eftersinna, det dem åligger enligt Sveriges lag att visa, vad 
olaglighet därmed vore begången, innan dem anstode varan hindra och i kvar
stad sättja, sedan den kommit i andra mans hand, som den ärligen och väl köpt». 
Brukspatronerna pästodos hindra framfarten i strömmarna och likaså framfors- 
landet landvägen av det sågade timret. Följden kunde bliva, att handelsmännen 
blevo tvungna att lämna »denna ringa timmerhandeln såsom deras endaste nä
ringsmedel, varigenom vore att befara, att en hop fattig gränseallmoge, när nö
den påkommer, torde gripa till olagliga medel att försälja en dylik vara till dan
ska Noriget»1.

Jägeristatens mening uttalas 1740 i en skrivelse till landshövdingen av jäg
mästare Uggla och jägerifiskalen Roman. Enligt deras mening borde timret 
klyvas sönder, så att norrmännen ej finge någon nytta av det, en utväg, som emel
lertid landshövdingen avvisade. I stället föreställde han borgerskapet, om det ej 
vore lämpligt, att en del handlande upprättade sågar i skogstrakterna för att 
själva där försåga timret. Trenne handlande förklarade sig vilja ta detta under 
övervägande2. När det kom till kritan, strandade dock saken på att landshöv
dingen förklarade, att de tilltänkta sågarna endast skulle få arbeta med de in
skränkningar, som voro föreskrivna i 1719 års förordning om »det tillåtna hygget». 
Det var den vanliga farhågan för att skogen skulle »utödas», som gjorde sig gäl
lande.

En ovanligt klar och fördomsfri uppfattning om förhållandena vid norska 
gränsen uttalas i en skrivelse till landshövdingen från lagman Antonsson, själv 
ekonomiskt intresserad i trähandeln3. Han framhåller, att orsaken till att svenskt 
timmer införes till Norge helt enkelt är den vinst, allmogen måste ha därav, så 
länge norrmännen kunna betala dubbelt per tolft mot de svenska handlandena. 
Detta berodde i sin tur på de avsevärt billigare transportkostnaderna för de förra. 
Värmlands gränsskogar, skriver han, äro belägna endast 5, 6 å 8 mil från sågver
ken vid Kristiania och Fredrikshald. Det är vida besvärligare att frakta timret 
till Vänern och sedan föra det utför Rånnen och Trollhättefallen ytterligare 4
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mil till Åkcström, där de göteborgska sågverken voro belägna. Vidare lågo de 
norska sågverken nära stapelstäder, varifrån utskeppningen kunde ske med föga 
kostnad, under det att på de svenska bräderna blivit lagd »en hisklig tull». Det 
vore under sådana förhållanden rätt naturligt, att allmogen ville ha fri timmer
handel på Norge. Överhuvudtaget vore det hopplöst att söka hämma lurendreje- 
rierna, förrän trähandeln kunde »sättas i jämvikt på det sätt, att de svenska och 
de norska bräderna i staplarna komme att stå lika».

Samma år utfärdades också en kunglig skrivelse, som i allmänna ordalag 
inskärpte vikten av att priset å timmer reglerades så, att »allmogen å ena sidan 
kan ha någon uppmuntran samt städernas handlande och sågbruksintressenlerna 
å den andra deras skäliga utkomst». Till lurendrejeriernas hämmande rekommen
derade samma skrivelse »vissa friheter och förmåner» åt de handlande från stä
derna, »som på vissa bekväma nederlagsställen eller marknadsplatser uti de intill 
norska gränsen närmast belägna socknar i Värmland och Dal vilja och kunna förse 
allmogen med spannmål, salt och tobak och flera för dem nödvändiga varor till 
samma pris som de norske». Några särskilda åtgärder från Karlstadsborgarnas 
sida med anledning härav äro ej bekanta.

Några siffror rörande mängden av det timmer, som passerade Karlstad, ha 
ej stått att finna i det material, varpå denna framställning bygger. Däremot må 
till sist tilläggas, att enligt beslut av kommerskollegium den 5/3 1767 stadens 
tjänstemän utökades med en timmer- och brädvräkare. Tjänstens innehavare 
blev löjtnanten Karl Gustav Magnell. Enligt instruktion, utfärdad den 12/10 
1767, skulle han skilja det goda virket från det vrakvärdiga och i övrigt ställa sig 
»till noggrann efterlevnad allt, som Kungl. förordningen av den 23 aug. 1744 och 
de flera kungl. befallningar angående timmer- och brädebevillningen vidare för
ordna och innehålla».
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arlstads hamn låg i västra älvgrenen nedanför bron över densamma. 
Dessutom fanns en yttre hamn, lastageplatsen vid Skoghall på Ham- 
marön. Skutorna gingo i allmänhet ej längre än till denna senare plats. 
Trafiken däremellan och staden sköttes av flatbottnade båtar, som 

fraktade ned lasten till skutorna eller upp från dem. Dessa båtar framdrevos av 
båtkarlar, som voro organiserade som ett skrå under ledning av en båtålderman 
och hade att rätta sig efter en särskild instruktion. En sådan utfärdades 1720 
(27/g). Den föreskrev, att skutorna skulle lastas i den ordning, de ankommit. 
Överträdelse härav straffades med 3 dir. smt. i böter. Däremot fick ej order tagas 
av de enskilda befraktarna, vilka kunde antagas vilja få sitt gods fraktat före 
andra utan hänsyn till föreskriven tur och ordning. För sitt arbete erhöllo båt
karlarna en ersättning, som varierade mellan 11/2 och 21/2 öre smt. för varje frak
tat skeppund järn (järnet var den viktigaste transportvaran). Stundom var pri
set något olika för upp och nedfart, i så fall naturligtvis högre för införseln, som 
skedde mot strömmen. 1727 klagade båtkarlarna över att skutskepparna börjat 
att själva fara upp till staden med en del gods och yrkade på att ändock få betalt 
för resorna som förut. Det bestämdes då, att de skulle erhålla halva avgiften, 
även om de ej togos i bruk för transporten till staden. De skulle dock vara skyl
diga att vid motvind möta skutorna och biträda vid deras upptrålande ävensom 
att biträda vid lossningen. Vid särskilda tillfällen kunde de få sig ålagt att utföra 
längre resor. 1723 tillsades de sålunda att under pågående kyrko- och rådhus
bygge skaffa sig så goda tackel och segel, att de kunde segla över sjön till Lid
köping, Kristinehamn och andra orter. Att vara båtålderman var ett förtroende
uppdrag, som krävde en hög grad av oförvitlighet. 1735 blev Anders Florelius, 
som innehaft denna post i 19 år, avsatt »för dess många i vädret slagne förma
ningar» samt för att han tillåtit sina underlydande att supa upp sin lilla förtjänst. 
Till efterträdare förordnades Gustav Nildman.

Skutorna ägdes av borgare, som åtagit sig att med dem sörja för stadens 
viktigaste näringsgren, järnskeppningen, och kunde betraktas som samhällets 
redare. De voro indelade i viss nummerordning. Antalet skutor uppges 1761 
vara 20 »mest alla år», men det tillägges, att det »stundom kan ökas och stundom 
minskas, allt som stormväder och orkaner infalla, som göra sjöskador, och man
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hinner bygga nya i stället». Förmodligen var uppgiften i överkant. 1767 uppger 
magistraten i skrivelse till landshövdingen antalet till 12 och specificerar upp
giften på följande sätt. Rådman Allström ägde två, rådman Forsell en, fabrikör 
Sjögren två, rådman Tholerus en, herr Wennberg två och följande personer var
dera en: handlande Forsell, Carlquist, fru Palmgren och O. Söderberg. I början 
av perioden, 1726, uppges följande äga skutor: rådmännen Malm, Strömborg, 
Rosell och Kruskopf, sekreterare Follin, handelsman N. Brun, Nils Hiortsson och 
Anders bergbrytare, men om någon av dem ägde mer än en, omtalas ej. Mellan 
skutredarna uppdelades det järn, som årligen skulle fraktas från vågen. En sådan 
fördelning finns från 17401, varav framgår, att de största befraktarna vid denna 
tid voro vågmästare Kruskopf, rådman Tholerus och sekreterare Nildman. 
Skutorna skulle ovillkorligen vara hemma, när järnfrakten började. Ar 1760 
befunnos i maj månad några vara »dels borta, dels ofärdiga», varför ägarna vid 
vite tillhöllos att ha sina farkoster hemma och i försvarligt tillstånd. Om en skuta 
förolyckades, skulle ägaren ställa så, att en ny inträdde å den gamlas nummer, 
eventuellt genom att sälja »skuträttigheten» till någon annan. 1760 tilltalades 
tvenne personer för försummelse härvidlag. I det ena fallet gällde det ägaren till 
skutan »Sjörosa», som ej ersatt sin farkost med ny, sedan den förolyckats. Sva
randen förklarade sig ha sålt sin rättighet till en änka Brand, och rätten beslöt 
under sådana förhållanden att infordra dennas förklaring. I det andra fallet sva
rade den tilltalade, rådmansänkan Anna Lisa Magnelia, att hon »med mycken 
sorgfällighet skaffat virke till skutan Fortunas ombyggnad (den hade förlist 
1757) och har den andra skutan Hoppet under reparation». Med detta besked 
nöjde sig magistraten, alldenstund hon var »änka med många barn och ett vid
lyftigt sterbhus».

Skutredarna hade så gott som monopol på järntransporterna. Ett belysan
de exempel finns från år 1724. Den 30 april d. å. kom rådman Strömborg upp i 
rätten och omtalade, att en främmande skuta kommit till Skoghall med gods och 
ämnade därifrån segla till Skattkärr för att avhämta järn, tillhörigt en överkom
missarie Schwartzkopp, varemot han protesterade, då ingen last funnes varken 
för honom eller andra Karlstadsbor. Magistraten resolverade, att som Alster och 
Skattkärr voro stadens lastageplatser, och på grund därav det därifrån skeppade 
järnet alltid befraktats av stadens skutor och inga andra farkoster ägt föra det 
över Vänern, och då dessutom privilegierna av 1723 sade, att borgerskapet borde 
vara närmast framför främmande till denna förtjänsten, så vore det skäligt, att 
rådman Strömborgs skuta överförde nämnda järn.

Frakterna ransonerades. Som följd härav fingo större farkoster stundom gå 
utan full frakt. Så ingav notarien Lars Wennersten 1739 en skrift, vari han om-



1 I »Hyllningsskrift tillägnad F. Vilh. Hansen», 1922.

88

talade, att han under flera års tid måst låta sin skuta gå med 20 å 30 skeppund 
mindre än som varit skäligt med hänsyn till dess storlek. Följden hade blivit, 
att han av sina frakter ej haft större förtjänst än som åtgått till båtens repara
tion. Nu hade han byggt en ny skuta och begärde en tillökning av 200 skeppund 
å sitt nummer. Däremot protesterade de övriga skutägarna, och magistraten 
ansåg sig ej kunna bevilja honom den begärda tillökningen, »helst som han utan 
erhållet tillstånd byggt den nya skutan till mer än tredubbelt större dräktighet 
än den förra». Enligt magistratens påstående hade f. ö. järnhandlarna i Göteborg 
protesterat mot användning av alltför stora skutor »såsom alltför äventyrliga för 
de ansenliga kapital, som de nedlagt i järnhandeln, emedan sjön Vänern till dess 
klippor och skär ej är vorden utmärkt». Dock medgavs, att han på första resan 
ärligen skulle få intaga 900 skeppund, och om han avstode från »någon omgång» 
i timmerfrakten, skulle han dessutom vid tredje resan ha rätt att lasta 800 skep
pund. Samtidigt beslöts, att ingen vid första resan skulle få medföra mer än 900 
skeppund, oavsett skutans storlek. Längre fram under samma år (d. -i/o 1739) 
beslöts att för framtiden förbjuda byggandet av större skutor än för 600 skeppunds 
last. 1740 begärde en handlande Jon Nilsson, som förut idkat timmerhandel, att 
få med en sin skuta deltaga i järnfrakten. Det nekades emellertid med den moti
veringen, att »så många skutor nu för tiden befinnas i skuteordningen, som till- 
förene varken till godhet eller dräktighet här i staden någonsin varit, så att varje 
skuta nu för tiden sällan får tre laster om året, då de förut fått 6 eller 7». Ett led 
i samma strävande att hålla nere tonnaget var det väl, då år 1760 landshövding 
Mörner vid besök i staden uppmanade borgerskapet att i stället för de dåvaran
de fartygen bygga s. k. jakter.

Målet för Karlstadsskutorna var i regel Vänersborg. Som returfrakt med
förde de sill, salt, stundom spannmål m. m. Men inte så sällan fingo de återvända 
utan last. Vänersborgarna ville nämligen gärna själva sköta om fraktningen till 
Karlstad. Överhuvud hade de båda städerna i mycket motsatta intressen, vilket 
ledde till många konflikter, varom något förtäljes längre fram. Emellertid må 
redan här nämnas, att år 1724 åtta av Karlstads skutredare överenskommo att 
låta sina fartyg gå tomma tillbaka, om ej vänersborgarna ville gå med på att de 
fingo full last. Samma blev naturligtvis förhållandet med vänersborgsskutor, 
som med gods ankommit till Skoghall.

Om Vänerskutornas utseende och byggnadssätt må några uppgifter lämnas 
efter Dan Broströms Anteckningar rörande Vänersjöfartens historia1. Enligt B. 
funnos tvenne typer, den egentliga skutan och den s. k. båyerten, av vilka den 
senare huvudsakligen användes att föra järn. Ehuru våra källor aldrig använda 
annan beteckning än skuta för alla här ifrågavarande fartyg, är det väl sannolikt,
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att även båyerttypen varit företrädd i Karlstads flotta, då den varit så vanlig 
på Vänern, att den avbildats både i Kristinehamns och Vänersborgs vapen. Den 
härstammade egentligen från Holland, under det skutan var, för att använda 
Broströms ord, en rasren Vänerlyp, som sett dagens ljus på denna sjös lummiga 
stränder. Båda slagen fartyg voro klinkbyggda. Men båyerten var däckad och i 
regel riggad med en mast, under det att skutan kunde ha både två och tre master, 
och var försedd med råsegel. Den sistnämnda var även i aktern försedd med en 
kajuta för skepparen; besättningen bodde i fören under en back.

Byggdes dessa fartyg till någon del i Karlstad? Svaret må framgå ur föl-
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»
»
»
»

smt.
»
»
»
»

öre.

»
mindre
än mindre skutor och jakter
en stor båt............................
mindre båtar 

För stora
»
»
»
»
»

skutor från 800 till 500 skeppunds last ....
» » 500 » 300 » » ....
» ..................................................................

jande notiser. Ar 1733 skriver magistraten till landshövdingen och omtalar, att 
inga skeppsbyggare funnes, »sedan de gamle voro döda». Emellertid hade man 
lyckats förmå en sådan från Bohuslän att slå sig ned vid Slottsbron på ett torp 
tillhörigt kapten Karl Uggla. Han hette Biörnson och hade tillsammans med 
sina söner försett städerna och brukspatronerna med farkoster. En av sönerna 
övertalades att slå sig ned i Karlstad, där han blev borgare. Dessa voro emeller
tid vid denna tid de enda i hela Värmland, som kunde betjäna med båtbyggeri1. 
1743 (d. 18/4) avlade skutbyggmästaren Christian Brun borgared. Han skulle 
tillse, att skutorna voro i ordning och pålitliga för vilken last som helst. Sedan 
talas ej på länge om någon namngiven skutbyggare, men att byggnation före
kom, framgår bl. a. av att år 1752 en borgare Niklas Carlqvist klagar över att en 
honom tillhörig lycka vid Romsta begagnades både till nybyggnad och reparation 
av skutor. Ett varv omtalas 1769. Då begär skutebyggaren Tollc Andersson 
Brun (väl en släkting till Christian Brun) att få »på oduglig mark på den s. k. 
Löten» anlägga ett litet skutevarv.

Några av de Karlstadsskutor, som omtalas i handlingarna, må även här 
nämnas. Under 1720-talet möta bl. a. »Svarta Örn», tillhörig sekreterare Porat 
och källarmästare Carl Buchau, vilka uppge sig ha köpt den på auktion för 591 
dir. smt. och reparerat den för 400 dir., »Duvan» och »Fortuna», båda tillhöriga G. 
Forssell. Den sistnämnda lastade 700 skeppund. Ett av stadens största fartyg 
var »Vita Örnen», som i början på 1730-talet ägdes av nyssnämnde handlande 
Forssell och kunde lasta 900 skeppund. Det säges emellertid, att göteborgshand- 
landena gjort anmärkning mot det på grund av dess storlek. Under samma de
cennium omtalas »Clara», tillhörig handlanden G. Clareen och lastande 700 skep
pund. Den gick under 1740, då ägaren klagar över att han utom skutan, som 
kostat 2,200 dir. smt., förlorat en kvantitet tobaksblad, som införskrivits från 
Holland. På 1760-talet nämnas bl. a. borgmästare Kruskopfs järnskuta »Nord
stjärnan» och en mindre skuta om 200 skeppund med namnet »Fortuna», som 1769 
försåldes av rådman Carlqvist till handelsman Sven Lagergren för 700 dir. smt.

Främmande farkoster, som anlöpte stadens hamn, erlade hamnpenningar 
enligt särskild taxa. Sådan fastställdes 1728. Enligt densamma betalades:

24 öre
16 
14 
12 
16

från 8 till 4
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Ny högre taxa bestämdes 1731. Särskild avgift betalades för skutor, som 
utan att gå upp till stadens brygga ankrade vid Skoghall. De skulle enligt beslut 
av år 1765 erlägga 6 öre smt. för varje 100 skeppunds dräktighet. Om vintern för
lädes stadens skutor vid Hammaröns strand. 1735 begärde madam Britta Nild- 
man på kronohemmanet Lunna (Lunden, Hammarön?) ersättning för den för
lust hon led genom att »från höst till vår årligen hava stadens skutor liggande vid 
Lunnelandet». Stora kostnader hade staden 1762 för duc d’albers uppsättande i 
Skoghallssundet. Detta ledde f. ö. till en långvarig tvist med Hammaröns in
byggare, som klagade, att arbetena varit till men för deras fiske. De stämde sta
den och yrkade på skadestånd. År 1764 hölls en sammankomst mellan ombud 
för parterna. Ilammaröborna begärde då 1,000 daler smt. för att nedlägga pro
cessen. Dessa penningar förklarade de sig vilja giva sin kyrka »som en fond till
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företagande av någon ansenligare reparation eller dess ombyggnad av sten». 
Staden förklarade sig också villig att betala summan.

Vi komma nu till en redogörelse för stadens förut antydda mellanhavanden 
med Vänersborg. Det gällde i allmänhet bristande anordningar i denna stads 
hamn, något varöver även andra städer klagade1. 1760 klagades över att Väners
borgs hamn var omöjlig att inlöpa i. Skutorna måste kasta ankar i öppna sjön 
och lossas där med hjälp av mindre båtar. Härpå menades vänersborgarna göra 
en oskälig vinst. »En vänersborgsbåt om 100 skeppund», heter det, »kan tjäna 
mera på en dag än en karlstadsskuta av 1,000 skeppunds storlek på en hel som
mar». Vidare klagades över för höga hamnavgifter, oskäligt dröjsmål med urlast
ningen m. m. Klagomålen drogos besvärsvägen inför riksdagen, men någon rät
telse var svårt att vinna. Resolutionerna blevo i allmänhet, att det ålåge lands
hövdingen att »bibehålla dem vid lag, billighet och Kungl. Maj:ts förordning» 
och andra sådana allmänna uttryck av tämligen platonisk natur. 1763 förnyades 
klagovisorna i långa inlagor, och 1767 vände man sig till landshövdingen med 
underrättelse, att man tillskrivit såväl handelssocieteten i Göteborg som magi
straten i Vänersborg och begärt åtgärder för upprensande av hamnen i sistnämn
da stad, alldenstund den ej hade mer än sju kvarters vatten. Vemodigt tillädes, 
att man av erfarenhet lärt, att dylika råd ej brukade beaktas2.

Karlstad drev även en viss seglation på Byälven och Norsälven. Det var 
här särskilt fråga om fraktning av timmer från Glafsfjordens och Frykensjöarnas 
omgivningar. Beträffande den förra leden var det särskilt Åmål, som var kon
kurrenten, och karlstadsborgarnas förbittring mot denna stad hade tidigt varit 
så stark, att de ifrågasatt, om den ej borde förlora sina stadsprivilegier3.

1722 träffades en överenskommelse mellan fullmäktige för båda städerna, 
enligt vilken bägges borgerskap skulle ha lov att handla med allmogen om tim
mer, som å Byälven komme från Näs, Jösse och Gillberga härader. Åmål förband 
sig att ej ha nederlag å älven av sill, salt, tobak och kramvaror, och ingendera 
parten skulle »förolämpa» den andra. I järntransporter å den omstridda leden 
skulle bägge städerna vara delaktiga4. Även i fortsättningen förekommo emeller
tid tvistigheter, och 1762 (d. 28/9) utfärdade Kungl. Maj:t en resolution om de 
bägge städernas förhållande till trafiken å Byälven. Den närmaste anledningen 
till denna var då tvist om en järnvåg, som byggts 1761 »till brukspatronernas 
bekvämlighet». Denna skulle enligt resolutionen sortera under bägge städerna 
gemensamt, och erlagda vågavgifter delas lika dem emellan5.

Karlstads stads historia
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Trafiken å Norsälven, som omfattade master, blockar, plankor och bräder 
från hela Fryksdalen och delvis från Älvdals, Kils, och Grums härad, var av den 
betydelse, att en särskild kanalanläggning gjordes vid älvmynningen omkring år 
1760. Det var lagman Antonsson, som bekostade den. Han begärde sedan er
sättning av statsmedel på 12,000 dir. smt. Då staden yttrade sig om denna be
gäran, uppgavs att årligen å älven nedfraktades 2,000 tolfter såglimmer och 
mellan 4,000 och 5,000 tolfter plankor. Dessutom utfördes denna väg det stång
järn, som tillverkades vid Edsvalla bruk. I fråga om trafiken på denna segelled 
hade staden knappast att befara någon konkurrens från annat håll; man hade 
den »i alla tider okvall nyttjat», sades det 1761.

Denna redogörelse för Karlstads sjöfart under frihetstiden må avslutas med 
påpekande av en omständighet, som tyder på en viss blick för framtida möjlig
heter. Vid riksdagen 1769 anhöll borgerskapet i sina besvär, att slussarna vid 
Trollhättan skulle fullbordas. Arbetet på de s. k. Gustavs slussar upptogs även 
på 1770-talet. Vad man väntade av fullbordandet av kanalarbetet för Värmlands 
vidkommande framgår av följande ord i tidskriften »Den historiske och politiske 
Mercurius». »När denna nya segelled genom bemälte Gustavs slussar blir färdig, 
undvikes sedan den högst besvärliga transporten av värmlandsjärnet och andra 
varor, som måste föras fram och tillbaka mellan nyssnämnda bergslag och Göte
borg över den ännu brukliga men högst elaka s. k. Edsvägen, bestående av idel 
backar och gravar.----------- Däremot när nu Gustavs slussar bliva färdiga, gå
Värmlands produkter antingen direkte från Värmland eller från Korsberget 
genom Karlsgrav och nyssnämnde slussar, sedan Göta älv utföre till Hjulkvarn, 
varest de utlastas och föras på vagnar över den redan färdiggjorde landbron av 
i/i mil till lastageplatsen Akersby vänster om Göta älv.-----------När nu segel
leden genom Karlsgrav blir segelbar, vinner hela Värmland en ansenlig besparing 
uti transporten, ty frakten för ett skeppund järn över Edsvägen är nu omkring 
4 dir. kmt. men blir genom graven ej mer än omkring 2 dir., att förtiga den ansen
liga vinsten uti tiden»1. Symptomatiskt är även, att tvenne 1774 nybyggda 
skutor döptes till »Hjärne» och »Ribbing» efter tvenne riksråd, som voro leda
möter i direktionen för Trollhätte slussbyggnad.

4 Den hist. och politiske Mercurius. Del V, okt. 177-1, sid. 5-13.
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1.
1.
1.
1.
1.
1.
1.

Bökare ...................... 1.
Färgare o. överskärare 1.
Garvare .................. 2.
Glasmästare

(2 mästare o. 1 gesäll).
Guldsmeder.............. 2.
Gördelmakare.......... 1.

Handskmakare .... 1.
Hattmakare ...
Karduansmakare
Klädesmakare...
Knappmakare..........  1.
Kopparslagare .... 4.
Linvävare ..............  1.

. 2.

. 1.

. 1.

'W' 'W” antverket stod ännu på skråväsendets ståndpunkt. För att bli med- 
I___ I lem av ett ämbete, som var det vanliga namnet på hantverksmästar

nas sammanslutningar, fordrades utom att ha varit lärling och gesäll 
JL. JL även att ha avlagt godkänt prov. Ämbeten av alla slag funnos natur
ligtvis ej i alla städer. Mästare i en stad, där ej ämbete fanns inom yrket, voro 
inskrivna och erlade avgift hos motsvarande ämbete i en annan stad. Där tre 
mästare funnos inom ett yrke, voro de dock tvungna att »inrätta en låda», d. v. s. 
bilda eget skrå. I allmänhet utövade magistraten en stark kontroll över samman
slutningarna. Vid alla sammankomster skulle en medlem av densamma vara 
närvarande. Han sades vara ämbetets preses. I Karlstad förordnades i allmän
het äldste rådmannen till »ämbetsrådman». Ordförande i ämbetet var åldermannen, 
som efter förslag av ämbetet förordnades av magistraten. Hans närmaste med
hjälpare voro bisittarna. Protokollsböcker o. dyl. förvarades i ämbetenas »lådor».

Självklart voro förhållandena även inom hantverkslivet kaotiska efter bran
den 1719. Vid stadens återuppbyggande fick man t. ex. ej så noga hålla på van
liga bestämmelser om arbetsfördelning o. dyl. Ett indirekt bevis därpå ha vi 
från år 1729, då borgerskapet beslöt att ej längre tinga några snickare från lan
det, enär efter stadens uppbyggande dess egna väl medhunne arbetet. Skulle 
så ej vara fallet, skulle den hjälp, som behövdes, rekvireras av ämbetet självt1. 
En fullständig förteckning över antalet hantverkare 
Den tar sig ut på följande sätt:

Apotekarens provisor 
Bagare ......................
Bildhuggare..............
Bleckslagare ..........
Bokbindare ..............
Brobyggmästare .... 
Buntmakare ..........



1 Domboken 1725, d. 1/9.

95

)
l

Murmästare.
Målare
Perukmakare 
Poltmakare 
Sadelmakare 
Skomakare ..

1
2
1
2
2
7

8 4-VA

< • L
i 
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Timmerkarlar .... 3.
Trädgårdsmästare .. 1.
Vagnmakare  1.
Tenngjutare  1.

II a n t v e r k e r i e r och hantverkare

Några skråsigill från Karlstad.

Skräddare ........ 9.
Slaktare .................. 1.
Smeder .................. 6.
Snickare .................. 6.
Svarvare............ 1.
Sämskmakare .... 5.

Inalles 77, vartill komma under denna rubrik även upptagna 10 krögare.
Egna skrån bildade smederna, snickarna, skräddarna, sämskmakarna och 

skomakarna. Av de uppräknade yrkesgrupperna må bokarna framhållas; det är 
detsamma som tunnbindare. Tidigare hade det funnits två sådana. Då 1725 en 
sådan sökte tillstånd att slå sig ned i staden, tillstyrkte magistraten med den 
motiveringen, att »tvenne bökare sig mycket väl här i staden kunna försörja»1. 
Linvävaren fick burskap 1729. Förut fanns ingen sådan. Bokbindarmästaren 
omtalas vara bosatt i staden 1730 och var också den förste i sitt slag där. Litet 
egendomligt är det att finna benämningen bildhuggare bland här ifrågavarande 
yrken. Titelns bärare hette Isak Schulström och fick burskap 1736. Enligt en 
anteckning var han »en flitig, nykter karl samt förståndig i sin profession». Han 
utövade en rätt vidsträckt verksamhet att förse kyrkorna i Värmland med bild- 
huggeriarbeten, och många sådana finnas ännu bevarade, som t. ex. i Glava,
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Svanskogs och Älgå kyrkor. En lärjunge till honom var den Erik Grund, som 
bl. a. förfärdigat predikstolen i Övre Ulleruds kyrka. Då denne blivit föremål 
för en särskild studie av C. V. Bromander1, må här som komplettering av denna 
meddelas, vad domböckerna ha att förtälja om honom. Den av hans biograf 
beklagade ringa kännedomen om hans ungdom och utveckling blir genom dessa 
notiser något ökad.

Grund har tydligen lämnat sin anställning hos Schulström utan lov. 1764 
kommer nämligen ett utslag från kommerskollegium, enligt vilket han åter skall 
inställa sig hos sagde mästare. Häremot gör magistraten då följande erinringar: 
Schulström kan ej förneka, att Grund under den tid han hos honom vistats, för
värvat sådan färdighet, att han får passera för gesäll. Men det oaktat påstår S., 
att Grund skall stanna hos honom som lärling, därför att hans moder en gång 
underskrivit ett kontrakt, att Schulström på 12 år skulle utbilda honom till ge
säll. Under framhållande, att modern stode under förmynderskap och ej kunde 
uträtta annat arbete än hämta brev på posten, hemställer magistraten, att 
Kungl. Maj:t måtte befria Grund från den kvarvarande tiden av de 12 åren. Så 
har tydligen skett, ty året därpå anhåller Grund om burskap, vilket visserligen 
vägras under motivering, att han vore för ung, men magistraten förklarar dock, 
att om han »ännu någon tid fortsätter att i Stockholm utbilda sig», skall ingen gå 
före honom2. 1767 ingav Grund en ny ansökning. Han säger i denna, att han 
visserligen ej haft tillfälle att vistas i Stockholm, men uppvisade ett intyg från 
lagman Antonsson, att han arbetat åt honom — säkerligen på rådhusbygget. 
Vidare framvisade han »en s. k. klockefot och ett krucifix, vilka voro tämligen väl 
utarbetade», som det heter i protokollet, och på förfrågan förklarade han, att han 
tilltrodde sig att utarbeta såväl altartavla som predikstol till domkyrkan, om så 
skulle påfordras. Med Schulström sade han sig ha träffat förlikning. Denna gång 
bifölls även hans ansökan, den 25 febr. 1767.

Yrken, som ej finnas upptagna i förteckningen, men tidigare funnits i sta
den, voro hovslagare och repslagare. De förra ha väl sammanförts med smederna. 
1729 fanns åtminstone en hovslagare i staden, 1761 var det tre. En representant 
för repslagarna, mäster Johan Altar från Danzig, fick tillstånd att slå sig ned i 
staden 1736. Samma år, som förteckningen avser (1737), blev ett alldeles nytt 
yrke representerat, i det svärdfejaregesällen Benjamin Kinberg fick tillstånd att 
utöva sin verksamhet i staden. Ingen sådan finnes eller har funnits, säger magi
straten, då den tillstyrker hans ansökning. Då meromnämnda förteckning läm
nades till landshövdingen, förklarades alla däri upptagna hantverkare vara för 
staden nödiga, och dessutom funnes behov av framför allt en god urmakare och
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en smed, »som kan laga byssor och skjutgevär»1. Den förra bristen avhjälptes 
1740, då urmakare J. Schröder fick burskap. Den senare får man väl anta hävd 
1765, då tillstånd till verkstads hållande lämnades åt Bengt Lidberg och Anders 
Wettersten, »den förre mästare vid kungl. gevärsfaktoriet i Jönköping på bösse- 
och pistolsmedsarbetet, den senare såsom stockmakare».

Antalet hantverkare steg således så småningom. 1764 uppges det vara 110. 
Krisen mot 60-talets slut medförde sedan en tillbakagång. Nya skråföreningar 
bildades under perioden av hovslagare och klensmeder 1762 samt av garvare och 
karduansmakare gemensamt 1763. Initiativet togs åtminstone i fråga om de 
båda förstnämnda av magistraten, som 1761 uppkallade dem och uppmanade 
dem att inrätta ämbeten, då de voro tre av vardera slaget. Hovslagarna voro 
tveksamma, som det vill synas av fruktan för utgifter, och förklarade ett hov- 
slagarämbete »mindre nödigt». Resultatet blev emellertid, att de gingo med på 
att bilda en förening. En skråförening var väl även den 1764 bildade »guld- och 
silverarbetar-societeten».

De olika hantverksämbetena monopoliserade verksamheten vart och ett på 
sitt område. Systemet ledde som bekant till att dels tillträdet till mästarklassen 
försvårades, ty en ny mästare betydde en ny verkstad och således ökad konkur
rens, dels att man måste föra en ständig kamp mot den illojala verksamhet, som 
bedrevs av s. k. fuskare eller bönhasar och slutligen till att ämbetena svartsjukt 
bevakade varandra för att ej ett skulle göra intrång på ett annats område.

Varje ansökan om burskap remitterades för yttrande till det ämbete, det 
gällde, och ofta bestred detta beviljande av densamma under förklaring, att det 
redan fanns tillräckligt många hantverkare av ifrågavarande kategori. Magi
straten godtog icke sällan sådana förklaringar och vägrade burskap. Så förkla
rade den t. ex. 1763, att det fanns nog många skräddare i staden. Tre år senare 
ändras detta därhän, att man säger, att skräddarna visserligen äro »nog så många 
till antalet», men tillägges nu, »till större delen sköta de ej sina verkstäder med 
någon särdeles drift». Samma år var det däremot sådan brist på skomakare, att 
man skulle annonsera i »avisorna», att tvenne skickliga sådana kunde få burskap. 
Över magistratens utslag i burskapsmål kunde klagan föras hos kommerskolle
gium. Denna myndighet ändrade i många fall magistratens beslut och gav till
stånd, där det förvägrats, vilket väckte sådant missnöje, att man 1769 beslöt att 
bland riksdagsbesvären upptaga ett yrkande, att kommerskollegium ej skulle få 
ändra magistratens beslut i burskapsmål. Som skäl anfördes, att de lokala myn
digheterna bäst kände stadens tillstånd och behov2. Ett sätt att förvärva mästar- 
värdighet och verkstad var ju att »gifta sig till» en sådan. Ett par exempel må 
anföras, båda från år 1768. Den 7 febr, detta år meddelar bokbindarmästare J.

1 Domboken 1737, d. 28/8.
2 Domboken 1769, d. 30/3.

Hantver k erier och hantverkare



Karlstads stads historia

98

Borgström, att han på grund av ålder och nedsatta krafter överlåter sin verk
stad på gesällen Anders Tegelman, som utfäst sig att taga Borgströms dotter 
Anna Maria till äkta. Tegelmans samtidigt ingivna ansökan om burskap bifölls. 
Längre fram under året ansökte tvenne tunnbindargesäller, Olov Lundberg och 
Lars Larsson Tillgren, om burskap var för sig. De förutvarande mästarna samt 
änkan efter en avliden sådan protesterade bestämt mot att Lundberg beviljades 
rättighet, »då de förut hade knapp utkomst». Tillgrens ansökan hade de däremot 
ingenting att invända emot, då han »förklarat sig villig konservera avlidne Bergs 
hus (Berg var den döde mästaren), så att verkstäderna ej bli ökade». Resultatet 
blev också, att Tillgren beviljades burskap, under det att Lundbergs ansökan 
avslogs. Den som beviljats burskap, skulle sedan avlägga borgared. Stundom 
kunde det dröja länge, innan det skedde. Så hade den bekante guldsmeden Warn- 
ke vistats i staden omkring tio år, innan han 1736 avlade sådan cd.

Över illojal konkurrens klagades ofta. 1755 anhöll en skärslipare om magi
stratens skydd »mot de tyska skärslipare, som här i landet, i synnerhet i bergs
lagen, honom prejudicera med sitt kringdrivande i synnerhet vid marknaderna». 
Men särskilt var det snickarna och glasmästarna, som besvärades. Från båda 
dessa kategorier finnas klagomål från år 1766. Beträffande snickarna meddela
des då, att en handelsman Anders Andersson tagit tvenne bönder från Sillerud 
för att arbeta åt sig. Han inkallades inför magistraten och erkände, att så var 
förhållandet, men försvarade sig med att det endast gällde panelning i hans rum, 
och att stadens snickare dels voro svåra att träffa hemma, dels ej presterade så 
gott arbete till så billigt pris. Magistraten dekreterade emellertid, att de båda 
Sillerudsborna skulle avvisas från staden1. Vad glasmästarna angår, så ledo de 
mest intrång från »lösa personer, som färdades landet omkring»2. 1769 upptogs 
bland riksdagsbesvären en punkt om intrång av fuskare från landet. Utom glas
mästarna var det då särskilt sämskmakarna, som klagade.

För sitt eget behov hade landsbygden rätt att hålla vissa hantverkare, s. k. 
gärningsmän, vilka skulle betala en avgift till staden. Dessa »gärningsören» ut
gjorde således en inkomst, som man från stadens sida ville göra så riklig som 
möjligt. Man klagade därför över att de små socknarna ej höllo sig med sådana 
gärningsmän utan betjänade sig av dem i de större. 1737 ville man direkt ha ut
talat, att alla socknar skulle vara skyldiga hålla dylika. Vid den tiden betalades 
»gärningsören» till Karlstad av två sockenskräddare och en sockenskomakare i 
Gillbergs härad, tre sockenskräddare i Fryksdalen och en i Nordmarken (upp
gifterna avse år 1736). Det kunde emellertid även komma klagomål på stadens 
hantverkare från landsbygdens sida. 1771 besvärade sig Kils härads allmoge vid 
riksdagen över att Karlstad endast hade en färgare, som sades vara för dyr och

1 Domboken 176G, d. 21/4.
2 Ibidem, d. 24/7.
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ej medhinna, vad som önskades av honom. Magistraten, som fick yttra sig med 
anledning härav, förklarade emellertid, att färgaren — han hette f. ö. Hesse — 
»väl och tillräckligen» betjänat dem, som sökt honom.

Om stadens ämbetens inbördes förhållande må anföras. 1729 klagade hov- 
slagarmästaren Olov Springfeldt över klensmederna, som tagit sig för att beslå 
slädar, vagnar och hjul. Med anledning härav förbjöd magistraten dem alt beslå 
vagnar och hjul, men kunde ej vägra dem att syssla med slädar, »så vida som det 
ankommer ett nätt uthugget och filat arbete, vilket icke tillkommer hovslagare 
att förfärdiga». 1734 klagar en buntmakare, att han ej kan livnära sig av sitt 
ämbete, enär skräddarna konkurrera genom att tillskära och förfärdiga mössor. 
För sådant tilltag från skräddarnas sida stipulerades då böter. 1740 förekom en 
tvist mellan ett par målarmästare och bildhuggaren Schulström. Magistraten 
fäller då det utslaget, att »målarmästarna Mård och Sundberg må till deras pro
fessioners behöriga utövande utan intrång av Schulström få anstryka och för
gylla större arbeten såsom predikstolar, altartavlor, epitafier och huvudbaner 
jämte bogträn, varemot Schulström till sin bättre utkomst må förgylla sitt eget 
arbete i smått såsom perukstockar, bilder, cheridoner, tabletter, länstolar, speg
lar och contrefaitramar»1.

Av skildringen torde ha framgått, att magistraten hade ett mycket stort in
flytande över hela hantverksväsendet, och detta icke endast så, att den skulle 
övervaka föreningsväsendet och frågor av rättslig art. Den skulle, kort uttryckt, 
tillse, att hantverkarna skötte sig, så att kunderna tillfredsställdes och ämbete
nas ära ej förspilldes eller mästarna ruinerades genom oreglerad konkurrens. Man 
sparade ej heller på välvisa råd, såsom att vederbörande skulle hålla sig till sina 
speciella yrken och förse sig med goda materialier. Allmänheten kunde vända 
sig till magistraten med sina klagomål mot särskilda yrkesutövare. År 1726 kla
gades över att det var omöjligt att få becksömsskomakarna att åtaga sig arbete. 
För sådan vägran stipulerades då ett vite av 5 dr. smt, och om man skylde på att 
man hade för mycket att göra, så skulle åldermannen undersöka, hur därmed för
höll sig. Mot samma yrkesgrupp framfördes anmärkningar 1761 och likaså mot 
snickarna, och båda dessa skrån varnades. Även enskilda mästare kunde få rätt 
ampra tillrättavisningar. Så »antyddes allvarligen», som det heter, en gång en 
tunnbindare »att med besked och flit fortsätta arbetet på torget och icke låta sig 
därifrån hindra varken av dryckenskap eller annat». Om en guldsmed utbjöd 
underhaltigt guld eller silverarbete, så var detta givetvis straffbart, men ett brott 
av principiellt sett samma slag var det, om en bagare tillverkade bröd, som ej 
höll stipulerad vikt. 1739 anmälde en person, att han hos en bagare inköpt en 
limpa, som endast vägde 21 lod i stället för de bestämda 24. Avfordrad förkla-
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ring sade bagarmästaren helt enkelt, att lian inte kunde baka större för det äsatta 
priset, 1 skilling smt. Magistraten, som tog sin sak grundligt, dekreterade då, 
att han i stadsfiskalens närvaro skulle baka limpor av en halv skäppa mjöl, för 
att sanningshalten i hans påstående skulle kunna prövas. Liknande klagomål 
förekommo 1763. Denna gång lät magistraten hos den utpekade bagaren inköpa 
sex kringlor och en limpa. Undervikt konstaterades, och den skyldige miste sin 
rättighet. Då 1728 anmärkningar framfördes mot stadens slaktare, mäster Berg, 
tillsattes ytterligare två personer, som skulle ha »frihet att slakta så mycket och 
så ofta de behaga, även om Berg skulle ha aldrig så många kreatur i beredskap 
att slaktas». Förlikning blev det däremot i ett mål från 1772, då urmakare Ene- 
roth angavs för att ha haft ett fickur till reparation i 7 veckor, utan att det ändå 
kommit i ordentligt skick, men det oaktat tagit 6 dr. smt. i betalning. Man över
enskom, att han skulle få det tillbaka för att inom högst 14 dagar ytterligare 
sätta det i brukbart stånd.

Kontroverser mellan mästare och gesäller eller lärlingar kommo esomoftast 
under magistratens avdömande. Några protokollsutdrag, som ge goda inblickar 
i skråtidens förhållanden, må meddelas utan vidare reflexioner. 1727 anklagade 
garvarmästare Didrik Seger en gesäll vid namn Segerberg för följande saker. För 
det första hade han praktiserat sina kläder ur hans hus som en tjuv natten mellan 
måndag och tisdag. För det andra hade han fordrat större lön än efter avtal, 
och slutligen hade han »som en mandråpare» mött mästaren på gatan och slagit 
honom med ett vedträ över högra axeln. För allt detta sade sig mäster Seger 
visserligen »hava slagit honom med en karbas i sitt hus rätt brav», men ansåg ej 
detta nog utan yrkade laga näpst. Gesällen gav en delvis annan version av vad 
som förekommit. »Sade sig efter slutad räkning med mästaren lagt sina kläder 
i en nattsäck och mellan högmässan och aftonsången desamma uppburit till 
mäster Carlstedt på Berget och ej nattetid.» Beträffande lönen hade tvisten 
rört sig om ett par skor, som skråordningen föreskrev, att mästaren skulle bestå. 
Om slagsmålet berättade gesällen, att Seger »sprungit efter honom på gatan och 
med en stör slagit ett hål i huvudet på honom, enär han kom ut från mäster Nor
man, då han betalt de honom av mästaren lovade skorna, varför gesällen tog 
och slog mästaren i backen». Men något vedträ hade han ej använt. För övrigt 
klagade han över att Seger utan orsak överfallit honom och slagit honom med en 
karbas och även begått andra våldsamheter mot honom, »såsom hårdrag, spark- 
ningar m. m.» Saken avgjordes emellertid genom förlikning på så sätt, att Seger 
gav gesällen 4 dr. i drickspengar, och den senare å sin sida lovade att »intet illa 
utföra honom varken i denna staden eller andra, varigenom han ej ringa skada 
kunde lida förmedelst gesällers avskräckande från dess verkstad»1.
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Helt andra skäl föreburos av den lärling, som 1764 förlöpte perukmakaren 
mäster Benjamin Pihlgren. Han sades på föräldrarnas önskan ha stannat hemma 
på en månad för att öva sig i skrivning. För övrigt förebars, att skriftligt kon
trakt saknades mellan parterna. Målet förliktes. Ett dylikt kontrakt såg ut på 
följande sätt:

Samme Seger figurerar i ett protokoll från 1763 (23/7). Då hade han behand
lat en lärgosse med hotelser, hugg och slag. Magistraten, »som ock vid andra till
fällen om Segers sällsamma uppförande blivit underrättad», som protokollet sä
ger, gav gossen lov att gå från sin plats.

»Följande kontrakt hava undertecknade med varandra ingått, som följer: 
Jag Isak Schulström mottager Lars Bengtsson Lagergren lageligen uti min tjänst 
såsom gosse att på sex års tid, räknad från Michaeli innevarande år, lära honom 
allt vad till bildhuggareprofession hörer, och det såsom jag för Gud och var red
lig man vill och kan försvara, under vilken tid jag består honom kost, skor och 
strumpor. Efter förut nämnde 6 års förlopp äger han frihet antingen på annat 
ställe söka sin lycka, eller ock efter ackord arbeta hos mig för lön. Vid vilken 
tid ett anständigt och hederligt avskedsbevis av mig för honom skall lämnas. 
Med föregående kontrakt är jag Anna Brattström till alla delar nöjd samt för
binder mig under min sons läroår hålla honom med kläder och lintyg och hoppas, 
att min son så skickar sig under sin tjänstetid, att det må lända till hans egen 
nytta, mig till hugnad och dess husbonde till nöje. Till mera visso hava vi detta 
kontrakt med egenhändiga underskrifter stadfästat, som skedde den 3 december 
1762.

1761 besvärade sig klensmcden Wennerlöf över sin gesäll Björkgren, »för 
det han icke skall arbeta på hans verkstad utan gå och spassera». Björkgren er
kände, att han på tre veckor ej varit hos sin mästare. Om anledningen berättade 
han: »Som honom icke skall bestås dricka under arbetet, så har han ej sett sig 
kunna stå ut med att dricka vatten». Mästaren förklarade dock, att dricka till
handahållits »cfLer nödtorften», möjligen med undantag för någon gång under 
rötmånaden, »då drickat för syra ej kunnat länge hålla sig». Utslaget blev salo- 
moniskt. Gesällen tillhölls att återgå i arbete och mästaren att »förse denne sin 
gesäll med de nödtorfter, som vara bör»1. Samma år blev även en annan gesäll 
och en lärgosse allvarligen varnade för att de »tilltrott sig lämna mästarens verk
stad och under självtagen frihet gå och spassera»2.

1 Domboken 1701, d. 9/9.
2 Ibidem, d. 9/9.
3 Änka efter handelsman Bengt I.agergren, som ägde tegelbruket.

Hantver k erier och hantverkare
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Det kan förtjäna uppmärksammas, att lärotiden i ovanstående kontrakt 
fastställes till 6 år för inlärande av »allt, vad till bildhuggeriprofession hörer». 
I jämförelse därmed framstår det orimliga i Schulströms kontrakt med Grund, 
där samma lärotid fixerades till 12 år.

Det var fattiga föräldrars skyldighet att sätta sina barn i lära, så snart de 
nått den ålder, som därför erfordrades. Om så ej skedde, uppkallades de av magi
straten och tillfrågades om orsaken. Så skedde t. ex. 1736. Då »tilltalades bok- 
bindarmästare Lars Warlund, för det han ej tillhåller sin son Lars något anstän
digt, varmed han kan sig framdeles försörja». Hans förklaring gick ut på, att 
sonen höll på att lära sig läsa men till persmässan skulle sändas i lära hos en bok
bindare i Stockholm. Därmed lät sig magistraten nöja. Samtidigt behandlades 
ett par andra fall. Arvid skomakares änka, Annika Persdotter, tillspordes, »var
för hon ej sätter bort sin son, som så väl behövde det för sin fattigdoms skull». 
Hon anförde, att hon fått löfte om plats för sonen hos en mästare, när dennes 
dåvarande lärling lärt ut. I detta fall utsattes emellertid ett vite av 20 dr. smt. att 
erläggas, om sonen ej vore satt i lära till våren samma år. Voro föräldrarna orkes
lösa, så att barnen behövdes hemma, kunde detta tillåtas.

Barn, som ej behövdes hemma men dock ej av föräldrarna sattes i lära, 
kunde sändas till Vedevågs manufakturi, vars direktör Karl Hökerstedt hos 
landshövdingen ansökt om att alla gossar i åldern 13—15 år av nyssnämnda 
kategori skulle »avlevereras och sättas under manufakturverket». Därigenom 
hoppades direktören kunna »ernå sitt ändamål till publici tjänst att avgiva och 
utsprida åtskillige slags nödiga och duktiga hantverkare över hela landet». Magi
straten meddelade 1735 (15/9) landshövdingen, att den uppläst skrivelsen härom 
för borgerskapet och uppmanat dem det gällde att »av kärlek för sina barns be
fordran att lära ett vackert hantverk» ej motsätta sig anordningen1. 1736 voro 
också en del gossar uppkallade och tillsades att göra sig i ordning för resa till 
Vedevåg. Tre år senare sändes på en gång 7 stycken i ålder mellan 10—17 år 
till samma ställe. Av dessa sägas 1740 ej mindre än 5 ha rymt och skulle upp
spåras och återsändas.

»Firande» gesäller och lärlingar efterhöllos strängt. 1737 kungjordes för 
borgerskapet ett kungligt cirkulär av den 27 okt. 1736, enligt vilket »den dräng, 
gesäll eller lärling, som efter kl. 6 om afton före sön- eller helgdag eller efter kl. 
10 på vardagarna befunnes på källare eller krogar», skulle vara förfallen till krigs
tjänst. 1771 angav en löjtnant Wennerstjerna på en gång ej mindre än 23 drängar 
och lärgossar, som uppgåvos ha deltagit i fylleri och slagsmål på Lilla Våxnäs 
krog, och yrkade på att de skulle uttagas till krigstjänst. Magistraten gick dock 
ej med därpå för denna gång, men varnade alla för »utgående och krogsittning».
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Till sist ett litet kuriosum, som dock kan belysa magistratens ställning av 
klockarfar, som skall allting bestyra. 1735 anmälde smeden Niklas Clausson, att 
lian förfärdigat ett ovanligt vackert lås, som han »för sin fattigdoms skull bad 
rätten vara sig behjälplig att försälja till domkyrkan». Detta kunde visserligen 
rätten ej åtaga sig, men i stället föreslogs låsets inköpande till rådhusdörren, då 
det vore lämpligt »att uti ett så publikt hus hava en så vacker lås», och då man 
var överens om att mäster Clausson »ej förgäves borde hava gjort ett sådant 
mästerlås». Man beslöt alltså att inköpa detsamma för 20 plåtar. Smeden fann 
emellertid detta pris för lågt, då låset kostat honom det dubbla och förklarade sig 
vilja höra sig för med prästerskapet. På detta håll blev det emellertid tydligen 
ingen affär av, ty en vecka senare sålde han det till magistraten för 25 plåtar 
(c:a 50 dr. smt). Men tre dagar senare upplyser ett protokoll, att magistraten 
fått betänkligheter och fruktade att »råka i ogunst hos överhet och i ogynnsamt 
omdöme hos andra, om den skaffar ett så dyrbart lås». Köpet fick därför gå till
baka, men mäster Clausson hugnades med 20 daler som lån1.

II anlverkerier och hantverkare
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W et första företaget av i stort sett industriell karaktär i Karlstad var 
; i B ett tegelbruk. Upprättandet därav sammanhängde med de stora bygg-
j j ■ nadsföretag, framför allt uppförandet av den nya kyrkan, som blevo
M S nödvändiga efter branden 1719. År 1724 tog borgmästare Ringer ini
tiativet genom att efter underhandlingar med biskop och konsistorium få till 
stånd ett kontrakt med en mäster Ljunger om uppförande av en tegelmaskin. 
Ljunger förklarade, att han mot en ersättning av 600 dir. smt. skulle leverera en 
maskin, som kunde tillverka 2,100 tegel om dagen. Detta förslag var emellertid 
för kostsamt, och han fick nöja sig med 180 dir, men befriades då från all befatt
ning med uppförande av lador för teglet. Tegelbruket var färdigt på våren 1725. 
Året därpå överenskoms med tegelslagaren Jon Andersson, att han skulle få 
4 dir. kmt. för varje tusental tegel, som slogs. Emellertid säger magistraten 1730 
(2 2/c), då den till landshövdingen insänder berättelse om det nya företaget, att 
teglet var av vida mindre god kvalitet än det, som erhölls från Vänersborg och 
Läckö, och anger som orsak härtill, att lerjorden vore dålig och sanden för fin. 
Två år senare hänsköt sockenstämman till magistraten frågan om försäljning av 
bruket. Denna borde dock ske på sådana villkor, att köparen förband sig att 
»tegelbrukningen öva och arbetet föryttra till stadens förnödenheter». När sta
dens behov fyllts, skulle han dock få sälja vad som blev över av tillverkningen 
på andra ställen. Försäljning kom även till stånd. 1732 inköptes anläggningen 
av handlandena Elof Wennerquist och Kristoffer Hambn på auktion. Redan 
året därpå inträdde i stället för den sistnämnde en M. Noreen, som dock snart 
sålde sin halva andel för 300 daler smt. till änkan efter Wennerquist, som avlidit. 
Hur länge driften varit i gång, kan ej sägas, men i en skrivelse av år 1754 säges, 
att den nedlagts på grund av den underhaltiga lertäkten. Vid denna tidpunkt 
fanns emellertid ett nytt tegelbruk, uppfört efter branden 1752 av handlanden 
Bengt Lagergren på ungefär samma plats som det gamla. Av ett besiktnings
protokoll av den 8/12 1752 framgår, att det legat vid östra älvgrenen och det s. k. 
Djäknefältet. Lagergrens inrättning var färdig 1753. Efter ägarens död erbjöd 
änkan (1764) magistraten att mottaga tegelbruket som betalning för förskott, 
som lämnats mannen. Det blev emellertid den mångsysslande lagman Antonsson, 
vilken som vi sett hade mycket besvärligheter med uppförande bl. a. av stadens
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1 Domboken 1729, d. 12/4.

rådhus, som kom att övertaga detsamma mot skyldighet att till stadskassan be
tala Lagergrens skuld. Om arbetet nedlades, skulle platsen hemfalla till staden. 
Bruket var i gång till periodens slut, men 1769 säges, att företaget lider av att ve
den stigit så i pris.

Ett av de styrandes önskemål på det ekonomiska området under frihetstiden 
var att göra Sverige mindre beroende av utlandet genom inhemsk produktion av 
snart sagt allting. Bland de näringsgrenar, som så tillkommo, märkes bl. a. den 
inhemska tobaksodlingen. Redan från och med 1725 drevs tobaksplantering i 
ganska stor omfattning runt kring Alingsås, och så småningom följdes exemplet 
även i andra delar av landet. Genom en förordning av den 25 juni 1725 erhöllo 
städerna uppmaning att av varje tunnland dem tillhörig åkerjord använda en 
viss del till tobaksplantering. Denna förordning upphävdes väl 1748, men sam
tidigt förklarades, att tobaksplanteringar skulle anläggas vid alla städer utom de 
nordligaste. Bland åtgärder av statsmakterna till gynnande av inhemsk tobaks- 
produktion må vidare nämnas: införskrivande av lämpliga tobaksfrön, utsän
dande av instruktörer att biträda vid plantagers anläggande och förbud mot in
försel av eller hög tull på utländsk råvara.

I Karlstad togs saken upp till behandling 1729, då ett brev från landshöv
dingen rörande tobaksplantering upplästes för borgerskapet. Detta föreställ
des, »att när i var och en ort en sådan plantering anlagd och underhållen bliver, 
skola Sveriges ädla effekter såsom järn, koppar, mässing etc., som för en sådan 
vara utan någon särdeles nytta för människornas kroppar av riket utgå, kunna 
till landets bättre fördel användas och till de nödigare tarvor emploieras». Bor
garna ville trots denna vältaliga vädjan betänka sig1. Men ungefär en vecka 
senare bildades för ändamålet en »societet», vari 24 personer antecknade sig. 
Året därpå ankom en förfrågan från landshövdingen, om staden ville skicka någon 
person till Alingsås för att studera odlingarna där. Man svarade emellertid, att 
man ville försöka själv med ledning av de tryckta meddelanden, som utgivits, 
och 23 personer anmälde sig för erhållande av frön.

Under de närmaste åren talas ej om tobaksodlingen, men 1729 anhåller 
handelsmannen Gust. Clareen, som säger sig ha som medintressenter tobaksspin- 
narna Johan Heublein och Erland Hagström, att få upprätta ett tobaksspinneri. 
Då inträffade något, som är ganska karakteristiskt för skråtidens förhållanden. 
Rådmannen Tholerus drog fram ett papper från år 1687, enligt vilket hans avlidne 
fader fått privilegium på en sådan inrättning i staden. Den hade visserligen 
aldrig kommit till stånd, men rådmannen upplyste, att rättigheten av honom 
transporterats på källarmästare Carl Buchau. Detta gamla papper var tillräck
ligt för att magistraten skulle anse sig förhindrad att tillstyrka Clareens framställ-
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ning. Han fick det oaktat genom landshövdingen det sökta tillståndet och säger 
i en skrivelse av 1740, att han tänkte hörja med planteringen av tobaksplantor 
samma vår och beräknade ha spinneriet färdigt året därpå. Två år senare ger 
magistraten på begäran tobaksspinnarna Heublein och Hagström vitsordet, att 
de varit »flitige uti sin hantering och fört ett kristligt och nyktert leverne». Före
taget måtte även till en början ha haft en viss framgång, ty 1745 köper samme 
Heublein, som då tituleras tobaksfabrikör, en gård av lektor N. Spak. Från bör
jan var Clareen den ledande och de andra två intressenterna mera att betrakta 
som hos honom anställda, men just år 1745 träffade de tre en överenskommelse 
att för framtiden driva fabriken genom »en erfaren och skicklig tobaksspinnare 
— — utan att någon av oss skall befatta sig med dylikt arbete». Men glädjen var 
av relativt kort varaktighet. 1754 gick fabrikör Heublein i konkurs, och fem år 
senare heta tobaksfabrikörerna Erik Sjögren och Arvid Flank. Fabriken drevs 
frihetstiden ut ehuru under tilltagande svårigheter. 1767 säges den ej vara »i 
särdeles drift, emedan under nästföregående år endast stämplats 486 rullar to
bak». Och då landshövdingen samma år besökte staden, sade han sig ha för
märkt, att där vore brist på tobak. Fabrikörerna Sjögren och Flank förklarade, 
att sådan funnes hos dem, men allmänheten föredroge engelsk tobak. Som en 
utväg att få fabriken att bära sig, rekommenderade de import- och försäljnings- 
förbud mot utländsk vara. 1768 kom också från kommerskollegium ett förbud 
mot försäljning i minut av utländska tobaksblad. Men det hjälpte inte. 1772 
inställdes driften vid tobaksfabriken. Som orsaker anges av magistraten »det 
norska lurendrejeriet», som hade till följd, att en myckenhet beslagtagen tobak 
såldes på auktion, och dessutom en tilltagande handel med virginiatobak.

En annan näringsgren, som särskilt omhuldades under frihetstiden, var ylle- 
och klädesfabrikationen. En klädesfabrik anlades i Karlstad under senare delen 
av 1730-talet av mäster Olov Norling. 1739 meddelas, att den endast hade en 
vävstol och endast vävde åt dem, som begagnade grovt kläde, och för övrigt 
huvudsakligen tillverkade sängfiltar. Dock hade tidigare tillverkats fris, som 
huvudsakligen sålts i bergslagen. Ägaren begärde nu understöd av allmänna 
medel för inköp av ull från utlandet. Bleve han dessutom försäkrad om kredit, 
skulle han kunna inrätta 2 å 3 vävstolar. Ansökan beviljades tydligen. Från 
år 1740 finns en officiell berättelse om verksamheten vid fabriken, avgiven på 
landshövdingens begäran i brev av den 17 dec. d. å. I denna upplyses, att väve- 
riet sköttes av mäster Norling själv samt hans måg Lars Sundberg och en gesäll 
och en lärgosse. Dessutom sysselsattes sex spinnerskor. Sedan Norling fått sin 
ovan omtalade begäran villfaren, hade han tillverkat 500 alnar fris, som förkla
rades vara tjockare och lenare än den, som såldes i bodarna. Dessutom hade han 
ytterligare 200 alnar under arbete. Av ullen hade han utvalt den bästa och skulle 
därav låta väva 200 alnar kläde, för vilket kunde beräknas ett pris av åtmin-
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stone 6 daler per aln. Han säger sig därför vara i stånd att till vintermarknaden 
avbetala 200 daler smt. å den erhållna ullen. 1744 uppges värdet av det, som till
verkats av denna ull, belöpa sig till 3,155 dir. smt. Vid denna tid var mäster Nor- 
ling död. Han omtalas som avliden redan i protokoll av den 5/4 1742. Ett be
kymmer var att få personer villiga att åtaga sig spinning av ull. I skrivelse till 
landshövdingen av den 31 dec. 1739 uttalade magistraten en önskan, att »den 
gemena hopen, i synnerhet kvinnfolken, i städerna må hållas till spinning av ull 
och lin, samt var månglerska och krögerska förpliktas att mottaga av dessa mate
rier ull och lingarn».

En ylle och stoftsfabrik säges omkring 1750 vara anlagd av Elias Gustav 
Grcen, men den fick aldrig någon betydelse och återuppbyggdes ej efter elds
vådan 1752. Överhuvud medförde stadens brand detta år, att man så att säga 
fick börja på nytt i fråga om de industriella företagen. En ny klädes- och filt
fabrik anladcs av mäster Martin Dallmer. 1767 stod den emellertid stilla på grund 
av att ägaren rest utrikes. Efter sin återkomst längre fram under året förklarade 
han sig visserligen ha för avsikt att sätta arbetet i gång, men då kommerskolle
gium i slutet av november förhörde sig hos magistraten om utsikterna att få 
igen ett till Dallmer lämnat lån på 798 dir. smt, svarade denna myndighet, att 
han ej ägde någonting mer än sin fabrik. 1759 tillkom en fabrik för tillverkning 
av kamelott, halvsiden, ylle m. m. Det var en madam Brobeck, som fick tillstånd 
att till Karlstad överflytta ett av hennes framlidne man, fabrikör A. Frykbom 
i Örebro grundat företag. Det sköttes först av madam Brobecks svåger Jonas 
Frykbom. Vid besiktning s. å. befanns fabriken ha följande arbetare: en verk
mästare, två gesäller och en lärling. Bland redskapen må nämnas: 4 vävstolar, 
8 spolrockar, 2 schaggredskaper, 2 kamelottmaskiner och en för näsdukar samt 
en för rasker. Vid alla dessa var arbetet i full gång utom vid »näsduksredskapen», 
där redan tillräckligt förfärdigats. Senare gifte madam Brobeck om sig med en 
C. Gerh. Collin, som blev fabrikens ledare till sin död. Förmodligen nedlades 
verksamheten under den svåra ekonomiska krisen på 1760-talet. 1766 säges 
Collin vara död och fabriken nedlagd men uppges skola sättas i gång, »så snart 
nödigt folk erhållits». Att detta endast var en tom fras, misstänker man, då det 
yttrades i samband med ansökning från ett annat företag i samma bransch. Det 
var en fabrikör Abraham Fryxell, som ansökt om tillstånd att upprätta en kamel- 
garns-, bomulls- och yllestoftsfabrik. Magistraten förklarade sig ej ha något 
emot, att han slog sig ned i staden.

Ett visst samband med den industri, som senast behandlats, hade stadens 
färgeri. Detta säges 1739 vara upprättat av stadens enskilda medel, och där 
färgades både silke, ylle och linne. I berättelsen om stadens tillstånd 1742 säges 
färgeriet genom en käck och förståndig färgare ha kommit mera igång. Adel, präster
skap och ståndspersoner, ja t. o. m. de förmögnare från bergslagen och bland
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1 Även om företaget kom till stånd, blev det tydligen ingen lysande affär, 
nämligen änkan Stadzler i bysättningshäkte för skuld. Se Domboken d. å. 22/5.

2 Fotostatkopia av resolutionen bland Nygrens samlingar.

allmogen hade börjat att låta färga och pressa tyger. Färgaren sades också vara 
villig att skaffa sig verktyg och materialier till beredande av glanslärft och för
färdigande av tapeter. 1759 ingav färgare Henrik Fredrik Hesse anbud att mot 
en köpesumma av 7,000 dir. kmt. övertaga färgerietmed mark och redskap. Föl
jande överläggningar resulterade i att köpesumman höjdes till 7,500 dir. kmt., 
av vilka 1,000 skulle betalas kontant och resten innestå att betalas i terminer. 
Sedan var således färgeriet ett enskilt företag.

Av övriga åtminstone tilltänkta inrättningar må fö’jande nämnas. 1759 in
gav änkan Gunilla Stadzler en ansökan att få anlägga ett såpsjuderi. På förfrå
gan från kommerskollegium upplyste magistraten, att tillverkningen huvudsak
ligen avsåge grönsåpa, och att sökanden lärt den i Norge, att hon länkte 
köpa olja från Göteborg eller Örebro och uppgåve sig kunna skaffa talg och 
aska i Värmland. Huruvida denna anläggning blev verklighet under här 
ifrågavarande period, är osäkert. Den nämnes, så vitt jag kunnat finna, ej vidare 
i handlingarna1. Säkert är det däremot, att det schäferi, som man — likaledes 
1759 — sade sig ämna upprätta å Stora Våxnäs ägor, ej kom till stånd. 1767 
upplyses nämligen direkt i skrivelse till kommerskollegium, »att några schäferier 
ej äro här anlagda».

Kanske bör också i detta sammanhang omtalas, att år 1743 boktryckaren 
Carl Fredrik Brokman anhöll att få i staden upprätta ett boktryckeri mot åtnju
tande av lokal på tre rum för tryckeriet. Detta företag kom till utförande. Bok
tryckeriet såldes nämligen 1752 till Georg Didrik Warning. Förmodligen är det 
samma boktryckeri, som avses, när konsistorium 1749 anhåller och den 10 nov. 
s. å. får kungligt tillstånd till att upprätta ett tryckeri. Att det vid tidpunkten 
för ansökans ingivande ännu ej fanns något sådant i Karlstad, framgår av att det 
i densamma talas om stadens avlägsenhet ifrån de ställen, varest boktryckerier 
i riket finnas inrättade. Tillståndet gavs på villkor, att konsistorium skulle låta 
sig angeläget vara att tillse, »det inga otillåtliga eller sådana skrifter och arbeten 
från detta boktryckeri måtte utkomma, som kunde lända de andra boktryckerier
na i riket till kränkning och förfång»2.

Av det sagda torde framgå, att de industriella företagen i Karlstad under 
frihetstiden aldrig nådde mera betydande dimensioner. Dock förefaller utveck
lingen, särskilt under 1740-talet, ha varit rätt lovande. Men den avbröts brutalt 
av branden 1752, och sedan hann den knappast på allvar taga ny fart, förrän 
den ödeläggande ekonomiska krisen på 1760-talet inbröt.

Om de vid olika företag arbetandes ställning finnas ej många upplysningar. 
En liten episod, som i viss mån kan vara belysande, må emellertid anföras. Hän-
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delsen tilldrog sig 1761 vid Dallmers fabriksanläggning. En kvinna vid namn 
Katarina Löfgren besvärade sig hos magistraten över att hon ej kunde få tillräck
lig utkomst genom sitt arbete. Hon kunde ej karda mer än 15 marker ull i vec
kan, vilket gav henne en inkomst av 18 öre smt (d. v. s. 3 öre om dagen). Hon 
anhöll fördenskull att få sluta sin anställning. Från fabriksledningens sida för
klarades hennes ringa arbetsinkomst bero på, att hon »lät lättja och otidigt su
pande laga överhand». Magistraten sände tvenne av sina ledamöter till fabri
ken för att taga reda på förhållandena. De återkommo och meddelade, att enligt 
deras mening borde den klagande kunna vara nöjd, om hon bara »mäktade så 
arbeta som ett annat försvarligit hjon». Utslaget blev som följer: »Kvinnfolket 
Katarina Löfgren, som befinnes vara till åren kommen och icke av någon sär
deles styrka, väl må lösgivas ifrån mäster Mårten Dallmers fabrik men mot det 
villkor, att hon genast och sist inom 8 dagar förfogar sig utur staden, emedan 
henne som en lös person icke kan tillåtas sig härstädes uppehålla, så framt hon 
icke på fabriken arbeta vill eller eljest gitter sig något lovligt försvar skaffa»1.
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1719 tillfrågades borgerskapet, om det ej ville beså en del av sina ägor med 
råg, eftersom det i hela riket rått missväxt och man kunde beräkna, att det på-

1 Detta för de flesta nutida karlstadsbor säkerligen obekanta namn betecknar om
råden, som numera ingå i egendomarna Lugnet, Fredricelund och Hagalund.
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w ~^et är självklart, att i ett samhälle med så stora jordområden som 1700-
> talets Karlstad jordbruk drevs i ej obetydlig omfattning, även om detta 

■i ■ ej räknades till »stadsmannanäring». Större delen av ut jordarna var 
M S visserligen ängsmark, men den odlade jorden uppges dock vid 1717 
års indelning av jordarna till 3321/2 tunnland, varav 331/2 voro kålgårdar. De 
olika jordarnas bördighet utvisas av nedanstående tabell:
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följande år skulle bli ont om utsäde. 1772 utdelades av magistraten en från kom
merskollegium ankommen skrift angående »jordpärons plantering, nytta och bruk». 
Det var först under de senare decennierna av 1700-talet, som potatisen blev en 
mera vanlig ingrediens i svenska folkets näring.

En viktig näringsgren var alltjämt fisket. 1736 (is/n) uppräknas följande 
laxfiskare i staden: Erik Dahlgren, Daniel Röding, Ph. Amna?us, Magnus Fors
man, Johan Åman, Jöns Söderberg, Olov Söderberg, Magnus Bergman, Henrik 
Hansson, Nils Wessman, Jonas Lind, Johan Larsson, Per Andersson, Engelbrekt 
Svensson, Nils Wibom, Jonas Söderberg, Lars Persson, Jonas Halvardson, Anders 
Fint och Olov Jönsson. De anhålla vid detta tillfälle att få bygga en nätbod på 
Gerholmen. När laxfisket kunde börja på våren, pålystes detta särskilt, och för
sta veckan var då stadens. Annars tillhörde en del av detta fiske landshövdingen, 
som brukade utarrendera det till staden. 1732 skulle härför erläggas 30 spicke- 
laxar, 8 valar slom och 1/2 tunna insaltad lake, vilket staden anhöll att få betala 
med en kontant summa av 90 dir. kmt. 1762 gåvos närmare bestämmelser röran
de laxfisket utanför Kanikenäset. Man lottade om den ordning, i vilken fiskarna 
skulle få sätta ut sina redskap. Den som fick förkastet, skulle börja kl. 8 på mor
gonen. Om någon ej passade tiden, måste han finna sig i att bli den siste den 
dagen. De som detta år deltogo i lottningen voro: Erik Nornberg, Jakob Kell- 
bom, Abr. Blomgren, Erik Sundberg, J. G. Forssell, Lars Persson, Jakob Tegel, 
Petter Söderberg, rådman Allström, Joh. Altar och Jan Dahlgren. Mellan de 
olika näten måste det vara en full båtlängd eller 10 alnar. Den som satte sina 
nätstakar närmare en annans nät, skulle mista sina redskap. Laxfisket i Skog
hall var delat mellan staden och Munkfors laxfiskeägare på så sätt, att parterna 
fiskade varannan vecka.

Ett annat viktigt fiske var fångsten av slom. Därom överlädes 1761. En
ligt protokollet (16/3) höll mesta delen av de då tillstädeskomna borgarna före, 
att detta tillhörde staden i allmänhet och borde få idkas av vem det ville. Men 
magistraten påpekade, att det året förut varit tvist just om detta fiske, varför 
det utarrenderats. Så blev även fallet denna gång. Hela slomfisket inropades 
nämligen av handelsman Kellbom för 100 dir. kmt.

Även lakfisket var av en viss vikt. 1761 säges, att lakstöden voro tilldelade 
rättens ledamöter jämte fiskalen och vaktmästarna. Kämnärerna begärde detta 
år att jämväl bli tilldelade sådana, vilket beviljades. Både lake och slom fånga
des i älven. 1767 klagas över att en del fiskare läto störar stå kvar i vattnet, 
vilket medfört olägenhet för sjöfarten. Så uppges, att en järnbåt med last av 
kryddkrämarevaror gått på en sådan stake och blivit läck, så att den sjunkit. 
I fråga om fångstsätt omtalas 1761, att s. k. såtfiske1 var förbjudet »sedan lång

Övriga näringar
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Under frihetstiden hade varje hushåll rätt att bränna brännvin till hus
behov. Som regel var allt saluförande av husbehovsbrännvinet förbjudet. Men 
särskilt tillstånd kunde ges vissa borgare att brygga öl och bränna brännvin för 
avsalu till krögare och gästgivare. Antalet krögare i staden uppges 1741 till 13. 
De voro skyldiga att ha skyltar uthängda på sina hus, vilket påbud en del tycks 
ha visat tredska mot. 1764 tillsades nämligen stadsfiskalen att eventuellt själv 
låta uppsätta sådana och sedan uttaga kostnaderna av vederbörande. Enligt 
kungörelse av 1721 skulle det vara förbjudet att försälja brännvin till »sådana 
kvinnfolk, som för fylleri äro beryktade». Överträdelse straffades med böter och 
beslag av den försålda varan. 1762 fingo ölsaluidkarna egen ålderman, i det att 
kämnär Erik Nornberg utsågs därtill. Enligt protokollets direkta upplysning 
(28/4) var det första gången en sådan tillsattes. Han skulle bl. a. övervaka, att 
ej inhyseshjon och löst folk befattade sig med brännvinsförsäljning. 1763 be
stämdes ett visst kvantum brännvin för varje krögares försäljning. Det blev 80 
kannor. När detta kvantum beretts, skulle pannorna förseglas. Denna åtgärd 
vidtogs även, då på grund av missväxt förbud utfärdats mot att bränna av spann
mål. Sådant påbud pålystes från predikstolen, och åtminstone 1764 bestämdes, 
att brännvinspannorna skulle avlämnas i kyrkan.

Under år 1740 och 1741 rådde sådant förbud, men det senare året vidtogo 
vederbörande den åtgärden att frigiva husbehovsbränningen under de första 8 
dagarna i april. Under det förstnämnda året rekommenderades från länsstyrel
sen brännvinsbränning av »äpplen, päron och plommon samt kål, rovor och rötter 
ävensom å rönn- och enbär». Detta välvilliga projekt möttes emellertid med en 
viss kyla från borgerskapets sida. Man förklarade sig (10/10 1740) ej förstå sig 
på dylik bränning. Vid närmare eftertanke anmälde dock något senare tvenne

tid tillbaka» men det oaktat drevs av många. För den skull bestämdes härför 
ett vite av 3 dir. smt.

1762 tillsattes en ålderman för fiskarna. Det blev åkaren Erik Jansson, och 
vid förfall för honom skulle kämnären Erik Nornberg tjänstgöra. Vid samma 
tillfälle bestämdes även, att den som under fiskandet utfor i eder eller oljud, 
skulle straffas med en daler smt. i böter eller sitta i stocken en söndag. 1766 före
kommer titeln stadsfiskare. Då anhöll frälsefogden Sven Äkerblad att bli an
tagen härtill, vilket även bifölls, alldenstund han »förvärvat erforderlig kunskap 
i de till fiskeriet hörande stycken» och uppvisat bevis om god frejd. Tillståndet 
skulle dock endast gälla ett år på prov.

Tämligen naturligt är det, att tvister esomoftast förekommo om fiskevatt
nen med kringliggande landsbygd. Särskilt klagade stadens fiskare och Ham
maröborna inte så sällan på varandra. 1769 t. ex. tvistades om rätten till att 
draga not vid Gerholmen.
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personer, gästgivare Fernborg och mäster Holts, att de ville bränna av rötter. 
Efter förbudets upphävande 1741 tillkom en ny skatt å den bränning, som skedde 
til lavsalu. Detta ledde till att en del av krögarna förklarade sig ej vilja fort
sätta med sin rörelse utan i fortsättningen sade sig vilja bränna endast till hus
behov. Om den omfattning denna senare bränning hade, ger en förteckning över 
brännvinspannor i Karlstad 1741 upplysning. 106 hushåll hade dylika pannor. 
Största antalet i en familj var 3. Detta antal redovisas bl. a. av en prostinna 
Kruse; två hade borgmästaren och mäster Haller. För krogarnas betjänande 
funnos 18 pannor.

Övriga näringar
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w -^en största skillnaden mellan den moderna staden och den för ett par 
> sekler tillbaka ligger nog på den allmänna hygienens område. I äldre 
■ tider ansågs renhållningen även i större samhällen vara huvudsakligen 

Ä S en personlig, ej en samhällelig angelägenhet. Husägarnas skyldighet 
att »hålla rent för sin dörr» avsåg endast gatan. Tillståndet inne på gårdarna 
brydde sig myndigheterna ej om. Det blev också i allmänhet därefter. Även gatu- 
renhållningen var högst primitiv. I Karlstad sökte dock magistraten få hus
ägarna att rengöra gatorna varje lördag. I rännstenarna uthälldes ogenerat alla 
slags flytande ämnen, som sedan fördes till stora avloppsdiken och därifrån till 
närmaste naturliga vattendrag. Av dragdikena var det största det, som gick mitt 
i den gata, som efter detsamma kallades Dikesgatan. Husägarna i närheten för
pliktades 1732 att hålla det fritt från orenlighet och upptaga stenar o. dyl., som 
föll ned däri. Detta hjälpte dock föga, och esomoftast klagas i protokollen över 
»elak lukt från diket». Det förekommer även, att personer begärde att få lägga 
igen diken, som gingo förbi deras gårdar, vilket emellertid förvägrades av magi
straten, som en gång dekreterade, att »vattnets framfart igenom bemälta dike 
är mycket nödvändig för staden». De sökande förklarade visserligen, att det 
långt ifrån var endast vatten, som fanns i diket, utan fastmer orenlighet från åt 
gatorna vettande hemlighus. Magistraten beslöt då att låta anteckna alla, som 
hade bemälda byggnader så placerade, och uppmana dem att med snaraste flytta 
dem in på sina gårdar1.

Till det osnygga tillstånd, i vilket stadens gator och gårdar befunno sig, bi
drog självklart det stora antal fäkreatur, som fanns. Särskilt svinen voro ofta 
föremål för en livlig, men ej smickrande uppmärksamhet. Mycket noga var 
man med att de skulle vara ringade. Särskild tillsyn häröver ålåg det svinfogden 
att ha. De som påträffades oringade ägde han saklöst att döda. Om hans lön 
stadgades f. ö.: »På hösten får han intet betalt för sin syssla, enär han torde hava 
nog ersättning i de svin, han ihjälskjuter och som han får behålla. De äro den 
tiden så goda, att han dem väl till sin nytta kan använda. Men om våren, då
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svinen äro så magra, att han sig av dem ej kan betjäna, skall han få betalning 
för varje oringat svin, som han bevisar sig hava avdagatagit»1.

Det fanns även en »åker- och ängvaktare», för vilken t. o. m. gällde en sär
skild instruktion2. Han skulle se till betande boskap och förhindra intrång på 
andras tegar och ängar. Särskild uppmärksamhet skulle han ägna åt att ingen 
mot förbud vallade sina kor å Herrhagen eller Långön eller släppte storkreatur 
på Kalvholmen, som endast fick avbetas av de varelser, efter vilka den har namn. 
Även skulle han efterhålla dem, som »äro så vanartige och stjäla kål i kålgårdar
na tid efter annan». För sin möda lönades han genom befrielse från skatt samt 
med andel i böter. Funnes ej bötesbelopp, skulle han ha lön av uttaxerade medel. 
Denna blev dock så knapp, att den som 1765 innehade sysslan, begärde entledi
gande. Han fick då även skogvaktarsysslan. Flygfä, som gäss, höns och kalko
ner, skulle ha vingarna klippta. Klagomål förekommo 1736 över gässen »vid Galg- 
berget väst i Viken» och hönsen å »sönnersta gatan». Särskilt de senare vållade 
förtret genom att fördärva torvtaken å de låga husen i denna del av staden.

En mängd föreskrifter av olika slag föranleddes av den ständigt lurande 
faran för eldsvåda. Man hade ju också rik erfarenhet av vad det kunde betyda, 
om elden kom lös bland de torvtäckta trähusen. Den var i regel helt enkelt omöj
lig att släcka med de primitiva brandsredskap, varöver man förfogade. Efter 
branden 1719 utarbetades en ny förordning mot eldfara, som kungjordes 1721.3 
Den innehöll följande punkter: 1. Då i staden ej funnes någon, som kunde sota, 
skulle sötare snarast anskaffas. 2. Hö och halm finge ej läggas nära skorstenar. 
3. Brandmästare skulle gå brandsyn och likaså borgerskapet. 4. Bristfälliga 
tak skulle lagas, så att ej nävern antändes av gnistor. 5. Det förbjöds stränge
ligen att gå med bart ljus.

Särskilt sista punkten inskärptes sedan genom nya detaljbestämmelser tid 
efter annan. Så bestämdes t. ex. 1726, att »den som hädanefter befinnes gå ut i 
gårdarna och låna eld, skall icke allenast själv plikta utan ock den, som tillåter 
en annan att taga eld hos sig, och därest något tjänstehjon utan sin husbondes 
eller matmors vetskap skulle sådant göra, skall vederbörande plikta med två 
dagars fängelse med vatten och bröd». Att röka pipa på gatan var också för
bjudet; en förordning härom utfärdades den 19 nov. 1736.

För väktarna gåvos instruktioner den 13 nov. 1725. De skulle »gå den ena 
gatan upp och den andra ned hela natten igenom», och för att de bättre skulle 
stå ut härmed, bestämdes, att de skulle gå ömsevis varannan natt. De borde se 
noga efter, om
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brygga eller bränna under natten, och, om det var fallet, genast anmäla det för 
stadsfiskalcn. Om väktare ej angav dem, som försummade att gå brandvakt, 
skulle han plikta fjärdedelen av sin lön. Den som försummade att gå brandvakt, 
bötade sex daler smt. Brandvakten hade sin samlingsplats vid Salttorget, där 
en rotemästare var natt borde vara tillstädes för att tillse, att var och en gjorde 
sin tjänst riktigt. För tjänstgöringen upprättades brandvaktslängder. Utom 
väktaren skulle vakten bestå av sex man. I händelse av eldsvåda skulle de, som 
skötte vattensprutan, »endast begagna en slang i densamma, när det var låga 
hus, som elden tagit överhanden uti, men om huset är två våningar, så sättas 
båda slangarna uti henne». Samma år, som denna instruktion tillkom, beslöts 
att köpa tvenne brandsegel och ännu en vattenspruta, »för att elden genom Guds 
nådiga tillhjälp lättare skall dämpas». 1726 befalldes de rika att skaffa sig trä
sprutor och de mindre burgna enkla vattensprutor. En specifikation på stadens 
sprutor finns från år 1734. I västra kvarteret funnos hos rådman Thingberg 12 
enkla och två dubbla, i kyrkokvarteret hos rådman Rosell 16 enkla och tre dubbla, 
i mellankvarteret hos Nildman 6 enkla och hos Petter Mård 2 dubbla och tre 
enkla och i östra kvarteret hos vågmästare Kruskopf 10 enkla och två dubbla.

De namngivna personer, hos vilka sprutorna förvarades, torde ha varit 
brandmästare. Därtill utsågos i allmänhet rådmän eller andra mera betrodda 
personer, och det skulle vara en sådan i varje kvarter. Vid brandsignal skulle 
magistraten sammanträda och besluta, vilka åtgärder, som skulle vidtagas.

Genom särskilda bestämmelser tillhöllos väktarna att ropa på varje gata. 
Om sommaren blåste de i stället i lur. Som ersättning hade de bl. a. löfte om 
riklig julmat av borgerskapet. Som brandvakt fick ej användas kvinnor eller 
barn. Denna bestämmelse fanns ej vid periodens början. 1720 anklagades tvenne 
pigor för att de, då de gått brandvakt, gått inomhus för att värma sig. De er
kände, men protokollet upplyser, att »som intet straff var bestämt för en sådan 
förseelse, fingo de efter många förmaningar gå»1. Värre blev det för väktare, som 
höllo sig inne. 1734 dömdes en sådan, för att han två nätter försummat att gå 
omkring och ropa, till fyra dygns fängelse på vatten och bröd.

I den nämnda väktarinstruktionen talas ingenting om väktarsignaler från 
kyrktornet. Anledningen är självklar. Kyrkan hade ju brunnit 1719, och den 
nya var ej färdig. Men före branden heter det t. ex.: »Rätten förmanade väktarna 
att hålla sig vaksamma i tornet och vid klockslagen slå med klubban» (2g/g 1719). 
Och 1761 säges, att »väktarna om nätterna må ligga i.tornet och blåsa varje gång 
klockan slår». För att reda sig mot kylan i tornet skulle den vaktande enligt löfte 
det senare året få en päls och ett par stövlar. (2/11).

Karlstads stads historia
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En vanlig form av eldsvådetillbud var s. k. soteld, vilket sammanhängde 
med att det var rätt illa ställt med sotningen. En sotarmästare anställdes 1761. 
Det var en person vid namn Hoppe, som tjänstgjort hos brandmästare Dramin- 
ski i Malmö. Lönen bestämdes till 300 dr. smt. årligen samt 50 dr. kmt. i årlig hus
hyra, och skulle han därför vara skyldig att sota varje skorstenspipa två gånger 
om året1. Denna skyldighet fördubblades för övrigt redan mot slutet av samma 
år, då särskild instruktion upprättades för honom. Utom bestämmelser rörande 
sotningen o. dyl. innehåller den även den bestämmelsen, att var och en, som över
föll honom med okvädningsord under hans tjänsteutövning, skulle böta 5 dr. smt.2 
Emellertid blev man snart missnöjd med det sätt, varpå Hoppe skötte sin tjänst. 
1766 heter det, att borgerskapet »förklarade sig nästan enhälligt vilja brandmästa
ren — detta ord övergick till att beteckna sotaren — föravskeda, helst borger
skapet ej skall av honom njuta erforderlig betjäning, förutom att murarna skola 
på åtskilliga ställen bliva illa medfarna, då de av honom rengöras». Förmodligen 
blev det ej något av med avskedandet, ty längre fram samma år beviljades sam
me Hoppe ett halvt års lön i förskott. Tre år senare ändrades emellertid sotarens 
anställningsvillkor, i det lönen indrogs och han hänvisades att ta betalt av dem, 
han betjänade3.

Magistraten tycks ha varit ganska mån om att stadens byggnader skulle 
hållas i möjligast snygga skick. 1721 uppmanar den borgerskapet att skaffa sig 
rödfärg för att måla sina hus, »vilket icke allenast giver ett vackert anseende 
utan och gör en skillnad mellan en stad och en bondby». Ja, det gick så långt, 
att den erbjöd sig att själv anskaffa färgen från »inspektören vid svavelbruket»4. 
Om denna rödfärgning av husen ges sedan upprepade påstötningar, stundom kom
pletterade med att fönsterluckor och husknutar böra målas vita eller grå. 1761 
få fyra personer i uppdrag att efter jordeboken numrera husen och anteckna an
talet inneboende (2/11). Året efter, den 4 okt. 1762, utfärdades vad man skulle 
kunna kalla stadens första byggnadsordning, i vilken bl. a. fanns följande be
stämmelse: »Ingen äger i staden företaga varken mindre eller större byggnad, 
förrän han därom hos vederbörande magistratspersoner sig anmält, emedan om 
annorledes befinnes, byggnaden saklöst må nedrivas och den brottslige dess
utom med 10 dr. smts. böter beläggas».

Ett besvärligt kapitel var det om stadens gator och torg. 1733 heter det om 
Stora torget, att det vid nederbörd delvis kommer under vatten, till stor förtret 
för både säljare och köpare. För den skull beslöts, att det skulle höjas och sten-

1 Domboken 1761, d. 14/9 och 19/9.
Ibidem, d. 7/12.
Domboken 1770, d. 15/2.

4 Domboken 1721, d. 13/9 och 16/11.
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1 Domboken 1733, d. 19/5.
2 Domboken 1767, d. 12/11.

sättas av en stensättare från Kristinehamn1. 1736 säger sig magistraten ha i 14 
ä 15 år påmint om att gatorna skulle stensättas. Varje gårdsägare skulle sten
sätta »sin gata». Resultatet blev emellertid klent. 1765 fick rådman Lidback i 
särskilt uppdrag att tillse denna sak. Men ej heller nu lyckades det att övervinna 
borgerskapets ovillighet, utan då landshövdingen två år senare besökte staden, 
konstaterade han med största missnöje, att gator och vägar voro »i uselt och oför
svarligt tillstånd», och hotade med att, därest ej åtgärder vidtoges instundande 
sommar, själv låta genom lejt folk ombesörja stensättningen och sedan utmäta 
kostnaden hos vederbörande. Och då magistraten skyllde på den myckna neder
börd, som fallit under året, förklarade han helt kort, att han ej kunde godtaga 
någon invändning och vidhöll sin hotelse2. Nu blev det också fart i stensättnin
gen. Redan fjorton dagar senare beslöts omläggning av torget, och vid besök 
i staden 1768 kunde landshövdingen uttala sitt nådiga välbehag över de åtgär
der, som vidtagits. Även ett annat önskemål från hans sida vann beaktande, 
nämligen att i gathörnen skulle anslås små tavlor med gatornas namn. Sådana 
uppsattes redan 1766.

Då gatorna innanför »staketet» voro sådana, kan man ju tänka sig, hur de 
skulle vara utanför det egentliga stadsområdet. Om vägen mellan kyrkan och 
östra bron säges 1761, att den höst och vår svårligen kan hållas i försvarligt skick 
som annan landsväg. Just sagda år hade lantmätare Hiltebrandt »nedsunkit» i 
densamma.

Trafikregler fastställdes den 19 dec. 1770. Därur må anföras följande: »Den 
legodräng, pojke eller tjänstehjon, som beträdes ovarsamligen och hårt köra på 
gatan, skall genast undergå stockstraff, som honom ock förestår, om han ej i det 
görligaste genom att hålla på den sidan folket ej går, söker väja för de gående. 
Vid lika straff får ock ingen med hästar och slädar så tillstänga det erforderliga 
utrymmet vid västra kyrkoporten, att man ej utan fara och äventyr i synnerhet 
vid utgången från kyrkan där framkomma kan, utan bör tillräckliga öppningar 
för trappan till de gåendes tjänst alltid fri och ointagna lämnas».
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SJUK- OCH FATTIGVÅRD

■yr fråga om sjukvården skedde under 1700-talet rätt betydande framsteg. 1728 
i I inrättades en provincialläkartjänst i Örebro län, provincialmedicus kallades

innehavaren med den tidens terminologi. Han skulle ha tillsynen över hälso- 
J l vården i hela länet, och hans lön utgick med bestämda summor från olika 
håll. Karlstad ålades 1732 att bidraga med 800 dir. kmt., vilken summa 1737 höj
des Lill 900 daler. Vid 1738 års rikdag begärde Värmlands fullmäktige att få egen 
provincialmedicus. Förslaget bifölls året därpå, och till tjänstens innehavare 
förordnades Pehr Hamnerin, bördig från Kristinehamn. Men först sedan han 
besLritt befattningen i 14 år, hugnades han med en lön av 300 dir. smt. om året. 
Hamnerin, som var den förste läkare, som i Uppsala promoverades till medicine 
doktor, skötte sin tjänst till 1764, då han efterträddes av Christoffer Gedner.

I staden fanns en stadsfältskär redan i början av perioden, under det att en 
stadsphysicus tillsattes först 1762 och då utan att erhålla någon lön av staden. 
Magistraten förmenade, att han ändå skulle få sin utkomst genom enskild prak
tik. Den förra sysslan innehades vid frihetstidens början av Mathias Noreen. 
1723 förklarade sig denne, som var gammal och förlorat all sin egendom vid bran
den 1719, vilja avstå sin syssla till sonen, Daniel Noreen, och en man vid namn 
Erik Hjelman, som lovat att gifta sig med dottern. Denna plan stötte emellertid 
på motstånd från sonen, som ej ville ha Hjelman till kompanjon, därför att denne 
skulle ha »tjänt riksens fiender» under det stora kriget. Borgerskapet förklarade 
sig dock inte ha något emot bemälde Hjelman, och magistraten sade sig gärna 
se, »om herr Daniel Noreen och sieur Erik Hjelman kunde med varannan om 
professionen sämjas». Hjelman blev verkligen stadsfältskär efter Mathias Noreen1. 
Han nämnes som sådan 1725, men avlade ed först tio år senare. Det tycks emeller
tid, som om han ej motsvarat det förtroende han i början rönt.

Redan 1737 fann sig magistraten föranlåten att tillhålla honom »att vid sina 
antagna kurer bruka all försiktighet samt göra sig av böcker och deskriptioner 
noga underkunnig, på det de honom ålitande patienter igenom någon okunnighet 
icke måtte njuta någon skada till liv och hälsa». 1739 skulle provincialmedicus
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Pehr Hamnerin inspektera hos honom, vilket emellertid vägrades, så att H. måste 
vända sig till magistraten. Denna ålade Hjelman att uppvisa sina instrument, 
som huvudsakligen tycks ha utgjorts av en trepan och en såg. Det visade sig då, 
att han ej kunde uppvisa dessa, alldenstund de voro hos en smed för att lagas. 
Han ålades emellertid vid 10 dalers vite att underkasta sig inspektionen. Samma 
år förklarade borgarna vid ett annat tillfälle, att de »hellre ville krepera än anlita 
Hjelman». Bland andra anmärkningar, som framställdes mot honom, var även 
den, att han var för dyr. 1742 uppmanade magistraten honom också att taga 
bättre vård om de fattiga. Hjelman efterträddes av Arvid Flanck, som var stads- 
fältskär från 1752. 1766 ålades denne att en dag i veckan besöka hospitalet och 
giva hjonen där läkemedel, vilka skulle betalas av stadskassan. Den förste inne
havaren av stadsphysieustjänsten hette Johan Herman Ekman, som fick full
makt 1763 (13/6) och avlade ämbetsed den 20/5 1765.

Av mycket stor betydelse var naturligtvis upprättandet av ett apotek i sta
den. Detta bragtes på tal 1729. Då anhöll magistraten härom i brev till lands
hövdingen. Den omtalade, att apotekare från Kalmar, Karlshamn och Jönköping 
anmält sin önskan att få slå sig ned i Karlstad. Härpå hade emellertid magistra
ten ej reflekterat. Men så hade hov- och provincialapotekaren Frans Martin Luth 
i Göteborg sagt sig vilja placera en gesäll i Karlstad, och detta ansåg man så för
delaktigt, att man begärde landshövdingens samtycke härtill1. Landshövdingen 
sände skrivelsen till kommerskollegium, vars betänkande finns i Örebro länssty
relses diarium. Det framgår därav, att Luths planer ansetts strida mot det privi
legium, som tilldelats apotekaren Frans Mikael von Aken i Örebro. Denne hade 
nämligen fått försäkran, att ingen annan än han skulle få upprätta apotek i Närke 
och Värmland. I denna situation hade landshövdingen förmått von Aken att 
hålla en pålitlig gesäll i Karlstad. En ansökan i den riktningen ingavs även av 
Aken till Kungl. Maj:t. Genom kunglig resolution av den 10 nov. 1732 erhöll 
han även tillstånd att upprätta ett apotek på villkor, att han där höll en provisor, 
som under provincialläkarens uppsikt försåg apoteket med »goda och friska medi- 
kamenter». Föreståndare blev provisor Petter Sundius, som hade lokal i mäster 
Petter Mårds gård, bestående av en kammare, som förhyrdes för 6 daler smt. 
1740 inspekterades apoteket av Hamnerin, som i sin berättelse framhöll vikten 
av att där inrättades ett kemiskt laboratorium, »på det provincialmedicus må 
kunna vara tillstädes att påse, när medikamenterna och synnerligen de dyrbara 
och grannlagaste tillredas». Det uppkom emellertid så småningom osämja mellan 
Sundius och von Aken. 1743 förklarade borgerskapet sig vilja tillåta, att den 
förre öppnade eget apotek, för den händelse »apotekaren herr Mikael v. Aken 
skulle vilja bliva honom så vidrig att antaga någon annan provisor på sitt apo-
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tek, emedan staden intet bör tåla, det Sundius, som vist så mycken kärlek och 
ömhet, skall för herr v. Åkens egennyttas skull komma att lida». Tvisterna ledde 
slutligen till att v. Aken 1750 begärde, att sekvesler skulle läggas å Sundius egen
dom, vilken ansökan beviljades av landshövdingen. Året därpå avled Sundius. 
Även den nye provisorn, J. Fr. Rejman, kom i konflikt med sin principal. 1752 
klagade han inför magistraten över v. Åkens »sällsamma förfarande medelst vrä
kande utur dess här i staden ägande apotek». Säkerligen var dock Rejman själv 
i ej ringa grad skuld till detta, då han såg sig tvungen rymma till Norge, varifrån 
han återvände först efter erhållen lejd. Efter återkomsten gjorde han konkurs.

Vid branden 1752 härjades även apoteket men upprättades ånyo. Det in
köptes ett par år senare av Peter Freudenthal. Ej heller hans erfarenheter av v. 
Aken tyckas ha varit de bästa. 1755 anhåller han nämligen om magistratens 
beskydd mot denne samt intyg över sitt uppförande. Säkerligen voro villkoren 
för hans övertagande av apoteket hårda. 1779 kom han nämligen på obestånd, 
så att hans kreditorer utarrenderade detsamma till annan person.

Examinerad barnmorska fick staden 1730. Året förut kom en förfrågan 
från landshövdingen, om borgerskapet ville sända en person till Stockholm för 
utbildning i sagda yrke, eller om man föredrog att få en redan utbildad nedsänd 
från huvudstaden. Man svarade då, att man föredrog det senare. Det blev emel
lertid intet resultat, då man ej ville ge henne mer än 20 dir. smt. om året i lön, 
och den föreslagna begärde 100 dir. smt. samt skattefrihet under 10 år. Man be
slöt då i stället att tillgripa det förra alternativet och uppsända ett »gudfruktigt, 
nyktert och beskedligt fruntimmer» för avläggande av examen. Den utvalda 
hette Ingeborg Ternbom. Hon var tillbaka i staden i början av år 1730, då hon 
rekommenderades för borgarna av magistraten, som f. ö. uppmanade henne att 
vara lika billig som de gamla jordegummorna och betjäna de fattiga utan veder
gällning. Det dröjde emellertid ej länge, förrän hon klagade över att hon ej fick 
någon praktik. Magistraten måste åter uppmana stadens invånare att anlita 
henne, men, säger protokollet (u/3 1730), härtill svarades varken ja eller nej, 
tills slutligen mäster Johan Didrik Seger »utlät sig vilja låta sin hustru innan 
kort först probera henne, och enär de andra i staden få höra, hurusom hon hos 
honom sig betett vid dess hustrus barnfödsel, så lära väl de andra rätta sig där
efter och så gärna lita henne till som den gamla utlevade barnmorskan, vilken 
nu går på gravens brädd». I vidrigt fall hotade magistraten att förbjuda den gam
la barnmorskan att utöva vidare praktik.

En mellanställning mellan sjukvården och fattigvården intog hospitalet. 
Detta ord betydde under 1700-talet ej vad vi nu förstå därmed. Det var en an
stalt för vård av sjuka, lytta eller orkeslösa fattiga. Det förekom dock naturligt
vis bland klientelet även sinnessjuka. Tanken på inrättandet av ett hospital i 
Karlstad var uppe redan 1719, då i resolutionen om den nya kyrkans förläggan-
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1 Resolutionen i Inrikes civilexpeditionens registratur d. 17/3 1732. R. A.
2 Procenten på bouppteckningar skulle erläggas till hospitalet även av landsbygden. 

Detta ändrades dock senare, så tillvida att Filipstads och Nycds bergslag undantogos genom 
resolution av den 29 nov. 1750 och Kristinehamns stads och landsförsamlingar genom dvlik av 
den 21 febr. 1752.

3 Enligt syssloman Elianders berättelse till landshövdingen av d. 12/10 1763. Nygrens av
skrifter.

de till annan plats det sades, att den gamla framdeles vid bättre tider måtte repa
reras till hospital. Så kom dock ej att ske. Genom »donations- och fundations- 
brev för hospitalet i Karlstad» av den 17 mars 1732 skänkte Kungl. Maj:t Herr
gården jämte en under denna hörande ängstäppa till tomt för ett hospital1. Till 
underhåll anslogos 40 tunnor spannmål, som tidigare varit anslagna till kyrko
herden i Karlskoga men 1731 indragits till kronan. De som intogos på hospitalet, 
skulle erlägga 20 dir. smt. av sin egendom eller genom sammanskott av andra. 
Vidare anslogos de böter, som inflöto för försummad mantalsskrivning, samt 
1/8 % av bouppteckningar samt vad som vid bröllop kunde skänkas till de fatti
ga2. Slutligen erhölls tillstånd att vid marknader kringbära stamböcker för in
samlande av penningar. Från staden anslogos 1738 20 öre smt. för varje s. k. 
nummerskuta, 12 öre för varje annan skuta och 8 öre för varje not. Ängstäppan 
bortarrenderades, då den var för liten för att vid inrättningen skulle kunna hållas 
boskap och f. ö. ladugård saknades.

Hospitalet förestods av en syssloman. 1737 var det stadsfiskal Eliander. 
Samma år antogs en person vid namn Margareta Andersdotter till »deja». Bygg
naden nedbrann 1752. Uppförandet av en ny påbörjades 1759 på en annan tomt 
än den förra, mitt emot kyrkan ungefär där läroverkets annex nu ligger. Den var 
färdig 1763, åtminstone så mycket, att den d. å. kunde rappas. Huset innehöll 
12 sängar i nedre och 12 i övre våningen. Den förra utgjordes av 5 rum och för
stuga. Där voro bl. a. inrymda »stora fattigrummet» och ett »avhus för avita 
hjon». I övre våningen, som omfattade 4 rum och förstuga, bodde sysslomannen 
och dejan. Byggnadskostnaden hade beräknats till 12,000 dir. smt, men uppges 
ha understigit detta belopp med 5,000 dir.3 Den förste sysslomannen, Eliander, 
avgick 1763 efter 31 års tjänstgöring och efterträddes av Erik Löf, som avgick 
1771.

Som exempel på, hur föga noga man var med tomtgränserna o. dyl., kan 
omtalas, att då man 1771 mätte tomten, befanns den vara betydligt mindre, än 
vad å karta angavs, i öster—väster (vid Kungsgatan) 393/4 aln i stället för 46 
och i norr—söder 641/2 i stället för 100 alnar. Det felande området hade inkräk
tats av grannarna. Magistraten beslöt, att de fortfarande skulle få nyttja det
samma men mot avgift.

Även välsituerade personer kunde å hospitalet få anhöriga intagna, som på 
grund av sinnessjukdom ej kunde vårdas i hemmet. 1765 anhöll en överjäg-
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mästare Bellström att få en vansinnig son, som han förgäves sökt få intagen på 
Danviken, mottagen på Karlstads hospital. lian erbjöd sig att i så fall betala 
antingen 1,000 dir. smt. på en gång eller 100 dir. om året. Under epidemier kunde 
å anstalten intagas sjuka, som egentligen ej skulle höra till dess klientel. 1760 
anhöll prästerskapet, att till hospitalet skulle anslås de 300 å 400 dir. smt., som 
årligen ginge från stiftet till lasarettet i Stockholm, och detta motiveras bl. a. 
med att »ingen av sundhetskollegium anbefalld koppympning kan företagas, 
förrän skickliga medici vid detta hus finnas att tillgå». Framställningen tillstyrk
tes av domkapitlet, då »consistorio vetterligit ingen från detta stift i Stockholms 
lasarett blivit antagen».1

Efter denna redogörelse för läkekonstens ståndpunkt i Karlstad må något 
nämnas om de epidemier, som omtalas under perioden. 1732 grasserade över 
stora delar av landskapet en sjukdom, som sades begynna med huvudvärk, håll 
och sting. Med anledning härav kungjorde provincialmedicus Hesselius (innehade 
sysslan åren 1728—52) förhållningsregler för borgerskapet. De angripna borde 
före tredje dygnet låta öppna åder. Mot fläckfeber rekommenderades samtidigt 
för kvinnorna »koträck, som pressas, silas och intages». Männen däremot skulle 
taga »det efter en häst fallet är och bruka på samma sätt». För att förekomma 
sjukdomen borde man intaga »droppsvavel på smör och bröd om morgonen, 
innan man går ut, eller vinruta, enbärssirap eller flädersalt». Läkemedlen före
falla onekligen något medeltida. Även 1742 och 1743 hemsöktes staden ånyo. 
Det senare året ger doktor Hamnerin på borgmästarens uppmaning inför borger
skapet en skildring av sjukdomen. Den förorsakades av rutten och fördärvad 
luft, som alstrade ett gift, som inkom i kroppen på fyra olika sätt: l:o. genom 
andedräkten, 2:o genom ögonen, 3:o genom näsan och 4:o genom svetthålen på 
alla kanter, »enär människan är som ett såll eller svamp». Som bot rekommen
derades åderlåtning och svettning och som preservativ tuggande av någon rot 
som angelika, baggesöta, kalmus etc., varjämte »den som kan intaga sitt eget 
vatten, bör det inte underlåta». Både 1742 och 1743 föranstaltades dessutom 
rökning i gårdarna med svavel, eneträ, gamla skosulor samt svin- och nöthår. 
Av tacksamhet mot Hamnerin för hans nit vid sjukdomens bekämpande beslöt 
borgerskapet att företaga en insamling åt honom.

Sedan omtalas inga häftigare epidemier i staden förrän 1769 och 1771. Det 
sistnämnda året säges, att både unga och gamla angripas och dö. Från predik
stolen kungjordes ett meddelande från dåvarande provincialmedicus Christoffer 
Gedner om skyddsmedel mot sjukdomen. Det må omtalas, att dennes recept 
fullständigt saknar de underliga kurer, som tidigare rekommenderats. Han in-

i Riksdagsmemorial av d. 25/9 1760. Domkapitlets arkiv.
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skärper endast vikten av att hemmen hållas snygga och rena och att friskt gran
ris bör strös på golven. Dessutom borde alla sjukdomsfall anmälas.

Vad fattigvården angår, så framhålles i föregående del av detta arbete, att 
det är ovisst, om staden före 1719 ägt något fattighus1. Något sådant kom ej 
heller till stånd efter branden detta år, förrän hospitalet grundades. De allra 
fattigaste erhöllo s. k. fattigpengar, som utdelades genom kyrkorådet. 1726 
fattades ett beslut, att så snart någon fattig doge, skulle detta genast anmälas 
för magistraten, som hade att vidtaga anstalt för barnens uppfostran, därest den 
döde efterlämnade sådana. 1728 uppmanas en änka, som begär fattigpengar, 
att vända sig till »de fattigas respektive föreståndare», vilket uttryck tyder på 
förefintligheten av en viss organisation. Rent tillfälligt kunde de fattiga hop
samlas och inhysas i någon gård, för att man skulle vara av med dem på stadens 
gator. Så beslöts 1730 »för att befria såväl stadens invånare som de till mark
naden kommande främlingarna från de i gator och gränder sig hopande fattige», 
att dessa skulle samlas i »gamla skutbyggargården». För deras underhåll där 
skulle medel insamlas genom kringbärande av en »armbyssa» (fattigbössa). Detta 
improviserade fattighus synes dock ha blivit av en viss varaktighet, ty 1731 be- 
slutes, att medel skulle tagas ur enskilda kassan till »de inhäftade fattigas under
håll». Tiggare från annat håll, som sökte sig till staden, avvisades. 1732 talas 
om hopar av sådana från Grava, Fogelviks och Alsters socknar, och man beslöt 
att tillskriva prästerskapet i dessa församlingar och påminna om tiggarordningens 
föreskrifter. 1740 tillsades stadstjänarna att genast utföra ankommande tiggare 
genom samma stadsport, genom vilken de kommit. Återkomme de, skulle de 
sättas i arresten. 1761 legaliserades tiggeriet på så sätt, att ett antal fattiga fingo 
sig tilldelade mässingbrickor, prydda med bokstaven C under en krona, mot vil
kas uppvisande de skulle ha rätt att i husen begära allmosor. För dessa använ
des beteckningen allmosehjon. De skulle dock ej få besöka borgerskapet mer än 
en gång i veckan. 1772 utsågs bland hjonen ett att vara anförare. De hoptiggda 
medlen samlades i en bössa (skänkt av rådman Lidback) och utdelades sedan i 
närvaro av en medlem av magistraten. Ett säreget sätt att få in pengar till fattig
kassan praktiserades 1767, då »komedianten Stenberg» fick tillstånd att uppträda 
i staden mot att behållningen av föreställningen tillföll de fattiga. Man måtte 
ha varit särskilt sträng mot Stenberg, ty 1763 fick en annan »komediant», som 
visade ekvilibristiska konststycken, uppträda mot en fix avgift av 2 dr. smt. per 
dag, varav hälften skulle tillfalla fattigkassan. Till sist må framhållas, att bidrag 
ur denna nekades personer med dålig frejd.
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i Det följande bygger huvudsakligen på: C. E. Nygren: Om Karlstads stads kyrkor, 
tiden 1584—1737, Bror Larsson: Karlstads nuvarande kyrka efter 1737, C. V. Bromander: 
Christian Haller, Karlstads domkyrkas byggmästare (alla tre i »Värmland förr och nu» 1930) 
samt Ernst Nygren: Mäster Hallers ättlingar.

xå kyrkan brann 1719, lyckades man rädda en del av inventarierna, 
y\ men vad själva byggnaden angår, så konstaterade man efteråt, att 
I] den »inte lärer stå att reparera». Man måste således gå i författning om 

uppförande av en helt ny kyrkobyggnad och beslöt då att flytta den 
till en plats med lämpligare grundförhållanden än den gamla nere vid älven1. 
Det blev å lagberget, den plats, där den ännu står. Till hjälp vid återuppbyggan
det beviljade ständerna 1720 all inom länet fallande överskottsspannmål under 
6 år, vilken tid senare ytterligare utsträcktes, samt kollekter inom hela riket jäm
te tillstånd att insamla medel genom stambok. Drottning Ulrika Eleonora skänk
te dessutom själv 2,000 dr. smt.

I avvaktan på att kyrkan skulle bli färdig iordningställdes provisoriska 
gudstjänstlokaler i det s. k. kungshuset, en byggnad uppförd på 1640-talet. Den
na var emellertid så liten, att man senare anordnade bänkar utanför fönstren och 
anlade en lövsal till skydd för solen. Till att sammankalla menigheten användes 
till en början trummor, då kyrkklockor givetvis ej funnos. Det obekväma i dessa 
anordningar samt medvetandet om att det måste dröja länge, innan den nya 
kyrkan bleve färdig, medförde, att trots allt röster höjdes för att nödtorftigt 
reparera den brunna kyrkan och förlägga den provisoriska gudstjänstlokalen dit. 
Detta förslag fick dock säkerligen oanade konsekvenser. Superintendenten före
slog, då det således föreföll möjligt att utnyttja den gamla byggnaden, att den 
skulle repareras och användas till hospital för sjuka och fattiga. Men häremot 
reagerade borgerskapet, och då resolverade landshövdingen, att lämningarna av 
kyrkan skulle användas vid uppförande av den nya.

1722 utsågs kommissarien Filip Amnäus till uppsyningsman över arbetet 
med stenens uppkörande till den nya byggnadsplatsen. Ledare för hela kyrko- 
byggnadsföretaget blev kaplanen Johan Hasselström, som innehade denna syssla
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alla de 15 år, det kom att vara. Bland material, som anskaffades, var även metall 
till nya kyrkklockor. Det fick man genom inköp av några på tyghuset förvarade 
»fransöske» kanoner. Klockorna götos sedan av klockgjutaren Erik Näsman från 
Stockholm.

Ett viktigt led i förarbetet var att få någon, som uppgjorde ritningar till 
det nya templet. Som dettas arkitekt har brukat nämnas tysken Christian Haller. 
Senare forskningar ha emellertid gjort det minst sagt tvivelaktigt, om denne haft 
något att göra med ritningarnas tillkomst. Det förefaller snarare troligt, att han 
arbetat efter en tidigare av annan uppgjord plan1. Vem var då denne andre? 
Sannolikt murarmästeråldermannen Jonas Fridstedt, som Ernst Nygren anser 
vara identisk med den ålderman Jonas Nilsson, som undertecknat nyssnämnde 
Hallers mästarbrev. Han tillhörde i så fall en i konst- och skråhistorien bekant 
Stockholmssläkt av murmästare och stenhuggare och torde ha biträtt vid upp
förande av Kungsholms kyrka i Stockholm, med vilken Karlstads domkyrka 
företer påfallande likheter. Under år 1722 innehålla handlingarna mycket om 
underhandlingar mellan vederbörande i Karlstad och bemälde Fridstedt. Han 
har tydligen ingivit kostnadsförslag åtföljda av ritningar. Det talas t. o. m. om 
två ritningar, en mindre och en större, och major Nygren förmodar, att den förra 
avsett en långskeppskyrka, kanske en ren kopia av den brunna, och den senare 
en kyrka i korsform, sannolikt den nuvarande. Med Fridstedt avslöts t. o. m. 
ett kontrakt om bygget (augusti 1722), varefter grundstenen lades under högtid
liga former.

Emellertid kom Fridstedt ej att bygga kyrkan. Varför han drog sig tillbaka, 
är okänt. Då arbetet med murarnas uppförande började 1724, möter namnet 
Christian Haller på den, som leder det hela. Haller är således, även om han ej 
skulle ha gjort upp ritningen, den som byggt Karlstads kyrka, och några notiser 
om honom personligen äro därför här på sin plats. Han föddes den 6 januari 
1693 i Werda i sachsiska Voigtland. Vid 18 års ålder inskrevs han som lärling 
hos murarämbeteL i Nauen i Brandenburg, där han blev gesäll 1714. Sedan följ
de de vanliga gesällvandringarna, vilka upptogo en tidrymd av tio år. 1724 er
höll han av murarmästarna i Nauen ett »öppet Lärbrev»; mästerbrev i vanlig ord
ning fick han först 1729, då kyrkobygget var nära sin fullbordan2. Det är kan
ske sannolikt, att Haller besökt Sverige under sina gesällvandringar. Hur man i 
Karlstad kommit på idén att vända sig till honom, är fullständigt obekant. Men 
det torde ej vara för djärvt att antaga, att det varit borgmästare Ringer, som 
förmått honom att ställa sig till förfogande. I mästarbrevet heter det, att han 
»blivit genom brev kallad till samma stad, att sig där nedersättja och sitt lärda 
murmästarehantverk idka och driva». Sedan han fått uppdraget att bygga kyr-

1 Se Nygren i »Värmland förr och nu» 1930, särskilt sid. 47.
2 Tryckt i Ernst Nygrens uppsats om Hallers ättlingar.
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kan, förblev Haller bosatt i Karlstad resten av sitt liv. Han gifte sig där — f. ö. 
tvä gånger — och blev även husägare i staden. Utom kyrkan i Karlstad har han 
uppfört eller ombyggt en hel rad kyrkor i Värmland Även utanför landskapet 
sträckte sig hans rykte. Det påstås t. o. m., att han fått hedrande anbud från 
Stockholm och S:t Petersburg. Hur som helst så har han föredragit att stanna i 
Karlstad, och där avled han den 13 mars 1759.

Innan arbetet började på allvar, fördes all användbar sten från den gamla 
kyrkan till byggnadsplatsen, och en del togs även från Kroppkärrsberget. För 
tegels anskaffande anlades ett särskilt tegelbruk, för vilket företag redogöres i 
annat sammanhang. Sedan Haller fått hand om arbetet, skred det raskt framåt. 
1725 meddelar Hasselström landshövdingen, att själva muren beräknades vara 
färdig året därpå. Under 1727 borde takresningen kunna ske, och 1728 skulle 
i så fall valvet fullbordas. Sedan borde under två år rappning och inredning 
hinna utföras. Hela arbetet ansågs kunna vara avslutat på 6 år, »utan sirater 
såsom läktare, orgelverk, urverk, utan tak, torn och klockstapel». Detta pro
gram följdes också, åtminstone i början, rätt väl. Den 2 juli 1730 kunde kyrkan 
invigas, ehuru visserligen då ännu rätt mycket arbete återstod. Först 1733 kun
de arbetsställningarna nedtagas. I början fanns intet egentligt torn, endast ett 
omkring 20 alnar högt trätorn mitt på kyrkan. Däremot fanns bredvid kyrkan 
en klockstapel. Det var penningbrist, som var anledning till detta arrangemang. 
Men sedan man 1732 fått ytterligare anslag, började Haller 1734 arbeta på en 
tornbyggnad, som var färdig 1737, vilket årtal också läses på kyrktornets västra 
sida. Man hade i skrivelse till konungen begärt att få kalla kyrkan för Fredriks 
kyrka, och detta bifölls genom ett kungligt brev av den 15 juni 1732.

Området kring kyrkan planerades till kyrkogård, vilket arbete var färdigt 
omkring 1740. Kyrkogården omgavs av en mur, i vilken funnos tre överbyggda 
portar, i norr, söder och väster.

Orgelverk fick man ej förrän 1753. Tidigare måste man reda sig med först 
ett s. k. regal och sedan »ett ordinärt positiv».

Vid den stora branden 1752 skonades kyrkan så när som på tornets bräd- 
tak och allt trävirke under detsamma. Klockorna, fyra till antalet, föllo ned, 
varvid tre av dem blevo alldeles obrukbara. Nya götos sedan av klockgjutaren 
P. Petrajus från Örebro, som åtog sig att »väl och försvarligen med överensstäm
mande vackert ljud utan något det ringaste fel med de sirater, som därpå åstun- 
das samt efter den åstundade vikten» förfärdiga desamma. Arbetet skedde under 
år 1756 i ugnar vid Tyggårdsviken. Då själva tornet reparerades, beslöt man att 
förse det med en överbyggnad och tornur. Ritning till den förra utfördes av kap
ten Johan Eberhard Carlberg, och arbetet var färdigt år 1761. En spira av järn 
skänktes av brukspatron Hindrik Ek. Tornuret beställdes hos direktören An
ders Polhammar vid Stjärnsunds manufakturverk.
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i Domboken 1719, d. 12/9. 
Domboken 1721, d. 16/11. 
Domboken 1724, d. 15/8.

Den biskopsgård, som nedbrann 1719, var tydligen ganska medfaren av 
tiden. Endast några veckor före branden beslöt nämligen borgerskapet att »ned
taga den stora byggnaden i biskopsgården, som vetter åt gatan, eftersom taket 
är alldeles nedfallet och (den) ligger alldeles helt bar och farlig för eldsvåda»1. 
Branden gjorde byggandet av en helt ny biskopsgård nödvändigt.

De första åtgärder i detta syfte, som vidtogos, var att man utökade tomten 
med en intill liggande, som tillhört en magister Carlgrund. Sedan gällde det att 
skaffa medel till byggnadsföretaget. Vid sammanträde 1721 (13/9) förklarade 
sig borgerskapet villigt att deltaga med 600 dr. smt. »eller något mer» under förut
sättning, att superintendenten själv ville ombesörja byggnadernas uppförande. 
Någon överenskommelse på denna basis kunde dock ej träffas, fastän borgerska
pet höjde sitt bidrag till 1,000 daler. Biskopen förklarade, att en sådan summa 
ej på långt när räckte till. Man beslöt då att själv uppföra en byggnad för denna 
summa, »enär deras lägenhet hindrade dem att öka på summan». Tillsynen över 
byggnadsföretaget uppdrogs åt rådmannen Sven Olsson och handelsmännen 
Jonas Bergman och Daniel Böding2. Vid uttaxering av medlen skulle de, vilkas 
gårdar skonats av elden, erlägga större andel än övriga stadsbor. Ännu 1723 
hade tydligen arbetet knappast kommit i gång. I slutet av augusti detta år be
slöts nämligen, att var och en skulle göra dagsverken för fyllning av tomten. 
Ett år senare måste emellertid huset ha varit färdigt. Då fick nämligen en viss 
Jöns Mattson 26 dr. smt. i ersättning för att han målat biskopsgården och de nya 
stadsbodarna3. 1725 voro även uthusen färdiga, såsom ladugård, brygghus m. m. 
Detta år begärde biskop Steuchius, att platsen utanför dessa byggnader skulle 
stensättas som skydd mot älvens inskärningar.

Om utseendet av denna biskopsgård är ej mycket bekant. Tydligt är, att 
den varit mycket oansenlig, ett litet rödmålat hus av timmer, till en början ej 
ens brädfodrat. Det sistnämnda skedde 1732 på begäran av biskop Aurivillius, 
som särskilt i sin begäran underströk behovet av denna åtgärds vidtagande med 
»de två norra rummen, som han begagnar som sängkammare». Den röda färgen 
omtalas 1737. Läget vid älven medförde allvarliga olägenheter. 1735 klagar 
biskopen över att »höst och vår är så djup orenlighet i prästegården, att man 
icke utan största olägenhet kan komma från det ena huset till det andra». Han 
önskade därför, att tomten höjdes särskilt i mitten. Dessutom uttalade han en 
önskan att få bättre stängsel omkring trädgården, enär »eljest av denna ingen 
nytta skall kunna havas förmedelst skada av svin, såsom förlidet år tilldragit
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sig». Magistraten utlovade förbättringar, men även 1737 klagade hans högvör- 
dighet över ohägn av höns, kattor, hundar och svin.

Så kom branden 1752, och ånyo avbrändes hela biskopstomten. Denna gång 
dröjde det ganska länge, innan några åtgärder för återuppbyggande vidtogos. 
Bland stadens önskemål beträffande hjälp för återuppförande av de offentliga 
byggnaderna var även biskopsgården nämnd, men i Kungl. Maj:ts resolution av 
1754 sades ingenting om densamma. Borgerskapet kallades till överläggning den 
19 mars 1755. Då förklarade konsistorienotarien, som var biskopens ombud, att 
denne med hänsyn till inbyggarnas utblottade tillstånd ville nöja sig med en in- 
terimsbyggnad. Bakom detta låg tydligen, att han tänkte sig, att senare en större 
och prydligare bostad skulle kunna beredas honom. Borgerskapet var emellertid 
föga hågat för sådana projekt. Man svarade »efter en längre discurs», att man var 
villig att genast låta uppföra fyra »våningsrum», om man sluppe ifrån att bygga 
brygghus, bod med loft och vinterhus, och om biskopen godtoge den planerade 
byggnaden som laga och även svarade för avsaknaden av de sist nämnda uthusen, 
för den händelse efterträdaren skulle påfordra dem. Detta fann ombudet vara 
hårt och förklarade, att biskopen eventuellt kunde begära hushyra och ersätt
ning för den lid, han saknat rum. Biskopen, det var Nils Lagerlöf, delgavs bor- 
gerskapets förslag, som upptogs ganska illa. Han svarade med en skrivelse, date
rad Ekenäs den 21 mars, att det vore orimligt och slutade med att förklara, »att 
han varken nu eller i framtiden på något sätt ville ingå i deliberation om denna 
byggnad, den må hava namn av laga eller interimsbyggnad, utan komme att 
taga emot, vad vederbörande anser för laga och vad som av överheten approbe- 
ras». Tills en ämbetsbyggnad bleve i ordning, anhöll han, att magistraten ord
nade nödiga rum för honom och hans familj. Dessutom bestred han energiskt, 
att han på något sätt vore skuld till byggnadsfrågans förhalande och anhöll, att 
denna förklaring skulle intagas i domboken »till bevis på hans oskuld både nu 
och för framtiden».

Borgerskapet tog emellertid hand om frågan, och den 3 april hölls ett nytt 
sammanträde, vid vilket uppvisades en av murmästare Christian Haller upp
gjord ritning till ny biskopsgård. Enligt denna skulle den bli 26 alnar lång och 
8 alnar bred och innehålla ett kök samt en sal och tvenne kamrar och förstuga. 
Denna ritning godkändes med några smärre ändringar. Till att uppföra huset 
erbjödo sig vågmästaren Salomon Kruskopf, fabrikören Erik Sjögren och han
delsmannen Jakob Kellbom mot en ersättning av 1249 dr. smt. Virket skulle 
vara »gott och försvarligt timmer av motall». En av de i sammanträdet deltagan
de, lektor Fryxell, föreslog, att beslutet skulle meddelas biskopen, vilken för
menades knappast kunna vara tillfreds med en så liten ämbetsbostad utan kanske 
hellre ville mottaga den kontanta penningsumman och själv sörja för sin bostad. 
Så beslöts även, men biskopen svarade snävt, att han ej själv var i tillfälle att
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åtgöra något för byggnadens uppförande utan överlämnade allt åt de gode män, 
som utsetts. Vid ett senare sammanträde (11/1) gjordes ytterligare några änd
ringar i de fastställda ritningarna, varigenom de ursprungliga dimensionerna på 
byggnaden något ökades. Då bestämdes även, att fönstren skulle vara av bly 
och försedda med luckor. Under de närmaste åren innehålla protokollen ingen
ting om biskopsgården. Att den uppförda byggnaden betraktades som ett pro
visorium, framgår av det förhållandet, att man 1760 beslöt anhålla om med
verkan av stadens riksdagsman, Antonsson, till bildandet av en fond för nybygg
nad av biskopsgården, alldenstund staden ej hade råd bygga åt superintenden
ten, »så att han med sitt hushåll däruti till ständigt boende skulle kunna sig in
rymma».

1770 fick stiftet en ny styresman, superintendenten Georg Schröder, och 
därmed blev byggnadsfrågan åter aktuell. Den 29 augusti d. å. överläde magi
straten med borgerskapet om densamma. Man var djupt bekymrad för de stora 
kostnaderna, och ett förslag framställdes att söka utverka Kungl. Maj:ts tillstånd 
för biskopen att ännu ett år få stanna vid sin förutvarande tjänst som kyrko
herde i Stockholm, för att biskopslönen under tiden skulle kunna fonderas och 
användas till biskopsgårdens »anständiga bebyggande». Förslaget skulle över
lämnas till domkapitlet, men stötte tydligen på patrull där, ty den 7 november 
är borgerskapet åter samlat till överläggning om samma ämne, och då är det 
alldeles avfört från diskussionen. I stället är man nu beredd att bygga, om man 
bara finge taga timmer från prebendehemmanet Ekenäs’ skog, och stiftets präster
skap erlade en summa som bidrag samt allmogen i Kils pastorat samt Grava och 
Karlstads socknar understödde med dagsverken. I avvaktan på att nybygg
naden kunde komma i gång skulle det gamla husets tak omtäckas med torv. Den 
30:de i samma månad anmäldes detta för landshövdingen, och må ur den då av
sända skrivelsen här anföras den svassande motiveringen för beslutet. Man hade 
blivit betänkt på uppförande av en ny biskopsgård, »sedan stiftet blivit försett 
med en för sina berömmelige egenskaper i högsta måtton så älskansvärd biskop, 
och då denna staden äger den lyckan att särskilt få vörda herr doktorn och bi
skopen såsom sin kyrkoherde».

Emeherlid blev det ej på rätt länge något resultat av de goda föresatserna. 
Uppförandet av en ny biskopsgård — den ännu existerande — faller inom nästa 
period i stadens historia. Biskopen flyttade ej, åtminstone under de närmaste 
åren, in i den gamla. I oktober 1771 anhåller fru Anna Lena Magnelia Palmgren 
att av magistraten få nycklarna till densamma, alldenstund biskopen lovat henne 
att flytta in där.
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1 Den officiella titeln var till 1772 superintendent, men då handlingarna ge vid handen, 
att man även förut lika ofta använt titeln biskop, så brukas i detta arbete bägge titlarna om
växlande.

Den förste superintendenten1 under perioden var Ingemund Bröms, som 
innehade detta ämbete åren 1717—1722. Han var född i Roslagen och hade 
studerat i Strängnäs och Uppsala, där han blev magister 1697. Hade före sin ut
nämning till superintendent varit professor i Pernau och Åbo. Då ryssarna in- 
togo Finland, begav han sig över till Sverige 1713 och var utan tjänst, till dess 
utnämningen till platsen i Karlstad kom. Såsom sitt stifts ombud bevistade 
Bröms riksdagarna 1719 och 1720. Han avled på Ekenäs den 13 januari 1722. 
Bröms var en stridbar man, som med bitterhet bekämpade pietister och andra 
sekteristiska strömningar.

Efterträdaren Johannes Steuchius (1723—1731) var född 1676 i Hernösand, 
där fadern var teologie lektor. Efter studier i Uppsala företog han vidsträckta 
utländska resor, varunder han studerade vid universitet i Tyskland, Frank
rike, England, Danmark och Holland. Efter hemkomsten blev han slutligen pro
fessor i Uppsala 1710. Sedan han blivit superintendent, var han närvarande vid 
riksdagarna 1727 och 1731. Sistnämnda år blev han efter sin fader ärkebiskop. 
Han dog 1742. Steuchius skildras som en fridsälskande och försiktig man. Han 
efterträddes som superintendent av

Magnus Aurivillius (1731—1740), som var född i Uppsala 1673 som son till 
professor P. Aurivillius. Han blev magister år 1700 och tjänstgjorde sedan som 
präst i Stockholm. 1703 begav han sig som fältpräst till Karl XH:s armé, där 
han avancerade till hov- och drabantpredikant. Han följde även sin konung 
till Bender, där han var dennes biktfader. Han utnämndes 1712 till kyrkoherde i 
Stockholm men blev ej i tillfälle att tillträda denna tjänst förrän 1715. Som 
superintendent deltog han i riksdagarna 1731, 1734 och 1738; hade f. ö. tidigare 
varit med om sådana 1719, 1720 och 1727. Aurivillius tycks f. ö. ha varit en 
mycket inflytelserik riksdagsman. Han satt med i den kommission, som dömde 
Görtz, var fullmäktig i riksens ständers bank m. m. Han dog 1740 och blev be
graven i Karlstad. Under sitt växlingsrika liv i fält skall han en gång ha räddats 
från döden av sin bibel, vilken han bar under armen och som mottog en musköt
kula, som eljest skulle ha träffat honom i sidan.

iViZs Lagerlöf (1741—1769) var en son av Värmland, född i Arvika 1688. 
Genomgick Karlstads trivialskola och blev student i Lund 1708. Då han 1717 
disputerade för graden, skall Karl XII ha varit närvarande som åhörare. Han 
blev professor i Lund, men kallades från professuren till superintendentbefatt
ningen i Karlstad. Bevistade alla riksdagar från 1742 till och med 1756. Vid sist-
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Som omtalas i första delen av detta arbete1 såldes den gamla kaplansgården 
1718, enär husen voro dåliga och skulle bli mycket dyra att reparera samt tomten 
dessutom ansågs för liten. Man beslöt i stället att se sig om efter en ny tomt. 
Innan något hann att bli åtgjort, inträffade branden 1719. Närmast efter denna 
måste kaplanen söka sig bostad utanför staden, å Hasselbol i Alsters socken, 
och därifrån fick han varje dag begiva sig in till staden. Åtminstone 1725 var 
emellertid en ny kaplansgård under byggnad å en plats snett emot den nya kyr
kan, ungefär där nu läroverkshusets norra flygel ligger. Detta år omtalas näm
ligen (d. 21/g), att kronobefallningsman Lars Beijer protesterade mot den bygg
nad, som uppförts å kaplanstomten, enär den låge på ett till »herrgården» höran
de område. Den åsyftade byggnaden måste emellertid ha varit något uthus, ty 
längre fram under samma år beslöts att uppföra ett hus om 6 rum, inberäknat 
förstuga. Hälften därav skulle genast inredas »med tak, golv, fönster, spisar och 
dörrar», och då stadens kassa ej beräknades förslå därtill, åtog sig Hasselström, 
som var kaplan och »oeconomicus templi», att förskottera av kyrkans medel 
under förutsättning, att magistraten garanterade återbetalning senast i maj föl- 
jade år2. Under de närmast följande åren omtalas ej den nya gården i proto
kollen, men 1740 begärde Hasselström nytt golv i ett rum, vilket föranledde föl-

1 Karlstads stads historia I, sid. 286.
2 Domboken 1725, d. 25/8.

nämnda riksdag var han en av de ivrigaste förespråkarna för att drottning Lovisa 
Ulrika skulle av prästeståndet få en föreställning för sitt deltagande i det kung
liga statskuppsförsöket s. å. Hans barn adlades med namnet von Lagerlöf.

Georg Claudius Schröder (1770—1773) blev den förste biskopen i Karlstad. 
Han var född i Göteborg 1714, studerade i Uppsala och Lund och blev 1739 lektor 
i Kalmar. Efter studier vid åtskilliga tyska universitet kallades han till hovpredi
kant och fick 1751 förtroendet att handleda kronprins Gustavs teologiska stu
dier. Sistnämnda år blev han även pastor primarius i Stockholm. Stod flera 
gånger på biskopsförslag, innan han 1770 utnämndes till superintendent i Karl
stad. Den 5 okt. 1772 resolverade Kungl. Maj:t, att »alldenstund enligt kyrko
lagen superintendenterna i Karlstads, Hernösands och Gotlands stift äga samma 
ämbete och anseende som biskoparna, för den skull finner Kungl. Maj:t i nåder 
billigt att bevilja och tillägga dessa trenne stift att framgent kallas biskopsdömen 
och deras styresmän biskopar». Schröder hann ej uträtta mycket i sin nya ställ
ning, ty han avled redan den 12 januari 1773. Hans barn adlades med namnet 
Schröderheim; en av sönerna var Gustav IILs bekante gunstling Elis Schröder- 
heim.

Kaplansgården oeh dess innehavare.
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i Domboken 1740, d. 21/6. 
Domboken 1764, d. 20/10. 
Domboken 1767, d. 30/6.

Kyrkotukt.
Mycket noga var man med att inskärpa sabbatsbudets efterlevande. Om 

sön- och helgdagar skulle alla gå i kyrkan, och man skulle ställa så, att man kom 
dit i god tid. Några utdrag ur domböckerna rörande förseelser i detta avseende 
må anföras. 1722 fingo några bönder böta, därför att de försummat gudstjän
sten. De förklarade, att de ämnat sig till Karlstads kyrka men kommit för sent, 
emedan isen ej bar utan de måst resa landvägen. Denna invändning hjälpte dock 
ej. Rätten ansåg, att de kunnat besöka t. ex. Fogelviks kyrka, som de passerat, 
och straffet blev 6 dr. smt. i böter (3/2).

jande beslut: »Medan herr Hasselström är en berömmelig prästman, så vilja de i 
anseende till den kärlek, de hava för honom, bestå kostnaden till nytt golv för 
denna gången men icke vidare, emedan han cmottagit en ny gård, som han själv 
reparera och vederbörligen underhålla bör»1.

Eldsvådan 1752 skonade kaplansgården, men den fick tydligen förfalla. 
1764 anhåller kaplanen, att »magistraten ville låta inrymma honom i sådana 
rum, att han utan fara för sjukdom och eldsvåda må vara någorlunda burgen». 
Magistraten och borgerskapet sade sig nogsamt känna till det usla tillstånd, vari 
husen på kaplanstomten befunno sig, och åtogo sig att provisoriskt reparera 
dem, »så att magister Ahlbom må kunna taga sig fram utan för mycken olägen
het över vintern»2. En grundligare reparation skedde 1767, då byggmästare 
Reinke härför erhöll 1,000 dr. smt.3

Kaplanstjänsten innehades under här ifrågavarande period av Johannes 
Hasselström och Carl Ahlbom. Hasselström, som var född i Alsters socken 1683, 
blev kaplan och domkyrkosyssloman 1718 och innehade dessa befattningar till 
sin död 1762. Vid sin död var han den äldste prästmannen i stiftet. Efterträda
ren var född i Karlstads socken 1729. Efter några års studier i Uppsala reste han 
utrikes och följde därunder den österrikiska armén under sjuåriga kriget åren 
1756, 1757 och 1758. Avlade magisterexamen i Greifswald 1759 och prästvig
des året därpå. Ahlbom innehade kaplansbefattningen åren 1762—1781.

Formerna för tillsättning av denna tjänst tycks ha varierat något. 1721 
resonerades härom av den anledningen, att Hasselström fått ett förordnande i 
Väse och det kunde förväntas, att han ej skulle önska återvända till Karlstad. 
Man kom då överens att uppsätta fyra personer på förslag, som skulle presen
teras för biskopen. 1762, då tjänsten verkligen blev ledig, beslöts däremot helt 
enkelt, »att vid instundande kaplansval herr borgmästaren för stadens andel 
kommer att votera på adjunkten magister Carl Ahlbom».
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person, som av stadsfiskalen instämts för att han tillsammans med en dräng och 
en piga hämtat en båt hö från Örsholmen en söndag. Men då kunde han också 
åberopa, att han hindrats från att hämta den på lördag eller fredag genom arbete, 
som han måst ha färdigt för biskopens räkning, och dessutom hade han ej rott 
hem båten förrän efter aftonsången (2/10). 1736 beslöts, att ingen skulle anträda 
någon resa en söndagsmorgon, och att stadsvakten skulle gripa envar, som under 
gudstjänsttid befann sig ute på gatorna och föra honom till stadskaptenen för 
omedelbart insättande i arresten (19/11).

Om för sen ankomst till kyrkan handlar ett protokoll från år 1737. Präster
skapet hade klagat över att »stadens drängar, som åka till och från kyrkan, bliva 
genom dylikt åkande hindrade så från gudstjänstens början som slutet, varme- 
delst de varken få göra sin syndabekännelse eller välsignelsen undfå». Därför 
förchöllos alla, som brukade åka till Guds hus, att bege sig iväg i god tid och ej 
avlägsna sig tidigare, än att även drängen hunne undfå välsignelsen. Överträdel
se härav skulle för framtiden straffas med 6 dalers böter. (10/3). Samma år kla
gades över att »stadens ungdom mycket bortskämmes igenom lek och dans, 
vilket merendels av lättsinnigt folk uppå sön- och högtidsdagar varder anställt, 
varvid så tjänstfolk som gesäller och lärgossar samt barn pläga sig infinna». Det 
beslöts fördenskull, att den som å söndag anställde sådana nöjestillställningar, 
skulle böta härför liksom för försäljning av starkvaror, om sådana försåldes. 
(12/5).

Allbekant är ju, att kyrkbacken sedan gammalt varit en plats, där ofta upp
görelser träffats, som ej haft med kyrkobesöket som sådant att göra. Vissa slut
satser kan man säkerligen draga av det faktum, att 1741 domkyrkoplatsen frid
lystes för hästköp och byte, vilka affärer hänvisades till västra tullen. Bråk och 
okynne inom kyrkan straffades mycket strängt. 1761 dömdes ett par pojkar, 
som gjort sig skyldiga till sådant, till i ett fall 100, i ett annat 50 dalers böter 
jämte kyrkplikt. Böterna förvandlades till fängelse på vatten och bröd under 
24 respektive 16 dagar.

Utom de allmänna gudstjänsterna skulle särskilt tjänstfolk och ungdom be
söka de s. k. katechismiförhören, vilket emellertid ej så sällan försummades. 
1722 hade t. ex. ett antal lärgossar och pigor skolkat men sluppo straff, då pastor 
själv bad för dem.

Om man får draga några slutsatser av frekvensen av mål av här behandlade 
art i domböckerna, så måste det bli, att strängheten i att beivra dessa förseelser 
avtagit mot periodens slut.
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Läroverkets byggnader.

142

2 

3

SKOLFÖRHÅLLANDEN

x—m det skolhus, som blev färdigt år 1723, vet man inte mycket. Det 
> B kom ju också att äga bestånd endast omkring 30 år. Emellertid upp- 
B > byggdes det på samma plats, där det brunna stått, efter vad det tycks

S något utvidgat. Åtminstone säger sig domkapitlet 1720 ha funnit, att 
byggnaden borde »på den södra ändan längre utdragas, än som den härtill varit» 
och anhåller att få tillbyta sig ett stycke mark härför1. F. ö. upplysa protokollen 
om att arbetet höll på att komma att störas av en hotande byggnadskonflikt. 
Murmästaren Jonas Lind klagade nämligen 1720 inför magistraten över att 
biskopen »anförtrott gymnasiets uppförande åt ett par bönhasar». Förmodligen 
syftar han på några hantverkare från landet, som fått arbete där. Det talas näm
ligen i samma aktstycke om »dessa bönder, som skulle uppföra byggnaden». Magi
straten delade murmästarens mening och beslöt göra framställningar i saken 
hos biskopen samt till yttermera visso ikläda sig borgen för herr Lind2. Huru
vida härigenom någon ändring åstadkoms, är dock obekant. Vad utseendet an
går, så omtalas flerstädes, att det nya skolhuset var försett med ett torn. Detta 
tycks emellertid ha tillkommit senare än byggnaden för övrigt. Ritningen till 
detsamma var gjord av byggmästare Ekel, som dock ej fick hand om uppföran
det, varför han 1737 anförde besvär över »consistoriums åtgörande att över skole- 
huset till skolesocietetens tjänst låta uppbygga ett klocketorn». Besvären av
visades3. Före tornets tillkomst var taket tydligen täckt med näver. 1722 med
delar nämligen rektor, att den för skolhusets täckande inköpta nävern ej räckte 
till4.

Efter branden 1752 beslöt man förlägga det nya skolhus, som nu åter måste 
uppföras, till helt annan plats. Man valde det s. k. Lagberget, där kyrkan stod. 
Snett emot denna skulle den nya byggnaden uppföras. Den gamla tomten ansågs 
osäker på grund av älvens närhet och även osund; då vore den nya »ett långt 
säkrare, prydligare och bekvämligare ställe», där även plats eventuellt funnes för

i Domboken 1720, d. 20/8. 
Ibidem.
Domboken 1737, d. 14/9.

4 Domboken 1722, d. 22/8.
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i Om den gamla gymnasiebyggnaden finns åtskilligt skrivet. Särskilt må hänvisas till 
A. Dahlmans uppsats i verket »Ur Karlstads högre allmänna läroverks historia» och Åke Slave- 
nows avhandling om Carl Hårleman.

anläggande av en botanisk trädgård. Medel erhöllos dels genom att Kungl. Maj:t 
anslog ett belopp av 10,000 dr. smt. dels genom insamlingar över hela riket. Präs
terna anbefalldes att förmå sina åhörare, »vilkas barn nu eller framdeles komma 
att njuta undervisning i detta allmänna lärohus att efter råd och ämne samman- 
skjuta». Överståthållaren och landshövdingarna uppmanades att hava tillsyn 
över insamlingen, och lektorerna tillråddes att besöka de större städerna och 
marknaderna för att uppsamla medel. Man lyckades även få sammanskjutet ej 
mindre än 23,310 dr. 32/3 öre smt.

Ritningen till det nya huset uppgjordes av den berömde arkitekten över
intendenten Carl Hårleman1. Den ändrades dock i viktiga hänseenden av den
nes efterträdare Karl Johan Cronstedt och kanske även av arkitekten J. E. Carl- 
berg, som 1757 fick ledningen av byggnadsarbetet. Att som skolans egen repre
sentant övervaka detsamma förordnades lektorn Johan Fryxell, som därför er
höll ett årligt arvode av 200 dr. smt. Arbetet tog sin början hösten 1753 med 
sprängning i berget, och den 2 sept. året därpå lades grundstenen i samband med 
en högtidlighet med tal av superintendenten och lektor Fryxell. Den 4 sept.



i Bland Nygrens avskrifter.
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1759 kunde byggnaden högtidligen invigas, ehuru åtskilligt då ännu återstod i 
fråga om inredningen. Högtidligheten ägde rum i den stora s. k. prästmötessalen 
i huset (nu stiftsbibliotekets stora sal). Superintendenten Lagerlöf döpte därvid 
huset »efter den regerande allernådigste konungen» till Gymnasium Adolpho- 
Fredericianum. Under tre dagar höllos sedan prästmötesförhandlingar, och om 
eftermiddagarna firades festligheter, först hos biskopen och sedan hos lektorerna, 
med »flera skålars drickande jämte andra fägnadsbetygelser». Intill invigningen 
hade byggnaden betingat en kostnad av 33,310 dr. smt. Till utförande av de arbe
ten, som återstodo, beviljade sedan Kungl. Maj:t (1761) ytterligare 11,063 dr. smt. 
Tomten hade staden upplåtit. Bland enskilda personer, som ekonomiskt understött 
företaget, nämnas lagman Anrep, brukspatron Johan Hinrik von Rappolt och 
Leonard Linnartsson. Även Uddeholms bolag hade medverkat.

I tidskriften »Den Swenska Mercurius» för år 1759 återfinnes en av kamrer 
H. F. Fryxell författad »Historisk berättelse om gymnasium och skolan i Karl
stad», vari det bl. a. heter:

»Detta huset, som utan tvivel är ett av de präktigaste, om icke det över
går alla nu varande både akademie och gymnasiibyggnader i hela riket, består 
av 1 alns tjocka sträckningar, 61 al i längden och 25 al i bredden, och har föl
jande rum. Under halva huset äro 6 st. stora välvda källare (andra halva delen 
står på själva berget). Uti nedre våningen äro, utom en stor förstuva och en 
lång ljus gång, efter längden av huset, 4 rum för trivialskolan, ett auditorium för 
gymnasium, 2:ne rum för pedellen, att ständigt bevaka huset, samt kök för ob- 
servatorn. I övre våningen är ett stort auditorium till prästamötssal, consistorii 
rum, dess förmak och arkivrum, ett större gymnasii auditorium, bibliotek, na- 
turaliekammare, samt 3:ne rum för observatorn, utom förstuva och lång gång. 
Observatorium är med tjocka murar och pelare från grunden och sedan med sina 
valvbågar uppdraget över skurtaket, så att det haver ren prospekt över hori
sonten åt alla sidor».

Det omtalade observatoriet i tornet hade t. o. m. blivit föremål för en sär
skild kunglig resolution. Den 17 okt. 1753 beviljade nämligen Kungl. Maj:t en 
anhållan att få göra det något större än från början varit tänkt, »så att man läg
ligen kan bruka 20 fots tub, som till Jovis månars im- och emersioners iakttagan
de allmännast brukas», som det heter i motiveringen1.

Med det nya gymnasiets uppförande hade emellertid skolan fått lokaler, 
som under mer än hundra år framåt onödiggjorde nya byggnadsprojekt.

Karlstads stads historia
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I föregående del av detta arbete1 har omtalats, att gymnasiet i Karlstad 
uppstått genom ombildning av rektorsklassen, d. v. s. högsta klassen i trivial
skolan. Därav blev följden, att denna senare skola endast kom att ha tre klasser 
i stället för, som vanligen var fallet, fyra. Visserligen fanns en fjärde klass i den 
s. k. apologistklassen, men den räknades ej till den egentliga skolan. Ur densam
ma var ingen flyttning upp i de övriga klasserna. Den var inrättad för sådana 
barn, som »egentligen ej ämnas till studier». Ett önskemål blev under sådana 
omständigheter att få skolan utbyggd med en fjärde klass. Förslag i denna rikt
ning framfördes och avslogos vid riksdagarna 1734 och 1742. Först år 1772 för
des saken igenom på det sättet, att första kollegan erhöll fullmakt som rektor 
vid trivialskolan (förut hade gymnasium och skola haft gemensam rektor), och 
en fjärde lärare tillsattes att sköta undervisningen i första klassen. Den sist
nämnde skulle dock ej ha någon lön utan skulle inneha sysslan, menade man, 
endast för att samla meriter.
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Skolan bildade inom staden i många avseenden liksom ett samhälle för sig. 
»Djäknestaden» har ofta med en ganska träffande bild jämförts med en garni
sonsstad. Lärarna tillhörde ju nästan alltid det andliga ståndet och skildes så
ledes från borgarståndet bl. a. genom privilegier o. dyl. Särskilt lektorerna vid 
gymnasium voro ofta ett ganska självmedvetet släkte, som såg sin styresman 
i biskopen mera än i borgmästare och råd. Genom sitt medlemskap i consistorium 
betraktade de sig själva som myndighetspersoner. Av det sagda framgår, att 
det i våra dagar vanliga förhållandet, att »skolepersoner» sida vid sida med det 
praktiska livets män arbeta inom en stads kommunala institutioner, var fullkom
ligt otänkbart under 1700-talet. Stadens myndigheter kommunicerade ofta inte 
direkt med »skolesocieteten», som man sade, när man ville ha ett kollektivt ut
tryck för skolan och dess folk, utan man vände sig till biskopen med en vörd
sam anhållan, att han ville framhålla vissa omständigheter för sagda »societet». 
Ett exempel. År 1732 beslöt magistraten på grund av klagomål från stadsfiskalen 
över skolungdomen att meddela biskopen, att magistraten tagit fiskalen under 
sitt beskydd och önskade, att hans högvördighet ville varna ungdomarna för 
»sådana expressioner och intet visa sig vara så överdådiga, som de nu en långsam 
tid gjort hava»1.

Vad gymnasiet angår, så gjordes upprepade försök att utöka lärarpersonalen 
med en lektor i naturalhistoria. Då det ej lyckades att utverka statsmedel härtill, 
ordnades undervisning häri med anlitande av oavlönad lärare. Så tjänstgjorde 
under flera år på detta sätt magister Erik Eurén. Först på 1790-talet tillkom ett 
lektorat i detta ämne. De ämnen, som huvudsakligen lästes i denna tids »lärda» 
skola, voro de gamla språken (latin, grekiska och hebreiska), kristendom, histo
ria, geografi och matematik. Det må särskilt framhållas, att de moderna språken 
ej förekommo på schemat. Den dagliga lästiden var sex timmar, och läsåret var 
numera uppdelat på två terminer. Vid dess slut hölls examen, som för gymna
siets vidkommande varade tre dagar. De som från gymnasiet övergingo Lill uni
versitet, fingo ett särskilt, till dettas rektor ställt »testimonium».

Skolan fick under perioden en ganska märklig donation av ett par borgare 
i staden. Det var en idrotts- och lekplats, det ännu s. k. Djäknefältet. Sedan 
långt tillbaka hade skolungdomen brukat använda en plats i närheten därav 
för sina lekar, men den blev oanvändbar, då där anlades ett tegelbruk. Råd
mannen J. Åbom och borgaren Bengt Lagergren skänkte då (1758) Djäknefältet 
till ett »surrogatum för den bredvid belägna platsen».

Karlstads stads historia
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När man jämför skolungdomens liv under den tid det nu är fråga om och 
t. ex. i våra dagar, är det ett par omständigheter, som böra ihågkommas utom 
naturligtvis den allmänna humanisering, som sederna undergått. Gymnasisterna 
voro ofta betydligt äldre än sina nutida kolleger. År 1749 klagar domkapitlet i 
ett cirkulär av den 5/1, »att till skolan inkomma, isynnerhet från Dalsland, drängar 
mera skicklige till gårdsarbeten än till boken». Ovanligt var ej, att elever, innan 
de sökte in i skolan, sysslat med praktiskt arbete, t. ex. varit på sjön; ävenså 
förekom det, att de slutade skolan — »chargerade studierna» är ett vanligt ut
tryck — och direkt anhöllo att få burskap för drivande av hantering. Vidare 
voro djäknarna i långt högre grad än nutidens skolungdom lämnade åt sig själva. 
Endast jämförelsevis få hade sina föräldrahem i staden. De flesta voro inlogera
de hos enklare borgare, som behövde någon biinkomst, och om bostäderna torde 
det om dem brukade namnet »djäknestall» ge någon antydan. Födan hade de till 
stor del med sig hemifrån, och den utökades med vad som erhölls genom sockne- 
gången. Men även med hänsyn tagen till allt detta förefaller det onekligen, som 
om särskilt förra hälften av här behandlade period skulle ha varit en förfallets och 
upplösningens tid. Protokollen överflöda av skildringar av »djäknebråk».

Jämförelsevis oskyldigt var väl i allmänhet det ständiga skjutandet i påsk
veckan, som skolsocieteten alltid fick skulden för. Mera humoristiskt låter det 
också, då det klagas, »att skolepersonerna skola förkläda sig uti skråpukar och 
med maskerade ansikten, liknande mera en djävul än en människa, bedriva

En sak, varom lätt uppstod tvist, var beskattningen. En sådan konflikt 
förekom 1730. Då ville magistraten ålägga präster och lärare att betala tomt
ören för sina fastigheter, men dessa vägrade stödjande sig på prästerskapets 
privilegier av år 1723, i vilkas § 10 det hette, att gymnasii- och skolebetjänte 
samt prästerskapet skulle vara fria från all borgerlig tunga för sina privata går
dar och tomter, som voro fria, men betala för sina ofria1. Kungl. Maj:t gav dock 
borgerskapet rätt, emedan »tomtören och jordskatten icke är någon borgerlig 
tunga utan ett onus, som medföljer och utgår av själva den ofria grunden, den 
må innehavas av adel, präst, kronobetjänte, borgare eller vilken det vara vill». 
I riksdagsbesvären 1769 protesterades mot att »skole och gymnasiisocieteten» ej 
skulle behöva att för sina hus och gårdar deltaga i utgifterna för prästgårds- 
bygge.

De flesta konflikterna vållades dock genom gymnasisternas ofta bråkiga och 
självsvåldiga uppträdande.
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Domboken 1732, d. 22/4. 
Domboken 173G, d. 25/10.

allehanda skalkestycken och våldsamheter»1. Men det förekommer även grovt 
våld, som stundom t. o. m. kostade människor livet.

Några exempel må anföras efter domböckerna.
Den 28 nov. 1730 »besvärade sig denna stadsens respektive invånare över 

skolepersonerne här i staden, som nu på en tid hava tagit sig före att gå ute på 
gatorna om nätterna och sönderslå deras fönster, med begäran det magistraten 
täcktes upptänka något medel, varigenom ett slikt självsvåld kunde dämpas och 
förekommas; I avseende varpå borgmästaren Ringer berättade, att han för detta 
har angivit ett slikt gymnasisternas förfarande hos rektor herr magister Lars 
Hesselgren med begäran det han ville vederbörande icke allenast ett sådant 
oskick förehålla, utan ock på behörigt sätt söka att avskaffa, vilket han ännu en 
gång å magistratens vägnar lovade hos rektor iterera; Men om därmed intet 
skulle uträttas, så blev borgerskapet tillåtet att ladda sina gevär med hagel och 
slå efter benen på gymnasisterna, enär de söka att oroa deras hus, varvid de flesta 
förmantes att bruka all försiktighet, så att ingen oskyldig oförrättas eller någon 
skyldig till sitt liv skadas». Botemedlet var som synes denna gång radikalt. Mera 
tvivelaktigt till sin verkan förefaller det, när man två år senare, på tal om »gym- 
nasiesocietetens fylleri och överdådighet», beslöt att låta läsa upp en del para
grafer ur 1724 års skolordning — för borgerskapet2.

Den 7 maj 1733 voro fem gymnasister uppkallade till förhör angående ett 
uppträde, om vilket ett vittne berättade följande: »Om aftonen, då detta skedde, 
vid pass kl. 9 hörde jag uti min kammare musiceras hos Falkens änka, med ge
värs lossande ute på gatan samt något därefter, hur med kulepåkar slogs på 
Pankens trappa utåt gatan, så att flisorna därefter följande dag syntes kvar- 
liggande. Mera hörde jag ej förrän kl. 11 om natten pigan kom in till mig och 
sade till mig att gå upp sägandes, att fönstren och luckorna slås sönder för herr 
prostens hus». Under uppträdet hade även prostinnan blivit slagen, då hon kom 
ut för att avstyra oväsendet.

1736 berättas om hur några gymnasister på det oförskämdaste störde en 
bröllopsfest. Det må vara nog med att omtala, hur de snygga herrarna varit 
klädda. Den ene hade »blå kapprock och mössa med bräm av utterskinn», den 
andre var klädd i »en vrång fårskinnspäls». Den förre hade dessutom »nedsmut
sat ansikte och håret hängande fram i ansiktet»3. Dessa excesser föranledde en 
skrivelse till biskopen, som lät meddela, att han givit skolungdomen en allvarlig 
föreställning, och uttalade en önskan, att magistraten måtte bruka sin makt 
utan anseende till personen och fasttaga »den som i någon oanständig handel på 
gatan anträffades». Vidare begärde han förbud mot utlämnande av öl eller bränn-
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1 Sådana förbud hade förut utfärdats år 1715, 1728 och 1732.
2 Domboken 1736, d. 13/11.
3 Om rättegången rörande detta uppträde har C. E. Nygren skrivit en artikel i Karlstads- 

Tidningen d. 3/11 1932.

vin till de studerande och en anmaning till dem, som hade gymnasister inneboen
de, att stänga portarna i tid om kvällarna. Magistraten tillmötesgick även dessa 
önskemål och fastställde bl. a. ett vite av 20 dr. smt. för försäljning av spritdryc
ker till någon »skoleperson»1. Några dagar senare kompletterades dessa beslut 
genom ett nytt om vakthållning å gatorna nattetid. Protokollet säger: »Skall 
ett parti av borgerskapet associera sig tillsammans och om nätterna rekogno- 
sera, och där de någon av skolesocieteten crtappa, föra honom strax till rektor 
scola?, som honom uti proba bör förvara, till dess om brottet blivit behörigen 
ransakat och dömt»2. Slutligen beslöts att genom tvenne av rådmännen framföra 
till biskopen »magistratens compliment för att han så allvarsamt förehållit den 
studerande ungdomen deras förövade otidigheter».

Det svåraste gymnasistövervåldet under perioden ägde emellertid rum år 
17653. Natten till den 18 maj d. å. blev en gesäll ihjälslagen under ett skolslags- 
mål, vilket ägde rum på slaktare J. G. Forsells gård. Enligt vittnenas utsago 
skola gesällerna ha varit 8 till antalet och djäknarna fler. Slagsmålet pågick, 
till dess gymnasiets rektor, lektor Fryxell, tillkallats för att avstyra detsamma. 
Vid hans ankomst hade både djäknar och gesäller varit försvunna. Häktade 
för delaktighet blevo så småningom fem gymnasister och en dräng, anställd hos 
en lektor Antonsson, som varit i deras sällskap. Den som beskylldes för att ha 
utdelat det dödande slaget var studeranden Elias Hammarén, vilken därvid skall 
ha använt en piska, som uppvisades inför rätten och befanns »bestå av en ektel
ning, hel i stora ändan eller handtaget, men sedan kluven och vriden och med 
läder överdragen». Rättegången kom att draga mycket långt ut på tiden. Bland 
vittnena var Hammarens värd, bagaren Petter Andersson Arenander, som be
rättade följande: »Samma natt, som slagsmålet hos slaktaren Forsell skedde och 
gesällen Isberg blev ihjälslagen, kommo några personer i Hammaréns kammare 
och sade till honom, att han skulle komma ut och taga eldgaffeln med sig, efter 
det var några som ville slå skolan, men vilka de voro, som talade, visste vittnet 
icke, och hade då Hammarén icke än lagt sig efter husfolkets utsago. De foro 
därmed ut allesammans, och vittnet befallde sin dräng se efter, vart de togo 
vägen och om de togo eldgaffeln, det drängen gjorde, och kom strax tillbaka så
gandes, att de redan voro förbi köpman Geijers hörn och gingo åt torget samt att 
eldgaffeln stod kvar».

Något domslut finnes ej i domboken, men den 28 okt. 1767 anmäler magi
straten till landshövdingen, att gymnasisten Hammarén, som dömts till döden, 
den 20 okt. avlidit i fängelset. Enligt ett vid ett föregående protokoll fogat intyg
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av provincialläkaren doktor Ch. Gedner hade han i fängelset angripits av en svår 
skörbjugg.

Karlstads stads historia

I föregående del (sid. 309) omtalas, att en herr Wennerholm i början av 
1700-talet hade en skola, där fattiga barn fingo den nödtorftiga undervisningen i 
läsning och räkning. Samme man var verksam även i början av här avhandlade 
period. Rimligtvis råkade skolan i upplösning efter branden 1719. År 1721, 
den ii/n, heter det i domboken, att magistraten, som »i erfarenhet kommit, att 
denna stadens fattiga barn någon tid tillbaka hava gått på gatorna i allehanda 
självsvåld och utan till att bliva övade och undervista uti sin kristendom,» sam
mankallat föräldrarna till sådana barn och förmanat dem »att hålla sina barn 
till att flitigt gå till pedagogus». En del hade då förklarat sig vilja hålla »pre- 
ceptor» hemma, varmed säkerligen förstods, att de skulle låta djäknar läsa med 
dem. Men många sade sig också vilja skicka sina barn till herr Wennerholm. 
Inalles var det 13 gossar och 15 flickor, som på detta sätt anmäldes som elever 
till sagde lärare. Magistraten, tillägger protokollet, förmante även herr Wenner
holm att göra all möjelig flit till barnens informerande. Det förefaller, som om 
Wennerholm upphört med sin verksamhet året därpå1. Åtminstone finns för 
den 15/1 1722 en anteckning, att magistraten »lovade att för hans gjorde tjänst 
här i stadens rådstuga rekommendera sieur Rudstedt till pedagogin här i staden».

1725 blev Johan Kenicius pedagog. Han ingav 1732 till magistraten en 
skrift, vari han klagar över att »här i staden intet finnes något publikt hus för 
den fattiga ungdomen, som vid hans skola frekventerar». Av kristlig ömhet hade 
han själv måst hålla eleverna med husrum. Han begärde att få ett rum upplåtet 
i den s. k. gamla herregården, varom magistraten beslöt att tillskriva landshöv
dingen. Denne gav även sitt samtycke härtill, till dess Kungl. Maj:t resolverat, 
om byggnaden skulle användas till hospital2.

Kenicius’ efterträdare hette Zacharias Plantin och kallas, innan han blev 
pedagogus, för studiosus. Han föreslogs av magistraten 1735 och förordnades av 
consistorium3. »I anseende till hans trägna arbete och ringa lön» fick han av 
stadskassan 10 dr. smt. årligen till hushyra. Det framgår av ett protokoll från 
1737, att han då för fattigskolans behov hyrde rum hos mäster Petter Mellberg4. 
Två år senare beslöts på förekommen anledning, att borgmästaren och superin
tendenten skulle för varje särskilt fall avgöra, om barn, som ej voro hemmahöran-

1 Han blev komminister i Kil 1724.
2 Domboken 1732, d. 19/4.
3 Domboken 1735, d. 3/5 och 18/8.
4 Domboken 1737, d. 23/2.
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de i staden, skulle mottagas i skolan1. Den ringa lönen medförde rimligtvis, 
att Plantin sökte utnyttja sin skrivkunnighet för att få även andra inkomster. 
1736 fick han av magistraten en förmaning att ej skriva inlagor till rätten för 
andra personer än sådana, som voro sjuka2. 1740 säges han vara död. När efter
trädare skulle utses, uppkom en liten tvistighet mellan consistorium och magi
strat. Den senare har tydligen hävdat, att consistorium skulle vara bundet av 
magistratens förslag och således ej kunna förordna annan person till pedagog, 
än den som av densamma föreslogs. Häremot har consistoriet opponerat sig. 
Sannolikt ha meningarna gått isär, om vem som borde få sysslan. Magistraten 
föreslog nämligen en person vid namn Rudstedt, förmodligen väl samma person, 
som föreslagits redan 1722. Då den föreslagne i ett annat dokument tituleras 
»gamle studenten», så torde det vara berättigat att i honom se en överliggare, 
som magistraten ville hjälpa, men som consistorium ansåg olämplig3. I magi
stratens svar till sistnämnda myndighet heter det emellertid, att, »venerandum 
consistorium förmenar, att borgmästare och råd icke skola vara berättigade till 
att vocera någon till pedagogien, emedan det skall vara ett consistoriimål, fastän 
pedagogus mångastädes skall njuta av blotta stadskassan större lön än hela peda- 
gogilönen här kan sig bestiga. Men alldenstund ingen stad är betaget att välja 
och vocera kyrkoherde samt kapellan med flera kyrkones betjänte, så förmoda 
borgmästare och råd att även i anseende därtill hava frihet att föreslå en peda
gogus, som ven. consistorium sedan approberar och med fullmakt förser.» Proto
kollet slutar med de självsäkra orden, sedan beslutet refererats, »vilket ock vene
randum consistorium vidare skall förständigas»4.

Rudstedt fick platsen, men innehade den ej länge, Han dog 1742 och efter
träddes av Johan Örgren.

Denne, som tjänstgjorde mycket länge, tycks ha varit en relativt välbeställd 
man. Åtminstone ägde han tomt, på vilken han 1761 fick tillstånd att bygga 
foderhus och en stuga. Han dog 1772.

Lokalfrågan vållade alltjämt svårigheter. Efter det nya gymnasiets till
komst tycks man en tid ha funderat på att bereda även fattigskolan plats där, 
en tanke, som dock måste övergivas. Från 1762 finns ett protokoll (d. s/o), vari 
det heter, att man medgav ogörligheten att på nya skolhuset kunna få inrymma 
fattigskola.

1762 avgav domkapitlet berättelse om »pedagogiernas beskaffenhet i Karl
stads stift» i anledning av från Kungl. Befallningshavande infordrade upplys
ningar. Det heter i denna, att skolan besökes av barn dels från staden, dels från

1 Domboken 1739, d. 15/10.
2 Domboken 1736, d. 20/3.
3 Enligt Hammarin blev han student i Åbo 1700.
4 Domboken 1741, d. 11/3.
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landsbygden, och att de undervisas i abc.-boken, katekesen och psalmboken 
samma tid av året som ungdomen vid gymnasium och trivialskolan. Om läraren 
säges, att han utom 10 dr. smt. av magistraten och husrum åtnjuter lön av sockne- 
gången i Örs pastorat, som belöper sig till 80 dr. smt. årligen. Dessutom säges 
stads- och landsförsamlingen ha på sista tiden beviljat honom två kollekter om 
året som ersättning för att han under lästiden förrättar aftonbön i domkyrkan1.

Karlstads stads historia
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Domboken 1719, d. 5/1.
Domboken 1719, d. 23/G.

4 Domboken 1719, d. 24/11.

ill den viktiga riksdagen 1719 skulle enligt riksdagskallelsen från varje 
stad infinna sig en borgmästare jämte en rådman eller beskedlig bor
gare. Då Karlstad ej hade mer än en borgmästare, var denne — Leon- 
hard Johan Ringer — självskriven. Han hade även representerat 

staden vid 1710 års riksmöte. Borgerskapet förklarade sig också vid samman
träde den 17 dec. 1718 vilja sända honom »på grund av hans faderliga och hälso
samma omsorg», om staden. Något ytterligare ombud förklarade man sig ej vilja 
sända på grund av sitt utblottade tillstånd. Armodet var så stort, att staden ej 
hade råd att bekosta sin riksdagsman sorgkläder för bevistande av konungens 
begravning, utan Ringer erbjöd sig att själv anskaffa sådana. Härigenom, säger 
protokollet, »förskaffade han sig borgerskapets erkänsla».1 För att undvika ut
taxering av herredagspenningarna — menigheterna fingo vid denna tid själva 
underhålla sina riksdagsmän — föreslog magistraten sedan, att hälften av 1718 
års förmögenhetskontribution skulle beviljas för ändamålet, vilket medgavs. 
Summan blev då 520 daler silvermynt2. Detta räckte emellertid ej, utan då 
Ringer återkommit från riksdagen, meddelade han, att han på grund av den dyra 
tiden måst låna pengar för sitt uppehåll i Stockholm och begärde att få lika myc
ket till, som han redan fått, vilket genast utan motspänstighet beviljades3.

Även 1720 var det riksdag. Kallelsen begränsade denna gång antalet full
mäktige till en för var och en av de större städerna. Av de mindre kunde flera 
förena sig om ett gemensamt ombud för nedbringande av kostnaderna. Denna 
riksdagskallelse kom ju strax efter den förhärjande eldsvådan 1719, och det är 
därför ej ägnat att förvåna, att man blev betänkt på att begagna den sistnämnda 
möjligheten. Borgerskapet förklarade sig vid sammanträde vilja förena sig med 
Örebro stad om en fullmäktig4. Märkligare är det då, att det, när det kom till 

Kanske har man vid närmare eftersinnande



t

154

funnit, att det kunde löna sig att ha egen riksdagsman, som verkade för så kraf
tigt understöd som möjligt från statsmakternas sida åt den hårt drabbade staden. 
Något val omtalas ej i domboken, men den 18 dec. är borgerskapet inkallat för 
att besluta om herredagspenningar åt den riksdagsman, som valts, nämligen 
rådmannen Erik Tholerus. Denne bevistade även riksdagen.

Vid riksdagen 1723 representerades staden ånyo av Ringer liksom vid dem, 
som höllos 1731 och 1738—39. Förstnämnda år var han även riksdagsman för 
Kristinehamn, vars borgmästare, S. Lagerlöf, var hindrad »genom sin gamla 
passion» (d. v. s. sjukdom)1. Arvodet hade denna gång satts till 300 dr. smt.för 
Karlstads vidkommande, vilken summa Ringer själv föreslagit av »omtänksam
het om stadens svaga tillstånd». Riksdagen blev emellertid längre, än han be
räknat, och i augusti såg han sig tvungen att begära ytterligare 200 dr. Han ön
skade t. o. m. få dem genast, »på det han någorlunda med stadsens heder och sin 
reputation må få skiljas från Stockholm». Utan knot, ja med uttalande av tack
samhet mot borgmästaren beviljades detta2.

1726 motiveras valet av eget ombud med att staden vid riksdagen tänkte 
draga fram enskilda angelägenheter av sådan vikt, att en egen fullmäktig skulle 
bliva tillräckligt betungad därav. Man voterade först på Ringer, »som bäst har 
sig bekant stadens tillstånd och därjämte är bekant med sådana sysslor, som vid 
riksdagarna bruka förelöpa». Han förklarade sig emellertid förhindrad, och då 
uttalade man sig för Tholerus, som dock också sade sig ej vilja komma i fråga. 
Detsamma var förhållandet med ytterligare tre av rådmännen, som föreslogos. 
Slutligen lät då Tholerus förmå sig att mottaga uppdraget mot att arvodet be
stämdes till 100 dr. smt. i månaden samt skjuts3. Det var således ej lätt att få 
dugligt folk till riksdagsfullmäktige, och detta är lätt begripligt med hänsyn till 
det avbräck, som den långa frånvaron måste medföra för den egna handelsrörel
se, som rådmännen i regel drevo vid sidan av tjänsten. Den uttaxerade ersätt
ningen förslog, som vi sett, i allmänhet ej. De viktiga enskilda angelägenheter, 
som skulle föreläggas riksdagen, gällde bl. a. tvistigheter rörande handeln med 
Åmål och Borås samt kontroverser med hammarpatronerna, varom talas i annat 
sammanhang.

I och för val av ombud till 1731 års riksdag sammankallades borgerskapet 
i början av november året förut. Borgmästaren lät vid detta tillfälle förstå, att 
möjlighet fanns att uppdraga åt Kristinehamns eller Örebro fullmäktige att be
vaka stadens intressen. Emellertid inträffade det märkliga, att de närvarande 
förklarade sig ej vilja reflektera därpå, då dessa städer valt sådana herredagsmän,
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att man ogärna skulle vilja anförtro dem stadens angelägenheter1. Valet föll 
på borgmästare Ringer, som visserligen ville draga sig undan, men slutligen över
talades att åtaga sig2. Han förbehöll sig att först få konferera med fru borg
mästarinnan, men hon har tydligen gått med på att han fick resa.

År 1731 utkom en kunglig förordning, som gav närmare bestämmelser om 
riksdagsmannavalen, än riksdagsordningen innehöll. Rösträtt ägde alla skatte- 
betalande borgare, men ej sådana, som ej vunnit burskap eller ej hade med stad 
och borgerskap gemensamma intressen. Förordningen förtydligades ytterligare 
genom en kunglig skrivelse av den 5 juni 1739. Vid det närmast därefter följande 
valet (d. 15/3 1734) var Ringers avsägelse definitiv, och Karlstad representerades 
vid 1734 års riksdag av Filipstads riksdagsman, justitiarien Thure Sandelin, egen
domligt nog en av dem, som fyra år tidigare, då han representerat Kristinehamn, 
ansetts ej lämplig.

Till den märkliga riksdagen 1738 ägde val rum den 28 januari s. å. Ringer 
föreslog då, att man för besparings vinnande skulle välja rådman Torpadius i 
Stockholm, som förklarades vara en »förståndig, trovärdig och pålitlig man». 
Borgerskapet gjorde dock invändningar under förmenande, att om tvistigheter 
uppkomme mellan stapel- och uppstäder, så kunde Torpadius ej tänkas komma 
att ställa sig på Karlstads sida. Alan ville gärna underkasta sig erläggande av 
herredagspenningarna, om borgmästaren ville åtaga sig mandatet. Det vore 
nödvändigt med en i stadens angelägenheter initierad person, och borgmästaren 
vore den enda, för vilken man hade verkligt förtroende. Ringer var mycket tvek
sam och utbad sig betänketid3. Resultatet blev dock, att han åtog sig, men det 
blev den sista riksdag han bevistade.

1740 avböjde alla stadsbor, som föreslogos, kandidatur, och man hade till 
sist ej annat att göra än vända sig till någon annan stads representant med an
hållan, att han ville företräda även Karlstad. Först föreslogos då borgmästarna 
i Kristinehamn och Örebro samt justitiarien Sandelin i Filipstad. Borgerskapet 
trodde dock, att dessa städers intressen skulle kunna komma att kollidera med 
Karlstads och önskade någon annan. Ringer föreslog då borgmästare Joachim 
Wetterstedt i Hjo, vartill samtycktes, men som han vore okänd för staden, an
hölls, att borgmästaren skulle skriva till honom och meddela, att man var villig 
giva honom 50 dr. smt. i månaden jämte respengar, på villkor att han dels infunne 
sig i staden före avresan till riksdagen, dels ville efter densamma avgiva person
lig redogörelse för valmännen i staden'’. Enligt ett senare protokoll skall Wetter
stedt först ha lovat att åtaga sig uppdraget men sedan ångrat sig. Vid nytt sam-

1 Kristinehamn hade valt sin stadsnotarie Th. Sandelin och Örebro rådman J. Hoffman.
2 Domboken 1730, d. 7/11.
3 Domboken 1738, d. 28/1.
4 Domboken 17-10, d. 18/9.
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manträde föreslogs dels borgmästaren Jonas Follin i Skenninge och dels justi- 
tiarie Sandelin. Den förre hade tidigare varit stadsskrivare i Karlstad och var 
således känd. Han fick också de flesta rösterna. Men valet var gjort med reservation. 
Protokollet förmäler nämligen, att fullmakten underskrevs in blanco, utan ut
sättande tillsvidare av namn på representanten. Man ville nämligen gardera 
sig, för den händelse Wetterstedt skulle ångra sig och komma till staden. Om 
han ej komme, skulle Follin få fullmakten och hans namn tillskrivas, såvida han 
vore oförhindrad mottaga den enligt bestämmelsen i riksdagsordningen, att ingen 
finge representera mer än tre städer. Vore han förhindrad, skulle den lämnas 
till Sandelin1. Follin mottog emellertid uppdraget. De riksdagsbesvär, som full
mäktigen skulle inlämna till borgarståndet, nedskrevos av borgmästare Ringer. 
Den valde avled under pågående riksdag. Man beslöt då tillskriva representan
ten för Alingsås, auditör Paul Ekman, med förfrågan, om han ville representera 
Karlstad3.

Samma tillvägagångssätt, med underskrivande av fullmakt in blanco, kom 
till användning vid valet 1742. Vid sammanträde den 9 juni d. å. meddelade 
Ringer, att han för tids vinnande vid riksdagsmannavalet låtit inkalla borger- 
skapet till en förberedande överläggning. Med hänsyn till dyrtiden och den dryga 
kostnaden med egen fullmäktig frågade han, om ej staden ville fortsätta att ha 
sådan tillsammans med en annan stad, helst som inga mål angående stadens 
speciella intressen skulle förekomma vid nästa riksdag. Han föreslog, alt man 
skulle ena sig om den ovan nämnde auditören och ombudsmannen vid Alingsås 
manufakturi, Paul Ekman, som han förklarade sig redan ha tillskrivit. Man sam
tyckte. Men då man var osäker, om Ekman ville åtaga sig eller möjligen önskade 
transportera fullmakten på annan, utfärdades den som sagt in blanco. Den under
skrevs av magistraten och å borgerskapets vägnar av 14 pnrsoner. Den som kom 
att använda den, blev borgmästare Lars Bonander i Söderköping, en framståen
de medlem av hattpartiet. Det var sista gången under perioden, som Karlstad 
ej hade egen riksdagsman.

Vid riksdagen 1746—47 representerades staden av sin nye borgmästare, 
Peter Lagerlöf, och vid den därpå följande (1751—52) av handelsmannen Peter 
Jacobsson.

Valet till 1755-—56 års riksdag föregicks av häftiga tvister. Askersund hade 
sänt förfrågan, om Karlstad ville ena sig med denna stad om dess riksdagsman, 
som var borgmästare Karl Magnus Lönnrot. Borgerskapet hade emellertid be
slutat välja egen, och denne skulle bestås 2 dr. 102/3 öre smt. om dagen jämte 66 
dr. 212/3 öre i respengar. Angående grunden för taxeringen förklarade man sig

1 Domboken 1740, d. 29/11.
2 Domboken 1741, d. 20/G.
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Domboken 1760, d. 5/8. 
Domboken 1761, d. 20/10.3

vilja följa den taxeringslängd, som uppgjorts för båtsmanstaxering 1753, emedan 
ingen senare funnes. Några borgare föreslogo emellertid i stället den längd, som 
samma år, som valet skedde, upprättats för taxering till biskopshuset under 
förmenande, att detta mera överensstämde med kungliga förordningen av 1731, 
som sade, att taxeringslängd skulle årligen upprättas av magistraten. Efter 
långa överläggningar blev rättens beslut, att 1753 års längd skulle följas. Under 
valets gång anmärkte färgaren Hesse, att handelsmannen Lars Carlsten, som en 
del personer röstat på, ej varit sju års borgare och ej heller drev någon handels- 
verksamhet, varför han ej vore valbar. Andra anmärkte i sin tur, att de på detta 
sätt betoges sitt fria val och anhöllo om rättens utslag. Magistraten förklarade 
sig då ej kunna betaga borgerskapet rätten att välja den, som det ansåg lämp
ligast. Utgången av valet blev, att borgmästare Rosell erhöll 158 röster, C.arl- 
sten 66, varjämte en del stänkröster avgåvos1. Rosell blev således vald, men 
valet överklagades, dock utan att ändring skedde.

1760 valdes enhälligt assessor Reinhold Antonsson2, som även 1765—66 
representerade staden. Reträffande arvodet uttalade Antonsson 1760, att han ej 
begärde någon ersättning. »Dock skulle det ej vara honom emot, ifall han efter 
sin önskan kunde något till stadsens och dess invånares bästa uträtta, om bor- 
gerskapet vid hans hemkomst från riksdagen skulle vela ihågkomma honom med 
något silverkäril till 2 å 300 daler smts. värde, det han såsom ett tecken av deras 
vänskap och kärlek ville emottaga och förvara.» Efter den långa riksdagen, fri
hetstidens längsta, fick han också en silverkanna på ej mindre än 2181/2 lod (ett 
lod i silver motsvarade 13,2 gram), tillverkad av guldsmeden Abraham Warnke. 
Priset för denna var 12 dr. smt. lodet, d. v. s. 2,622 dr. smt. Den överlämnades 
»vid en middagsmåltid i herr borgmästarens hus uti magistratens och några av 
borgerskapets närvaro». (Prot. d. 3/1 1763.) Borgerskapet måtte ha tyckt, att 
detta var för dyrt, ty då Antonsson vid nästa riksdag ville ha arvodet ordnat på 
samma sätt, föredrog man att ge honom 4 dr. smt. per dag3.

Valet till 1769 års riksdag försiggick under häftig valstrid och blev t. o. m. 
föremål för tidningspolemik, vilket torde vara första gången i Karlstads historia. 
En ny förordning om riksdagsmannaval hade utkommit 1766, och den förre riks
dagsmannen, som sedan förra valet fått lagmans karaktär, var ej längre valbar, 
utan man fick söka en ny kandidat. Borgmästare Kruskopf föreslogs. Häremot 
protesterade emellertid rådman Sjögren, då borgmästaren vore delägare i Väg- 
sjöfors manufakturverk och därför ej valbar. Kruskopf medgav, att han visser
ligen ägde en liten del i nämnda verk, men dels hade han ju under flera år varit 
stadens borgmästare, och dels hade han förut vunnit burskap.
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»Sedan borgerskapet av Inrikes tidningar n:o 11 d. 6 februari sistlidne fått 
erfara, hurusom däri blivit infört, det vid riksdagsmannavalet härstädes d. 30 
sistl. januarii således skall förelupit, att borgerskapet skall enhälligt förklarat 
sitt förtroende för herr lagmannen Antonsson att även vid tillstundande riksdag 
få anförtro honom riksfullmäktigeskapet, men som nu en förordning var honom 
som en karakteriserad borgare emot, har man därifrån avstått, och valt herr 
borgmästaren Kruskopf; så hava vi såsom borgare härstädes stadnat i förundran, 
vilken som denna intention låtit för allmänheten kungöra, helst den ingalunda 
är med sanningen och vårt tänkesätt överensstämmande, det valprotokollet och 
vallistan nogsamt utvisar. Vi bedja därför ödmjukeligen bliva underrättade, om 
denna intimation skett på högtärade magistratens befallning och anstalt. På 
valdagen och innan valet begyntes, anförde väl stadsfältskären Flanck något 
dylikt, som i avisorna talas, varpå borgerskapet förklarade sin tacksägelse mot 
herr lagman Antonsson för det besvär han för dem haft som riksdagsman, men 
av slik hövlighet följde icke någon nödvändig skyldighet, att de skulle även 
denna gången votera honom till riksdagsfullmäktig, om 1766 års förordning icke 
varit till, vilken förordning på tvenne sätt är lagmannen emot i detta fall, först 
i anseende till dess erhållna lagmansfullmakt och för det andra, att han bott och 
ständigt bor på landet och där haver både stångjärns- och sågebruk, men i staden 
endast en ödegård, och kunde stadens borgerskap således ej vara så illa betänkta 
vilja klandra eller motbryta Kungl. Majrts nådiga lag och förordning på riksens 
ständers underdånige tillstyrkande utgiven. Att vår och borgerskapets mening 
ingen annan varit, visar nogsamt deras anförande vid protokollets justering den 
1 febr, sistlidne, därest påstås att ifall något förfall skulle åkomma vår lagligen

sig vilja avträda, medan man överläde om hans valbarhet. Lagman Antonsson 
invände, att borgmästaren enligt lag själv skulle döma, så mycket mer som råd
man Sjögren satt kvar i rätten. Därefter röstades, varvid alla rådmännen utom 
Tholerus och Sjögren röstade för Kruskopfs valbarhet. Detta förefaller onek
ligen också vara det riktiga, då enligt stadgan endast sådana bruksägare voro 
förbjudna att representera borgerskapet, som icke voro av lagenlig ålder eller ej 
voro edsvurna, i staden ständigt boende borgare. Vid själva valförrättningen 
blev sedan Kruskopf vald1. Vid justeringen av protokollet två dagar senare 
ändrade både Tholerus och Sjögren sina vota.

Som nämnt blev detta val även föremål för tidningarnas intresse. I (Post- 
och) Inrikes tidningar för året finns en artikel därom med rubriken »Ödmjukt 
memorial» och underskriven av ej mindre än 23 karlstadsborgare. Den må här 
återgivas, då den lämnar en del rätt intressanta upplysningar.
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och nästan enhällcligen vakle riksdagsman, det borgerskapet då efter tidig kun
görelse måtte lämnas nytt val, och därest någon annan mening skulle dragas av 
vårt oskyldiga tal, är den därmed förklarad. Vårt ödmjuke påstående bliver allt 
därföre, att högt ärade magistraten med någon tjänlig kungörelse uti Inrikes tid
ningar måtte lämna allmänheten kunskap om rätta sanningen och samman
hanget; i annor händelse förbehålla vi oss det själva att få göra, och att denna 
skrift mätte i protokollet ord ifrån ord intagas och oss därav utdrag samt frihet 
att tryckas lämnas.

Karlstad den 18 febr. 1769.

Något svar på denna skrivelse synes ej ha kommit, åtminstone offentligt.
Till den med anledning av Adolf Fredriks död utlysta riksdagen valdes full

mäktig den 6 juni 1771. Även nu valdes borgmästare Kruskopf nästan enhälligt. 
Han fick 2173/4 röster och handelsmannen Anders Andersson 8. Denna riksdag 
blev som bekant frihetstidens sista.

Vad den formella sidan beträffar av valen under denna period må nämnas, 
att kallelsebrevet upplästes i kyrkan och på rådstugan, varefter det uppsattes 
på rådstuguporten till allmänt beskådande. Därjämte tillsades rotemästarna 
genom betjänterna att kungöra det inom rotelagen. För övrigt må till sist fram
hållas den ringa betydelse partimotsätlningar i modern mening synas ha haft, 
vilket kan synas egendomligt under en tid, som går under benämningen parti
tidevarvet, men som kan konstateras även i andra städer. Partierna, både hattar 
och mössor, voro riksdagspartier och märkas ej mycket ute i landsorten. Den 
antagonism, som ibland skönjes, har huvudsakligen andra orsaker. Den gällde 
motsatsen mellan olika städer och till brukspatronerna bl. a. Huvudsaken vid 
valet tycks ha varit att få en pålitlig förespråkare för stadens egna särintressen.

Av Karlstads riksdagsmän under perioden äro Ringer och Antonsson de för
nämsta, ehuru ingenderas huvudsakliga livsverk faller inom politikens område. 
Ringers synnerligen betydelsefulla verksamhet för stadens utveckling skildras i 
annat sammanhang. Här må endast med några ord beröras, vad han uträttat 
som riksdagsman. Att han åtnjöt gott anseende inom sitt stånd, framgår av att 
han 1731 och 1738 var ledamot i sekreta utskottet och vid den sistnämnda riks
dagen även av bergsdeputationen samt av delegationen för utseende av riksråd. 
Protokollen från ståndets sammanträden visa även, att han tog rätt livlig del i

Erik Lundberg. Peter Skoglund. Nils Rytting. Olov Hasselström. Erik 
Söderberg. Jonas Röding. Jakob M. Rosell. Abraham Blomgren. Erik Jonseus. 
A. Almberg. Sven Lorentz Bergh. Clas Borre. Jonas Götwall. Hindrich Beck- 
lin. Zacharias Torsk. Johan G. Forsell. Niclas N. Norman. Johan Lindström. 
N. Blomberg. Lorentz Stenberg senior, Magnus Wennerström. Hindrich Jäger. 
Nils Eikhorn.»
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Utom sina egna valda ombud hade staden vid riksdagarna talesmän i stiftets 
biskopar, som ofta bevistade dem. Ett bevis på uppskattning av deras verksam
het förekommer från 1727 års riksdag. Den 30 okt. beslöt borgerskapet förära 
superintendenten Johannes Steuchius en halv åm franskt vin, »för det han under

Vad vittert, ädelt, stort, som kan hos andra finnas, 
skall jag i en person hos Er, Herr Lagman, minnas, 
och all vdr ejlervärld skall av mig hava sport, 
vad jag hos Er bör vörda:
I lindrat har den börda, 
som andre aldrig gjort.

dess förhandlingar. 1731 ingav han ett memorial angående ärendenas avgörande 
vid plena. Han tycks vilja ha alla frågor avgjorda genom sluten omröstning. 
»Hvar och en av herrar fullmäktige (borde) tillåtas att ulan åtskillnad få avgiva 
sin tanka till ja eller nej uppå papperslappar, vilka efter förrättad votering hop
samlas och omrullas och sedan uti hela ståndets övervaro öppnas till de jakande 
och nekande rösters riktiga annoterande, på det att ett riktigt conclusum, lik- 
mätigt de flestas mening, må kunna träffas». Förslaget, som kanske är ett uttryck 
för de mindre städernas ombuds missnöje med storstadsrepresentanternas domi
nerande roll, ledde till att ståndet uttalade sig för dylikt tillvägagångssätt vid 
votering, men att sådan skulle ske endast vid oenighet och ej vid samdräkt. Vid 
1738 års riksdag ingav han tvenne promemorior. Den ena rörde en ifrågasatt 
inskränkning i bergs- och uppstädernas rätt att uppbära bro- och vågpenningar 
för järnutskeppningen. I det senare föreslog han, »det alla fattiga gossar, som 
hantverkarna uti städerna till deras professioners lärande kunna antaga och äro 
bevisligen så fattige, att mästaren måste dem icke allenast kläda utan ock uti 
kristendomen låta undervisa, att de för alle sådana icke med andra utgifter än 
endast mantalspenningars erläggande måge bliva betungade».

Om Reinhold Anto isson må följande data här anföras. Han var född 1716 
och blev student i Uppsala 1735, var vidare auditör vid Kronobergs regemente 
1742—45 samt fick assessors namn 1748. Han utnämndes till lagman i Värm
lands lagsaga (i survivans) 1762 men övertog aldrig ämbetet. Han avled år 1800. 
Han var på sin tid en av provinsens rikaste män och ägde utom sin fädernegård 
Kilstad i Alsters socken en mängd bruk och herrgårdar. Som omtalas i annat 
sammanhang miste han dock slutligen hela sin förmögenhet, ett offer för den 
svåra ekonomiska kris, som gick över landet mot slutet av 1760-talet. Han var 
gift tvenne gånger, först med Elisabet von Nackreij och sedan med Brita Maria 
Ferner. Fernow har i sin berömda Beskrivning över Wärmeland hyllat honom 
med en dikt, varav första strofen må anföras:
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föregående riksdag rekommenderat stadens angelägenheter till det bästa hos sina 
förnäma vänner». Vid samma tillfälle fick f. ö. en kabinettssekreterare 40 dr. 
smt. för att han uppsatt ett betänkande för stadens räkning.

Uppgifter om det politiska livet i staden, om partimotsättningar o. dyl. fin
nas ej i det material, som stått till buds. Ett par notiser om med politiken sam
manhängande förhållanden må dock här meddelas. År 1758 förekommer ett mål 
om förgripliga yttranden mot regering och råd. Ombudsmannen i tullarrende- 
societeten, Erik Tholander, anmälde d. å. en person vid namn Bengt Benzien 
för att under en marknad ha grovt skändat sagda myndigheter. Enligt vittnens 
utsago skulle han ha frågat några västgötar, »om i deras land, som vore så frukt
bart, växte någon ört, som hette suveränitet, vilken ört ej hade någon trevnad i 
Sverige utan endast funnes i Danmark», samt sedan tillagt, »att svinkreaturen 
här hemma rotat upp henne». Det sistnämnda yttrandet bestred han dock. Man 
försökte utlista, om han blivit av någon genom penningar lockad till de förgrip
liga uttalandena. Till oron bidrog nog, att den anklagade sade sig ha hört talas 
om ett tillärnat uppror i Dalarna, samt att han av officerare skulle ha hört reso
neras »både pro och contra beträffande manskaps sändande till Tyskland». Sve
rige låg vid denna tid i krig med Preussen, och hela historien förefaller vara ett 
utslag av den oro detta alstrade. Bättegången rann ut i sanden, sedan ett vittne 
intygat, att »brottslingen» saknade sina sinnens fulla bruk, »vilket han hört skulle 
komma sig därav, att han åren 172'1—25 förgäves skulle ha friat till rådman 
Anders Jonssons änka i Uddevalla».1

Bland riksdagsbesvären 1769 förekom följande punkt, som vittnar om ett 
visst intresse för fritt politiskt meningsutbyte. »Skriv- samt tryckfriheten anser 
borgerskapet ibland de största förmåner av vår sälla frihet och anhåller däröver 
underdånigast, att densamma må bliva oförändrad och den därom utfärdade 
Kongl. förordningen för en oryggelig grundlag förklarad, helst den rättigheten 
att bliva upplyst vida överträffar de missbruk, som med tryckfriheten kunna 
begås, enär högtberörda förordning i hela dess vidd handhaves».
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1 Det må påpekas, att ett landshövdingebesök var en rätt kostsam historia för borgcr- 
skapet. Som exempel må anföras, att år 1770 påmindes i magistraten om att räkningen för 
landshövding Hamiltons besök 1768 ännu var obetald. Den belöpte sig till 600 daler smt, vilket 
förklarades kunna synas vara väl mycket, men ej var det, om man toge i betraktande gästernas 
antal och »liqueurernas dyrhet». De äldst’ ville emellertid pruta, och på grund av kassans svaga 
ställning nedsattes även beloppet till 500 dir. smt. Prot. den 28/3 1770.

2 Publicerad i »Nya handlingar rörande Skandinaviens historia», del 16, sid. 302 o. f.
3 Biografien sid. 330.

TT "y^nder denna period hörde Värmland som bekant under landshövdingen 
i Örebro. Det har framgått av det föregående, att de olika landshöv
dingarna ej så sällan besökte Karlstad, och det är ju f. ö. en självklar 
sak, att deras verksamhet varit av stor betydelse för staden, särskilt 

som innehavarna av ämbetet under perioden onekligen voro betydande personer1.
Den förste i raden var Conrad Ribbing, som var landshövding åren 1719— 

1729. Han var broder till den bekante politikern Per Ribbing och född 1671. 
Innan han utnämndes till sysslan i Örebro, hade han beklätt ett flertal lands- 
hövdinge- och lagmansposter. Han hade dessutom varit en av broderns främste 
medhjälpare vid utarbetandet av det nya statsskicket. Sedan han lämnat länet, 
blev han president i bergskollegium. Avled 1736.

Efterträdaren Erik Wrangel (1729—1739) var född 1686 och hade tidigare 
varit landshövding i Skaraborgs län. Det var en vittert intresserad man, som 
bl. a. skrivit en självbiografi2. Utnämningen till Örebro tycks ha kommit över
raskande för honom, åtminstone talar han i sin biografi om sin »hastiga och oför- 
modeliga flyttning från Skaraborgs till Örebro län». Han blev 1739 vald till 
riksråd, »emot min vilja och åstundan», säger han själv, och lämnade då lands- 
hövdingeskapet. Som riksråd sökte han motarbeta hattarnas krigsplaner. »Mina 
välmente råd-------hade ingen verkan, och oaktat de då voro mycket obehage-
lige, lär dock eftervärlden finna, att de härflutit av ett redeligit och för Sveriges, 
välstånd nitfullt hjärta», vittnar han3. Wrangel levde till 1765.

Nils Esbjörnsson Reulerholm (1739—1756) var född 1676 och hade tidigt 
kommit in på den diplomatiska banan. Redan som 21-åring var han med i den 
svenska beskickningen i Rijswijk vid fredsförhandlingarna därstädes. Under 
Karl XH:s tid följde han en tid armén men blev sedan först sekreterare i krigs-
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kollegium och därefter krigskommissarie 
med vitsord av Arvid Horn, att han var 
»en habil man». 1732 blev han landshöv
ding i Falun, och tre år senare baronise- 
rades han. 1739 transporterades han till 
Örebro. Reuterholm var en man med 
vetenskapliga och litterära intressen, som 
bl. a. brevväxlade med Leibnitz och 
gynnade Linné under dennes studieår. 
Han samlade också ett betydande biblio
tek, som ärvdes av sonen men sedan för
stördes genom eldsvåda. Han avled i 
Örebro 1756. Gustav Adolf Reuterholm 
var hans sonson.

Efter det Gustav Råfelt en kort tid 
uppehållit landshövdingetjänsten, blev 
Adolf Mörner (1756—1766) utsedd till 
länets styresman. Mörner, som var född 

1705, hade före utnämningen varit landshövding i tvenne län, i Stockholms län 
1750—1751 och i Älvsborgs 1751—56. 1766 utnämndes han till landshövding i 
Kopparbergs län, vilket ämbete han dock ej kom att tillträda, då han avled 
samma år. Mörner skildras som en nitisk och allmänt omtyckt landshövding.

Johan Abraham Hamillon (1766—1795), under vilkens tid Värmland avskil
des och kom att bilda eget län, var född 1734 och hade gjort en militär karriär. 
Bl. a. hade han 1759 bevistat fällttåget i Pommern. Som en egendomlighet kan 
nämnas, att Hamilton 1770 anhöll att vinna borgarrätt i Karlstad för att driva 
handel med salt och spannmål. Han önskade även få tillhandla sig en nummer
skuta, varjämte han förklarade sig villig att underkasta sig taxering samt »som 
en redlig borgare draga dess skyldigheter». Borgerskapet fann ansökningen vara 
en heder för staden och beviljade den. Om landshövdingens handelsrörelse finns 
i domboken för 1771 den notisen, att han i banken belånat 1840 skeppund stång
järn för 56,000 daler kmt. och bestämdes med anledning härav, att intet av detta 
järn finge utskeppas från vågen.
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Stadsvakten.

i Om stadsvaktens tidigare historia se Karlstads stads Historia I, sid. 228 ff.
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tadsvaktens uppgift under här ifrågavarande period var huvudsakligen 
att vara ett slags polis under marknaderna samt att paradera vid hög
tidliga tillfällen, då militär ståt kunde anses passande1. Den var be
väpnad med gevär. År 1730 meddelades, att sådana kunde få köpas 

från Örebro för 7 dir. kmt. per styck, och s. å. anmodades stadskaptenen Buchau 
att låta borgerskapet uppvisa sina vapen och anteckna dem, som ej hade sådana 
och ej kunde skylla uraktlåtenheten att skaffa dem på fattigdom. Samband med 
stadsvakten har det väl också, att borgerskapet 1731 förklarar sig vilja ha en fana 
av vit taft med konungens namnchiffer i alla fyra hörnen. 1735 blev vakten 
»bättre med officerare försedd». Chef var stadskaptenen, och under honom funnos 
följande befäl och underbefäl: en löjtnant, en fänrik, en adjutant, en mönster
skrivare, en fältväbel, en sergeant, en förare, en förridare och en rustmästare. 
Vid marknaden skuhe första dagen, som brukade vara mest besökt, vakt hållas av 
ett korpralskap. Klockan 6 på morgonen skulle detta mönstras utanför stads- 
kaptenens bostad, varifrån det avmarscherade till högvakten, som var i råd
huset. Den enskilde borgaren hade rätt att ställa annan person för sig, men det 
var förbjudet att i så fall sända otjänlig eller illa klädd person, varigenom kam
raterna vanhedrades. Vakten skulle stanna vid sin post, och om order ingick om 
utryckning för att gripa någon, skulle dock minst två man lämnas kvar. Tre 
gånger om dagen skulle visitation ske av officerare. Först när borgmästaren till
kännagivit, att marknaden upphört, fick vakten indragas.

Under 1740 talet började det klagas över försummelse från borgarnas sida 
beträffande tjänstgöringen vid stadsvakten. 1743 hotas de försumlige med att 
kostnaderna för lejande av vakt i deras ställe skulle utmätas hos dem, och 1760 
anhåller stadsfiskalen, att vakttjänsten skall fullgöras av borgare och ej av lär
gossar och drängar, vilka ej gjorde det till stadens tillräckliga säkerhet och heder. 
Då samma klagomål upprepades 1761, beslöt magistraten att utreda kostnaderna 
för upprättande av en fast kår på 24 man, varigenom borgerskapet i gemen skulle
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slippa personlig tjänstgöring. Det är kanske ej alldeles tillfälligt, att detta förslag 
kommer fram samma år, som en officer vid vakten, fänriken och bokbindarmästa- 
ren J. Borgström, stod tilltalad för allvarligt tjänstefel. Han hade ur arresten 
utsläppt en person, som insatts för överfall på en kvinna. Vakten hade han givit 
4 dir. smt. och kvinnan 3 plåtar. Inför rätta försvarade han sig med att sådant 
förekommit tidigare. Rätten förehöll allvarligt den åtalade, att han ej ägt befo
genhet att vidtaga sådan åtgärd och hemställde till honom, om han ej ville taga 
avsked, då han var en »till åren kommen man och den där ej syntes kunna i er
forderlig vaksamhet stadsfänrikssysslan bestrida». Borgström gick med på att 
begära avsked och därmed fick saken för hans vidkommande bero.

Projektet med en fast vaktkår kom emellertid ej till utförande, fastän klago
målen över tredska och olydnad från borgarnas sida ifråga om vakttjänstgöringen 
fortsatte. 1766 måste magistraten utsätta vite för den, som försummade att 
själv förrätta tjänst eller ställa man i sitt ställe. 1771 dök emellertid ovannämnda 
projekt åter upp, nu i form av förslag om inrättande av en granadörkår. Enligt 
protokollet tyckte många av borgerskapet, att det vore nyttigt, om man liksom i 
Kristinehamn kunde »ackordera med vissa personer till ständig marknads- och 
kyrkovakt». Man utsåg deputerade att underhandla med personer, som kunde 
vara villiga ingå i ett dylikt ackord. De närvarande tillfrågades även, huru många 
av dem, som ville skaffa sig granadörmössor, och 12 personer förklarade sig villiga 
härtill. Kåren beräknades emellertid till 16 å 18 man, och vare sig detta antal 
ej kunde uppdrivas eller av annan orsak, så kom ej heller nu uppslaget att reali
seras. I stället framlades 1772 av stadskapten Erik Andersson Sjögren ett vid
lyftigt reglemente för stadsvakten, som skulle bibehållas sammansatt efter förut
varande grunder. Första paragrafen däri stadgade, att var och en, som vann bur
skap i staden, vare sig som handlande eller hantverkare, skulle innan han fick 
avlägga borgared, erlägga en summa till en stadens militärkassa. För handlande 
sattes avgiften till 8, 6 eller 4 dir. smt., allt efter vederbörandes förmögenhetsvill- 
kor, och för hantverkare till 6, 4 eller 2 dir. Sådana invånare i staden, åkare, 
båtkarlar m. fl., som ej kunde erlägga denna avgift, skulle vara fria från skyldig
heten att deltaga i parader men däremot vara tvungna att deltaga i marknads- 
och kyrkvakt. Om någon »av bättre stånd» bleve antagen till borgare men önska
de vara fri från parader och vakthållning, så kunde det beviljas mot att han er- 
lade 100 daler till kassan. Av dem som drevo borgerlig näring, skulle ingen vara 
fri med undantag av borgmästare och råd samt personer över 60 år eller sjuk
lingar. Rörande, uniformen föreslogs följande. Officerarna skulle ha svart hatt 
med guldgalon och gul ros samt förgylld knapp, svart halsduk, blå rock med 
svenska uppslag och krage samt vitt foder, svart väst och dito byxor, vita stöv- 
letter, gult älghudsgehäng med värja och gula handskar med styva kragar. Un- 
derofficerarne skulle ha silvergalon och vit ros i hatten men f. ö. vara klädda som
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Gustav III:s besök i Karlstad 1772.

i Domboken 1772, d. 11/5.
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I november 1772 företog Gustav III en resa genom gränstrakterna mot 
Norge. Detta sammanhängde med att man efter statsvälvningen fruktade krig 
med Danmark, och att det var av vikt att tillse, huru försvarsanstalterna funge
rade. Konungen lämnade Stockholm den 7 november, men redan den första i 
samma månad hölls sammanträde med borgerskapet i Karlstad på grund av att 
landshövdingen meddelat, att konungen tänkte besöka staden. Det första över- 
läggningsämnet blev att bestämma, var den höge gästen och hans svit skulle bo 
under besöket. Vad konungens logi angår, så »befanns intet hus tjänligare därtill 
än änkans fru Sara Buchaus vid Stora torget belägne gård, som till detta höga 
ändamål hel och hållen skulle upplåtas». Om hertig Karl befunne sig i konungens 
följe, skulle han bo i handlande Anderssons gård, likaledes vid Stora torget; i 
annat fall skulle där inrymmas några av de förnämsta av hovstaten. Medföljan
de riksråd skulle få bostad i översten greve Lövenhjelms hus, och den övriga 
sviten skulle inhysas hos »herrar ståndspersoner, prästerskap eller magistraten».

Vidare måste man tänka på att göra staden så prydlig som möjligt. Man gav 
order om gatornas rengörande och upplysande med lyktor om kvällarna under 
besöket. Brobyggaren Anders Jacobsson fick undersöka broarna och försäkrade, 
att de voro så starka, att ingen fara förelåg för överfarten över dem. Konungen
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officerarna. Manskapet borde också ha svart hatt med silvergalon och uniform 
ungefär som övriga, men vara beväpnat med musköt. Alla skulle ha ståndpiska, 
antingen av eget hår eller peruk. En del av borgerskapet opponerade sig mot att 
de skulle vara skyldiga att skaffa sig galonerade hattar och vita stövlettcr eller 
att bruka ståndpiska. Men för likhetens skull gick man med på att alla, dä års
tiden det medgåve, skulle vara iklädda vita strumpor. Kåren skulle samlas till 
övning en gång om året, mellan pingst och midsommar. Den som utan laga för
fall då uteblcve, skulle böta 5 dir. smt. Officerarna tillsattes genom val av bor
gerskapet inom av stadskaptenen uppgjort förslag. Underofficerarna tillsattes 
av officerarna. Rätt stränga straff stipulerades för tredska eller olämpligt upp
trädande för övrigt. Erlagda böter skulle förvaras i en kista med tre olika lås 
och nycklar, av vilka senare stadskaptenen skulle ha en och fänriken och fält- 
väbcln dessutom var sin. Vid första allmänna rådstuva på året skulle redogörelse 
lämnas för räkenskaperna. Om medlens användning skulle kåren själv bestämma.

Enligt protokollet begärde efter genomgången av reglementet en del bor
gare. att få utlösa detsamma, vilket beviljades1. Det omtalas dock senare som 
antaget den 11 maj 1772.
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väntades från Kristinehamnshållet, och det var därför vid Östra bron, som man 
planerade det högtidliga mottagandet. Där skulle magistraten presenteras för 
majestätet av landshövdingen och sedan gå före konungens vagn till logementet 
i staden. Att man tänkte sig konungens besök som en sorts inspektion av för
hållandena i samhället, framgår av att landshövdingen uppmanade magistraten 
att vara beredd på att ge besked om vissa kommunala frågor, som t. ex. det lång
samma rådhusbygget, stadens finanser m. m.

För underhåll av allt det folk, som i anledning av kungabesöket komme att 
bo i staden, införskaffades matvaror och spannmål från landet; lagren skulle 
uppläggas å salttorget. Utom sviten skulle även 3 kompanier av Närke-Värm- 
lands regemente och tre kompanier av livregementet anlända. För brödbakning 
åt dessa utsågos 7 borgare och änkor.

Sedan man så att säga fått det allmänna programmet fastställt, utfärdades 
detaljerade bestämmelser för borgarnas medverkan vid förberedelserna. Alla 
måste ställa sina hästar till förfogande jämte en arbetsför man till varje häst och 
kärra. Dessa karlar skulle vara i arbete från kl. 7 om morgonen till 4 på efter
middagen, så länge de behövdes. Magistratens medlemmar fingo var sin del av 
staden att svara för i fråga om arbetenas utförande. Särskilt anbefalldes, att sta
dens kreatur skulle hållas instängda på Våxnäsgärdena, så att de ej strövade 
inåt gatorna. Det inskärptes, att det skulle lända staden och borgarna till heder, 
om det illuminerades i fönstren vid konungens intåg, men borde därvid största 
varsamhet iakttagas med elden.

Ganska lustigt är det att se, hur den devota ivern att ställa höga vederbö
rande till lags ibland kämpar med omtanken att själv slippa så lindrigt som möj
ligt från personliga obehag. Särskilt tvistigt var det att få någon, som var villig 
att upplåta lokal åt militären till högvaktens förläggande. Därtill hade man ut
sett lagman Antonssons gård. Men några dagar före konungens ankomst anmälde 
denne, att han omöjligen kunde upplåta den. Då föreslogs i stället rådman Thole- 
rus’. Denne förklarade sig visserligen beredd att offra liv och blod för Hans 
Majestät, men högvakten kunde han omöjligen hysa av hänsyn till sin sjuka 
hustru. Man vände sig då till befälhavaren för de till staden sända kompanierna, 
och denne dekreterade, att Tholerus’ gård skulle användas. Sä blev också fallet, 
men då trupperna dröjde kvar även efter kungens avfärd, ingav rådmannen en 
skrivelse och beklagade sig över att hans hustru under 14 dagars tid berövats 
all sömn på grund av det ständiga bullret. Högvakten flyttades då till Antons
sons gård med den motiveringen, att han ej fullbordat rådhuset, där den annars 
kunnat vara.

Någon direkt skildring av konungens intåg i staden finns ej, men man får 
väl antaga, att det gått efter vad i förväg bestämts. Sannolikt hölls det den 14 
nov. Man vet, att konungen den 15:de i Karlstad höll en rådplägning med sina
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riksråd rörande en ankommen deklaration från Danmark, vilket rådslag föran
ledde en del skrivelser. Ankomsten till staden har tydligen skett på eftermidda
gen, ty bland utgiftsposterna med anledning av kungabesöket är en på betalning 
för 70 stycken facklor att användas vid intåget. De levererades av apotekaren, 
som därför erhöll 213 daler kmt. Under den salut, som gavs, inträffade en olycka, 
i det att en timmerman Anders Svensson, som skötte »styckena», fick båda hän
derna avskjutna. Man beslöt senare att söka få honom intagen på hospitalet. 
Efter en dags uppehåll i staden företog konungen en utflykt till norska gränsen, 
varvid Eda skans, vid denna tid tämligen förfallen, besöktes. På återvägen be
söktes ännu en gång Karlstad. Därifrån gick sedan resan till Vänersborg, Udde
valla, Strömstad och Göteborg1.

1700-talet var de många överflödsförordningarnas tid. Genom då och då 
utfärdade kungörelser sökte man på allt sätt hindra yppighet och överflöd, sär
skilt i fråga om klädedräkten. Den första av dessa förordningar utkom redan 
1720. Det är klart, att ett lagstiftande på sådant område skulle vara förenat 
med stora svårigheter i fråga om effektiviteten av de utfärdade påbuden. Emel
lertid sökte man övervaka efterlevnaden så gott sig göra lät. År 1723 anklagade 
stadsfiskalen, välbetrodde Jonas Arenander, en del tjänstefolk, som »dragit sådana 
kläder, som för dem uti Kungl. Maj:ts allernådigaste förordning av den 3/c 1720 
förbudne äro». Av de åtalade hade en haft en sidenmössa med spets på huvu
det, en annan hade burit en rödbrun sidenbastmössa, en tredje en ostindisk »at- 
laskmyssa», en fjärde en sidenhalsduk, och en femte hade stoltserat med en spets 
av tvenne fingers bredd o. s. v. Inalles var det ej mindre än 10 åtalade. Av dessa 
frikändes av olika skäl två; i ett par fall uppskötos målen, men de övriga döm
des till 8 dagars fängelse. En förordning av 1731 fastställde vissa modeller till 
kläder för män och kvinnor. Man beslöt i slutet av samma år att tillskriva råd
man Amneus, som vistades i Stockholm, att han skulle för skräddarämbetets 
räkning beställa och hemsända sådana modeller. Samma förordning tillät kvin
norna att mot särskild avgift bruka s. k. styvkjortel, en lyx, som naturligtvis 
endast brukades av de allra förnämsta. 1767 upplästes från predikstolen en 
kungörelse, att alla, som hade sidenklädda möbler, skulle anmäla detta inom 
14 dagar, liksom även de, som ägde sidenkläder, skulle meddela, hur de tänkte 
använda dem.

I början av frihetstiden förbjöds ännu ej kaffet, som emellertid blev så fli
tigt brukat, att collegium medieum 1746 utfärdade en kungörelse »om det miss-

i Om den politiska innebörden i konungens resa och de därunder förda förhandlingarna 
se: C. T. Ociliner, Sveriges politiska historia under konung Gustav III:s regering, I, sid. 198—99.
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bruk och det överflöd, som té- och kaffedrickandet är underkastat». Året därpå 
belädes konsumtionen därav med en särskild avgift. Direkta förbud utfärdades 
1756 och 1766. I städerna uppstodo s. k. kaffehus motsvarande våra kaféer. I 
Karlstad förlänades rätten till té- och kaffekokning åt ett par personer, som hade 
detta som särskilt privilegium, varöver de noga vakade. 1738 uppkallades rege- 
mentsfältskären Emmerz och förehölls, att han ej hade rättighet att under mark
nader hålla té och kaffekokning, »den ordinarie kaffekokaren herr Åman till för
fång». 1740 antogs till »stadens té- och kaffekokare» en person vid namn Carl 
Christian Ållgeijer. Termen kaffehus förekommer i protokollen första gången 
1763, då slaktaren Abr. Blomgren på ett års tid får tillstånd att driva kaffehus
näring. Året därpå erhöllo ytterligare två personer samma tillstånd, men dess
utom en allvarlig förmaning att ej tillåta spel och dobbel eller att gäster sutto 
kvar »över rätta tiden». År 1766 omtalas ej mindre än fyra kaffehus, vilket visar, 
att de voro uppskattade. Å landsbygden väckte de däremot bekymmer, därför 
alt de lockade ungdomen till slöseri och lättja. »Dessa skadeliga kaffehus ifrån 
städerna» hette det ofta i skrivelser från landskommunerna.

Att den även i senare tider ibland förekommande överlägsenheten från 
stadsbons sida gent emot landsbygdens folk förekom i rikligt mått i 1700-talets 
Karlstad, framgår av det beslut, som på magistratens förslag fattades av borger- 
skapet 1719. Man bestämde då, »att ingen änka eller borgares dotter här i staden 
må taga sig någon gemen bonde eller bondedräng ifrån landet till man, som ringa 
eller intet anseende med sig haver, på det icke staden därigenom med tiden må 
komma alt bestå av pura bönder, som dock av inga andra än handelsmän, hant
verkare och annat hederligit folk bör bebos, om där icke magistraten finner en 
sådan vara tjänlig till någon båt- eller timmerkarl i de avgångnas ställe och till 
någon annan tjänst i staden nödvändigt erfordras».
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z om framgår av skildringen i första delen av detta arbete hade Värmland 
under åren 1638—1654 bildat ett eget län. Men därefter hade det slagits 
tillsammans med Nerke. Storleken av Nerke-Värmlands län gjorde emel- 
lertid, att arbetsbördan för dess styresman så småningom blev för tung. 

Särskilt resorna voro med den tidens primitiva kommunikationsmedel ett verk
ligt onus. År 1779 ingav också landshövding Hamilton till Gustav III en skri
velse, vari han föreslog, att Värmland skulle avsöndras för att bilda eget län. 
I lan förklarade, sig med smärta ha erfarit, »att oansett mine år och en stadig hälsa 
gjort för mig möjligt att genom resor skaffa mig kännedom om landet och jämväl 
utan uppehåll arbeta uti de övrige mig åliggande ämbetsplikter, dock alltid flere 
angelägne göromål blivit eftersatte». Länets vidd, folkmängd, skilda rörelser, 
olika beskaffenhet och ekonomi samt stora uppbörd hade gjort alla plikters upp
fyllande omöjligt både för landshövdingen och hans underordnade personal. 
Delningen föreslogs skola ske så, att av Värmland Karlskoga bergslag bibehölles 
vid Örebro län. Hamiltons skrivelse inkom den 9 februari, och redan två dagar 
senare föredrogs den inför konungen, som därvid resolverade, att »de trenne 
Värmlands fögderier, Öster-, Mellan- och Västersysslet, komma tillsvidare på 
prov att såsom ett särskilt län avskiljas ifrån Neriket». Till styresman över det 
nya länet konstituerades kammarherren baron J. G. Uggla. Han skulle dock 
endast ha titeln vice landshövding och skulle behålla den lön, han dittills haft 
som inspektör vid kronobränneriinrättningen. Den nya ordningen skulle till- 
lämpas från och med den 1 maj 1779. Som residens för Uggla bestämdes Karl
stad. Landskansli och landskontor skulle inrättas, men avlöningen skulle utgå 
på det sättet, att 2,000 dir. smt., som tillkommit en hovjunkare Adelheim för upp
sikten över timmerflottningen vid norska gränsen men blivit lediga genom den
nes död, anslogos till landsstatsbetjäningen. Fördelningen av dessa lönemedel 
mellan olika befattningshavare hänsköts till den nye landshövdingen för förslags 
uppgörande. Ett sorts tillägg till den nye landshövdingens lön var det förmod
ligen, att han i samma kungliga resolution erhöll tillstånd att vid norska gränsen 
upprätta ett regalt bränneri på 3,000 kannor.
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1 Rörande Ugglas personliga förhållanden se C. V. Bromander: Länsstyrelsen i Karlstad 
1779—1929, och en artikel av C. E. Nygren i Karlstads-Tidningen för den 1/12 1932.

2 Carlstads Weckotidningar n:r 16 för år 1779.

Anordningen att göra den nya länsindelningen till ett slags provisorium och 
Värmlandshövdingen till endast vice landshövding är onekligen rätt egendomlig. 
Förklaringen torde med all säkerhet vara alt söka i en strävan att bespara staten 
utgifter.

Johan Gustav Uggla var född den 25/7 1734 som son till fänriken vid Skara
borgs regemente, friherre J. G. Uggla och dennes hustru Ebba Kristina Gadde1. 
Som en intressant detalj kan nämnas, att som informator för Ugglas bröder var 
en tid anställd en student vid namn Tegnér, som sedan blev fader till den store 
skalden. Johan Gustav tillhörde dock aldrig Tegnérs disciplar, ty han var vid 
tiden för dennes anställning redan student. Han blev sedan militär och deltog i 
pommerska kriget åren 1757—1761, men tog avsked 1769 för att bli kammarherre 
hos Adolf Fredrik. Dock erhöll han majors grad 1775. Ordinarie landshövding 
blev han först 1788, då Gustav III på grund av det hotande kriget med Danmark 
ansåg bäst att ge Värmlandshövdingen en säkrare ställning. 1793 tog han avsked 
och levde sedan till sin död 1798 på sin fädernegård Avers tad på Näset.

Glädjen skall ha varit stor i Karlstad över att staden fått värdigheten av 
residensstad, och då Uggla den 1 maj 1779 tillträdde sitt ämbete, ägde stora 
högtidligheter rum. Landshövding Hamilton var närvarande och tog avsked 
»med ett det vackraste och bevekligaste tal». Den nye landshövdingen talade 
naturligtvis också och lovade att »med ömmaste samvetstillfredsställelse söka 
handhava och befordra sitt i nåder anförtrodde läns invånares sannskyldiga 
bästa». Vidare höllos av bl. a. borgmästarna i länets tre städer »prydliga och till 
ämnet avpassade tal». Borgargardet paraderade på torget och »förökte genom 
gevärs och trummors rörande, under flygande fana, styckeskott och salvors los
sande ur handgevären så vid denna aktens slut som då de kongl. skålarna vid 
påföljande kollation, anrättad hos handelsmannen Andersson, druckos, denna 
aktens lustre»2. I stadens enda tidning hälsades den stora tilldragelsen på vers 
av någon lokal skaldeförmåga, som bl. a. gladde sig över, »att vittre Uggla vi ha 
till vår hövding fått», något som tröstat författaren över att »vår Hamilton vi 
ha med tårar mist» 0. s. v.

Om man nu vågar antaga, att all denna glädje var äkta, så blev den emeller
tid ej beståndande. Landshövding Uggla var en sträng herre, som brukade hand
gripligen tillrättavisa sitt arbetsfolk. I kämnärsrättens protokollför 1777 (10/12), 
således visserligen före utnämningen till landshövding, finns ett mål, vari bl. a. 
talas om att folk ej ville ta arbete vid bränneriet, därför att »där vankades så 
mycket stryk, dels av baron Uggla, dels av hans betjänt i baronens ställe». Ett 
vittne i samma mål hade sett baronen kindpusta en bökare.
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Med stadens myndigheter kom han snart på kant och gjorde sig därvid ej 
sällan skyldig till allvarliga förlöpningar. Ett exempel härpå ha vi från år 1781. 
I slutet av november detta år infann sig landshövdingen i något ärende i råd
stugan och upptäckte då, att det ej fanns någon ordförandeklubba på bordet, 
vilket ledde till att han förebrådde domstolen, att den låtit en sådan oorden tlig- 
het »inrita sig» och i skarpa ordalag tillhöll borgmästaren (det var Arvid Magnus 
Evensson) att genast hämta en. Det blev en ordväxling, varunder Uggla för
klarade, att han skulle »lära herr borgmästaren att lyda, att känna landshöv
dingens rättigheter och dess skyldigheter» m. m. Borgmästaren å sin sida repli
kerade, att han »kände ganska väl alla de mål, varutinnan landshövdingen ägde 
honom befalla och han följaktligen borde efterkomma, men att gå ifrån dess 
ämbetsrum------ för att låna klubba, det gjorde han icke». Konungens förtroen
deman svarade med att vid tre riksdalers vite förständiga borgmästaren att hämta 
en klubba. Man kan fråga sig, hur uppträdet skulle ha slutat, om ej en rådman 
Quensel erinrat sig, att det fanns en klubba på auktionskammaren, och hämtat 
densamma. Sedan det viktiga redskapet överlämnats till landshövdingen, höll 
denne ett tal till de av borgerskapet, som infunnit sig, och förebrådde dem, att 
deras antal var så ringa. Enligt protokollet anmärkte borgmästaren härtill litet 
elakt, att under baron Hamiltons styrelse borgerskapet alltid räknat det som en 
glad skyldighet att infinna sig, då länets hövding var på besök. Under de för
handlingar, som sedan följde, passade landshövdingen på att ge sin antagonist 
igen, som t. ex. då han förklarade sig särskilt ha lagt märke till den utmärkta 
ordning, som rått under borgmästarens frånvaro. Utan att nämna borgmästaren 
tackade han även rådmännen och stadsfiskalen för deras nit. Evensson ansåg 
sig härigenom uppfordrad att förbehålla sig, »att landshöfdingen ej å dess äm
betsförvaltning någon skugga kastade». I fortsättningen brukade landshövdingen 
flera gånger klubban för att nedtysta borgmästaren. Slutet av protokollet må 
meddelas in extenso. »Slutligen anbefalte landshövdingen h. borgmästaren att 
till nästa gång L. kommer på rådstugan, änteligen anskaffa klubba, varom tvenne 
gånger tillförene blivit tillsagt. H. borgmästaren anhöll, att L. ej skulle illa upp
taga, att då klubba vore av L. ansedd för ett säkert bevis av ordning vid dom
stolarna och dess ämbetskamrater, Hrr. rådmännen, fått å L. så hedrande lov
ord om deras välförhållande i ämbetet, han vågade fråga, om under den tid han 
dels varit sjuk, dels haft tjänstledighet, L. vid dessa flere hållne sammankomster 
å rådstuvan haft tillgång till klubba; varvid L. helt kort yttrade: det angår er 
icke. Herr B. hemställde till L:s prövning, av vad trä han behagade, att den 
äskade klubban skulle förfärdigas, vilket L. försäkrade vara honom indifferent, 
allenast det bliver klubba och L. den ej vidare behövde sakna. Om storleken å 
denna klubba begärde hr. borgmästaren vidare bliva underrättad och undfick 
till svar, att om han ej ägde till klubbas beställande erforderlig urskillning, kun-
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de han göra klubban lika stor med auktionsklubban, varav L. sig nu begagnat. 
Herr borgmästaren trodde det vara nödigt härutinnan vara grannlaga och om 
möjeligt vore efter L:s handlag, som han icke kunde urskilja, rätta klubban och 
dess form.-------L. uppsteg och avträdde, varefter magistratens hrr. ledamöter
och borgerskapet åtskildes»1.

Det är tydligt, alt under delta av landshövdingen obestridligen framkallade 
uppträde även borgmästaren förgått sig. Detta fick också för honom svåra på
följder. Slottsrätt tillsattes, men som protokollet från denna av allt att döma för
kommit, vet man ej, hur ransakningen fördes. En major von Heland blev tillför
ordnad landshövding den G/12 1784, antagligen för att tjänstgöra som slotts
rättens ordförande. Straffet för borgmästaren blev antagligen suspension på viss 
tid, ty från ovan nämnda tidpunkt till den 29 aug. 1785 tjänstgör Evensson ej 
som rättens ordförande. För landshövdingens vidkommande får man kanske 
anse det som en sorls ursäkt, när han i en skrivelse till borgerskapet framhåller, 
alt han före sin utnämning Lill denna syssla endast skött militära och hovmanna- 
sysslor.

Med den inställning emot varandra, som nu omtalade episod visar rådde 
mellan konungens befallningshavande och stadens högste styresman, är det natur
ligt, att täta stridigheter uppkommo även i viktigare spörsmål. En sådan tvist 
ledde till en kännbar reprimand för landshövdingen. Det gällde en framställning 
från borgerskapet om genomförande av storskifte, som beslutades å allmän råd
stuga den 28 juni 1784. Uggla satte sig emot detta, men den 17/11 1786 upphäv
des hans beslut av Kungl. Maj:t, och han anbefalldes att omedelbart tillmötesgå 
borgerskapets önskan.

Under de sista åren av sin landshövdingetid besökte Uggla aldrig rådstugan. 
Något residens fanns ej vid denna tid i Karlstad. Landshövdingen hyrde till 
en början bostad, en tid hos Johan Heublein, fader till den mycket omtalade 
»Hybelejen». 1783 inköpte han emellertid eget hus vid Norra Torggatan. (Jmfr. 
sid. 22).

Till Ugglas efterträdare utnämndes den 7/5 1793 överstelöjtnanten 2Vz7s 
Silversköld2. Denne var född 1751 (10/10) och hade liksom företrädaren gjort en 
rent militär karriär. Han skildras som en kunnig och särskilt för länets och sta
dens ekonomi intresserad man. Detta intresse tog sig bl. a. uttryck i bildandet 
av Hushållningssällskapet. För vad som å olika områden under hans tid skedde 
i staden redogöres i andra kapitel av detta arbete. Förhållandet mellan Silver
sköld och stadens myndigheter syns ha varit gott på det hela taget. Det enda 
missljud, som förspörjes i protokollen, är några klagomål, då han 1797 utfärdade

1 Protokoll den 20 nov. 1781.
2 Även om Silversköld har C. E. Nygren skrivit en uppsats i Karlstads-Tidningen för den 

15/12 1932.
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en befallning, att magistratens medlemmar skulle vara bättre klädda (1), då lands
hövdingen behagade hedra rådstugan med besök. Magistraten anmälde miss
nöje, men avspisades med svaret, att om man ansåg, att han överskridit sin be
fogenhet, kunde man vända sig till justitiekanslern med klagomål. Redan 1802 
begärde Silversköld avsked från landshövdingeämbetet och flyttade från staden. 
Han avled i Eksjö 1822.

Länets tredje hövding blev i motsats mot de båda föregående ej en militär 
utan en jurist. År 1802 utnämndes till sysslan friherre Arvid von Nolcken. Född 
den 24/11 1771 var han, då han blev landshövding, således ej mer än 31 år gam
mal. Nolcken var särskilt intresserad av vägfrågor, möjligen sammanhängande 
med att han bodde ett gott stycke utanför staden på Färjestad, som han arren
derade. Underhållet av vägen dit var bl. a. föremål för många förhandlingar 
mellan honom och stadens myndigheter. Att han ej var nöjd med de enkla um
gängesformerna i staden, framgår av följande annons, som han 1805 lät införa i 
stadens tidning: »Notifikation. Konversationen här i staden är trög och ej ani
merad; societeten är sällan tillsammans mer än några få gånger om året i min
dre kotterier. För att få societeten samlad och ge anledning till ett oskyldigt 
nöje har jag ämnat var 14:de dag giva en så kallad té-assemblé, där det ifrån kl. 5 
till 9 dansas, spelas och konverseras. Nu om söndag blir första téassemblén. Alla 
de som höra till societeten, äga tillfälle att utan annan invitation än denna annons 
bevista téassemblén. Nolcken». Detta initiativ synes emellertid ej ha uppskat
tats, ty några veckor senare läses en ny annons av följande innehåll: »Jag trodde 
mig göra en cados åt ortens invånare, då jag annoncerade om téassembléns verk
ställande hos mig, varigenom mitt föremål varit bidraga, att societeten bleve 
samlad för att med oskyldige nöjen dissipera tiden, men annonsen har ej vunnit 
bifall eller något värde. I söndags 14 dagar sedan, då téassemblé skulle vara hos 
mig, kom ingen enda människa. Av denna orsak har jag beslutat och får härmed 
förklara, det inga téassembléer vid sådant förhållande givas hos mig. Nolcken».1

Kanske sammanhängde denna obstruktion också med en annan historia. 
I sept. 1805 utnämndes major A. P. von Rosen helt plötsligt till vice landshöv
ding. C. E. Nygren har satt detta i samband med en rättssak, som samtidigt på
gick och i vilken Nolcken spelade en egendomlig roll.2 En hans kammartjänare, 
P. O. Lund, blev 1805 arresterad för slagsmål med en trädgårdsmästare Olin »i 
Heubleins väderkvarn». Medan målet pågick, anhöll landshövdingen, att den 
anklagade skulle sättas på fri fot mot borgen av honom. Som skäl anfördes, att 
Lund vore »ganska nödvändig i anseende till hushållningen på Färjestad». Denna 
begäran bifölls ej, vilket medförde, att sinnet rann på Nolcken, så att han inläm
nade till rätten ett memorial, vari han överhopade denna med svåra beskyll-

1 Carlstads Tidningar n:o 19 och 21 för 1805.
2 I Karlstads-Tidningen för den 22/12 1932.
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ningar. Lund, som av sin husbonde förklarades ej ha gjort något brottsligt, vore 
»olagligen berövad sin frihet, kastad i mörkt tjuvhål inom galler och bom» och 
hade i arresten behandlats »ganska hårt och tyranniskt»; han hade ej tillåtits att 
gå i kyrkan eller mottaga besök, ej fått gå ut och promenera o. s. v. I slutet av 
memorialet skärptes påståendet om anhållandet därhän, att det vore »himmels
skriande olagligt». Vid närmare undersökning visade det sig emellertid, att lands
hövdingens protegé ej endast begått övervåld utan även stulit, och han dömdes 
till ett års fängelse och 100 dalers böter samt att slita 11 par spö. Onekligen hade 
Nolcken ingripit i ett ganska olyckligt fall.

Det må förhålla sig hur som helst med orsakerna till tjänstledigheten, år 
1806 måste emellertid Nolcken avträda sin egendom till sina borgenärer, och efter 
ännu ett år avled han hastigt den 11 okt. 1807.

Efterträdaren, greve Axel Pontus von Rosen, var född 1772 och militär. 
Endast 16 år gammal hade han deltagit i Gustav III:s ryska krig och därunder 
bevistat flera träffningar. År 1791 blev han kapten vid Närke-Värmlands rege
mente och tjänstgjorde senare som adjutant hos hertig Karl och som kammar
herre hos drottning Fredrika. Landshövdingetjänsten i Karlstad innehade han 
endast från 2 6/ n 1808 till is/2 1809, då han erhöll transport till samma post i 
Göteborg. Under den tid, han var vice landshövding, inträffade en större elds
våda i staden, som lade sex gårdar i aska (nov. 1805). Även i andra avseenden 
var hans tid en prövningens tid för staden på grund av kriget med Norge och fält
sjukans härjningar. Då Georg Adlersparre började sin resning mot Gustav IV 
Adolf, blev Rosen arresterad av upprorsgeneralen. I Göteborg verkade han till 
1834, då han bortrycktes under koleraepidemien. Hans verksamhet där faller 
utanför ramen för denna framställning.

Samma dag som Rosen transporterades till Göteborg, utnämndes till lands
hövding i Karlstad Olov av Wibeli. Han var född den 10 febr. 1752 i Södertälje, 
där fadern, Nils Wibelius, var kyrkoherde. (Namnet hade denne tagit efter Viby 
socken i Nerke, varifrån han härstammade.) Ehuru han blev både fader och 
moderlös vid 16 års ålder, fick Olov Wibelius studera och blev student i Uppsala 
1774. Efter avlagd examen blev han auskultant i Åbo hovrätt och utnämndes 
1782 till vice häradshövding. År 1801 förordnades han till vice landshövding i 
Åbo och Björneborgs län, och två år senare blev han landshövding i Kuopio län. 
Under 1808 års krig stannade han på sin post även sedan Kuopio fallit i ryssar
nas händer och sökte på allt sätt skydda befolkningen mot övergrepp. Ett utom
ordentligt äreminne över denna hans verksamhet har skalden Johan Ludvig Rune
berg rest över honom genom den ståtliga dikten »Landshövdingen» i Fänrik Ståls 
sägner. Då Finland efter Sveaborgs fall kunde anses definitivt förlorat, begav sig 
Wibelius över till Sverige, där han som sagt 1809 utnämndes till landshövding 
över Värmlands län. Året förut hade han adlats och därvid antagit namnet av
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Wibeli. Med nit och intresse skötte han sitt nya län till 1813, då han avgick med 
pension. Han bodde även efter denna tid kvar i Karlstad till sin död 1823 och 
ligger begraven å stadens gamla kyrkogård, invid norra mnren. En gata i staden 
har uppkallats efter honom.
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TT ruskopfs efterträdare i borgmästaresysslan i Karlstad blev vice härads- 
: / hövding Arvid Magnus Evensson. Denne härstammade frän en skånsk 

prästman Even Hansson. Fadern var kyrkoherde i Norrköping, och 
J-l där föddes Evensson år 1742. Efter studier i Uppsala, där han år 1760 
avlade juridisk examen, var han bl. a. tillförordnad borgmästare i Lindesberg. 
1773 utnämndes han till samma syssla i Karlstad och installerades den io/s s. å. 
Förbindelse med staden hade han tidigare genom sin moder, som var dotter till 
superintendenten Magnus Aurivillius. I samband med redogörelsen för lands
hövdingarna ha vi lärt känna hans bittra kontroverser med landshövding Uggla, 
vilka ledde till att hela magistraten 1785 dömdes att böta 30 rdr. specie förmiss- 
firmelse mot konungens troman. För Evensson blev följden dessutom sannolikt 
en tids suspension. Att dessa stridigheter ej minskade borgmästarens sympatier 
bland borgerskapet i staden, framgår av att han 1786 var stadens riksdagsman 
vald enhälligt enligt protokollets ord. I nov. 1798 begärde Evensson avsked 
varvid magistraten och borgerskapet hemställde, om han ej »på grund av sin 
mångåriga ämbetsförvaltning kunde av statsmedel hugnas med någon pension 
enligt det för civila ämbetsmän utfärdade reglemente». Avskedet beviljades den 
20 nov., och han fick rätt att som pension uppbära s/s av lönen eller 166 rdr. 32 
sk. om året, men skulle denna summa utgå av stadens medel. Även efter avskeds- 
tagandet bodde Evensson kvar i Karlstad och avled där den 29 okt. 1805.

Då borgmästarbefattningen ledigförklarades, anmälde sig ej mindre än 15 
sökande. Val ägde rum den 10 april 1799. Det föregicks av en kontrovers röran
de omröstningssättet. Åberopande ett beslut av 1791, då rådmansval ägt rum, 
att dylika skulle ske med slutna sedlar, yrkade ej mindre än 23 personer, att så 
även skulle ske vid detta tillfälle. Häremot protesterade emellertid andra under 
förmenande, att då kontroll vore omöjlig, huruvida en person röstade på en sin 
släkting. Magistraten resolverade, att öppen omröstning skulle ske. Resultatet 
blev, att å förslag uppfördes: 1. vice häradshövding Carl Vilhelm Swederus, 
2. stadssekreteraren och rådmannen Olov Lindmark och 3. rådman Per Billing. 
Av dessa utnämndes Swederus den 21 maj 1799. Den nye borgmästaren var 
född 1766. Som student hade han inskrivits redan som tioåring, något som under
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1700-talet ej var ovanligt. Vid 19 års ålder var han också färdig att antagas som 
auskultant i Svea hovrätt. Till Värmland kom han som biträde hos häradshöv
dingen i Mellansysslet Jan Sandelin. 1793 blev han vice häradshövding och bodde 
sedan en tid hos en broder i Karlstads landsförsamling. In till staden flyttade 
han först, sedan han blivit borgmästare. Vid den eldsvåda, som övergick staden 
år 1805, förlorade han allt, vad han ägde. Redan året därpå avled han, den 28 
nov. 1806, och boet måste avträdas till fordringsägarna.

Swederus försökte sig på odling å den s. k. Borgmästareholmen, vilken en
ligt protokoll av den 30 maj 1801 »egentligen icke på stat av ålder varit borg
mästaren å lön anslagen, utan endast på senare åren med borgerskapets begivan
de vorden från lantmäteridelningen undantagen samt till brukning åt borgmästa
ren lämnad». Han nedlade mycket pengar på det ganska otacksamma arbetet, 
som bl. a. stördes av älvens översvämningar under vårflödet. Då han 1801 be
gärde visst understöd för arbetet, erkände borgerskapet »det ovanliga i denna 
odling» och var övertygat, »att någon revenue ej ännu på många år skulle bliva». 
Det kan f. ö. i detta sammanhang omtalas, att Swederus redan 1801 begärdes 
i konkurs, ehuru ansökningen sedan återtogs.

Vid val den 25 okt. 1807 uppfördes å förslag till borgmästartjänsten: i första 
rummet vice häradshövdingen Lars Gustav Roman, i andra vice häradshövding 
Kristoffer Didrik Gothilander och i tredje länsnotarie Per Lanner. Kungl. Maj:t 
utnämnde Gothilander. Denne var född i Karlskrona 1778 och hade studerat 
i Lund och tjänstgjort i Göta hovrätt; vice häradshövding hade han blivit 1801. 
I kapitlet om riksdagsvalen omtalas, hur Gothilander framfördes som riksdags- 
mannakandidat 1809 men ej kom att få fullmäktigskapet på grund av valets upp
hävande. Emellertid kom han ändock att bevista denna riksdag — som sekrete
rare i bondeståndet. Bengt von Hofsten berättar i sina »Brev» (sid. 76 f.), att han 
»blivit av Adlersparre härtill rekommenderad, mest som jag hört av tacksamhet 
för det betydliga biträde han av honom haft vid revolutionens början i Karlstad». 
Gothilanders borgmästartid blev helt kort. Redan 1811 utnämndes han till hä
radshövding i Väster-Närkes domsaga. De år, han innehade borgmästeriet, voro 
säkerligen ytterst påfrestande på grund av de exceptionella förhållandena sär
skilt 1808—09. Han avled år 1829.

Borgmästare efter Gothilander blev Per Lanner, som vid detta val liksom 
vid föregående erhållit tredje förslagsrummet. Han var född 1775 som son till 
vice häradshövdingen Magnus Lanner och dennes hustru Britta Stina Sandelin. 
Egendomligt nog tycks Lanner ej ha studerat vid universitet, men blev 1790 
av länsstyrelsen i Karlstad antagen till tingsnotarie och följde sedan sin morbror 
lagman J. Sandelin som biträde, till dess han 1798 förordnades till länsnotarie 
i Karlstad — utan lön men med löfte »att med tiden efter förtjänst och skick
lighet vinna befordran till någon landssekreterare- eller annan beställning». I
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anseende till ådagalagd skicklighet fick han 1805 landssekreterares fullmakt.
Borgmästartjänsten innehade Lanner till sin död 1822.

Antalet ordinarie rådmän undergick ingen förändring under perioden. Lands
hövding Uggla, vilken som tidigare framhållits ej stod på vidare god fot med 
magistraten, sökte dock år 1783 få borgerskapet att uttala sig för en inskränkning 
av antalet ledamöter i denna. Den 6 okt. detta år föreläste han en Lill honom an
kommen skrivelse från kommerskollegium angående indragning av de smärre 
städernas så magistrats- som betjäningssysslor och höll sedan ett tal, vari han 
betonade, att »det ingalunda är myckenheten av ämbetsmän, som utgör en stats 
välmåga» samt att det kunde vara lämpligt med minskning av magistraten, då 
borgarna vid taxeringarna »själva gjort sig så utfattige och nödställde, att lands
hövdingen hade tillförene tillåtit borgerskapet att nog ringa och till konungens 
stora skada bliva taxerade». Till sist begärde han borgerskapets yttrande över 
dess magistrats och betjänings bibehållande. Borgerskapet tog emellertid ivrigt 
sin magistrat i försvar. I en skrivelse, undertecknad av 14 borgare, uttalades en 
förmodan, att den upplästa skrivelsen aldrig kunnat åsyfta Karlstad utan endast 
sådana städer, som ej äga tillgång att underhålla sina styresmän. Karlstad hade 
härtill en särskild fond genom de ingående vågpenningarna. Alan ville absolut 
behålla magistraten. »Den känner alla stadens åligganden, kan föreslå hjälpmedel 
och skaffa fram handräckning uti förekommande ämnen, som ofta ej tåla min
sta uppskov, då däremot en samling av de 24 äldste skulle förorsaka både osä
kerhet, villervalla och frukten skulle bli allmänt missnöje». En särskild skrivelse 
ingavs av P. Printz, som framhöll, att det vore varje stads rätt »att till sina när
maste styresmän få välja och befullmäktiga sådana av dess medbröder, vilka 
genom en långlig erfarenhet, förvärvade insikter och beprövad ärlighet äga rätt 
till och hava vunnit borgerskapets förtroende för att med ömhet och redlighet 
vid alla tillfällen bevaka stadens och borgerskapets rätt och friheter, vidmakt
hålla lagbunden ordning och skick samt genom de säkraste och bäst passande 
medel söka befordra och utvidga handel, näringar och industri». Karlstad hade 
endast haft de bästa erfarenheter av sin stadsstyrelse, och författaren uttalade 
därför den förhoppningen, att »staden må hädanefter som hittills bliva bibehållen 
vid dess älskade borgmästare och magistrat samt dess vanliga styrelses ordning». 
Sedan dessa båda skrivelser föredragits, frågade landshövdingen endast, om bor
gerskapet ej ville hava någon förändring med sin magistrat, vartill enhälligt 
svarades nej. Frågan fick därmed förfalla.

Beträffande rådmansvalen må följande anföras. 1786 uttalade sig borger
skapet mot förening av flera sysslor, då lönen för den lägst avlönade av dem 
överstege 250 dr. smt. Av denna anledning valdes vid detta tillfälle ej stadssekre- 
terare Lindmark, som förklarat sig vilja, om han valdes, behålla även sin gamla
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syssla. Vald blev i stället »hattstofferaren» Bergström. Besvär anfördes, och valet 
upphävdes. Men Bergström fick även vid det nya valet, som ägde rum först 
den 27/10 1788, de flesta rösterna. Han avlade eden den 20/12 1788. I samband 
med stridigheterna om detta val tycks sammansättningen av magistraten i all
mänhet ha kommit på tal, ty den 7/11 1789 fastställde Kungl. Maj:t cn av bor- 
gerskapet träffad överenskommelse, att rådmännen skulle vara sex, varav två 
skulle vara litterata, två tillhöra handelsklassen och två hantverksklassen. 1791 
röstades med slutna sedlar. Protokollets beskrivning av röstningsproceduren 
lyder på följande sätt: Varje borgare tillställdes så många blanketter och med 
stadssigillet förseglade sedlar, som han till fyrktalet var taxerad, vilka om en 
stund, sedan borgerskapet haft rådrum i ett särskilt rum påteckna dens namn, 
de ville kalla, även vid upprop hopvekna insamlades, öppnades, åtskildes och 
räknades1. Vid detta val utsågs stadsfiskalen Neuman till rådman. Det var 
tillvägagångssättet vid detta val, som man sedan försökte få till mönster även 
för borgmästarval. (Se sid. 187.) På nu beskrivet sätt tillgick sedan rådmansval 
till 1801. Detta år förklarade man sig vilja frångå sättet att rösta med slutna 
sedlar och voterade öppet efter vallängden. 1802 heter det t. o. m. (24/11), att 
»borgerskapet förklarade enhälligt, att något röstande för denna gång icke behöv
des, då det samfällt med sitt förtroende till rådmansbeställningen fallit på han
delsmannen Erik Frykman». Men då 1806 vid ett liknande tillfälle Zander ut
talade, att han hoppades det enigheten vore så stor, att omröstning bleve över
flödig, påstod vågmästare Kruskopf, att det vore stridande mot ordning att välja 
rådman utan omröstning, och denna mening biträddes då av magistraten. Vote
ring ägde därför rum, men den var öppen. Att det fortfarande ej var så strängt 
med ansökningarnas ingivande, framgår t. ex. av det val 1797, då kopparslagare
mästare Zander valdes. Då hade tre skriftliga ansökningar inkommit, bland vilka 
ej var någon från Zander. Dennes kandidatur framfördes vid valtillfället av en 
del borgare, som skriftligen förklarade sig vilja ha honom till rådman, vilken 
önskan denne då sade sig vilja tillmötesgå. År 1809 hade som sökande till en 
rådmanstjänst endast en person anmält sig, nämligen e. 0. hovrättsnotarien D. 
E. Dryselius. Vald blev emellertid då handlanden G. Kjellander. Ende sökanden 
fick ingen röst. Ej heller tycks man så noga ha följt den beslutade indelningen 
av magistraten i tre lika stora grupper.

De 1765 fastställda lönerna för magistratens tjänstemän undergingo inga 
väsentliga förändringar förrän år 1816, med undantag naturligtvis för omräk
ning i de nya myntsorterna 1776. Att frågan 1816 upptogs, berodde på att bor
garståndet vid 1815 års riksdag beslutat en hemställan till Kungl. Maj:t, om att 
söka få löneförbättringar vidtagna för städernas tjänstemän, och att Kungl.

1 Domboken 1791, d. 20/0.
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Antalet av stadens äldste, som 1770 nedsatts till 18, utökades snart nog åter 
till 24. Emellertid tycks varken detta antal eller bestämmelsen, att äldste skulle 
väljas årligen, ha alltid iakttagits så noga. År 1789 (10/1) anmärker en auditör 
Ratkind på att val ej skett sedan december 1786 och att det ej heller funnits 
»någon ordnad och laglig klassifikation borgerskapets societet emellan». Sanno-

Maj:t till följd därav riktat en uppmaning i sådant syfte till städerna, Vid sam
manträde inför landshövdingen den i i/io 1816 upplästes även ett utkast till ny 
lönestat, som av landshövdingen förklarades upptaga lönerna till det minsta be
lopp, som kunde ifrågakomma. Då emellertid förslaget innebar höjning av ut
gifterna, undrade en del av borgerskapet, om ej detta kunde kompenseras genom 
att någon rådman finge tjänstgöra utan lön, vilket landshövdingen trodde möj
ligen skulle kunna godtagas av Kungl. Maj:t med hänsyn till att så fastställts 
för Gävle stad. Det förslag, som antogs, upptog följande bestämmelser:

Stadens borgmästare: 611 rdr. 5 sk. 4 rnst., ena hälften kontant och andra 
hälften i spannmål, lika mycket råg och korn, efter 41/2 rdr. tunnan beräknad, 
men gottgjord i penningar efter medelpriset av alla länens markegångstaxor.

Trenne rådmän, helst litterate, om de kunna fås, men i alla fall de äldste, 
evad de äro litterate eller illitterate: vardera 200 rdr. banko, hälften kontant och 
andra hälften i spannmål efter ovan stadgade grund, dock så att magistrats- 
sekreteraren, om han tillika är rådman, aldrig får uppbära denna rådmanslön.

Trenne rådmän få, så länge de nuvarande fortfara med tjänsten, samma lön 
de hittills åtnjutit eller 38 rdr. 4 sk. 8 rnst. vardera, allt uti penningar. Men vid 
deras bortgång inväljas personer av stadens borgerskap, som tjäna utan lön, 
intill dess de kunna komma i åtnjutande av någondera av de härovan stadgade, 
men åtnjuta icke desto mindre var sin i/s av magistratens sportler.

Kämnärspreces, som alltid skall vara rådman av litterate klassen, åtnjuter 
jämte ena rådmanslönen tillika 100 rdr. banko, hälften i penningar och andra 
hälften i spannmål för sitt ordförandeskap i kämnärsrätten, varmed ock må fram
deles kunna förenas notarietjänsten vid samma rätt samt den därföre anslagna 
lön.

Magistralssekreteraren undfår 250 rdr. banko, hälften i penningar och andra 
hälften i spannmål, och när det väl vore tillåtet välja honom till rådman, med 
andel i magistratens sportler, dock kommer han alltid att tjäna utan lön som 
rådman, när framdeles ledighet träffas.

Kämnärsrättens nolarius bekommer 69 rdr. 21 sk. 4 rnst. hälften i penningar 
och andra hälften i spannmål. Hans tjänst må framdeles få av rättens ordförande 
bestridas.

De löner, som upptogos för stadens övriga befattningshavare, omtalas i 
annat sammanhang. Hela löneregleringen trädde i kraft först under nästa period.
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likt var detta anledningen till en skrivelse från Kungl. Bfde. av den i/i s. å., som 
dels nedsatte antalet till 20, dels föreskrev, att hälften skulle, vara handlande och 
hälften hantverkare. Mot den förra bestämmelsen besvärade sig borgerskapet 
under förmenande, att den vore mot stadens rättigheter. Saken ordnades emeller
tid vid besök av landshövdingen i godo, i det att han förklarade sig kunna gå 
med på att antalet blev 24, om endast 12 valdes bland handlande och 12 av hant
verkarna. Val ägde rum den 25 april 1789. Det föregicks av en stunds diskussion 
rörande klassifikation inom borgerskapet. Handlandena förklarade, att sådan 
ej lämpligen kunde förekomma »inom deras societet», där ingen skillnad funnes 
mellan de olika medlemmarna. Hantverkarna däremot företogo en indelning 
bland sig i 12 klasser. Till den första fördes: färgare, murmästare, karduans- 
makare och kopparslagare; till den andra: målare, tenngjutare och bleckslagare; 
den tredje: urmakare, bildhuggare och guldsmeder; den fjärde: garvare, glas
mästare och gördelmakare; den femte: bagare, vagnmakare och perukmakare; 
den sjätte: bokbindare, handskmakare och hattmakare; den sjunde: snickare, 
svarvare och tunnbindare; den åttonde: hovslagare, repslagare och sadelmakare; 
den nionde: sämskmakare, snörmakare och knappmakare; den tionde: klensme
der, svärdfejare och kakelugnsmakare; den elfte: skräddare, kannmakare och 
linnevävare; den tolfte: skomakare, skorstensfejare och buntmakare. Själva 
valet skedde per capita, sedan ett väckt förslag om röstning efter fyrktaxeringen 
avslagits. Magistraten resolverade i denna fråga, att »de äldstes antagande all
tid ansetts som en förtroendesyssla, varvid envar för sin person, utan avseende 
på hög eller ringa beskattning, ägt lika gällande rösträttighet att efter övertygel
sen välja den skickligaste». En av dem, som ej återvalts bland de äldste, riks
dagsmannen Printz, överklagade förrättningen men med föga framgång. Be
svären ogillades, och klaganden dömdes för »nyttjad missfirmelig och oanständig 
skrivart» att göra offentlig avbön och böta 10 rdr.1

I samband med nästa val, som ägde rum den 26 maj 1790, bestämdes ett 
vite av 16 sk. för förfallolöst uteblivande från de äldstes sammanträden. Att en 
sådan bestämmelse var påkallad, visade sig snart. Redan den 14 juli s. å. kunde 
man konstatera, att endast 8 av de 24 voro närvarande. De som ej anmält förfall, 
fingo då böta. Samma historia upprepades sedan flera gånger. Böterna gingo, 
åtminstone i början av 1800-talet, till de fattiga.

De äldstes sammansättning undergick ej någon förändring i fråga om grun
derna förrän år 1808. Då val skulle ske detta år (den 30 maj), yrkade rådman 
Zander, att handelsklassens representantantal skulle minskas, och antalet hant
verkare ökas i samma mån. Man enade sig efter en stunds diskussion om att 
frångå principen om lika antal för de bägge grupperna och välja så många av
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vardera, som vid varje tillfälle kunde befinnas lämpligt. Vid valet efteråt ut
sagos 10 handelsmän och 14 hantverkare. Under de följande åren försköts pro
portionen ytterligare till hantverkarnas fördel, och man frångick stundom även 
antalet 24 för hela församlingen. Åren 1809—1811 valdes 7 handlande och 16 
hantverkare, 1812 resp. 7 och 17, 1813 10 och 14. År 1814 var man tillbaka till 
det gamla antalet 12 för vardera gruppen, och så förblev det under de närmaste 
åren.

Rådhusets långa byggnadshistoria är berättad i det föregående. Här må 
omtalas, hur det disponerades under nu ifrågavarande period. Magistrat och 
rådhusrätt hade sina lokaler i översta våningen. Den mellersta uthyrdes till 
länsstyrelsen, och den nedre blev »corps de guarde», d. v. s. lokal för stadens 
militärkår (från år 1790). Under denna våning funnos ansenliga källare, som 
uthyrdes. För övrigt funnos ett brandfritt arkiv för stadens räkning och ett lika
ledes brandfritt rum för ränteriet. Under krigsåren 1808—09 togs rådhuset — 
liksom skolan —- till stor del i bruk som militärsjukhus. Generalkrigskommissa- 
riatet förhyrde länsstyrelsens lokaler för ett belopp av 800 riksdaler banko, och 
staden fick skaffa andra lokaler åt landskansli och landskontor. Det sistnämnda 
förlädes till landskamrerare J. C. Zaars rum och det förra till handelsman Hed
bergs hus (gården N:o 54—55). Kontraktet med kronan upphörde från och med 
1 juni 1809, men då befann sig rådhuset i sådant tillstånd, att ganska ordentliga 
reparationer behövdes, varför en del institutioner även sedan måste hyra andra 
rum. Reparationerna började 1810 och beräknades då skola draga en kostnad 
av 671 riksdaler, vilken summa ansågs så stor, att de äldste beslöto att låta ut
förandet ske så småningom. År 1812 uthyrdes vinden på 10 år till rustkammare 
för Värmlands fältjägarebataljon. Slutligen må nämnas, att då de äldste 1813 
upptogo ett lån på 1,000 riksdaler banko hos en enskild person i Göteborg, erhöll 
denne som säkerhet en inteckning i rådhuset.

Borgmästare och råd samt stadens äldste
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"W" detta kapitel må först meddelas några interiörer från ämbetsmannavärlden, 
i i vilka visa, att det ej sällan var rätt illa beställt med rekryteringen av rätt- 
I visans handhavare. Under 1770-talet innehades stadssekreteraretjänsten av

JL en man vid namn Broström. Denne skulle föra protokoll i magistraten, men 
skötte detta så, att man måste ge honom tjänstledighet från andra göromål, för 
att han skulle få protokollen färdiga. Som förklaring till sitt slarv angav han en 
gång, att han först och främst måst ordna med att få skörden inbärgad. Han 
drev således jordbruk vid sidan av sin tjänst i magistraten. Hans förklaring mot
togs emellertid enligt protokollet »med ytterligaste missnöje» av sagda myndig
het. Senare måste B. vid vite föreläggas att göra protokollen för hela sin tjänste
tid färdiga. Då hade han ökat sitt syndaregister med att infinna sig i rätten be
rusad, varför han dömdes till böter. Samme Broström blev även orsaken till en 
konflikt mellan rådhusrätten och landshövding Uggla. Den senare frågade i en 
skrivelse rätten om anledningen till att Broström blivit befriad från tjänstgöring. 
Svaret blev av den art, att Uggla anmälde magistraten till åtal inför Göta hov
rätt. I sitt utslag förklarade hovrätten, att rådhusrätten åsidosatt den aktning, 
den varit skyldig K. Befde.

Att stadens tjänstemän ofta hade borgerlig näring vid sidan av sin tjänst, 
framgår även av det faktum, att stadsfiskalen Axel Neuman år 1790 fick burskap 
som handlande med timmer och spannmål. Stadsfiskalstjänsten tycks särskilt 
ha varit svår att få besatt med dugande innehavare. En orsak var väl den obe
tydliga lönen, som under större delen av tidsskedet utgjorde 40 riksdaler banko 
om året; 1816 höjdes den till 70 riksdaler, hälften i pengar och hälften i spannmål. 
Ej mindre än tvenne innehavare av tjänsten blevo slutligen avsatta. Den förste 
var Olov Sahlén, som tillträdde den år 1803. 1807 hade han redan hunnit dömas 
till suspension ett par gånger. Hans förseelser uppges ha varit följande: gatu- 
fridsbrott, slagsmål samt sabbatsbrott och svordom. Dessutom hade han miss
handlat en för stöld misstänkt person. Två år senare säges han vara från tjän
sten »helt och hållet utstruken och skild». Detta tycks dock ej ha betytt, att han 
avsatts, ty år 1810 säges det, att ordinarie stadsfiskalen Sahlén genom sitt oor
dentliga levnadssätt och sin benägenhet för fylleri så förfallit, att han »efter vad 
allmänt är bekant, är och förblivit alldeles oskicklig att någonsin tillträda sin 
tjänstgöring». Borgerskapet yrkade därför på att åtgärder skulle vidtagas för
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att få sysslan med annan person besatt. År 1811 hade så även skett, i det en 
person vid namn Hernodh förordnats att bestrida densamma. Redan första året 
blev emellertid denne utsatt för skarp kritik från magistratens sida. Vid ett sam
manträde, dit han kallats, föll han rådmännen i talet, »varför flera av magistra
tens ledamöter erinrade honom om obehörigheten därav och att han ej vore be
rättigad att magistratens överläggningar sig iblanda». Ett par veckor senare om
talas, att I-I. gjort sig skyldig till edsöresbrott och blivit skyldig att genast träda 
i häkte. Emellertid måtte det ha blivit någon ändring däri, ty ett par dagar efter 
detta meddelande är han uppe i rätten och figurerar sedan rätt ofta i protokollen. 
I dec. s. å. begär han till och med löneförhöjning, vilket till på köpet beviljas 
med den något underliga motiveringen, att den ökade utgiften ej betydde så 
mycket »i den förutvarande stora bristen». År 1812 blev han emellertid efter 
nya förseelser avsatt, och den io/s detta år förordnades en viss Paulin att tills
vidare sköta tjänsten. År 1814 fick samme Paulin konstitutorial på tjänsten.

Sådan herre sådan dräng. När stadsfiskalerna gåvo anledning till så mycket 
anmärkningar, är det ej underligt, om de underordnade också skötte sig mindre 
väl. År 1806 heter det om stadsbetjänterna, att de »en tid mera än förut visat 
vårdslöshet i sina göromål och detta trots varning och aga». De uppges ibland
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vara druckna. I samband med detta sista brott heter det, att magistratens öv
riga medlemmar ansågo det vara borgmästarens ensak att avsätta betjänterna. 
Borgmästaren förklarade sig emellertid ej vilja tillgripa detta straff utan nöjde 
sig med att döma vederbörande till suspension.

Straffen voro i regel desamma som under föregående period. Spöslitning 
tycks ha varit ett mycket vanligt straff. 1784 dömdes en tjuv till 16 par spö, 
och straffet specificerades på följande sätt: för inbrott 9 par, för stulna fiskred
skap 3 par och för att ha sålt skämd vara 4 par. Två år senare dömdes en person 
för förfalskning till 40 par spö samt att stå i halsjärn å stadens torg under två 
timmar. Straffen verkställdes av stadens profoss, som för varje spöslitning er
höll en betalning av 12 skilling. År 1790 utbetalades på en gång för sådant arbete 
1 riksdaler och 32 skilling. Efter utstående av det kroppsliga straffet följde en 
eller flera söndagars kyrkoplikt. Dödsstraff förekommo givetvis också. År 1787 
blev en piga dömd till döden för barnamord. Om exekutionen bestämdes då, att 
den skulle ske »avsides i stadshagen vid den s. k. Stormyren». På samma ställe 
begravdes liken efter självspillingar. År 1816 ingav en person till rätten en skri
velse, vari klagades över att sådan begravning skett med stor vårdslöshet. Det 
hade tillgått så, att de »låtit uppbryta den tillåsta grinden till en till min ( = 
klagandens) gård och tomt här i staden hörande och vid den s. k. Stormyren be
lägen åkerlycka och uti densamma inlagt nämnda kadaver». Endast obetydligt 
med jord hade lagts över kroppen, så att man kunde befara, att vilda djur eller rov
fåglar finge tag i densamma. Skarprättaren fick avge förklaring, och slutet blev, 
att magistraten uppmanade den klagande att visa, med vilken rätt han inne
hade området i fråga.

År 1810 yrkade stadsfiskalen, att stockstraff under en eller två timmar skulle 
stipuleras för pojkar, som »vid åtskilliga tillfällen utövade allehanda skälmstyc
ken på stadens gator och torg». Men detta ville magistraten ej vara med på utan 
erinrade om att det fanns påföljd stadgad för »buller, oljud och oväsende». Det 
vore ej tillständigt att genom en kungörelse ändra dessa bestämmelser. Stads
fiskalen hade endast att befordra vederbörande till laga näpst.

Om fängelsets byggande är tidigare berättat. Det började så småningom bli 
i behov av reparation. År 1788 beslöt man låta genom ojäviga personer under
söka, hur taket på kort tid kunnat bli så bristfälligt. Någon reparation kom tyd
ligen ej genast till stånd. Året därpå rymde två fångar, och i berättelsen om hur 
det tillgått, spelar även det dåliga taket en viss roll. Det heter: Arresten hade 
en stund under dagen hållits öppen, varvid dörren till hemligrummet avkrokats 
och med tillhjälp av denna och två på varandra ställda såar hade takvalvet nåtts 
och genombrutits med en spikudd och något järnbleck, vilket ej varit någon svå
righet, då det varit så tunnt, att det endast bestod av ett enkelt tegellager. Uppe 
på vinden hade flyktingarna avlyftat ett antal tegelpannor och sedan med till-
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hjälp av ett sönderskuret täcke firat sig ned på marken. Vaktpersonalen ansågs 
ej ha kunnat göra något åt rymningen. Vaktmästaren Hagström och fångknek
ten Sundström frikändes från ansvar, slutar protokollet. Även vid andra till
fällen omtalas rymningar. År 1803 rymde ej mindre än fem fångar.
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'W' 'Kid frihetstidens slut var stadens drätsel, trots ärliga ansträngningar att 
% / få den i bättre skick, allt annat än ordnad. Efter 1773 bragtes dock rä-

% / kenskaperna så småningom i ordning. »Ett nytt tidevarv krävde laglyd-
y nad, tillförene ofta påyrkad men föga känd», heter det i ett protokoll

av 1785 (13/g). År 1790 hölls en ingående överläggning mellan magistraten och 
borgerskapet om stadskassans skötsel. För att bereda stadskassören, som sades 
ha »liten och otillräcklig lön men mångfaldiga göromål», någon lättnad i arbetet 
anslogos 25 dir. årligen till skrivhjälp, varjämte en utförlig instruktion antogs 
»såsom en oryggelig lag». Dess innehåll var följande:

l:o. Till kassakistan, vari stadskassan kommer att förvaras, hava en magi- 
stratsperson, en av borgerskapets äldste och stadskassören var sin nyckel. Sista 
dagen i varje månad inventeras kassan efter ett ordentligt och specifikt av stads
kassören upprättat inventarium, varav ett exemplar till magistraten ingives, 
och ett uti kassakistan förvaras, och innehaves ena nyckeln en månad i sänder 
utav varje borgerskapets äldste med därvid för vården lika med övriga, som kassan 
omhänderhava, förknippat ansvar.

2:o. I jämlikhet med kronouppbörden uppbär å rådhuset stadskassören vid 
trenne ordentligen utlyste uppbördsstämmor även stadsutskylderna, varvid nå
gon magistratsperson och någon utav borgerskapets äldste äro närvarande och 
uppbördens riktighet kontrollera samt tillse, att vad som inflyter, i kassakistan 
inlägges, hörandes stadskassören, sedan stämman hållen blivit, genast expediera 
restlängden, då magistraten sedermera genom dess medel låter beloppet utexe- 
kvera.

3:o. Enär kassans kontanta behållning är så stor, att utlåning kan ske, må 
den allenast åt borgare beviljas, högst på ett års tid varje gång emot ovillkorlig 
förskrivning med 6 % ränta att varje halvår betalas och full säkerhet an
tingen medelst inteckning eller lös pant av guld och silver eller ock tvenne veder- 
häftige mäns borgen. Och på det flere av borgerskapet måge av en sådan förmån 
kunna sig hugna, får ej någon låna större kapital än 100 riksdaler sp. Dock detta 
utan rubbning av de hitintills skedde utlåningar och därvid gjorda beting.

4:o. Skulle någon kassans debitor uti dess förbindelse å utsatt tid brista, 
kommer han genast att undergå lagsökning.
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5:o. Alla byggnader och huvudsakliga reparationer, som av magistraten 
och borgerskapets äldste nödiga finnas, böra efter föregången uppskattning och 
entreprenadauktion verkställas, men i brist av antagliga anbud måga de efter 
räkning fullbordas under uppsikt av en utav magistraten och en av borgerskapet.

6:o. Uti köpmansbodar eller hos hantverkare får ej något på kredit tagas, 
utan bör kassan till vinnande av lindrigare inköp betala kontant på genast av
givande räkning, som efter vanligheten assigneras; ävensom ingen utan magi
stratens och borgerskapets äldstes vetskap och tillstånd tillåtas några persedlar i 
köpmansbodar eller annorstädes på kassans räkning rekvirera och uttaga.

7:o. Inga extraordinarie utgifter av stadskassans medel måge ske utan efter 
magistratens och borgerskapets äldstes gemensamma beslut. Ävensom ingen 
assignation får till inlösen accepteras, som ej från magistraten blivit utfärdad. 
Skolandes alla utbetalningar, av vad namn och beskaffenhet de kunna vara, icke 
annorledes än efter magistratens anordning verkställas, t. o. m. uppå magistra
tens och stadens betjänings löner, som kvartaliter expedieras, varvid likväl den 
eller den av magistratens ledamöter, som sådant åstundar, tillätes i anseende till 
deras ringa löner utbekomma halvårsförskott, vilket sedan under titel av anteci- 
pationer i räkenskaperna upptagas.

8:o. Alla anordningar komma till nödig kontrolls och säkerhets vinnande 
uti en särskild därtill inrättad bok att tecknas, varmed stadssekreteraren början 
med detta året redan gjort.

9:o. På det penningar i kassan till nödiga utgifters bestridande ej må fela, 
böra stadsmedlen för järn, som ifrån vågen till underliggande lastageplatser 
skeppas, inom påföljande månadens slut till fullo vara betalda eller ock motsvaran
de pant av på vågen kvarstående järn därföre avsättas. Ankommande på deras 
ansvar, som kassan om händer hava, ifall de av någon bruksägare eller faktor 
mottaga förskrivning i stället för penningar, varför betalning vid påfordran an
tingen icke följer eller tilläventyrs kunde brista.

10:o. Efter skeende behörig uppskattning och taxering av magistraten och 
borgerskapets äldste uppbäres en viss årlig avgift eller s. k. tomtören utav tomter
na på tyggården, varöver särskild förteckning varje års räkenskap, behörigen 
verificerad, bilägges.

ll:o. Utan synnerlige sig företeende omständigheter måge ej någre för
skotter till privata tomtägares skyldigheters fullgörande medgivas utan magi
stratens och borgerskapets äldstes samfällda bifall, vilke ej annorlunda i räken
skaperna införas än i balansen under titeln förskjutne medel och avskrivas först, 
när likvid skett, på det sådane förskotter uti påföljande årens räkningar icke må 
uteslutas, börandes även de ännu utestående obetalda förskjutna medel med 
skyndsamhet indrivas.

12:o. För alla stadskassans fordringar enligt utgående balansen uppgöres
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riktig räkning med varje kassans debitor, som årsräkningen såsom verifikation 
bilägges’.

Samma år beslöts, att formulär till debetsedlar på alla utskylder skulle tryc
kas, så att den betalande finge ordentligt kvitto2.

Åtskilligt av vad sålunda avtalades tycks dock ha blivit bestämmelser en
dast på papperet. 1792 inlämnade 21 personer en skrivelse, vari anmärktes på 
att instruktionen för stadskassan ej följdes. De erinrade om att det bestämts, 
att den ena nyckeln till kassakistan skulle innehas en månad i sänder av med
lemmar av borgerskapet och tillägga: »Men ehuru nu så lång tid förlupit, att 
nyckeln skulle ha hunnit två gånger i varje borgares hand, har dock varken någon 
av undertecknade sett eller fått nyckeln eller hört, att räkenskaperna blivit av
slutade och granskade». Detta hände, då stadskassör Anders Ekman (jmfr sid. 
65) anhöll om avsked. Man erkände, att »hans ålder och krankhet samt hans 
driftighet, ärlighet och redighet» väl kunde berättiga honom härtill, men ville 
dock ej släppa honom, förrän räkenskaperna ordentligt genomgåtts, ja, han åla
des t. o. m. något senare att vid vite ha dem färdiga till Mikaeli. Man fick dock 
utse ny kassör — det blev en person vid namn Erik Edgren — utan att det satta 
villkoret blivit fyllt. 1793 (s/i) måste man t. o. m. besluta att fråntaga Ekman 
räkenskaperna, om de ej vore färdiga inom 8 dagar. Slutet blev det ej sällsynta, 
att Ekman befanns vara på balans, vilken kvarstod som osäker fordran i sterb- 
huset, då han 1794 avled. Det var naturligtvis principen, att stadskassans kon
tanta medel skulle utlånas till enskilda mot ränta, som vållade en stor del av 
dessa svårigheter. År 1794 upptagas kassans säkra fordringar till 4,688 riksdaler 
i banko och riksgäldssedlar, medan ej mindre än 1,006 riksdaler banko voro pla
cerade hos gäldenärer, hos vilka ingen tillgång fanns, och 146 riksdaler voro be
roende på utsökning.

Att ställningen kunde bli sådan, att — som ej så sällan hände — stadskassö
ren måste anmäla, att det ej fanns pengar i stadskassan, sammanhängde med 
vissa från vår tids förhållanden starkt avvikande drag i den kommunala ekono
mien vid denna tid. Nu taxerar man ut, vad som behöves utöver de ordinarie 
inkomsterna, efter årligen fastställda grunder, som kunna lämpas så, att ingen 
risk finns för att man ett tu tre skall stå utan kontanta medel. Den tid, det här är 
fråga om, utgjordes stadens förnämsta inkomst av avgifterna från våghuset, 
hamnpengar o. dyl., vilkas storlek stod i intimt samband med rådande konjunk
turer inom näringslivets olika grenar. Sjönko dessa inkomster, så funnos visser
ligen även då direkta, alltid utgående avgifter som tomtören o. dyl. Men det var 
ej så enkelt att höja dessa uttaxeringar, som det är i våra dagar att höja den all
männa kommunalskatten. Dessutom fanns det befolkningsgrupper, som gjorde

1 Domboken 1790, d. 3/3.
2 Ibidem d. 3/11.
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anspråk på att gå fria från dylika pålagor. Varje försök att höja dessa nu åsyf
tade inkomsttitlar möttes med stor och högljudd ovilja, lätt förklarlig f. ö., då 
borgerskapet hårt betungades av de s. k. onera realia (inkvartering, båtsmans- 
håll och skjutsning), som vissa tider kunde stegras nästan utöver det rimliga.

De sista åren av 1700-talet och början av 1800-talet var en sådan tid, då in
komsterna sinade. Man sökte då i första hand efter möjligheter att vidtaga be
sparingar. 1799 beslöts t. ex., att stadens trumslagare och klarinettblåsare skulle 
avskedas såsom »onyttiga och för staten betungande». Rådhusklockan skulle 
säljas, utestående fordringar med stränghet indrivas och den »diskretion», som 
beståtts mantalskommissionen vid dess förrättning, avskaffas1. Liknande beslut 
fattades 1804. Då bestämdes, att alla arrenden skulle ökas liksom vissa andra 
avgifter. Vissa tjänster skulle indragas såsom t. ex. materialskrivarens, vars 
arbete skulle övertas av en av rådmännen. Vägaren i Skattkärr skulle avskedas 
och ny anställas mot lägre lön. All musik vid persmässa och julhelg skulle upp-

Drätsel och borgerlig lunga
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Domboken 1807, d. 21/12.
Domboken 1812, d. 5/2.

höra, anbud skulle infordras vid upphandling för stadens räkning av skrivmate- 
rial och kläder åt vaktmästarna. Inga andra tidningar skulle hållas än Post- 
och Inrikes, och alla extra arvoden skulle betalas i riksgäldsmynt och ej i riksdaler 
banko o. s. v.1. Dessa åtgärder synas dock ej ha hjälpt mycket, ty 1805 anmäler 
stadssekreteraren L. G. Roman i mars månad, att han ej kunnat få ut sin lön för 
januari. Han förklarade sig behöva pengarna och yrkade på de äldstes samman
kallande för sakens ordnande. Till stadskassans dåliga tillstånd vid denna tid 
bidrog fortsatt trassel med stadskassörerna. Just i början av 1800-talet avgingo 
efter varandra två stycken — Lidback och Jutman — med ansenlig skuld till 
kassan.

1807 säg sig magistraten nödsakad att sammankalla alla stadens invånare 
för överläggning om införande av en ny skatt, en jord- eller vretskatt, som utan 
avseende på stånd skulle erläggas av alla, som innehade av stadens donations- 
jord. Som väntas kunde möttes projektet av massor av protester. Från det egent
liga borgerskapets sida opponerade sig sämskmakarålderman Bergman och råd
man Zander, som förmenade, att donationsjorden till övervägande del bestod av 
brändsand, flygsand och berglera, som oftast ej gåve någon avkastning. Ä präster
nas vägnar instämde prosten Eurén, och en kamrer Ljungkvist påstod, att de 
utgående tomtörena i äldre tid kallats jorde- eller vretskatt, varför den projek
terade skatten redan funnes. I detta senaste anförande förenade sig en stor del 
av de s. k. ståndspersonerna. Magistraten och de äldste beslöto emellertid utan 
att fästa sig vid dessa protester, att varje innehavare av donationsjord skulle 
under tre års tid betala till stadskassan 8 sk. banko per tunnland2. Beslutet 
överklagades hos länsstyrelsen, som dock den 10 febr. 1809 fastställde detsamma. 
Men besvären fullföljdes hos Kungl. Maj:t, som 1812 återremitterade hela frå
gan till länsstyrelsen för förnyad undersökning. Då med anledning härav frågan 
åter bragtes inför borgerskapet, upplystes det, att stadskassans tillgångar visa
de en brist av 733 riksdaler banko, oberäknat ett upptaget lån, som för tillfället 
var 400 riksdaler. För denna brist funnes ingen annan täckning, sades det, än 
vad som kunde fås ur stadskassörerna Lidbacks och Jutmans konkurser. Då 
det emellertid var tydligt, att den planerade nya skatten ej på länge kunde kom
ma att utgå, visste man sig ingen annan råd än att tillsätta en kommitté för att 
utarbeta »en plan för stadskassans iståndsättande».3

I samband med dessa överläggningar framförde borgmästare Gothilander 
tanken på inrättande av en sorts drätselkammare, en femmanskammare, som 
han kallade det. En sådan inrättning förklarade han sig anse högst nödig i sta
den, »då erfarenheten flera gånger och särdeles de senaste åren visat, att stads-
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kassören, som ensam haft all uppbörden om händer, betydlig balans sig åsamkat 
och på flere sätt med indrivande av stadens inkomster vårdslösat»1. Först 1813 
realiserades emellertid på sätt och vis denna tanke. Då utsågos nämligen fem per
soner, handelsmännen Lundberg, Setterberg och Sjöstedt samt sämskmakare 
Johan Bergman och kopparslagare J. P. Zander, till att taga kassan under för
valtning. Detta beslut innebar ett kringskärande av magistratens inflytande 
över stadskassans förvaltning. Vid sammanträde med de äldste i mars s. å. hade 
denna myndighet också tillfrågats, om »den ej skulle finna sig nöjd med att varda 
befriad från all befattning med stadskassan». Svaret hade blivit, att magistraten 
intet högre önskade. Första gången dessa kassakommitterade — det är det namn, 
under vilket den nya institutionen framträder — omtalas som fungerande, är 
den 10 maj 1813. Då beslutar magistraten att hos desamma rekvirera 43 sk. 
banko för lösen av ett K. Befhdes utslag. Den 2 aug. s. å. äro de inkallade för att 
yttra sig om vissa utbetalningar. Dessa rörde: l:o. Meddelande att väghållnings- 
skyldigheten för vägen Våxnäsbron—Kattvikens ägogräns belöpte sig till 15 
riksdaler för Karlstads del. Denna utgift skulle fördelas på tomtägarna och ej 
drabba stadskassan, men det ifrågasattes, om ej denna skulle kunna förskottera 
beloppet, vilket emellertid kommitterade förklarade vara omöjligt. 2:o. Borg
mästare Lanner hade förskotterat 10 riksdaler för musik under persmässan. 
Detta beslöt man ersätta. 3:o. En anlitad jurist, som för stadens räkning bevakat 
ett mål i hovrätten, ville ha större arvode, än han fått. Han tilldelades ytter
ligare 10 riksdaler banko. År 1814 säges kassakommittén ha begärt borgerska- 
pets sammankallande för att ge detsamma underrättelse om kassans förvaltning 
samt välja revisorer. Borgerskapet blev enligt protokollet mycket belåtet med 
den givna redogörelsen och anhöll, »att de herrar, som på ett så utmärkt gynn
samt sätt befordrat kassans nytta, måtte därmed än en tid fortfara», vilket även 
lovades för ett år framåt2. Senare under året utökades antalet till sex. Från 
och med 1815 utgjordes kommittén av tre handlande och tre hantverkare och 
förnyades successivt, så att två medlemmar avgingo varje år. Däremot avvisa
des ett förslag, att ståndspersonerna skulle få en representant i densamma. 1816 
uppdrogs åt handlanden Setterberg att utarbeta ett förslag till reglemente för 
kommittén.

Stadens första lån upptogs år 1800 för att bestrida omkostnaderna för sista 
hälften av entreprenadsumman för västra bron. Det var på 500 riksdaler och 
togs i riksens ständers diskontverk. Ett nytt å likaledes 500 riksdaler gjordes 
1810 i Göteborg. Då detta skulle betalas, gjordes ett sammanskott från borger- 
skapets sida, vilket skulle betraktas som ett lån till stadskassan. Det inflöt emel
lertid endast 180 riksdaler, och borgmästaren fick träda emellan med egna medel.

1 Domboken 1807, d. 21/12.
2 Domboken 1811, d. 10/5.

Drätsel och borgerlig lunga



Karlstads stads historia

1 Original i stadens arkiv, vol. Litt. D. pag. 390.

204

För att ordna upp saken beslöts 1813 att försälja en stadskassan tillhörig aktie 
i Ostindiska kompaniet och upptaga ett nytt lån. Det var för detta sistnämnda 
lån, som inteckning togs i rådhuset. Då det uppsades från långivarens sida år 
1813, sammanträdde kassakommittén och beslöt att upptaga ett lån inom sta
den. För den skull utsläpptes skuldbevis å 10 riksdaler banko löpande med 6 % 
ränta, vilka skulle tillhandahållas dem, som ville försträcka stadskassan pengar. 
Förhoppningarna om att på detta sätt få in det nödiga kapitalet tyckas emeller
tid ej ha varit så stora. I protokollet läses nämligen: »Om mot förmodan 800 
riksdaler inflyta, löses den uppsagda reversen.» Emellertid tecknades genast 27 
sådana aktier. Hur fortsättningen blev, har jag ej kunnat finna.

Så småningom kom en stor del av stadens tomter i händerna på s. k. stånds
personer och andra, som ej tillhörde det egentliga borgerskapet. Vid mitten av 
1780-talet uppges så ha varit fallet med 2/5 av stadens tomtnummer. Dessa 
personer gjorde anspråk på att vara befriade från åtskilliga onera, som då skulle 
drabba den övriga befolkningen så mycket tyngre. År 1785 inlämnades genom 
handelsman P. Printz till magistraten en inlaga, vari anhölls, att skjutsning, in
kvartering och båtsmansavgift skulle utgå av alla tomtägare, av vad stånd de 
än vara månde. Man åberopade ett prejudikat från Strängnäs. Kungl. Maj:t 
hade den 17/7 1781 resolverat, att en lektor vid gymnasiet därstädes, som var 
gårdägare, skulle liksom borgerskapet deltaga i nyssnämnda skyldigheters ut
görande. Ärendet överlämnades direkt till Kungl. Maj:t, då såväl landshöv
dingen som landssekreteraren och landskamreraren förklarade sig som tomtägare 
vara jäviga vid dess behandling. Kungl. Maj: förordnade länsstyrelsen i Örebro 
att i första hand upptaga saken. 1787 hade den avancerat så långt, att stadens 
ståndspersoner kallades till möte i kyrkan för att yttra sig. Det egendomliga in
träffade emellertid, att inga infunno sig. Den 17/5 1788 föll K. Bfhdes i Örebro 
utslag, som fritog husägande ståndspersoner från att deltaga i skjutsningen men 
f. ö. gillade borgerskapets ståndpunkt1. Härmed förklarade detta sig vara nöjt 
under förutsättning, att ej andra sidan överklagade resolutionen, i vilket fall 
även borgerskapet skulle klaga i fråga om skjutsen. Besvär anfördes av skol- 
och gymnasiistaten och av en del vid landsstaten, men f. ö. funno sig ståndsper
sonerna i sitt öde, och den 26 jan. 1789 bestämdes i fråga om båtsmanshållet ut
taxering för dessa som för borgerskapet. Skolstaten slapp dock ej från att del
taga. Under hänvisning till att all stadens donerade jord var av ofri eller krono
skatte natur beslöt magistraten den 10 juni 1789, att i längderna för båtsmans
avgift skulle upptagas alla tomtägare.

Efter detta skall nu meddelas, vad källorna ha att förtälja om de särskilda 
slagen av nu behandlade bördor.
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Hade denna varit jämförelsevis lindrig under frihetstiden, så blev den så myc
ket värre under vissa perioder av den gustavianska. Första gången man fick all
varligare känning därav var 1788. Sverige befann sig i krig med Ryssland, och 
under Gustav III:s vistelse i Finland kom även krigsförklaring från Danmark. 
Därmed blev Värmland ett av de landskap, som kunde tänkas bli föremål för 
fientligt anfall — från Norge. Farhågan härför var så stor, att i början av sep
tember order kom, att i Karlstad en kurirhäst skulle hållas i beredskap både 
natt och dag. Och naturligtvis dirigerades trupper till den hotade punkten. I 
mitten på sept. kom order att bereda inkvartering för ett kompani av livrege
mentet till häst, och magistraten fick brått med att ordna kronobak av »ankar
stockar» och annat bröd till militärens uppehälle. Nya trupper följde: ytterligare 
ett kompani hästgardister och 4 kompanier infanteri. Dessutom ordnades ett mili
tärsjukhus i staden, dit borgerskapet (den 27 okt.) befalldes skicka sex sängar med 
sängkläder. Säkerligen beställdes sedan fler, ty man beslöt anskaffa 16, av vilka 
12 skulle hyras å Hammarön. En annan kostnad, som sammanhängde med in
kvarteringarna, bereddes året därpå, då på grund av en väntad större kanon
transport vägen mellan västra bron och Våxnäsbäcken skulle breddas och be
frias från alla »dälpor». För att ordna med allt, som stod i samband med militär- 
kommenderingarnas underhåll tillsattes 1789 en särskild kommission. Den som 
tjänstgjorde som kronans pådrivare gentemot staden var Gustav Mauritz Arm- 
felt, som tidvis bodde i Karlstad. 1790 får han välja mellan att bo hos assessor 
Storck eller rådman Nildman. Detta år slutade ryska kriget, och man hoppades 
förmodligen på ljusare tider. I varje fall beslöt man (d. 10 nov.), att de hemvän
dande kompanierna av Värmlands bataljon skulle bjudas på traktering beståen
de av brännvin och ett bröd samt ett stop dricka per man.

I stället för lättnad kom emellertid i april 1791 meddelande, att staden 
skulle få en ständig militärförläggning, i det en artillerikommendering på 80 
man under befäl av en kapten och två löjtnanter skulle läggas i garnison i Karl
stad. Chefen för denna, kapten Qwillfeldt, begärde inkvarteringens ordnande 
så, att bestämda belopp skulle utgå, för vilka militären sedan fick skaffa sig rum. 
För egen del beräknade han 3 riksdaler för ett rum och 1 riksdaler till rustkam- 
mare. Löjtnanterna skulle ha vardera 2 riksdaler, och för gemenskapen ansågs 
16 sk. för var och en av de 81 karlarna tillräckliga, allt per månad räknat och 
under förutsättning, att rum kunde anskaffas till dessa pris. Borgerskapet be
slöt emellertid att ordna inkvarteringen in natura, och en inkvarteringskommis- 
sion valdes, bestående av borgmästaren och en rådman för magistraten, två 
ståndspersoner och fyra borgare. Bland lokaler, som måste anvisas, var en till 
»corps de garde».
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Det skulle dock bli än värre. 1794 förlädes utom artillerikåren 150 man 
jägare till Karlstad. Den 23 juni d. å. hölls med anledning härav i landshövding
ens närvaro en överläggning, där det visade sig, att borgerskapet var allt annat 
än förtjust. Dess vanliga förespråkare, handelsman Printz, ingav en skrivelse, 
vari han bl. a. yttrade följande: »Ehuru staden från uråldriga tider varit utmärkt 
för sitt obrottsliga nit, trohet och åtlydnad och aldrig hesiterat att nådiga bud 
och befallningar efter förmåga fullgöra, så har dock staden i proportion till sin 
storlek mera än någon annan stad på denna sidan Östersjön med inkvartering 
varit betungad. I flera år har den dragits med artillerigarnison, som kostat cirka 
500 riksdaler årligen». Man protesterade nu åtminstone mot att bekosta inkvar
tering åt befälet, som sades åtnjuta inkvarteringspengar av kronan. Borger
skapet instämde, och man beslöt att hos konungen söka befrielse från denna 
garnison. Borgmästaren lovade att uppsätta en ansökan härom. Tillsvidare var 
emellertid ingenting annat att göra än att söka ordna så gott förhållandena lill- 
läto. Utom inkvartering begärdes följande lokaler: kyrkorum, vilket man ansåg 
sig kunna ordna i kyrkan, orderrum och krigsrättslokal, av vilka man förme
nade det förra vara onödigt och det senare kunna beredas i rådhuset, sjukrum, 
som skulle iordningställas å lasarettet, arrestlokal, vartill man menade kunde 
användas dels kronohäktet, dels högvakten, corps de garde, som borde kunna 
vara gemensamt med artilleriets, och rustkammare, som man ej ansåg sig skyl
dig bereda. Av dessa lokalutrymmen kom corps de gardet att vålla mycket be
kymmer. Kungl. Bfhde. och militärbefälet motsatte sig gemensamt sådant för 
artilleri och jägare, och man fick hyra rum härtill, vilket ej var så lätt, då jägar
nas chef nödvändigt ville ha det vid stora torget. Det blev t. o. m. fråga om att 
uppföra särskild byggnad härför, och man tänkte då förlägga denna till det s. k. 
nya salttorget. År 1796 besågo landshövdingen och borgmästaren en plats vid 
västra bron, som var avsedd till tomt. Kostnaderna visade sig emellertid bli för 
stora, och jägarna fingo nöja sig med att lokal hyrdes i hökare Blomgrens gård. 
Senare användes källarna i rådhuset. Som exercisplats nyttjades Djäknefältet.

Den omtalade anhållan hos Kungl. Maj:t om att slippa förläggningen fram
fördes till hcrtigen-regenten av auditör Batkind, som försökte få jägarna för
lagda till Kristinehamn eller Filipstad, under det Karlstad skulle behålla artilleri
kåren. Resultatet blev i stället, att artilleriförläggningen upphörde med år 1797.

En annan svår period började med år 1808, då den allmänpolitiska situatio
nen mycket påminde om den 1789. Ater var det krig med Ryssland och Dan- 
mark-Norge. Men följderna för vårt land blevo som bekant denna gång mycket 
värre. För Värmland blev situationen också allvarligare, i det att krigsfaran 
från norska sidan denna gång ej gick så hastigt förbi. Inkvarteringarna blevo 
så omfattande, att det kunde hända, att ända till 30 knektar måste förläggas i 
samma gård. Att både rådhus och skola togos i anspråk för militära syften, är
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1 Esomoftast förckommo naturligtvis slagsmål o. d. mellan knektarna eller mellan dessa 
och stadsbor. En regelrätt duell ägde rum i Sandbäcksskogen i februari 1805, varvid en fänrik 
Arén ihjälsköts av löjtnanten Reinhold Bratt. Händelsen har skildrats av Emil Herlenius i 
Wermlands-Tidningcns julnummer 1928.

i annat sammanhang omtalat. Det förefaller också, som om stadens förvandling 
till garnisonsstad skulle ha medfört en hel del moraliska vådor. Åtminstone 
talar Anders Fryxell om det oordentliga levnadssättet i Karlstad under krigsåren 
1808—1813 och synes vilja tillskriva det skulden till att en del av hans skolkam
rater spårade ur1. Tämligen naturligt är det, att stadens invånare i många fall 
sökte draga sig .undan de pålagda bördorna så lättvindigt som möjligt. Dock 
förekommo därvid fall, som knappast kunna ursäktas, som t. ex. då en så be
trodd och även förmögen man som kopparslagare Zander inrymde de soldater,
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som han mottagit till inkvartering, i en gård, som han samtidigt hyrt ut till sjuk
hus för kronans räkning. Saken blev emellertid påtalad, och han ålades att ge
nast skaffa annan inkvartering. Utom de vanliga inkvarteringarna hade man 
också att tänka på det nyupprättade lantvärnet. Den 8 nov. 1808 förklarade sig 
borgerskapet villigt att bidraga till dess beklädnad, om endast en jämn fördel
ning kunde ske efter lämplig beräkningsgrund. Landshövdingen föreslog en ut
taxering av 32 skilling för varje hel tomt och 16 sk. för varje fyrk, vilket förslag 
godkändes. Detta lantvärn fick som bekant till stor del det sorgliga ödet att duka 
under genom sjukdomar och vanvård. Till begravningsplats för i Karlstad av
lidna lantvärnister utsågs ett område å östra sidan av djäknefältet, »mellan vä
garna åt Landberget och Örsholmen intill vagnmakare Fryklinds åkerteg på 
södra sidan».

Även de sista åren av här skildrade period fylldes av krig och oro, Karl Jo
hans krig mot Napoleon och erövringen av Norge. Så sent som 1815 omtalas 
inkvartering av bl. a. ett kompani av Svea artilleriregemente. Härför begärde 
militärbefälet kontantersättning av 1,232 riksdaler banko, men borgerskapet 
tyckte det var för dyrt och erbjöd 1,000 riksdaler eller, om detta anbud ej god- 
toges, inkvartering in natura.

I krigstider fördubblades antalet båtsmän. 1788 kom order, att 22 sådana 
skulle skickas till Karlskrona. Genom lättja och oordentligt leverne förklarades 
17 personer vara hemfallna till kronobåtsmanstjänst, såvida de vid undersökning 
friskförklarades. Beklädnaden åtogo sig tvenne handelsmän att leverera mot 
10 riksdaler för varje man. Vid den samtidigt förrättade taxeringen uttaxera
des av de äldste 350 riksdaler för båtsmanshållet. Det räckte emellertid ej, då 
det esomoftast kom rekvisition på flera båtsmän, när sådana rymt eller dött. Det 
kunde t. o. m. hända, att staden fick ordna med hemforslandet av sjuka, såsom 
det hände i nov. 1788. Man var noga med att en avliden båtsmans kläder kommo 
efterträdaren till godo. 1789 klagade man över att de i ett fall ej voro i behåll, 
vilket man ansåg bero på bristande tillsyn och uppmanade magistraten att till
skriva vederbörande därom. Efter freden 1790 hemkommo de båtsmän, som 
ännu voro i livet. I nov. hölls ett sammanträde med dem — 8 voro närvarande 
—, vid vilket de fingo vardera 2 riksdaler och 24 skilling i avräkning på lönen 
och för resten välmenta förmaningar att skaffa sig arbete och uppföra sig an
ständigt. En och annan kom senare såsom frigiven krigsfånge från Ryssland. 
I nov. antecknas, att två återvänt på detta sätt, och i dec. kommo ytterligare 
två. De fingo av stadskassan var sin riksdaler. Den 28 nov. 1792 kom en skri
velse från Kungl. Maj:t, att staden under 25 år skulle i vakansavgift för varje
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Den ordning, som 1772 skapades i fråga om skjutsskyldighetens utgörande 
(jmfr sid. 70), tycks ha fungerat tillfredsställande ett tiotal år framåt. Åtmin
stone förekommer i protokollen från denna tid rätt obetydligt om detta problem. 
Annat blev det från och med 1783. Detta år åtogo sig stadens krögare, sedan de 
först ställt sig alldeles »obekväma», att hålla två hästar dagligen till förfogande. 
Följande år dekreterade magistraten, att krögeri och skjutsning skulle höra till
sammans. »Att som krögeriet är ej någon borgerlig hantering», hette det, »utan 
ankommer på magistraten att nödiga krögare årligen tillsätta, så finner magi
straten för gott att för närvarande och tillkommande tid skjutsningsbesväret och 
krögeriet förena, varför krögarna jämte åkarna skjutsning skola utgöra».1

Så fortgick det sedan till bortemot kriget 1788. Då började åter klagomålen 
över brist på skjutshästar. Till avhjälpande därav beslöt man d. å., att de krö
gare, som dittills på grund av andra åtaganden varit fria från skjutsning, ej läng
re skulle vara det. Man överenskom dessutom med ett antal personer, att de mot 
särskild ersättning skulle tillhandahålla extra skjuts. 1793 voro samtliga krö
gare och åkare inkallade för magistraten och fingo höra, att de på grund av sin 
försumlighet egentligen bort åläggas böter, men att man ville förskona dem där
ifrån i förhoppning, att de för framtiden noga skulle rätta sig efter nya bestäm
melser, som då utfärdades. Dessa specificerade de skyldigheter, som ålågo krö
garna och åkarna särskilt.

båtsman erlägga 25 riksdaler. Då denna period gått till ända, förklarade sig bor- 
gerskapct fortfarande helst vilja slippa utgöra båtsmanshållet in natura. Man 
erbjöd sig att under tio år erlägga 30 riksdaler banko för var och en av de 11 båts
män, staden var skyldig hålla.

Till sist må nämnas, att i 1791 års dombok (d. 7/11) finns en noggrann be
skrivning av båtsmannens uniform. Den utgjordes av »mörkblå klänning efter 
nya svenska dräkten», bestående av jacka, tröja och byxor. Jackan hade gult 
foder och gul infattning eller snören i alla sömmar samt foderväv i livet, ärmarna, 
fickorna och byxorna. I jackan skulle finnas 11/2 dussin små mässingsknappar, 
varav ett dussin framtill och tre på varje ärm; tröjan skulle ha ett dussin, varav 10 
framtill och en å vardera ärmen, byxorna sex, varav fyra i luckan och livgjorden 
samt en vid knäet. Det gula fodret skulle stofferas i alla kanter, så att det 
syntes framom klädet. Huvudbonaden var hatt med hög kulle med en stor 
vit ullkordong, 1 i/c aln lång och 11/4 tum bred. Vidare ingick i utrustningen en 
skjorta av lärft, ett par vita ullstrumpor och ett par läderskor.
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De förra, 12 till antalet, skulle varje dag hålla två hästar de resande till
handa, vilka uttogos i den ordning, som angavs i en särskild skjutslängd. »Från 
vidare deltagande hefrias krögare, ifall ej så mycken skjutsning någon gång skulle 
tillstöta, att åkare, som reserven äro underlagda, nödgas skjutsa Lvenne gånger 
om dygnet, utan att de resande ändå bliva betjänta, i vilket fall krögare utan av
seende på deras bestämda hålldygn skola på tillsägelse genast deras hästar ut
lämna och skjutsen bestrida, till dess de alla gjort var sin skjuts». Åkarna, som 
upptas till ett antal av 10, utgjorde således en reserv, »och böra de, heter det, 
så snart hållhästarna utgått, vara att tillgå och ej understå sig, så snart tavlan 
kommer, med hästen avvika, utan hava den hemma i beredskap».

Den krögare eller åkare, som ej höll en god häst, fick böta. Vid tre gånger 
upprepad försyndelse häremot miste vederbörande sin näring.

Dessa bestämmelser visade sig dock ineffektiva. Behovet av skjuts ökades, 
och därmed blev bördan så stor för de personer, som skulle svara för densamma, 
att flera avsade sig krögeriet för att undslippa densamma. Därigenom ökades 
naturligtvis å andra sidan klagomålen över svårigheten att få skjuts. 1794 till
kännagav auditör Ratkind, att han och en del medintressenter voro villiga att 
åtaga sig att svara för skjutsningen med 20 hästar dagligen under 10 års tid mot 
löfte, att de ensamma finge idka krögeri i staden samt dessutom erhölle inkom
sten av det tunnegods, som upplades å Salttorget. Dessutom önskade de, att 
vid persmässan en del av skjutsningen skulle bestridas av husägarna. Anbudet 
behandlades vid sammanträde, där landshövdingen var närvarande (d. m/s), och 
antogs med det tillägget utöver vad ovan omtalats, att intressentskapet dess
utom skulle få rätt till köttförsäljning, så länge ingen slaktare anmälde sig och 
vunne burskap. Beslutet överklagades, men besvären upptogos ej till prövning 
av kommerskollegium, som förklarade frågan vara en stadens enskilda ekonomi- 
och politisak. Då de fullföljdes hos Kungl. Maj:t, blevo de även där avslagna.

De »associerade vid skjutsinrättningen», som sammanslutningen kallades, 
fingo emellertid även de snart utstå klander för skötseln av sitt åtagande. Del
vis tycks detta ha berott på tvistigheter mellan intressenterna om antalet ut- 
skänkningsställen. Det fastställdes 1798 av magistraten till högst 24. Så små
ningom kommo flera av företagets ledare på obestånd. Ratkind dog f. ö. 1798. 
Efter honom tycks handelsman Printz här som så ofta ha gripit in för att ordna 
upp förhållandena. 1799 väckte han förslag om inrättande av ett skjutskontor, 
vars föreståndare han även blev. Det trädde i verksamhet år 1800, och samma 
år förklarades genom ett K. Bfhdes brev av den 23 juni »societeten» för skjuts
ningen upphävd. I stället indelades staden för skjutsens utgörande i 20 rotar. 
För skjutskontoret gällde följande regler:

l:o. En journal skall finnas vid kontoret, i vilken antecknas den resandes 
namn och karaktär, vart han reser, huru många hästar han nyttjat samt varifrån

Karlstads stads historia



211

häst utgått, antingen håll-, reserv- eller stadens rotehästar, noga tillseendes, att 
hållets hästar först utgå, sedan rotelagets efter sina nummer hela rotelaget ige
nom och sist reservhästarna.

2:o. Ingen resande bör få häst, innan han till skjutskontoret inlämnat en 
skriftlig rekvisition på hur många hästar han behöver samt vart resan sker.

3:o. Den resande får av skjutshållskontoret en tryckt eller skriven polett, 
som av honom till fodermarsken avlämnas med anvisning, vilken eller vilka hästar 
äro i tur och ordning att skjutsa, och äger fodermarsken ej rätt uttaga någon 
häst utan skjutshållskontorets polett, vilken av fodermarsken till den skjutsan
de avlämnas och blir ett bevis för honom, att han sin tur fullgjort.

4:o. Förmärkes fodermarsken utan kontorets polett utlämna någon skjuts
häst, plikte han 16 sk. sp.

5:o. Kontoret äger noga tillse, att hållet i rättan tid inkommer och först 
utgår. Skulle ej hållet inkomma, anmäles sådant genast hos K. Bfhde. för straff; 
lika gäller för reserven, men om någon av rotelaget tredskas, anmäles för magi
straten.

6:o. Kontoret skall tillse, att inga obehöriga få skjuts.
7:o. Skulle någon av rotelagets hästar, folk eller åkdon av de resande för

därvas, bör kontoret sådant genast anmäla och förhjälpa den lidande till sin rätt 
och ersättning.

8:o. Magistraten skall meddela instruktion såväl för resande som skjuts- 
hållare.

9:o. Mönstring av skjutshästarna skall hållas minst två gånger om året i 
närvaro av skjutsföreståndaren och skall av honom till magistraten genast an
mälas odugliga hästar.

Förhållandet mellan krögeri- och slakterirörelsen å ena sidan och skjuts- 
ningen ändrades därhän, att för utövandet av de förra skulle erläggas en avgift, 
och dessa pengar skulle anslås till bestridande av skjutsningen. 1803 ville borg
mästaren alldeles häva detta samband, i det att ifrågavarande avgifter skulle 
ingå till stadskassan, men majoriteten av borgerskapet motsatte sig detta. Un
der åren 1808 och 1809 stegrades skjutsningen kraftigt. Det förra året ålades 
staden att hålla 30 hästar i stället för de vanliga 20; 1809 nedsattes siffran till 25.

Hur man än ordnat med detaljerna, hade dock under hela 1700-talet sam
bandet mellan skjutsningen och vissa former av borgerlig rörelse varit bibehållet. 
År 1810 framlades ett förslag, som avsåg att alldeles häva detta. Det var ut
arbetat av en kommitté bestående av kammarrättsrådet Zaar, landssekreterare 
Elfstrand, förste lantmätaren Örn, råd- och handelsman Frykman, handelsmän
nen Printz och Setterberg samt ålderman Bergman och gick ut på följande. I 
stället för rörelse skulle jordbesittning vara grunden för skjutsningen. Man re
sonerade på följande sätt. Förutsättning för deltagande borde vara innehavet

Drätsel och borgerlig lunga
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av häst. Men detta i sin tur berodde i de flesta fall på att ägaren hade jordegen
dom, och alltså var denna lämpligaste utgångspunkten för bestämmande av vars 
och ens delaktighet i skjutsen. Man undantog dock Våxnäsjorden och den jord, 
som var anslagen till löneförmån. För övrigt skulle de, som innehade av stadens 
donerade jord deltaga. Prästerna skulle dock få undantaga så mycket, som mot
svarade tomt för ett hushåll. Antalet hästar sattes till 20, och den förut befint
liga roteindelningen skulle bibehållas liksom skjutskontoret. Borgerskapet an
tog kommitterades förslag, men beslutet överklagades. Det fastställdes visser
ligen av K. Bfhde, men undanröjdes av Kungl. Maj:t genom utslag den 29/5 1812.

Sedan följde långrandiga underhandlingar, delvis under landshövdingens 
ledning, gående ut på att både borgerlig rörelse och tomtinnehav skulle medföra 
skyldighet att deltaga i skjutsningen. Man blev ense om denna princip, men i 
vilket förhållande, de båda kategoriernas andel skulle stå till varandra, var ingen 
lätt sak att få enighet om. Detta blev ett tvisteämne, som drogs inför högre in
stanser, och till dess dessa fattat beslut, fick borgerskapet svara för bördan som 
förut. Den 29 juni 1813 föll Kungl. Maj:ts utslag, som bestämde, att den skulle 
delas med hälften på borgerlig rörelse och hälften på tomtägarna. Saken ord
nades sedan på det sättet, att skjutsningen utbjöds på entreprenad och ersätt
ningen uttaxerades enligt ovan angivna grunder. Kriget 1814 vållade en abnorm 
stegring av behovet av körslor, och klagomålen började som ofta tidigare. Man 
såg sig t. 0. m. föranlåten anhålla, att K. Bfhde skulle förbjuda stadsbor med 
undantag för doktorer, barnmorskor och ämbetsmän att rekvirera skjuts på 
kontoret. De skulle hjälpa sig själva. 1816 förenades skjutshållningen med gäst- 
giveriet, i det båda delarna överlämnades åt regementsskrivaren Ruus.
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tadens bägge broar befunno sig vid den gustavianska tidens början i det 
skicket, att den ena, den östra, var så gott som nybyggd, under det att 
den andra däremot var i behov av ombyggnad. Det är följaktligen helt 

V-—X naturligt, att östra bron jämförelsevis litet omtalas i handlingarna, under 
det att den västra figurerar där ofta.

Emellertid blev frågan om västra brons ombyggnad riktigt aktuell först på 
1780-talet. 1783 hölls ett sammanträde därom å landskansliet, vid vilket staden 
representerades av rådman Nildman och hökaren Fernlöf. Då beslöts, att en 
ny bro skulle byggas på samma ställe som den gamla, ehuru ett stycke »av den 
där varande udde» skulle utgrävas och flera stenkar läggas1. Detta fann magi
straten för sin del mindre tjänligt, och möjligen var det denna omständighet, 
som vållade ett nytt uppskov ända till år 1786. Detta år hölls ett nytt samman
träde på landskansliet, då en ritning av Anders Jacobsson godkändes, enligt 
vilken den nya bron »komme så mycket mera i väster att dragas, som vägen skulle 
gå fram, där de gamla bodarna nu stå». Kostnadsförslag förelåg emellertid ej, 
men det oaktat beslöts, att bygget skulle börja året därpå, och det säges, att 
materialier redan framskaffats.

Jacobssons förslag, som är daterat »Löfwenäs den 2 februari 1786», bygger 
på följande grundsatser: största möjliga sparsamhet skulle iakttagas beträffande 
de utgifter, som genast skulle ske, men bron skulle byggas så, att den »med tiden 
kunde bringas till varaktighet» och bleve lätt att underhålla. Den skulle vila på 
tre brokar med så stora avstånd från varandra, att »uti varje öppning kunde 
vattenloppet tåla ett brokar, som efter hand kunde uppsättas, när så behövdes 
och framtiden det medgåve». Mellan karen skulle uppsättas bockar av järn, 
vilka stöddes av strävor från karen. Därigenom skulle bron få »full styrka att 
bära broåkarna», och dessutom skulle kortare trästockar kunna brukas. »När 
trävirket med tjära och täckning förvaras, kan bron med sin stensättning därpå 
länge hava bestånd och i framtiden vidmakthållas», heter det vidare. Så länge 
endast tre brokar funnes, skulle älven även kunna rensa bort uppdämningar,

1 Sammanträdet hölls den 11 juli; förhandlingarna refereras av Nildman i magistraten 
den 14 juli.
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Till arbetet beräknades bl. a. följande materialier åtgå: 2,800 timmerstockar av 
växlande storlek, 800 pålar, 40 tunnor tjära, 90 tolfter goda bräder, 6,000 lass 
fyllningssten, 3,500 lass grov mursten, 700 lass gatläggningssten, 900 lass sand, 
150 stänger ordinärt platt stångjärn, 4,000 spilt o. s. v.

Jacobssons ritning insändes den 1 mars 1786 av landshövding Uggla till 
Kungl. Maj:t. Överintendenten baron Adelcrantz yttrade sig den 12 april s. å. 
och tillstyrkte med en mindre jämkning. Han skriver: »Vad ritningen beträffar 
bliver byggnaden i anseende till trävirkets sammansättning vidlyftigare och kost
sammare, än behovet fordrar, utan att den styrka och varaktighet erhålles, som 
härmed påsyftas. Till ändrings vinnande så i det ena som andra har därföre vid 
överintendentskontoret en ny dessein till en simplare och redigare konstruktion 
av meranämnde träbro upprättats». Det sistnämnda förslaget gillades av Kungl. 
Maj:t den n/s.

Arbetet med brons utförande uppdrogs på entreprenad åt C. J. Heublein, 
som åtog sig att uppföra den på fyra år, ett åtagande, som han emellertid ej 
mäktade fullgöra. 1794 (25/8) anhöll han att få ut hälften av entreprenadsumman 
eller 420 riksdaler, vilket väl betyder, att vid denna tid ungefär halva arbetet var 
utfört. Under den långa tid arbetet pågick, blev den gamla bron allt bristfälli
gare. 1796 säges, att den endast varsamt kunde befaras. Året därpå torde den 
nya bron ha varit i det närmaste färdig. Landshövdingen skriver nämligen

s/fra
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d. å., att vid besiktningen uppmärksamhet skulle fästas vid det förhållandet, 
att Jacobssons ritning ej blivit följd. Någon besiktning blev då emellertid ej av, 
och planer på förändringar i detalj synas ha varit uppe ännu i det sista. År 1798 
tillfrågade magistraten Heublein, om det läte sig göra att förse bron med trottoa
rer, varpå denne svarade, att i så fall bredden måste ökas med 2 alnar (den var 
förut IO1/2 alnar), vilket i sin tur skulle betyda en ökning av spännbågarna från 
6 till 7. Den ökade kostnaden härför ville man emellertid ej underkasta sig, utan 
tröstade sig med att någon »olägenhet för åkande nu mera än förr förmodades 
ej vara att befrukta»1. Den 7 november 1798 anmälde Heublein, att bron vore 
färdig, så att besiktning kunde hållas den 13 i samma månad, vilket även skedde, 
dock först en månad senare. 1799 tillfrågades Heublein, om bron finge begagnas 
före den definitiva avsyningen. Han förklarade, att han ej kunde gå med härpå. 
Magistraten lät då besiktiga den gamla bron, vilken därvid förklarades kunna 
användas ännu ett år, om åveden förstärktes. Magistraten vände sig till K. Bfhde. 
med förfrågan, hur förfaras skulle, och denna myndighet förklarade, att Heublein
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var skyldig att ombestyra överfarten över älven och fördenskull antingen öppna 
den nya bron för trafik eller låta reparera den gamla. Han förklarade sig villig 
till det senare, men som någon reparation omöjligen kunde medhinnas före pers- 
mässan, bestämde magistraten i alla fall, att den gamla bron skulle avstängas 
och den nya öppnas. Detta beslut gav Heublein anledning att ingiva en skri
velse till magistraten, vari han förklarade, att i och med beslutet vore bron god
känd, ehuru den enligt hans förmenande behövt ännu någon tid för att sätta 
sig. Han yrkade att utfå resten av entreprenadsumman, 400 riksdaler, vilket 
emellertid nekades i avvaktan på besiktning. Den 30 oktober s. å. anhöll Heu
blein att få en person utsedd till att avsyna bron. Han protesterade mot att An
ders Jacobsson skulle anlitas härtill, då denne vore hans ovän och hade fram
kastat osannfärdiga uppgifter om broarbetet. Man kan väl antaga, att denna 
motsättning mellan brons arkitekt och entreprenören härledde sig ur det för
hållandet, att ritningarna i någon mån ändrats. I augusti år 1800 antecknas 
emellertid, att bron godkänts av slottsbyggmästaren Walmstedt, och att Heu
blein hade rätt att lyfta sista återstoden av entreprenadsumman. Egendomligt 
är det under sådana förhållanden att 1802 finna ett yttrande, att bron ligger 
ofullbordad, och att K. Bfhde. ser sig nödsakad att vid vite av 50 riksdaler 
förelägga Heublein att ha den i ordning senast den förste november samma år, 
vilket denne f. ö. förklarade vara omöjligt på grund av årstiden. F. ö. tycks en 
del trafikanter på älven ha opponerat sig mot hela brobygget. År 1800 ingavs 
till K. Bfhde en skrivelse, vari talades om att bron i betydlig mån hindrade järn
transporterna och egentligen helst borde rivas, vilket naturligtvis avvisades. 
1802 framkastade Heublein tanken på att anordna en vindbrygga i bron, ett pro
jekt, som emellertid ej heller ledde till något resultat.

Den sista notisen om västra bron under nu ifrågavarande period är från 
1816. Då dömdes magistraten till 50 riksdalers böter för underlåtenhet att repa
rera dess ledstänger och ålades vid ett vite av ytterligare 100 riksdaler att genast 
gå i författning härom. Detta beslut utlöste en ganska stark förbittring hos sta
dens myndigheter. Det heter i protokollet, att »utan avseende på olagligheten 
i denna resolution sade sig en och annan väl kunna förskjuta sin andel för kost
naden av denna reparation, men då andra åter förklarade sig därtill oförmögne, 
om de ock ville giva vika för dessa maktspråk, så fann sig magistraten nödsakad 
undandraga sig denna reparation samt endast såsom en fortsättning av dess 
förra underdåniga klagan i detta ämne begära K. Maj:ts nådiga rättelse över 
K. Bfhdes åtgärd».

Östra bron var som sagt nyss färdig, då frihetstiden gick till ända. Årtalet 
1797, som finns anbragt å de två stenar, som äro uppsatta mitt på bron, anger 
således ej byggnadsåret utan har tillkommit i samband med reparations- even
tuellt ombyggnadsarbeten detta år. Handlingarna förmäla, att K. Bfhde detta
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år anhöll att få disponera tegelbruket å Djäknefältet för arbeten med östra bron. 
Sannolikt har den träöverbyggnad, som ursprungligen fanns å stenkaren, då er
satts med en varaktigare av sten. I samband därmed har även järnstaketet till
kommit. 1796 säges uttryckligen, att ledstänger av järn skola uppsättas å hela 
bron, då de, som förut funnes å stadens del, voro bristfälliga och det för brons 
utseende vore prydligare, att alla voro av järn. Året därpå meddelas, att modell 
till stängerna kunde fås hos handelsman Andersson, och 1798 anmäler handlan
de Frykinan, att han gemensamt för staden och landet anskaffat stolpar av tack
järn. I okt. s. å. ackorderade de äldste med handlande Andersson om staketets 
uppsättande, vilket denne åtog sig mot en ersättning av 283 rdr. 16 sk. Som van
ligt dröjde det emellertid med arbetets utförande. I juni 1799 är Andersson upp
kallad i rätten och får föreställningar för att ledstängerna ännu ej uppsatts. Han 
lovade att börja arbetet om 14 dagar, men ännu ett stycke in i juli var det ej 
klart.

Även de båda minnesstenarna ha sin lilla historia. Den ena bär under år
talet 1797 en kunglig krona och Gustav IV Adolfs namn samt därunder lands
hövding Silverskölds. Den uppmärksamme betraktaren finner lätt, att konungens 
namn är inristat med andra typer än den övriga inskriptionen och dessutom i en 
fördjupning i stenen. Namnet har tydligen varit utplånat och sedan dithuggits 
ånyo. Därmed hänger det ihop på följande sätt. År 1811 beslöts i regeringen 
att till samtliga K. Bfhde och en del andra myndigheter avlåta följande cirkulär
skrivelse: »Vi Carl etc. hava i nåder funnit för gott att ifall tavlor, uppsatta på 
allmänna ställen såsom å posthus, tullhus, tullportar, nummerlotteriförsäljnings
kontor m. m., skulle vara tecknade med f. d. konungens namn eller chiffer, bör 
i deras ställe sättas vårt eget höga namn Carl XIII eller chiffer. Skulle å allmänna
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ställen kungörelse, påbud eller taxor med f. d. konungens namn vara anslagne, 
böra de nedtagas samt berättelse därom i underdånighet avgivas, på det i händel
se deras anslående må vara nödigt, de då måge av Oss i nåder förnyas. Om vilket 
allt vi härmed velat Eder till behörig och noggrann verkställighet i nåder för
ständiga etc.

Stockholms slott den 28 nov. 1811».
Denna kungörelse har naturligtvis åtlytts av de dåtida karlstadsborna, 

men en senare tid har återställt inskriptionen i dess ursprungliga skick.
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nder den gustavianska tidens första skede var den viktigaste uppgiften 
beträffande kyrkan att fullborda den inre utsmyckningen. Det var ny 
sakristia, predikstol och nytt altare, som man framför allt ville an
skaffa. År 1776 vände sig rådmannen Tomas Tholerus till professor 

Erik Palmstedt i Stockholm med begäran om förslag härtill, helst ett, »som nå
gon snickare eller bildhuggare på platsen eller i trakten kunde utföra». Palmstedt 
utarbetade under året därpå ej mindre än tre alternativa förslag. Dock var han 
ej tilltalad av tanken, att arbetet skulle helt utföras av arbetare från staden. 
»Att i Karlstad finns skicklig snickare, som vad dess arbete tillhörer kan exe
kvera en ritning, bör jag väl förmoda», skriver han, »men att någon bildhuggare 
på orten gives, som icke skämmer bort orneringen på en sådan piece, som detta 
bliver, därpå tvivlar jag rätt mycket». Av ekonomiska skäl kommo emellertid 
inga arbeten till stånd på ganska länge. Utom annat hade man bl. a. under denna 
tid även att tänka på biskopshusets uppförande. Först 1790 togs saken upp på 
nytt, och Palmstedt fick utarbeta ännu ett förslag, som den 8 mars d. å. god
kändes av Kungl. Maj:t. Trots att fortfarande betänkligheter av ekonomisk art 
förefunnos, uppgjordes 1791 kontrakt rörande arbetena. Murningsarbetet upp
drogs åt Joh. G. Reinke. Angående utsmyckningen träffades bl. a. avtal med 
Sergel om »tvenne i adoration stående figurer», för vilkas utförande i gips denne 
betingade sig 300 riksdaler banko. Arbetet började samma år och övervakades 
av rådman Tholerus. Korinredningen var färdig 1792. Samma år nedtogs det 
lilla tornet över kyrkans mitt, och uppsattes å östra gaveln ett förgyllt kors. 
1794 vidtogos en del förenklingar å stora tornets kupol, och förfärdigades biskops
stol i kyrkan. I samband med dessa arbeten erhöll templet även nya fönster. 
Först 1795 var restaureringen avslutad, och kyrkan hade då fått det utseende, 
som den bibehöll till den stora branden 1865. Kostnaderna blevo stora, men i 
icke ringa grad bidrogo enskilda personer med gåvor av olika slag. En frikostig 
donator var bl. a. biskop Schröderheim.

Området omkring kyrkan undergick i början av 1800-talet en fullständig 
förändring, sammanhängande med att staden år 1800 skaffade sig en ny begrav
ningsplats på andra sidan älven, och den gamla som följd därav upphörde att



Karlstads stads historia

Kyrkan omkring är 1800.

Biskopsgården.

220

Att uppförandet av en ny biskopsgård blev aktuellt på allvar, sedan stiftet 
fått en ny ledare i biskop Schröder, är tidigare omtalat. 1775 erhöllos för detta 
ändamål 12,000 daler kmt. av kyrkans behållna medel, och 1778 beviljades ytter-

1 B. A. Larsson, Karlstads nuvarande kyrka efter är 1737. I »Värmland förr och nu» 1930, 
sid. 111.

användas. Alla vanvårdade gravar vid 
kyrkan skulle enligt kungörelse av den 
9 mars 1811 jämnas med marken. Vid 
en med anledning härav hållen syn ges 
följande beskrivning av kyrkoplanen: 
»Vid inträdet å kyrkogården från södra 
porten förekommerpå 20 alnars avstånd 
från kyrkan tvennenästan likstämmiga 
sammanhopade ofanteliga stenmassor, 
som sägas vara gravar, och kunna väl 
inrymma flera hundrade lik, och be- 
fants den till höger eller på östra sidan 
någorlunda reparerad, men med ett av 
träspåner både opassande och för dom
kyrkan såsom brandförsäkrad vådeligt 
tak, vilket till förekommande av elds
våda ovillkorligen bör borttagas, även
som det skäligen underställes, att denne 
såsom sådan hemfalla borde åt kyrkan; 
därefter besågs den andra på västra si
dan varande av samma beskaffenhet, 

dock ännu mera förfallen.-------Vidare ses tvenne i jorden murade gravar öster
om förenämnde, vilka blott med lösa lämmar voro betäckte och den ena till van
prydnad och vämjelse alldeles öppen, vilken genast till förekommande av olägen
het borde igenfyllas.-------I västra kyrkobalken befinnas flera mer eller mindre
välreparerade gravar, som dock bibehållne ej åstadkomma någon vanprydnad, 
men nära därintill i sydvästra hörnet förefinnes mindre behagelige kvarlevor 
efter en grav, som någon universalarvinge, sedan förfäders egendomar blivit för
tärde, icke alldeles fullkomnat arbetet å deras vilorum, varför en kristelig plikt 
torde fordra samtidas uppmärksamhet däråt med en anständig planering»1. Ste
nen från de jämnade gravplatserna användes till reparation av kyrkans golv. 
1816 erhölls tillstånd att riva murarna kring området, vilket sedan skulle planteras.

|Ä
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ligare 666 riksdaler specie. Slutligen erhölls den 13/8 1781 tillåtelse att av dom- 
kyrkomedlen få disponera, vad som ytterligare behövdes utöver de summor, som 
från olika håll influtit. Stadens eget tillskott till byggnaden uppges till 3,000 
daler smt. Ritning till densamma godkändes 1775 av överintendentsämbetet1. 
När själva byggnadsarbetet började, kan ej bestämt sägas, men antagligen var 
det omkring år 1780, kanske något år tidigare. En del uppgifter om arbetet kan 
man få ur en inlaga, som den 10 februari 1783 ingavs till magistraten av mur
mästare Johan Georg Reinke. Denne hade räknat med att. få utföra arbetet, 
men det överläts i stället åt hantverkare från landet under ledning av organisten 
Gärtner (»spelemästaren» kallar R. honom). Detta framkallade ett våldsamt 
vredesutbrott hos Reinke, som kallar byggarna av biskopshuset för »en hop fus
kare och bönder, som varken kunna skriva eller räkna, mindre räkna en profil
ritning, aldrig lärt murarhantverket eller därför till Kungl. Maj:t och kronan 
skatta». Han meddelar även, att magistraten bifallit hans yrkande om hand
räckning för att få arbetarna att upphöra med sitt »kladderi». Men detta hade 
i sin tur föranlett biskopen att vända sig till landshövdingen med begäran, att

1 Ritningen finns Återgiven i C. E. Nygren: Carlstads historia, omfattande de 50 Aren 
närmast före stadens brand 1865, sid. 67.

Kyrka och prästerskap
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verktyg, som beslagtagits med anledning av magistratens utslag, skulle vid vite 
återställas. Reinke säger sig även ha blivit uppkallad till landskansliet och där 
på det hårdaste tilltalad och hotad med arrest. Av fruktan för ännu hårdare 
medfart hade han begivit sig från staden, dit han dock återvände, då han hota
des med att bliva hämtad av kronobetjäningen. Han klagar även över att ej 
heller »stadens och ortens snälle bro- och byggmästare Anders Jacobsson» fått 
någon befattning med bygget. Resultatet vore, att byggnaden vore felaktigt upp
förd. (Den var alltså vid denna tidpunkt färdig.) Den hade ej kunnat approbe- 
ras av någon »tänkande och förnuftig riktig mur- och byggmästare». Man hade 
måst stödja den med pilastrar vid knutarna och varit tvungen att »hela detta 
sneda huset hopskruva och med järnankare tillsvidare sammanbinda». »En fram
tid skulle nogsamt utvisa», utbrister slutligen den vredgade murmästaren, »vad 
bestånd och säkerhet denna av fuskare och oförståndigt folk hopvräkte och lika 
fullt ganska kostsamma byggnad äger». Magistraten kunde ingenting göra med 
anledning av Reinkes skrivelse. Man nöjde sig med att anhålla, att landshöv
dingen »av vanlig ömhet för stadens bästa» ville lämna dess hantverkare nödig 
handräckning, då anmälan gjordes mot intrång i deras hantering av kringstry
kande fuskare. Det torde kunna sägas, att klagomålen mot dem, som byggde 
biskopshuset, för dåligt arbete, voro minst sagt överdrivna, då huset ju ännu 
står kvar och brukas för sitt ursprungliga ändamål.

Uthusbyggnaderna ha förmodligen ej nybyggts samtidigt med bostadshuset, 
ty 1789 anhöll biskop Schröderheim, att de skulle uppbyggas och iståndsättas. 
En del byggnadsarbeten beslötos även året därpå. Det må nämnas, att denna 
gång byggmästare Reinke anmodades biträda. Ett protokoll av den 25 okt. 1790 
omtalar, att order gavs till honom jämte glasmästare Hallberg, klensmeden 
Frykblad, snickaren Grundell och timmermannen Olov Olsson att dagen därpå 
inställa sig att biträda vid byggnadsarbetet i biskopsgården. År 1791 beslöts 
(den 2 7/g) att låta skära 6,400 torv till biskopsgården. Taken ha alltså varit 
torvtäckta. Syn hölls 1790. Enligt protokollet över densamma var stora salen 
i övre våningen av manbyggnaden försedd med »svarsgode tapeter och oljefärgs- 
bestyckning»; de övriga 14 rummen hade pappers tapeter. Till 1790 var tomten 
inhägnad av en gärdesgård, som vid den tiden utbyttes mot ett träplank.

Biskop Daniel Henveghr var den förste biskop, som bodde i den nya biskops
gården. Han var född i Nedre Ulleruds socken den 28 april 1720. Fadern var 
lektor i Karlstad och dog redan ett år efter sonens födelse. Tio år senare flytta
de modern till Dalarna. Daniel Herweghr begav sig 1734 till Uppsala universitet, 
där han kom att tillhöra Västmanland—Dala nation. År 1746 blev han magister. 
Sedan tjänstgjorde han som lärare i Västerås, där han till sist blev lektor i gre
kiska. Sedan han låtit prästviga sig, blev han 1765 domprost i Västerås, som han 
lämnade för att tillträda befattningen som pastor primarius i Stockholm 1771.
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Som kaplaner (komministrar) tjänstgjorde under detta skede följande per
soner: Carl Albom (till 1781), Dents Sebastian Bodin (1781—1800) och Johan 
Carlgren (1802—1815)1. Hur denna tjänsts innehavare hade det, får man en 
ganska talande skildring av genom en skrivelse, som Bodin ingav till rätten år 
17992. Han säger sig känna, att han ej har lång tid kvar att leva och vill förden
skull draga inför offentligheten, uti vilka usla villkor stadens kaplan lever. Sina 
löneförmåner specificerar han på följande sätt. I ordinarie lön åtnjöt han: l:o. 
av stadskassan 28 rdr. 16 sk. rgs. 2:o. påsk- och sakören. 3:o. 61/2 tunna råg av 
landsförsamlingen jämte ett lass ved från varje matlag. 4:o. en summa i ersätt
ning av församlingens pastor. Dessutom hade han vissa extra ordinarie inkom
ster, nämligen s. k. skriftepengar, hälften av kollekterna och en del sportler. 
Tillsammans beräknar han den ordinarie lönen till högst 120 riksdaler och den 
extra ordinarie till 30 riksdaler. Hans företrädare hade haft en del biinkomster 
såsom domkyrkosyssloman eller syssloman vid hospitalet. Själv hade han ej haft 
några sådana utan varit hänvisad att försörja sig och sin familj (han hade 9 barn) 
på den lilla lönen. Han förklarar, att detta varit möjligt endast därigenom att 
han vid tjänstens tillträdande haft en besparad slant av 120 riksdaler och sedan

1 Beträffande deras biografi se: Hammarin, Carlstads stifts herdaminne (sid. 241).
2 Domboken 1799, d. 1/0.
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Till biskop i Karlstad utnämndes han 1773 och tillträdde tjänsten 1775. 
weghr bevistade riksdagarna 1771, 1778 och 1786. År 1787 avled han och be
gravdes i Karlstad. Han efterträddes av

Herman Schröderheim, son till biskop Schröder. Han var född i Stockholm 
1749. Efter avslutade studier blev han hovpredikant. 1776 utnämndes han till 
pastor i Ölme härad och blev sju år senare även kyrkoherde i Kristinehamn. 
Den 28 nov. 1787 utnämndes han till biskop i Karlstad och tillträdde 1789. Dog 
den 13 nov. 1802. Nästa innehavare av biskopsstolen var

Olov Bjurbäck. Denne var son till en fattig smed i Bjurtjärn och född den 
26/10 1750. Fadern hette Jonas Olsson. Namnet Bjurbäck tog sonen efter hem
socknen. Genom hjälp av välvilliga människor fick han studera, först i Filipstad 
och sedan i Karlstad. 1770 kunde han bege sig till universitetet i Uppsala, där 
han i början studerade matematik. Studierna måste dock gång på gång avbrytas 
av konditioner, för att de nödiga medlen till någon termins uppehåll vid akade
mien skulle intjänas. År 1775 inträdde han i prästämbetet, men ägnade sig sedan 
åt lärartjänst och blev 1787 lektor i Karlstad. Lektoratet lämnade han sedan 
för att tillträda Filipstads pastorat. Biskopsdömet tillträdde han 1805 och inne
hade det till sin död 1829.
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Tvistigheter mellan borgerskapet och de kyrkliga 
myndigheterna.

efter sin fader ärvt 641 riksdaler. Dessa voro, klagar han, nu slut, och han hade 
måst sätta sig i skuld. Utom den kontanta lönen hade han ju fri bostad, en gam
mal rödfärgad byggnad med stall och ladugård. Även av bostället ger han dock 
en mycket dyster skildring, Särskilt klagar han över kylan vintertid. Det var 
omöjligt att uppelda köket, så att pigorna kunde ligga där om nätterna. Sals- 
kammaren hade blivit det bästa rummet i huset, sedan han på egen bekostnad 
där insatt en kakelugn. Hela manbyggnaden vore så gammal, att timret i knu
tarna och vid dörr- och fönsterposter förmultnat; även köksmuren vore högst 
bristfällig. Utägorna voro för små. Sina kreatur måste komministern låta gå i 
bet i Kroppkärrsskogen. Om detta ej tillätes, visste han ej, var han skulle kunna 
få mulbete. I en annan skrivelse samma år klagade Bodin över att den s. k. Kap- 
lansholmen, som vore honom upplåten till »höbol», belamrades av timmerstoc
kar, som följde älven dit och blevo liggande till men för gräs- och vassväxten. 
Rätten beslöt med anledning härav, att sådant timmer skulle av ägarna av
hämtas före den 15 maj varje år. Om så ej skedde, skulle det uppläggas och efter 
ytterligare en månads förlopp få användas av klaganden.

Längre fram ökades komministerlönen något. År 1812 säges den vara 200 
riksdaler banko om året.

År 1792 förekom en rätt pikant skriftväxling mellan magistraten och kyr
korådet. Orsaken var, att den senare myndigheten höjt priset på ringning med 
kyrkklockorna vid begravningar samt avgiften för bänkrum i kyrkan. Här
över klagade borgerskapet under anförande, att den nya taxan fastställts utan 
församlingens hörande. Magistraten begärde förklaring, och en sådan avgavs 
också av rådet1. I sak anfördes, att kyrkans inkomster voro för små, sedan alla 
medel åtgått till biskopsgårdens uppförande och anskaffande av vissa prydnader 
för kyrkan. Emellertid passade kyrkorådet också på att ge magistraten ett nyp 
för att den »vid en olaga sockenstämma» utverkat fri ringning för sina medlem
mar, vilken rättighet även utsträckts till ledamöternas fruar och barn. Slutet 
av skrivelsen innehöll en något dunkel hotelse, att rådet ämnade »söka återvin
ning av dess lagliga rättigheter genom fullföljandet av församlingens skyldig
heter». Magistraten blev ej svaret skyldig. Den uttalade sin förvåning över 
kyrkorådets »ofredliga och svåra hotelser» och påminde om att den tid vore för
bi, då »bannlysningar för uteblivna föräringar till kyrkan och dess män prövades 
på den kristliga kärlekens och dess saktmodiga utövnings bekostnad». Borger-
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skåpet förklarade, att man ganska väl visste, att kyrkans inkomster voro till
räckliga och avvisade »med billigt förakt» kyrkorådets »hotande hemsökelse», 
helst som man »framdeles ej ärnade söka kyrkans dyra klockors nyttjande».

En särskild skyldighet, som av ålder ansetts åligga borgerskapet, var att 
kringbära håvarna i kyrkorna. Häremot opponerade man sig 1811, då magi
straten även förklarade, att denna skyldighet ej ålåge borgarne. Häröver klaga
de hovpredikanten Alsterlund hos K. Bfhde. Då denna myndighet avfordrade 
borgerskapet förklaring, anförde detta, att det måste vara kyrkobetjäningen, 
som hade detta åliggande, då den hade lön för att passa upp i kyrkan. Vilket 
utslag K. Bfhde fällde, har jag ej tagit reda på. Saken anföres här endast som 
exempel på att en viss motsättning rådde mellan kyrklig och borgerlig myndighet.

Som nämnts anlades år 1800 en ny gravplats på andra sidan älven, ovanför 
östra bron. Den stenmur, som omger den, vållade mycket bekymmer på grund 
av de betydande kostnaderna. År 1804 begärde man fyra års uppskov med dess 
uppförande. Under tiden skulle emellertid sten framforslas. Enligt ett tidigare 
beslut skulle kostnaderna uttagas till lika del från alla i staden boende, utan av
seende på ålder eller ekonomiska omständigheter. Svårigheten för de fattiga 
att utgöra sina andelar föranledde ett nytt beslut att fördela kostnaden propor
tionellt mot tomternas storlek. Det begärda uppskovet nedprutades av K. Bfhde 
till två år. 1806 anhöll man, att muren skulle få ersättas med ett träplank, vil
ket dock vägrades. Den 22 juni fattades då definitivt beslut om dess uppförande 
på entreprenad av rådman Wennberg. För kostnaderna skulle landsförsam
lingen svara med en fjärdedel och staden med resten. Sedan man lyckats ut
verka ytterligare två års förlängning av tiden för murens färdigställande, tycks 
den verkligen ha blivit färdig år 1808. Besiktning av densamma hölls den 6 sept. 
d. å. 1 nov. s. å. sägas redan 200 personer ha begravts å nya kyrkogården. Det 
var den smittosamma sjukdomen bland till staden förlagd militär, som vållade 
denna ovanligt stora dödlighet. Man beslöt därför söka få en annan begravnings
plats för avlidet krigsfolk. Tidigare under år 1808 uttalade församlingen sitt väl
behag med ett framlagt förslag om plantering av lövträd kring kyrkogården. 
År 1814 stadgade magistraten ett vite av 10 riksdaler banko för personer, som 
togo olovlig väg över kyrkogårdsmuren eller skadade där växande träd. Genom 
annons i stadens tidning meddelades redan 1811, att »då nya kyrkogården blivit 
behörigen kringstängd, böra alla lik, som på gamla kyrkogården jordfästas, sam
ma dag eller dagen efter vid en riksdalers vite utföras till nya begravningsplatsen».
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Å

ad gymnasium och lärdomsskola angår, så hade, som vi tidigare sett, 
både byggnadsfråga och organisationsfråga lösts under föregående period, 
det senare genom inrättandet av en fjärde klass i nederskolan och till
sättandet av en särskild rektor för densamma år 1772. Antalet lärare 

ökades 1792 genom tillkomsten av ett lektorat i naturkunnighet. Det var bruks
patron Carl Fredrik Geijer på Uddeholm, som donerade medel härtill. Enligt 
donators föreskrifter skulle tjänstens innehavare undervisa ungdomen »om sättet 
att förvara sin hälsa, om diet, causa morborum (sjukdomsorsaker) samt nyttiga 
huskurer» samt i de »botaniska grunderna» och om »jord och stenarter». Föreläs
ningarna skulle även kunna bevistas av andra än skolungdomen. Det stadgades 
nämligen, att »där klockare eller andra från staden eller landet sig infinna, vare 
sig av ståndspersoners eller allmogens barn», så skulle de mottagas, »vilket gan
ska mycket skulle gagna dem, som vilja bliva församlingens nyttiga klockare 
eller ärna sig därtill». Förste innehavaren av lektoratet blev förutvarande gym- 
nasieadjunkten Axel Fryxell.

Själva undervisningen och livet i skolan skilde sig f. ö. ej mycket från för
hållandena under frihetstiden. Åtminstone får man det intrycket av den utför
ligaste skildringen härav, som finns, nämligen Lundaprofessorn C. F. Fallens 
»Biografiska anteckningar». Det är förhållandena på 1770- och 1780-talen, som 
skildras. Författaren kritiserar det myckna studiet av latin, grekiska och he
breiska liksom plugget av teologiska definitioner. Lästiden var numera indelad 
i två terminer. Före avgången från gymnasium skulle abiturienten hålla antingen 
en latinsk oration eller en predikan på svenska, vilket försiggick i gymnasiehu- 
sets s. k. prästsal. Denna akt tillkännagavs genom ringning i kyrkklockan. I 
förhållande till trivialskolans elever betraktade sig gymnasisterna som en sorts 
överklass, som krävde respekt för sin högre värdighet. De yngsta eleverna i 
varje klass måste finna sig i att fullgöra en del särskilda åligganden som att »gå 
i lärarens logi att tillsäja det klockan slagit», att ha nyckeln till klassrummet 
och tillse, att det eldades före lektionernas början och städades därefter, samt 
att stå på post och se efter, när läraren kom. Grövre utslag av pennalism skola 
enligt Fallén däremot ej ha förekommit, och även förhållandet till ungdom utan-
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för skolan synes ha varit bättre än tidigare. Även om slagsmålen med gesällerna 
säkerligen ej upphört, ge de. åtminstone ej så ofta återljud i domböckerna, vilket 
väl tyder på att de ej voro lika våldsamma som tidigare.

Det uppges, att gymnasister ofta inbjödos till privata nöjestillställningar, 
särskilt de som kunde traktera något instrument, vilket blir särskilt förklarligt 
efter upplysningen, att man ej »visste av andra musici den tiden förutom stånds
personer och djäknar». Stundom åtogo sig djäknarna vid dylika tillfällen att 
sköta musiken mot särskild ersättning, vanligen 5 riksdaler silvermynt, varav 
anföraren tog två riksdaler, och resten delades på de övriga deltagarna.

Socknegången förekom ännu. Fallén uppger, att han var den siste, som gick 
sockengång på Hammarön. Det var vid jultiden 1780. En liten föreställning om 
hur Karlstadsdjäknarna hade det i vardagslag, får man av följande ord i an
teckningarna: »De flesta äro inlogerade hos sådana stadsboar, som behöva en 
biinkomst, oftast två personer i en liten studerkammare, försedde med proviant 
från sina föräldrar, vilken i kvarteret tillagas och vid bordsändan i studerkamma
ren förtäres, för att genast kunna gripa till boken, och på detta sätt tillbringas 
läseterminerna mellan 10 och 17 å 18 års ålder».

Bland särskilda händelser i skolans historia omtalas en eldsvåda i gymnasie- 
huset år 1798. Den 27 augusti detta år beslutas att företaga en undersökning, 
»huru den förledne gårdag därstädes yppade eldsvådan tillkommit, och vad där
vid ordenteligen kan ha förekommit». I ett brev uttrycker domkapitlet något 
senare sin tacksamhet för borgerskapets nit vid släckningen. Att i samband med 
händelsen en del oegentligheter förekommit, framgår av att magistraten den 3/9 
beslutar, att de »gärningsmän», som handhaft eftersläckningen och därvid ej 
skött sig, skola förhöras inför kämnärsrätten1.

Mot 1700-talets slut framkommo en hel del nya uppslag på det pedagogiska 
området. Bland reformivrarna må nämnas en lärare vid Karlstads skola, näm
ligen lektorn och titulärprofessorn Per Kölmark, som 1794 utgav ett »utkast till 
allmänna uppfostrans förbättring». Han yrkade på undervisning i de moderna 
språken, lagvetenskap, bokhålleri och hushållning. År 1807 utfärdades äntligen 
en ny skolordning, som gjorde hebreiskan till valfritt ämne och gav tillfälle till 
undervisning i engelska. Enligt den nya ordningen skulle vid alla gymnasier 
finnas sex lektorat, och som följd därav inrättades i Karlstad ett nytt sådant. 
Lärarnas antal och löneförhållanden vid denna tid framgå av nedanstående ta
beller:

Förste lektorn. 180 tunnor spannmål och Grava som prebende.
Andre » 180 » » » Hammarön som prebende.



Skolväsende

Tredje lektorn.

Fjärde 120» » » » »

Femte 112» » » » »

45 141 rdlr.» »» »
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»
»

»
»

»
»

»
»

»
»

»
»

»
»

Andre
Första

22
17

25
10

Apologisten 
Kantor.

120 tunnor spannmål och socknegångsmedel från Arvika pasto
rat (c:a 20 rdlr). 

från Stavnäs (c:a 
18 rdlr).

från Visnum (c:a 
20 rdlr).

och socknegång i Nors pastorat (c:a 18 
rdlr).

År 1795 anhöll rektor Karl Gustav Schröder, att ämbetsgård med nödiga 
hus måtte anskaffas åt honom, och att han i avvaktan därpå måtte tillerkännas 
en årlig hyresersättning av åtminstone 41 rdlr. 32 sk. Detta avslogs visserligen 
av borgerskapet den 30 nov. s. å., men genom resolution av K. Bfhde den 10/10 
1796 tillerkändes rektor sagda belopp att utgå från nov. 1795, och den 19/4 1797 
godkände borgerskapet utbetalningen härav. 1811 begärde dåvarande rektor — 
det var Spak — ånyo, att bostad måtte upplåtas åt honom. Han preciserade se
nare sina yrkanden till att under sex års tid få 4 rum och kök, visthusbod och 
vedskjul. Magistraten förklarade rättvist, att stadens samtliga tomtägare med 
undantag av präster och gymnasii- och skolebetjänte förpliktades att förse rek
tor med ämbetsgård, som borde till honom överlämnas den 1 maj 1815. Till denna 
tidpunkt skulle hyresersättning utgå. Även detta beslut undanröjdes emeller
tid. Genom Kungl. Maj:ts utslag den 15/12 1813 förklarades rektor Spak berätti
gad till ämbetsbostad, och den 21/2 1814 anmodade magistraten »dem av stadens 
invånare, som hava en passande gård till boställe eller som har tomtplats för 
dylik byggnad», att anmäla det för magistraten. Den 9/5 1814 erbjuder mönster
skrivaren L. M. Söderberg sin gård N:r 206—207 till rektorsgård. Priset angavs 
till 3,000 riksdaler banko.

26 tunnor spannmål och socknegången i Kils pastorat (c:a 32 
rdlr).

i Väsehärad (26 rdlr). 
» Karlstads socken (26 
rdlr).

Sjätte
Dessutom fanns en gymnasieadjunkt, som undervisade i franska och tyska 

och skötte biblioteket; han hade i lön 20 tunnor spannmål och socknegången Köla 
pastorat (c:a 20 rdlr).

Rektor. 37 tunnor spannmål och socknegången i Fryksdalen (66 riksdaler). 
Conrektor. Räntan av 1,200 riksdaler.
Tredje kollegan.
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De fattiga barnens undervisning sköttes under hela 1700-talet av en peda- 
gogus på ungefär samma villkor som tidigare omnämnts. Det finns därför om 
denna skola ej mycket att nämna mer än namnen på de olika barnalärare, som 
omtalas. På 1780-talet nämnes en Håkan Hofgren. Denne hade 1780 en tvist 
med sin hyresvärd. Han hade till bergsprängaren Anders Christophersson betalat 
200 daler smt. för att hela sin livstid få bebo två rum i dennes gård; efter Hofgrens 
död skulle kapitalet återbetalas till hans hustru. Hyran skulle således endast 
utgöras av räntan på detsamma. Från 1790 ända till 1803 tjänstgjorde Anders 
Vilhelm Kindberg, som förstnämnda år anhåller att få samma hushyra som före-

1 Kungl. brev den 2 nov. 1809.
2 I detta sammanhang må nämnas, att år 1788 användes gymnasiehusets källare till för

varing av arméns krutförråd. Föreställning gjordes angående risken härmed, och borgerskapet 
anhöll, att magistraten skulle hemställa om krutets förflyttning till tullhuset på Orrholmen. Dom
boken 1788, d. 29/10.

1786 erhöll trivialskolan av rådmannen P. Lidback ett stipendium. I sitt 
den 28 mars daterade testamente bestämde han, att sju stipendielotter skulle 
tilldelas »fattige fader- eller moderlösa gossebarn, som äro födde inom Karlstad 
av ärlige föräldrar, välartade och giva gott hopp om sig, nio eller tio år gamla 
och uti trivialskolan härstädes intagna samt så vida försigkomne, att de någor
lunda kunna läsa Lutheri katekes». Stipendiaterna skulle utses av magistraten.

Betydande svårigheter hade undervisningen att kämpa med, när skolhuset 
under 1808—09 års krig togs i bruk som militärsjukhus. Efteråt begärde dom
kapitlet anslag till reparation, beräknat till 4,801 rdlr. Kungl. Maj:t beviljade 
fem års inkomster av sådana prästlägenheter, som stodo lediga efter nådår. Där
emot avslogs en ansökan om kollekt från hela riket1. Samma historia inträffade 
1813. Den 12/5 d. å. förordnades, att gymnasie- och skolhus efter besiktning 
skulle utrymmas till sjukhus med undantag för rummen för bibliotek, arkiv, 
naturaliekabinett, observatorium och den s. k. prästsalen. Dåvarande rektor, 
N. J. Åberg, klagade över detta förfaringssätt under förmenande, att nyttan ej 
uppvägde den skada för undervisningen, som bleve följden. Först 1815 återfick 
skolan fullständigt dispositionen över byggnaden. Till reparation beviljades då 
genom Kungl. brev av den 6/3 1816 2,000 riksdaler banko ur krigsfonden2.

1807 års skolordning var avsedd att vara ett provisorium. 1812 tillsattes 
en kommitté med uppgift att framlägga förslag till en definitiv reform. I denna 
deltog även lektorn vid Karlstads gymnasium Axel Fryxell som korresponde
rande ledamot. Resultatet blev 1820 års skolordning, men skildringen av de för
hållanden, den skapade, tillhör en följande del av detta arbete.
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trädaren Hofgren haft. Den utgjorde 1 rdr. 32 sk. per halvår. Om ett visst in
tresse från borgerskapets sida för denna undervisning vittnar den omständighe
ten, att man 1796, i stället för att fira Gustav IV Adolfs övertagande av regeringen 
med särskilda festligheter, föranstaltade en insamling för fattiga gossars upp
fostran. Då befattningen 1803 blev ledig, framhöll borgmästaren, att läraren vore 
så illa avlönad, att han omöjligen kunde försörja sig med lönen. Någon löneför
höjning kom emellertid ej till stånd åtminstone vid detta tillfälle, och efterträda
ren, Leonard Wiklund, utkvitterar åtminstone 1804 samma hushyra som tidi
gare.

1811 (2/12) förekom å allmän rådstuga en längre överläggning om »fattig- 
skoleinrättningen». Anledningen var en skrivelse från landshövding av Wibeli, 
vari föreslogs en av kommunala medel ordentligt bekostad skolinrättning. Man 
beräknade för första gången ett årligt anslag för själva skolan, vilket upptogs 
till 200 riksdaler banko om året. Detta belopp skulle på försök utgå under de 
närmaste två åren. Ett nytt bevis på Wibelis intresse för folkbildningens höjande 
gavs året därpå, då landshövdingen i skrivelse av den 30 januari 1812 förklarade 
sig villig att under hela sin landshövdingetid årligen bidraga till de 200 riksdaler
nas insamlande med 25 riksdaler banko, dock under förutsättning, att skolans 
fortbestånd även efter de två första åren garanterades. Detta motiverades med 
att lärarens villkor måste tryggas för mer än två år. Till lärare antogs sedan en 
person vid namn Haqvin P. Hedenström. Enligt planen för den nya skolan skulle 
barnen ej endast undervisas i läsning utan även i »smärre arbeten», varmed tyd
ligen menas praktiska sådana. I Carlstads Tidningar för 1815 (23/12) meddelas 
av landshövdingen en berättelse om skolans verksamhet, varav inhämtas att 
den var delad i två avdelningar, läseskolan och industriskolan. I den förra skulle 
barnen kostnadsfritt få lära sig läsa i bok samt undervisas i katekes. De som så 
önskade, skulle dessutom få lära de fyra räknesätten. Denna avdelning, som 
säges ha börjat 1812, hade t. o. m. 1815 besökts av 127 barn. Industriskolan 
öppnades först 1814. I den hade under ovan angivna tid 16 flickor undervisats 
i sömnad, spånad 0. dyl., »dels på långrock, dels på liten rock». På olika mästares 
verkstäder hade tre gossar undervisats i särskilda yrken.

År 1814 överlämnade Wibeli ett insamlat kapital på omkring 1,000 riks
daler banko till skolan jämte en skrivelse, vari han som villkor för gåvan upp
ställde, att skolan av stadsförsamlingen underhölles »i en beständig framtid». 
Räntan skulle användas till industriskolans behov. »Skulle emot förmodan», till
lägger han, »läseskolan förfalla, varigenom också industriskolan upphörer, till
ägnar jag härigenom i kraft av den mig uppdragne makt dessa medel Kongl. 
Värmländska hushållningssällskapet»1. Andra donatorer till skolan nämnas i
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tidningen för den 30 nov. 1811. Amiral Wachtmeister skänkte två aktier i assem- 
bléhuset om vardera 100 rdr. rgs., »en hederlig tjänsteman» hade givit 100 riks
daler banko, och samma belopp donerades av biskopinnan Bjurbäck. I staden 
boende ståndspersoner tecknade på en lista 177 riksdaler o. s. v.
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ad handeln inom staden angår, så är det tydligt, att de försök, som under 
frihetstiden gjordes att få den ordnad genom en uppdelning av de hand
lande i olika grupper, så att alla ej sålde nästan allt, i stort sett miss
lyckades. År 1785 infordrade generaltulldirektionen endel upplysningar 

i ämnet och ville bl. a. veta, huru många handlande, som funnos, och om han
deln var »sorterad». Svaret blev, att det fanns 17 handelsmän, av vilka 13 höllo 
öppna bodar. Handeln vore ej sorterad. Detta år och följande var en svår tid 
i hela landet på grund av missväxt. Naturligtvis inverkade detta i hög grad på 
handelsmännens ekonomi. Från slutet av 1785 finns också en synnerligen kla
gande framställning av förhållandena. Som en viktig orsak till tillbakagången 
framhålles frigivandet av spannmåls- och timmerhandeln. Sedan »ej allenast 
varje brukspatron utan ock Göteborgshandlande — numera själva förlägga sina 
underhavande ej blott med dessa produkter utan ock så gott som idka öppen 
handel och förlag med nästan allt vad säljbart är», hade följden blivit, att rörel
sen i staden avtynat samt vanmakt och fattigdom blivit allmän lott. Av de en
ligt uppgift cirka 30 personer, som innehade handelsrättighet, kunde endast 3 å 4 
hålla jämnare rörelse med specerier och kram. En sex—sju stycken till hade 
rörelse vid marknadstillfäHena och däremellan »någon ganska liten rörelse och 
nödhjälp». De övriga livnärde sig med krögeri, som säges vara »ett det ojävakti- 
gaste bevis av allmän fattigdom». Välmåga och kapital saknades hos stadens 
handlande. Nu är väl sannolikt denna skildring överdriven, ty den förekommer 
i en ansökan om spannmålstilldelning från kronomagasinet, men tydligt är dock, 
att 1780-talet varit en svår tid. Något bättre tycks det ha varit under följande 
decennium, men ett stycke in på 1800-talet kommo svårigheterna tillbaka.

För att förebygga ren svält hos de fattigare av befolkningen tillgrepo myn
digheterna rätt stränga åtgärder mot handelsmännen för att få dem att anskaffa 
spannmål. År 1786 skrev t. ex. K. Bfhde, att de måste göra detta »även om den 
ock på axeln skulle transporteras». Vidare föreskrevs s. å., att rågen ej fick säljas 
»omalen tunnetals», utan skulle förmalas till mjöl och säljas »pundetals» efter 
taxa, som fastställdes av magistraten, d. v. s. man stipulerade maximipris. Vid 
vite måste de handlande uppgiva sina lager. De opponerade sig ibland. Den
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tidningen för den 30 nov. 1811. Amiral Wachtmeister skänkte två aktier i asscm- 
bléhuset om vardera 100 rdr. rgs., »en hederlig tjänsteman» hade givit 100 riks
daler banko, och samma belopp donerades av biskopinnan Bjurbäck. I staden 
boende ståndspersoner tecknade på en lista 177 riksdaler o. s. v.
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I

'VT ~y ad handeln inom staden angår, så är det tydligt, att de försök, som under 
\\ / frihetstiden gjordes att få den ordnad genom en uppdelning av de hand- 
\\ / lande i olika grupper, så att alla ej sålde nästan allt, i stort sett miss- 

v lyckades. År 1785 infordrade generaltulldirektionen endel upplysningar 
i ämnet och ville bl. a. veta, huru många handlande, som funnos, och om han
deln var »sorterad». Svaret blev, att det fanns 17 handelsmän, av vilka 13 höllo 
öppna bodar. Handeln vore ej sorterad. Detta år och följande var en svår tid 
i hela landet på grund av missväxt. Naturligtvis inverkade detta i hög grad på 
handelsmännens ekonomi. Från slutet av 1785 finns också en synnerligen kla
gande framställning av förhållandena. Som en viktig orsak till tillbakagången 
framhålles frigivandet av spannmåls- och timmerhandeln. Sedan »ej allenast 
varje brukspatron utan ock Göteborgshandlande — numera själva förlägga sina 
underhavande ej blott med dessa produkter utan ock så gott som idka öppen 
handel och förlag med nästan allt vad säljbart är», hade följden blivit, att rörel
sen i staden avtynat samt vanmakt och fattigdom blivit allmän lott. Av de en
ligt uppgift cirka 30 personer, som innehade handelsrättighet, kunde endast 3 å 4 
hålla jämnare rörelse med specerier och kram. En sex—sju stycken till hade 
rörelse vid marknadstillfällena och däremellan »någon ganska liten rörelse och 
nödhjälp». De övriga livnärde sig med krögeri, som säges vara »ett det ojävakti- 
gaste bevis av allmän fattigdom». Välmåga och kapital saknades hos stadens 
handlande. Nu är väl sannolikt denna skildring överdriven, ty den förekommer 
i en ansökan om spannmålstilldelning från kronomagasinet, men tydligt är dock, 
att 1780-talet varit en svår tid. Något bättre tycks det ha varit under följande 
decennium, men ett stycke in på 1800-talet kommo svårigheterna tillbaka.

För att förebygga ren svält hos de fattigare av befolkningen tillgrepo myn
digheterna rätt stränga åtgärder mot handelsmännen för att få dem att anskaffa 
spannmål. År 1786 skrev t. ex. K. Bfhde, att de måste göra detta »även om den 
ock på axeln skulle transporteras». Vidare föreskrevs s. å., att rågen ej fick säljas 
»omalen tunnetals», utan skulle förmalas till mjöl och säljas »pundetals» efter 
taxa, som fastställdes av magistraten, d. v. s. man stipulerade maximipris. Vid 
vite måste de handlande uppgiva sina lager. De opponerade sig ibland. Den
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22 maj 1786 protesterade de t. ex. mot K. Bfhdes och magistratens »stränga åt
gärder» och uttalade, att de ej trott, att de skulle få »oförtjänta reprocher». Det 
ledde emellertid endast till att landshövdingen kallade dem till ett möte inför 
sig, vid vilket de skulle med utdrag ur tullspecialcrna visa, hur mycket spannmål 
de hemförskaffat sedan augusti månad året förut. Vid sammanträdet, där lands
hövdingen själv ledde förhandlingarna, förklarade handelsmännen, att de be
gärda utdragen ej kunnat anskaffas, men uppvisade brev, som utvisade, att de 
rekvirerat säd från stapelstäderna men fått till svar, att sådan ej fanns. De för- 
ständigades emellertid att vidtaga verksam anstalt för anskaffande av spannmål. 
Året därpå ålades de genom skrivelse från kommerskollegium av den 9/5 att var 
sjätte månad insända prisuppgifter å alla saluförda varor, till följd varav en sär
skild kommitté tillsattes bestående av handelsman Lidback, hattmakare Fredin 
och tullskrivare Billengren.

Under svåra tider var man naturligtvis från handelsmännens sida ivrigare 
än vanligt att söka hindra illojal konkurrens. Den 26 juni 1786 klagades i en 
genom handlanden Printz ingiven skrift över att personer även utanför borger- 
skapet »oförsynt debitera och i minut försälja nästan allt, vad de handlande skola 
röra sig med, men i synnerhet de mest kuranta varor såsom kaffe, socker, all 
slags tobak, snus och viktualier, ja ända till och med specerier». Särskilt under 
marknaderna utmånglades å gator och torg av en hop löst folk sill, salt och tobak, 
varigenom de handlandes välfärd undergrävdes och lurendrejerier befordrades. 
I besvären till riksdagen 1789 protesterades även mot »kommerskollegii på senare 
tider tagna princip att tvärtemot magistraternas och städernas äldstes samt 
societeters föreställningar och vägran över all höva och proportion föröka hand
landenas antal i städerna». Även de gamla klagomålen mot lanthandeln upp
repades. Om den finge fortsätta, skulle städerna snart »totaliter ödeläggas». 
1793 klagades över att i uppsatta stånd vid västra bron såldes diverse matvaror 
jämte brännvin. Detta blev då av magistraten förbjudet vid ett vite av tre rdr.

Slutet av 1790-talet uppvisade åter missväxt och dyr tid i landet. 1799 
fingo de handlande åter deklarera, hur mycket spannmål de infört och dessutom 
uppge, om de väntade nya sändningar. De som åtlydde påbudet, voro följande:

Handlanden Printz sade sig ha under våren sålt 151/2 tunna havre, men in
väntade ej nytt lager, såvida det ej bleve ökad tillgång i stapelstäderna.

Wennberg hade sedan föregående höst införskaffat 150 tr. råg, 100 tr. korn 
och 100 tr. malt, vilket allt sålts. Under våren hade han hos grosshandlare Geijer 
köpt 50 tr. havre och väntade dessutom från handelsman Ullman 100 tr. korn, 
100 tr. havre och 50 tr. malt.

Fru Skarin hade infört spannmål men kunde ej uppge vilket kvantum.
Vikström lämnade samma uppgift som föregående.
Kjellander hade sålt 100 lisp. vetemjöl och sade sig vänta mera med det
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1 Domboken 1799, d. 15/6. Av de sistnämnda deklarerade en del den 17/6 mindre kvan
titeter. I-Ieublein, som av dessa uppvisade de största siffrorna, angav 30 tr. rågmjöl och 30 tr. 
havre samt sade sig vänta 100 tr. råg.

första. Däremot förklarade han sig ej äga förmögenhet till att vidare uppköpa 
spannmål, helst som den ej erhölles utan kontrakt.

Lindström hade sålt 150 tr. malt, havre och biandkorn.
Kjellin hade sålt mellan 80 och 90 lispund vetemjöl och väntade mera samt 

50 tr. råg »efter brev från handlanden Kjellman i Göteborg».
Möller hade ej mäktat handla med spannmål.
Frykman hade sedan hösten förskaffat sig: 60 tr. vete, 620 tr. råg, 42 tr. ärter, 

890 Lr. korn och malt och 567 tr. havre. Väntade från Malmö ytterligare 75 tr. 
råg, 500 tr. korn och 400 tr. havre. Utom de här nämnda handlandena nämner 
protokollet ytterligare följande, som ej infunnit sig: Heublein, Brodell, Dimberg, 
Dahlström, Kjellman, J. Söderberg, Kollberg och J. G. Nykvist1. Det är tydligt, 
att handelsman Frykmans företag varit det största av de uppräknade.

Samma historia upprepades år 1806. Av ovan nämnda firmor återfinnas 
även i förteckningen från detta år Frykmans, Wennbergs, Kjellanders och Printz. 
Nytillkomna innehades av personer med namnen B. G. Myren, P. Hedberg, 
Fjellander och N. G. Kruskopf. Av dem, som upphört med handel, kan nämnas 
J. Söderberg, som 1803 i stället anhållit att få övergå till att idka kaffehusrörelse, 
som han säger, för att uppehålla hustru och barn, sedan han genom varjehanda 
olyckshändelser blivit bragt i »yttersta belägenhet».

År 1808 fingo de handlande uppgiva, vad de hade inneliggande av olika 
varor. Då tycks det emellertid mest ha varit andra saker än spannmål, som in
tresserade vederbörande, främst salt. Detta sammanhänger naturligtvis med 
att Sverige hade svårighet att förse sig härmed just då. Två år tidigare hade 
kontinentalsystemet utfärdats av Napoleon, vilket skulle avskära all handel 
mellan kontinenten och England. Visserligen hade ej Sverige antagit detta utan 
var fastmer Englands bundsförvant, men just av denna anledning hade riket 
råkat i krig med Ryssland och Danmark, och givetvis var det förenat med svå
righeter att få tillräckliga kvantiteter av sådana varor, som skulle importeras 
långväga ifrån. Den 21 mars deklarerade emellertid följande firmor för nedan 
angivna kvantiteter salt m. m. Frykman & Co. hade liggande 50 tunnor Terra 
Wechia salt, 12 kistor om vardera 210 rullar tobak samt 1,000 pund kardustobak 
av virginiablad. B. G. Myrin hade 10 tr. Liverpoolssalt, P. Hedberg 20 tr. St. 
Ybes- och Liverpoolssalt och N. G. Kruskopf 100 tr. Terra Wechiasalt. Genom 
förhandlingar med köpmännen fastställdes följande priser å varorna att utgå 
vid leverans till kronomagasinet: Terra Wechiasalt 14 rdr. per tunna, St. Ybes- 
salt 12 rdr. och Liverpoolssalt 10 rdr. (allt riksgälds).
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Särskilda problem uppstodo naturligtvis för handeln vid sådana tillfällen, 
dä staden var full av inkvarterad militär. Så var just fallet 1808. Man utsåg då 
särskilda marketentare, som skulle sälja mat och dryck till knektarna. Sådana 
utsågos den 21/3 1808 till ett antal av tio, som tillhörde följande yrkeskategorier: 
järndragare, båtkarlar, åkare, ringkarl, f. d. fältjägare och sergeant. En titt på 
den prislista, som fastställdes för dem, kan ha sitt intresse bl. a. för att få en aning 
om prisnivån. En jumfru brännvin kostade 2 skilling och 6 runstycken (riks
gälds), en kanna dubbelöl 6 sk., en dito enkelt öl eller svagöl 3, en portion ärter 
(= 1/2 stop) 1: 6, en portion soppa 1, en portion kött 1, en dito fläsk 1: G, en 
dito korv 1, en dito sylta 1:6, en dito fisk 1, och 1 st. sill 1 sk.

Även från år 1812 finns en förteckning över stadens handlande, av vilken 
man f. ö. torde kunna sluta sig till företagens inbördes förhållande ur storlekssyn- 
punkt. Anledningen till förteckningens uppgörande var, att den 30/11 1810 en 
kunglig kungörelse utkommit angående upphävande av landtulls- och accis- 
inrättningen. Enligt denna skulle en ersättningssumma erläggas till statsverket, 
vilken för Karlstads del bestämdes till 635 riksdaler. På handelsklassen skulle 
beräknas 220 riksdaler. Det är fördelningen av dessa 220 riksdaler på de olika 
handlandena, som anges i den omtalade förteckningen. Den tar sig ut på följan
de sätt: Frykman & Co. 65 rdr, rådman Kjellander och Carlberg 40, Fr. Setter- 
berg 25, Per Hedberg 20, fru Myrin 20, herr A. Kjellin 15, J. Ahlgren 10, E. An
dersson 10, Fjellander 6, J. Brodell 5, Kjellmans änka 2: 32 och P. Printz 1: 16.

Vad handeln med andra än nu omnämnda produkter angår, må omtalas en 
liten historia från år 1793, som gäller den flerstädes nämnda Frykmanska firman 
och synes visa, att denna sökt på vissa områden tillvälla sig en monopolställning, 
som stötte på motstånd. Den 27/5 sagda år ingav dess innehavare, Erik Elon 
Frykman, en skrift till magistraten, vari han klagade, att han haft svårt att få 
draglim i staden för sin handel. Han begärde, att sämskmakareämbetet vid vite 
skulle förbjudas att sälja denna vara till andra städer. Då ämbetets förklaring 
inhämtades, anförde detta i huvudsak följande. Frykman hade fått köpa ett 
så stort kvantum lim, att ortens behov därmed borde ha varit fyllt, men han 
hade sålt det till Örebro. Han ville följaktligen ej tjäna staden utan snarare sig 
själv och »stadga ett monopolium till allmänt förfång». Magistraten resolverade 
efter erhållande av dessa upplysningar, att Frykmans inlaga ej skulle föranleda 
någon åtgärd.

Handeln med färskt kött ordnades 1795 därigenom, att ett slakthus inrätta
des, där sagda vara skulle finnas att köpa minst en dag i veckan. Senare samma 
år ingicks en överenskommelse med ett konsortium, som mot ett årligt arrende 
av 45 riksdaler riksgälds övertog tillverkningen av dricka och ättika jämte salu
slakten. Slakt skulle enligt detta kontrakt ske tre gånger i veckan, och å försälj-
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ningsställc skulle den av magistraten för varje månad fastställda taxan finnas 
uppspikad. År 1803 blev viktualiehandeln fri.

Om vi så lämna handeln med livsmedel av olika slag, så må antecknas, att 
år 1793 en syssloman Per Tholén anhöll att få i kommission försälja böcker, som 
tryckts hos boktryckare J. C. Holmberg i Stockholm. För erhållande av denna 
rättighet ville magistraten ålägga honom en årlig avgift av 10 riksdaler. Han 
förklarade emellertid, att omsättningen måste beräknas bli så ringa, att han hellre 
avstod än åtoge sig att betala denna avgift. Han ålades då att genast låta ned
taga sin skylt och upphöra med försäljningen. Det må påpekas, att enligt gäl
lande förordningar endast bokbindarna hade rätt att sälja inbundna böcker. Bok
tryckarna hade endast rätt att avyttra av dem tryckta böcker oinbundna. I nu 
relaterade fall upphävde emellertid kommerskollegium på klagomål den stipule
rade avgiften.

Handeln med andra orter tycks ha gått alltmer tillbaka. Brukspatronerna 
beskuro stadens avsättningsområde genom att tillhandahåll! sina underlydande 
en stor del av vad de behövde. Den förr rätt lönande timmerhandeln blev också 
mindre givande, då särskilt i gränstrakterna mot Norge den allt mer omhänder
togs av allmogen själv. Några köpmän i större stil funnos knappast i staden 
utan endast småhandlande, som med växlande framgång drevo diversehandel. 
1795 klagas över att timmerhandeln, som förut givit så god vinst, att de som syss
lat med den, alltid erlagt största skatten till kronan och staden, praktiskt taget 
alldeles upphört1. Man stretade emot utvecklingen, så gott man kunde, flitigt 
åberopande gamla privilegier och förordningar, som bestämde, att varor, som 
anlände till stadens lastageplatser, men sedan skulle gå vidare till andra trakter, 
skulle i staden undergå ompackning och s. k. vräkning (d. v. s. kasserande av 
odugliga varor), samt att torgpengar och andra avgifter därför skulle ordentligen 
erläggas. Emellertid var persmässan alltjämt en viktig händelse i stadens liv, 
då handlande från olika håll kommo i ej ringa antal. Den kunde pågå 14 dagar 
och inleddes fortfarande högtidligt med musik av trumslagare och klarinettblå- 
sare. Mot slutet av perioden började man tala om att införa särskilda torgdagar. 
Det var landshövding Wingård, som 1815 förklarade sig vara betänkt härpå och 
anhöll om de äldstes yttrande samt uppgift på, om sådana dagar tidigare brukat 
hållas. De äldste svarade, att de ej åtminstone under de sista 30 åren hört något 
om torgdagar, men förklarade sig tro, att de skulle bliva till nytta både för lant
männen och stadens egna invånare2.

Slutligen bör omtalas, att staden under nu skildrade period fick ett nytt 
torg. Det s. k. Salttorget flyttades nämligen från sin ursprungliga plats (ungefär 
nuvarande residenstorget) till platsen å andra sidan västra bron (nuvarande

1 Domboken 1795, d. 7/2.
2 Domboken 1815, d. 20/11.
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1 Nygrens uppgift i Karlstads historia under de 50 åren närmast före branden 1865, sid. 
9, att Nya Salttorget nämncs »första gängen» i magistratens protokoll för den 29 oktober 1821, 
är följaktligen helt felaktig.

teaterplatsen). Den sistnämnda platsen hette ursprungligen Dammhagen och var 
en låg sandig plan, som sannolikt fått sitt namn av en där befintlig damm, som 
förmodligen blivit kvar efter någon översvämning av älven. Det nya torgets till
komst kan dateras till 1790-talet1. Redan 1793 hemställde auditör Ratkind och 
räntmästare Sjöstedt, att Salttorget skulle flyttas till Dammhagen. Samma år 
beslöt magistraten, att en del gamla bodar å platsen skulle rivas senast den 1 
maj, för att något hinder ej skulle finnas för det nya torgets planering. Mot slu
tet av året företeddes ritningar till nya bodar. De äldste uttalade då vissa be
tänkligheter mot platsen på grund av att ingen rymlig hamnplats funnes därin- 
till, då älven under »de senare åren» bildat sandbankar därutanför. Emellertid 
uttalades även den meningen, att det räckte med att en båt i sänder kunde lägga 
till. 1794 (23/1) beslöts, att platsen för det nya torget skulle avmätas av råd
männen Billing och Wennberg samt räntmästare Sjöstedt och handelsmännen 
Printz och Frykman. Sedan detta skett, infordrade K. Bfhde karta över plat
sen och plan till byggnaderna. Sådana uppvisades för borgerskapet den 12 maj 
s. å., åtminstone den sistnämnda utförd av ingenjör Fineman. Bodarna skulle 
bli 19 och tillsammans bilda en länga av 15 alnar. Enligt landshövdingens ut-

■ ! 

ösa

De gamla bodarna vid Salttorget. (Bilden tagen efter branden 1865.)
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talade mening, borde de täckas med näver och torv, tills dess framdeles »såsom 
efter 10 år» denna takbeläggning kunde utbytas mot skiffer. Vid ett följande 
sammanträde (fortfarande 1794) beslöts, att torget skulle »efter räkning plane
ras» och stensättas. Man beslöt även att hos landshövdingen anhålla om tillstånd 
att få fylla igen den förut omtalade damm, som fanns å området. Källarmästare 
Jan Wennberg åtog sig både fyllning och planering »efter räkning och betalnings 
rekvirerande från stadskassan». Det tillädes även, att arbetet skulle vara färdigt 
samma höst. Så fort gick det dock efter vanligheten ej. 1796 finner man K. 
Bfhde. skriva till magistraten och uttala en förhoppning, att magistraten skulle 
påskynda torgets planerande, stensättning och plantering med vackra högstammiga 
lövträd samt anläggandet av kajer »från nya vägen till broändan». När arbetet 
blev färdigt, kan ej med bestämdhet sägas. Men 1807 var så i alla händelser 
fallet, ty då omtalas, att 16 bodar voro uppbyggda å Nya Salttorget, för vilka 
betalades en sammanlagd hyra av 36 riksdaler riksgälds. Anledningen till det 
nya torgets tillkomst torde väl vara att söka däri, att man 1785 beslutat att å 
det gamla uppföra en del byggnader, nämligen viktualievåg, mätare-, material- 
och spruthus samt en del bodar,
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/ 'A jöfarten, särskilt järnskeppningen, var alltjämt stadens viktigaste närings- 
gren. »Inom de trånga gränser av skeppsrederier och sjöfart uti Vänern 
infattas all stadens betydligare rörelse», skrev man år 1795. Mängden av 

V---- / det järn, som från bruken nedsändes till Karlstads våghus för att sedan
av stadens skutor transporteras vidare, uppges 1785 i en skrivelse till general
tulldirektionen till »mellan 30 å 40,000 skeppund» om året. Precis samma siffra 
angives av Mörner i hans »Ekonomiska beskrivning över Wermland». (1762). 
Rudbeck säger i »Försök till beskrivning över Sveriges städer», att från Karl
stad utskeppades vid 1700-talets slut omkring 40,000 skeppund järn och 14 till 
15,000 tolfter bräder.

Förhållandena voro hela 1700-talet i stort sett sådana de tidigare skildrats. 
Skutorna, som 1762 sades vara öppna och illa byggda, förbättrades undan för 
undan. 1784 meddelade stadens redare (Th. Tholerus, Erik Albom, Erik A:son 
Sjögren, B. Fjellander, A. Wennberg, A. Lidback och J. G. Forssell), att de an
skaffat däckade och med jaktsegel försedda fartyg »till järn- och varutranspor
tens desto snabbare befordran». Något varv förklaras ungefär samtidigt ej finnas 
i staden, men det heter det oaktat i ett aktstycke från 1785, att »rederierna be
sörja själva deras jakt- och skutebyggande, som vid och omkring staden för
rättas»1. Den vanligaste skuttypen säges vara 7 å 9 fot djupgående och ha en 
dräktighet av 700 å 900 skeppund. Antalet av stadens fartyg var samma år 11, 
av vilka 7 voro däckade och försedda med jaktsegel, under det de övriga fyra 
voro öppna skutor. Samtliga voro klinkbyggda. Dessutom funnos 10 stora båtar 
för älvtransporten.

Vid seglationstidens början besiktigades nummerskutorna av magistraten. 
Ett protokoll över en sådan besiktning finns från år 1786. Några uppgifter därur 
må meddelas. På östra sidan av älven lågo då två jakter, »Nordstjärnan» (till
hörig rådmännen Sjögren och Wennberg) och »Mercurius» (tillhörig Sjögren). 
Även på västra älvstranden lågo tvenne fartyg, ett alldeles nybyggt, som fick 
namnet »Felix», och ett äldre med namnet »Värmland». Alla dessa befunnos vara
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i fullgott skick. På land låg dessutom en skuta (tillhörig fru Fjellander), på vil
ken reparationsarbeten pågingo. Närmare regler för dessa besiktningar gåvos år 
1792.

Den 5 april 1775 utfärdade Gustav III en förordning rörande en bättre 
»seglationsordning mellan städerna Vänersborg, Karlstad, Kristinehamn och 
Åmål, till befrämjande av en skyndsammare järntransport över Vänern»1. Denna 
innehöll bl. a. följande bestämmelser: Om ett fartyg från någon av ovannämnda 
städer komme med last till någon av de andra, och den anlöpta stadens egna 
skutor ej voro klara att genast intaga last och avgå, skulle det ankomna fartyget 
genast få full last för återfärden. Denna rätt skulle dock ej gälla fartyg, som kom
me utan last. Dessa finge lasta i den främmande hamnen endast om andra skutor 
ej funnes där. De omtalade städerna skulle ej få minska antalet nummerskutor. 
Redare, som höllo fartyg med däck och jaktsegel, skulle ha rätt att intaga retur
last t. o. m. före anlöpt stads egna skutor. Dessutom gåvos bestämmelser om de 
nyss omtalade fartygsbesiktningarna liksom om anställande av särskilda exa
mina för skeppare. Slutligen inskärptes, att landshövdingarna skulle tillse, att 
skepparna fingo nödig handräckning för erhållande av frakt uti ovan angiven 
ordning.

Vad tillämpningen av ovanstående angår, må framhållas, att även ökning 
av nummerskutorna ofta motarbetades. År 1787 anhöll Zander att få en skuta 
upptagen i nummern, men fick avslag härpå med den motiveringen, att all järn
transport från staden och underlydande lastageplatser »bekvämligen och skynd
samt» kunde verkställas med de 11 »i gott stånd här varande, med däck och jakt
segel försedde nummerfartyg». Året därpå, då krig utbrutit med Ryssland, kom 
order genom Gustav Mauritz Armfelt, att inga skutor finge lämna Skoghall utan 
skulle ligga där för att eventuellt stå till kronans disposition.

Vad båtkarlarna angår, d. v. s. den personal, som ombesörjde älvfrakten, 
tillhöllos de 1793 att ha båtarnas nummer målade på akterspegeln. Samtidigt 
förbjödos de att sälja sina farkoster, innan de av magistraten erhållit avsked 
från tjänsten och ersättare utsetts. Fartygsbesättningarna avlade inför magi
straten skeppare- och båtsmansed. 1793 omtalas detta beträffande följande 
fartyg: däckade jakterna »Värmland» (rådman Wennberg), »Anna» (auditör Rat- 
kind), »Felix» (räntmästare Sjöstedt), »Enigheten» (Ratkind och Sjöstedt), »Hop
pet» (Ratkind och Sjöstedt) och »Fortuna» (fru Fjellander) samt däckfartygen 
»Christina» (Wennberg) och »Mercurius» (Ratkind och Sjöstedt) och skutan »Gö
sen» (brukspatron G. Bratt). I detta sammanhang omnämnas även tvenne andra 
fartyg med namnen »Spiran» och »Stjärnan».

1 I stadens arkiv, Volym Litt. D. pag. 379.
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Om själva resorna får man några upplysningar i en inlaga från redarna år 
1784. Det är särskilt förhållandena vid Vänersborg, som vålla klagomål. Sta
dens »bro» (d. v. s. kaj) säges vara för låg vid högvatten och dessutom trång. 
»Vid förra fallet», heter det vidare, »måste fartyget genom vattens intappning 
sänkas, vilket utom tidsspillan, då vattnet utpumpas, även skadar däckade och 
garnerade fartyg». Vidare måste vanten lossas vid färden genom »bron», var
igenom seglationen hindras, då de åter måste spännas. Vidare funnos utanför 
hamnen sandbankar, som ej kunde passeras, utan att en del av lasten lossades 
på små båtar. Skrivelsen slutar med en bitter klagan, att man genom lång er
farenhet lärt sig, att någon åtgärd knappast kunde förväntas av Vänersborgs 
stad, och därför begärdes, att magistraten i Karlstad skulle tillskriva länsstyrel
sen i Älvsborgs län med begäran om handräckning, »som man av landshövding 
von Törnes kända nit för allmänt väl och en obehindrad fart till och från Troll
hättan med allt skäl förväntar»1. Emellertid synas verkligen åtgärder ha vid
tagits. I april s. å. kan magistraten meddela redarna, att enligt skrivelse från 
Vänersborg muddringar företagits utanför dess hamn. Klagomålen upphöra ock
så så småningom. Kanske står detta i samband med att statsmakterna vid denna 
tid hade sin uppmärksamhet riktad på seglationsförhållandena i Vänern, 
amiralitetskapten Leijonanckar företog samma år mätningar därstädes.

Däremot förstummades ej klagomålen över Karlstads monopol på seglatio
nen från bruksägares och andra städers sida. 1786 undrade t. ex. brukspatron 
Gustav Wahlund, om ej »en ägare av sågblockar och trävaror (finge) med egna 
eller främmande fartyg transportera över Vänern sina egendomsprodukter». Sva
ret blev, att det vore en i stadens privilegier grundad rättighet att med stadens 
fartyg ombesörja all godsfrakt från stadens hamn och lastageplatser. Alla bleve 
också, tillädes det, betjänade i den ordning, som är föreskriven och så fort med
hinnas kan. Att denna sistnämnda försäkran ej ansågs tillfyllest, framgår av 
att göteborgarna 1794 klagade över långsam järnförsel och önskade att själva 
få sköta den med egna fartyg. Man ursäktade sig då med att stadens skutor 
genom ihållande motvind hindrats att återvända till hemorten. Nu vore de dock 
återkomna, så att det för tillfället funnes flera båtar än som det fanns last för. 
En viktig förändring inträffade år 1803, då Kungl. Maj:t förklarade seglationen 
på Vänern fri och som en följd därav hela systemet med nummerskutor försvann. 
Vilken fartygsägare som helst skulle hädanefter ha rätt att forsla järn. Kvar 
stod däremot tillsvidare bestämmelsen, att järn, som utforslades från Karlstad 
och dess lastageplatser, skulle vägas å stadens våg i och för erläggande av stads- 
andel. Härom råkade staden i tvist med Uddeholms bolag, som 1811 hemställde 
hos bergskollegium att få utskeppa direkt från Skoghall med undslippande av

Karlstads stads historia



Sjöfart

245

1 Citatet ur ett protokoll av den 12/4 1790.
2 Andra fartygsolyckor omtalas 1778 och 1782. Vid förra tillfället sjönk pä väg till Karl

stad en skuta tillhörande handlanden Nils Lidbeck i Lidköping. Den var lastad med varor, 
som skulle avyttras vid persmässan. 1782 förgicks en jakt tillhörig rådman Sjögren och lastad 
med järn. Bcfraktarna stämde i detta fall redaren under förmenande, att fartyget var gammalt 
och sjöodugligt Skutebyggarcn Tolle Andersson intygade dock inför rätta ined ed, att det varit 
sjödugligt.

vägningen i Karlstad. Detta bifölls också så tillvida, att järnet skulle utan väg- 
ning få föras direkt till Göteborg, men sedan det vägts därstädes, skulle dock 
vanlig stadsandel det oaktat erläggas till Karlstad. Det är självklart, att segla- 
lionens frigivande vållade en hel del svårigheter för dem, som nu måste finna sig 
i fri konkurrens efter att förut ha haft lagskyddad företrädesrätt till visst närings
fång. Svårast var nog situationen till en början för båtkarlarna, vilka 1803 kla
gade över att de blivit nästan sysslolösa och anlitades endast, då andra ej voro 
till hands.

Detaljerade bestämmelser rörande sjöfolkets förhållanden gåvos i en av 
magistraten den 22 maj 1786 fastställd »Rättelse för fartygsägare, skeppare och 
båtsmän». Den föreskrivna skepparexamen avlades inför magistraten och några 
äldre skeppare. Då »examinerades om seglationen i Vänern, de där förekomman
de farliga klippor och skär, hamnar med mera, som till sjöfarten och ett fartygs 
förande, tacklande m. m. hörer»1. Enligt protokollen gjorde examinanderna i 
regel »gott besked», men det kunde hända, att någon s. a. s. fick rest. Så antyddes 
1786 en att »göra sig underrättad om det östra utloppet härifrån och från Skatt
kärr, där han sade sig ej någon gång hava färdats, och finge han därföre icke utan 
lots någon resa där företaga».

Vad stadens hamnförhållanden angår, är förut omtalat, att det fanns två 
hamnar, dels uthamnen vid Skoghall och dels älvgrenen nedanför västra bron. 
Vad den förra beträffar, så klagades 1787 över att den var »trång och liten, så 
att fartygen lida märkelig skada och olägenhet av den myckenhet timmer, som 
där i skutor inlastas». Man beslöt av denna anledning alt förständiga vederbö
rande att upplägga timret å annan plats utefter Hammarölandet. Året därpå 
upprepades klagomålen, men då på grund av uppgrundningar, som gjorde att 
fartygen måste läggas utanför den s. k. Anholmen (skrives vid denna tid And
holmen), där de ej voro nog skyddade utan ofta skadades och t. o. m. kunde 
förolyckas vid storm. En sådan olycka, då ett fartyg förlist i själva hamnen, 
omtalas redan 1780. Det var en jakt tillhörig generalmajor J. A. Hamilton och 
förd av skepparen Joh. Eckorn, som sjönk, då den låg förtöjd. Lasten, som be
stod av järn, upptogs av byggmästare Anders Jacobsson. Skepparen, som ansågs 
ha visat vårdslöshet genom att lämna båten utan tillsyn, dömdes att jämte en 
båtsman ersätta skadan med 165 rdr. sp.2

Till följd av olägenheterna med Skoghallshamnen döko ganska tidigt planer 
upp att skaffa staden en annan lastageplats. 1803 föreslog rådman Jan Wenn-
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berg som lämplig plats härför Kanikenäset, d. v. s. just det område, där senare 
Karlstads nuvarande hamn kom att anläggas. Han förklarade sig t. o. m. själv 
vilja genast försöka att låta sina fartyg förläggas där för lastning. Om nu detta 
skedde, vilket är ovisst, så fick exemplet tydligen ingen efterföljd. Skoghall för
blev alltjämt den egentliga sjöhamnen. I samband med tvisten med Uddeholms- 
bolaget om erläggande av stadsandel för bolagets frakter fick staden emellertid 
bemöta anspråk, som gingo ut på ingenting mindre än att bestrida dess rätt till 
hamnen. Det var Heublein, som sedan han blivit ägare av Vidön, framträdde 
med påståenden i denna riktning. Borgerskapet fick i början av 1807 lämna 
genom K. Bfhde infordrade upplysningar i saken. Bland frågorna var då bl. a. 
följande: »Om vid Skoghall någon slags hamninrättning finnes samt i så fall, 
om den är besörjd och besörjes av staden?» Magistrat och äldste avgåvo en längre 
indignerad skrivelse. Man fann det högst förvånande, att en stadens borgare 
»oförsynt vågat hos K. Maj:t bestrida stadens rätt till Skoghalls hamn samt An- 
holmen i avsikt att, om detta djärva försök lyckades, ej allenast få rättighet upp
bära de hamnpengar, staden av dit ankommande fartyg uppbär, utan ock dy
medelst komma i possession av det laxfiske, staden därstädes ostört nästan från 
dess första fundation ägt». Under hänvisning till en massa gamla handlingar 
och såväl »Fernows som Ekmans och fleras tryckta arbeten» hävdas stadens 
rätt, vilken förklaras aldrig tidigare ha varit bestridd1. Givetvis ledde Heubleins 
anspråk ej till något resultat. Han dog f. ö. redan 1808.

Ett kapitel för sig är egentligen seglationen på älven. Man hade ideligen be
kymmer för de sandbankar och grund, som bildades och hindrade sjöfarten. Det 
för nutida Karlstadsbor mest bekanta resultatet av älvens uppslamning är det 
s. k. Sandgrund, där Värmlands museum ligger. Första gången, detta område 
nämnes, är så sent som 1810. Då säges, att sandgrund bildats norr om biskops- 
huset, och man beslutar att genomgräva dessa, för att älven skall avledas från 
Sundstalandet. Denna genomgrävning är den s. k. Garvarådran, nu igenlagd men 
väl bekant för alla äldre Karlstadsbor. Långt innan dessa grund uppstodo, hade 
man dock haft många överläggningar om allehanda andra sandgrund i älvgre
narna. Bedan 1791 avgav konstbyggmästaren Daniel Timothaison ett förslag 
alt på lättaste sätt och med minsta kostnad upprensa älven och göra den segel
bar från staden till Skoghall. Han föreslog att påla igen några av de mindre älv
utloppen, nämligen Suttersälven och Djupsundsådran på vänstra sidan och 
Ebbenäsådran på den högra. Härigenom skulle älven i de öppna ådrorna skära 
sig djupare ned, varigenom sandgrunden skulle försvinna. Året därpå anmoda
des en annan sakkunnig, direktör Elias Schweder, att yttra sig i samma fråga. 
Han förklarade sig ej kunna avge bestämt förslag, innan pejlingar skett. Man
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beslöt också, att sådana skulle företagas av en ingenjör Sohlberg, vilken 1792 
inlämnade en karta över Klarälven från staden till Skoghall1. Sistnämnda år 
ingav även Schweder ett utarbetat förslag med kostnadsberäkning till seglatio- 
nens förbättrande. Han föreslog även anläggandet av en kanal från sjön Fryken 
till Visten och därifrån till Klarälven ovanför Dejeforsen. Detta vidlyftiga för
slag kom dock aldrig att på allvar bli aktuellt.

Emellertid företogos en del pålningar för att avstänga ett par älvutlopp. 
Detta ledde till överklaganden från assessor Ekman, som ägde hemmanet Djup
sundet. och handlanden Heublein, vilken som förut nämnts ägde Vidön. De kla
gande påstodo, att deras fiske skulle fördärvas. De äldste förklarade sig vilja 
hålla dem skadeslösa, om de »kunde genom någon för seglationens vidmakthål
lande nödig befunnen anstalt uti lidande bliva försatta». 1795 diskuterades frå
gan vid brukssocietetens sammanträde i Kristinehamn, och man beslöt, att de 
bruksägare, som sände sitt stångjärn till Karlstads våg, skulle under fem års tid 
erlägga en avgift av 11/2 runstycke per skeppund som bidrag till kostnaden för 
muddring i älven mellan Karlstad och Skoghall. Då borgerskapet erhöll medde
lande härom, beslöts genast att beställa en mudderpråm för en kostnad av 138 
rdr. Samtidigt påpekades emellertid ett mycket billigare projekt till att göra 
älven segelbar. Det uppges vara hämtat ur Vetenskapsakademiens handlingar 
för år 1771. Enligt detsamma skulle man på våren strö aska eller sand på isen 
efter den led, som man ville ha upprensad. Sedan skulle som följd härav isen tina 
upp där förr än på andra ställen, »varpå snövattnet börjar nedrinna och bildar 
ström, som gräver på botten, och älven på detta sätt sig själv uppmuddrar». Meto
den skulle prövas vid den s. k. Trollholmen. Denna sympatiskt enkla metod 
tycks ej ha varit effektiv, ty 1798 framkom den mångkunnige Heublein med ett 
nytt förslag. På hans initiativ diskuterades det på ett möte under persmässan 
1802 med possessionater från Västergötland och handlande från Lidköping. Heu- 
bleins projekt gick ut på att hamnen skulle flyttas från Skoghall till Vidölandet, 
varjämte en kanal skulle byggas med en sluss »genom hemmanet Vidöns låga 
stränder och sjöägor i rät linje till insjön på samma ö och därifrån vidare till det 
ställe, där stränderna gå över vattenbrynet, och djupet i älven möter». Kost
naden för detta arbete beräknade Heublein till 13,023 rdr, vilken summa han 
förklarade sig vilja förskottera, om han sedan finge uttaga den genom avgifter 
på de fartyg, som passerade kanalen2. Samtidigt med detta förslag framlades 
andra med samma syfte av byggmästarna Sanner och Branzell. De gingo ut på 
anläggandet av sidodammar eller s. k. avvikningskar. Heublein bestred dock, 
att det avsedda ändamålet kunde vinnas på detta sätt. Hans förslag blev också 
det, som rönte anslutning. Både stadens borgerskap och intresserade utom sta-

1 Sohlbcrgs karta finns i LantmätcristjTclsens arkiv. Portföljhandlingar. R. 39. N:o l11.
2 Domboken 1802, d. 19/7.
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den uttalade sig för det, men naturligtvis vållade kostnaderna bekymmer. 
Dessutom anmärktes, att det även efter ett realiserande av planen återstod 
många svårigheter för transporterna genom att västra bron även sedan skulle 
nödga till omlastning. Heublein erbjöd sig då att förse denna bro med en vind
brygga, ett förslag, som dock fick förfalla. Rätt många trafikanter erbjödo sig 
att erlägga avgiften för sina frakter. Protokollen nämna en major Heijkensköld, 
brukspatronerna Antonsson och Sjöberg, grosshandlare Schmidt, Wahlberg, Frö- 
ding och Kennedi. Något resultat av alla dessa utredningar blev det aldrig. Heu- 
blein invecklades i stället i den förut berörda tvisten med staden om rätten till 
Skoghalls hamn.

Redan 1803 hade av annan sakkunnig, en major P. Warberg, framförts den 
meningen, att det vore omöjligt att någonsin förekomma uppgrundningar i älven, 
och att dessa troligen i en framtid skulle komma sjöfarten att upphöra. Han 
föreslog dock vissa mindre åtgärder, varemot Heublein å sin sida reserverade 
sig. En kommitté tillsattes för utredning av hela problemet, och den ingav 1804 
en berättelse. I denna omtalas belägenheten av de värsta grunden. Det första 
låge »strax nedom Suttersälven», ett annat (det största) »strax nedan Dingel- 
sundsådran», och ett tredje kallas helt enkelt Skoghallsgrundet. De kommitte- 
rade föreslogo, att man skulle inskränka sig till att söka hålla öppningar i grun
den av 3 ä 4 alnars bredd. Vidare borde man genom fördämningar o. dyl. söka 
leda älvvattnet i lämplig riktning. Sannolikt blev sådana åtgärder det enda, 
som verkligen vidtogs.

Vad hamnen vid västra bron beträffar, må tilläggas, att stenkaj uppfördes 
å vänstra älvstranden. Arbetet påbörjades 1790 och utfördes på entreprenad av 
byggmästare Reinke. I mars 1791 sades arbetet vara till hälften färdigt. Kort 
därefter avled Reinke, men på uppdrag av hans änka fullbordades arbetet av 
tvenne murargesäller, Anders Wenerlund och Anders Kihlholm. Det säges i 
febr. 1792 vara i det närmaste fullbordat. Ovanför bron anlades stenkaj senare. 
Beslut härom fattades 1798, och skulle kajen sträcka sig mellan bron och våg
huset.

Denna sistnämnda byggnad har så stor betydelse för sjöfarten, att redo
görelsen för denna må avslutas med en skildring av dess öden. Den järnvåg, 
för vars tillkomst redogjorts i föregående avdelning, betecknades 1783 som gam
mal och förfallen, varför landshövdingen uppmanade borgerskapet att bygga en 
ny, vilken enligt hans mening också borde förläggas till en bekvämligare plats, 
t. ex. Salttorget. Därigenom skulle den komma nedanför västra bron. Borgmästa
ren svarade emellertid å borgarnas vägnar, att Kungl. Maj:t befallt, att vågen 
skulle placeras på den plats, där den stod, och »understode han sig icke därom 
någon vidare fråga väcka». Landshövdingen erbjöd sig att söka ändring i Kungl. 
Maj:ts beslut, men ingen ville vara med därom. Däremot var man villig att bygga
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ett nytt våghus, ehuru meningarna gingo isär, om den skulle bli av sten eller 
trä. Man beslöt infordra kostnadsförslag dels av murmästare Reinke, dels av 
byggmästare Anders Jacobsson1. Sådana förelågo färdiga åtminstone av den 
förre år 1785. Först 1788 var emellertid ritning godkänd av överintendents- 
ämbetet, så att byggnadsarbetet kunde utbjudas på entreprenad. Enligt 
villkoren för denna skulle arbetet påbörjas skyndsamt, så att det kunde vara 
färdigt senast år 1790. Entreprenören, som skulle ställa borgen, finge genast 
lyfta en tredjedel av entreprenadsumman; den andra tredjedelen skulle utbetalas 
sommaren 1789 och sista delen efter byggnadens godkännande. Om läget be
stämdes, att den nya vågen skulle flyttas något åt söder, »så att Lilla Herrgårds
gatan går ända fram och utsikten för älven lämnas öppen och fri». Den som stan
nade för lägsta anbudet, var den mångkunnige konstmästaren Heublein, som allt
så blev entreprenör. Villkoren synas ha jämkats något, ty hans borgensmän, 
som voro målaren Jonaeus, guldsmeden Sundberg och gästgivaren Torsk samt 
handlandena Nordholm och Carlqvist, åtogo sig att svara för att byggnaden bleve 
färdig inom tre år. Dessutom fick H. genast lyfta halva entreprenadsumman, 
som uppges till 1,610 riksdaler. Först i juni 1789 förklarade sig H. skola börja 
med grunden till huset. Som vanligt kom det emellertid att dröja mycket längre, 
innan arbetet på allvar kom i gång. 1791 säger sig magistraten (d. 28/2) skola 
sammanträda för utstakning av tomten, och 1793 inkallas Heublein och får för 
sig uppläst en skrivelse från K. Bfhde, enligt vilken det hotas med att utbjuda 
arbetet på ny entreprenad, om han ej inom februari månad hade tillräckligt med 
sten och andra materialier framskaffade. Han lovade att genast ta itu därmed, 
»så att vågen i år kan bliva färdig». 1794 hade man kommit så långt, att man 
började resonera om taket, och Heublein anmodades inkomma med kostnads
förslag på sådant av skiffer i stället för tegel. Sannolikt var väl byggnaden färdig 
åtminstone året därpå. Det dröjde emellertid ej länge, förrän anmärkningar 
framställdes mot det sätt, varpå Heublein utfört arbetet. 1803 underkastades 
vågen besiktning med anledning av anmärkningar av vågmästaren. Sedan upp
kallades Heublein i rätten och fick avge förklaring. Han sade sig ha lidit stora 
förluster på arbetet och skyllde detta på de beräkningar, som utförts av mur
mästare Reinke. Han förklarade sig emellertid villig att verkställa fyllning med 
sand under golven, vilka skulle omläggas, samt laga taket. Magistraten ålade 
honom att sätta huset i gott stånd inom tre veckor.

Sedan omtalas ej järnvågen i protokollen förrän år 1809. Detta år anmäler 
emellertid vågmästare N. G. Kruskopf, att den blivit för liten för att rymma 
allt ankommande stångjärn och manufaktursmide. Man beslöt fördenskull bygga 
ett nytt hus, vilket man (d. 2 8/s) förklarade böra förläggas till Nya Salttorget.
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Ett sjömanshus inrättades i staden år 1814. Den 28 mars d. å. voro samtliga 
redare och fartygsägare sammankallade för att välja ledamöter till detsamma.

Redan mot slutet av samma år förklaras det vara så nära färdigt, att hinder ej 
mötte att ditforsla järn, som ej finge plats i gamla vågen.

Platsen öster om järnvågen kallades Fryksdals- eller Näverlorget. Från 
detta var ingången till huset. Fasaden åt älven var försedd med gluggar, genom 
vilka järnet från de vid kajen förtöjda båtarna inforslades av de s. k. järndra- 
garna.
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"~r TT antverket företer ingen principiell olikhet mot under frihetstiden, ehuru 
__ | i praktiken något liberalare grundsatser började tillämpas i fråga om

. j en del av skråväsendets många föreskrifter. Av stor betydelse var här- 
JL J l vidlag en cirkulärskrivelse från kommerskollegium av den 16 febr. 1773, 
varigenom bestämdes, att en gesäll, som tjänat i skråordningen föreskriven tid, 
ej fick nekas att som mästare utöva sitt yrke. Stödd härpå biföll i regel magi
straten burskapsansökningar, då emot sökandena ej kunde anföras annat än de 
vanliga lamentationerna från ämbetenas sida om den svåra konkurrensen och 
omöjligheten för fler mästare i vederbörande fack att försörja sig. Även när 
magistraten ansåg sig böra vitsorda riktigheten av sådana påståenden, menade 
den sig ej kunna handla mot sagda skrivelse. Så t. ex. då år 1794 skräddargesällen 
Karl Anders Rudén sökte burskap. Då skrev magistraten, att »ehuruväl här i 
staden finnas 8 skräddare, vilka tillräckligt och väl kunna betjäna och som ge
nom antalets ökande kunde bliva lidande», kunde ansökningen ej avslås. I ett 
annat fall från samma år — det gällde en skräddare Nils Grundel — gick det på 
alldeles samma sätt, trots det att mot den sökande även anfördes, att han varit 
»tilltalad för olovligt spatserande». Ett tredje exempel, från 1797, må också an
föras. Detta år fick skräddargesällen Olov Hamnerin burskap, fast ämbetet 
anfört, att han »hållit sällskaper och fria måndagar samt nyttjat andra gångtider 
i veckan». Fullt konsekvent var man dock ej. 1784 nekade man burskap åt en 
vadmalsskräddare utan annan motivering än att någon sådan ej tarvades i staden.

I början av 1800-talet avslogos ansökningar, om den blivande mästaren ej 
kunde läsa och ej begått nattvarden (ett fall 1807). Samma blev resultatet, om 
det var notoriskt, att sökanden fört ett utsvävande levnadssätt (1803). Där
emot brydde man sig ej om, att en tyskfödd gesäll, körsnären Anders Gross, er
kände, att han i sitt ursprungliga hemland Preussen ej fullgjort krigstjänst. 
Magistraten förklarade honom det oaktat för »ordentlig gesäll» och gav honom 
burskap (1803). Oärlighet i arbetet var naturligtvis ett allvarligt gravamen. 
Ett sådant fall, som tycks ha betraktats som en verklig cause celebre, förekom 
1801. Då ingåvo stadens hattmakare en skrivelse av följande innehåll: »I för
modan, att hattmakargesällen Petter Fernlöf under medvetande av sitt brotts-
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Då 
År 1816 voro t. ex. inom väl

lovliga skomakarämbetet meningarna delade om ett prov bestående av två par 
stövlar med galoscher. Magistraten fann emellertid dessa »fullgjorda med den 
omsorg och fullkomlighet, att sökandens skicklighet uti hantverket därav till- 
räckeligen kan skönjas», och prövade för den skull skäligt att de uppvisade proven 
godkänna. Även på annat sätt kunde magistraten visa sin välvilja. 1815 kla
gade en skräddargesäll över att han ålagts att som mästerstycke sy en frack och 
begärde i stället att få förfärdiga en syrtut. Han ansåg, att det tyg han hade, 
passade bättre till det senare plagget. Om han därav skulle sy en frack, skulle 
för mycket bli över utan att dock kunna användas till något annat plagg. En av 
rådmännen förklarade då, att han hade ett tygstycke, som var ämnat till frack.

liga uppförande skulle hava övergivit sitt beslut att såsom mästare nedsätta sig 
uti denna stad, varest man om dess levnad äger en lika obehaglig som säker kän
nedom, hava vi gärna dröjt att för en noggrann allmänhet utmärka honom, men 
då vi erfarit, att han ämnar fullfölja sin föresats, kunna vi ej längre undgå upp
giva, det han genom visad otrohet under sin tjänstetid — — gjort sig ovärdig 
bliva medlem av ett borgerskap, som är känt för sin ära och redlighet. Närlagde 
attest, utgiven av hattmakargesällen Olov Apelgren, ådagalägger nogsamt, huru 
han sig uppfört, och i anledning varav vi smickra oss med det säkra hopp, att 
herr borgmästaren och vällovliga magistraten, som söker bevara borgerskapets 
heder och anseende, förskona oss från att i Fernlöf vinna en medborgare, som i 
anseende till sin förra levnad icke annat kan än vanhedra detta samhälle». Det 
åberopade intyget innehöll, att Fernlöf påkommits med att ha av från sin mästare 
stulet kamelhår för egen räkning förfärdigat ett dussin hattar, som han gömt i 
sin säng under »bommen» (= madrassen). Han hade därför fått sluta sin anställ
ning och rest till »Norriget». Givetvis nekades han burskap denna gång, men han 
måtte dock ha kunnat rentvå sig från de svåraste beskyllningarna, ty något år 
senare beviljades verkligen en förnyad anhållan från hans sida.

Den som fick burskap, skulle utföra ett mästerprov, om han ej gjort det 
förut. Mångfaldiga sådana nämnas i handlingarna. Några exempel må anföras 
utan några som helst anspråk på vare sig fullständighet eller att just de vikti
gaste kommit med. En kammakaregesäll ålades 1787 att göra en spetsfil, ett skär
järn, två chignonkammar, två fina kammar och tre supékammar och fem »släng- 
kammar». En sadelmakare skulle (1790) förfärdiga en engelsk manridsadel, en 
schatullmakare ett sybord och ett sockerskrin (1802), en buntmakare en muff, 
ett julbräm, ett par lappskor och ett par vantar (1803) o. s. v. Som synes var 
det ofta flera föremål, som skulle tillverkas. Mer än vanligt ordentligt tilltaget 
förefaller det att vara, då en skräddargesäll 1802 ålades att sy 8 klädningar. 
Dessa arbeten bedömdes av vederbörande ämbete. Ibland var det då delade 
meningar om, huruvida ett mästerprov skulle kunna godkännas eller ej. 
kunde avgörandet hänskjutas till magistraten.
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Gesällen kunde få tillverka sitt mästerstycke därav. Magistraten gick med här
på, och rådmannen fick sin frack billigt sydd, samtidigt som gesällen slapp att 
ödsla med sitt tygstycke. Ansåg sig ej magistraten tillräckligt sakkunnig, kunde 
sakkunskap från annat håll anlitas. Så 1797, då det bestämdes, att vid bedöman
det av ett prov bestående av en kvinnodräkt en »fruntimmersskräddare» från 
främmande stad skulle tillkallas. Eventuellt kunde arbetet sändas till ett ämbete 
å annan ort för bedömning. 1805 var magistraten av skilda meningar rörande 
en av hattmakargesällen Elov Fryklind förfärdigad s. k. Kastorhatt. Denna 
sändes då till Örebro för oväldigt bedömande. Resultatet blev, att den under
kändes, och Fryklind ålades att göra en ny.

Så länge borgerskapets militära kår ägde bestånd, måste den burskapsbe- 
rättigade före edens avläggande dels betala en avgift till kårens kassa, dels visa 
att han deltagit i vissa militära övningar. Det heter i ett protokoll av den 20/9 
1785 vid behandlingen av hattmakare Gust. Swanboms anhållan att få avlägga 
borgareden: »Och som rådman Sjögren intygade, att han erlagt 32 skilling till 
militärkassan, ehuru han ännu ej lärt exercera, så blev under föreläggande därom 
samt med villkor, att han för magistraten uppträdde i uniform och under gevär
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uppkomme och i sådan rustning sig visade, begäran bifallen. Varefter eden av
lades och under lyckönskan (Swanbom) tillsades att hos stadsskrivaren burbrev 
avhämta».

Nya ämbeten, som under perioden tillkommo, voro: vagnmakareämbetet 
1780, karduansmakareämbetet 1785 (förut tillsammans med garvarne), koppar
slagareämbetet 1789, bagareämbetet 1800, hattmakareämbetet 1802 (ansökan 
gjordes 1799) och målarämbetet (omtalas åtminstone 1810). Särskilt förnämligt 
förefaller hattmakarämbetet ha varit. Dess ålderman var rådmannen E. P. Berg
ström, och som preces fungerade vid sammanträdena borgmästaren själv. Första 
sammanträdet hölls f. ö. den 1 juni 1803. 1816 anhöllo kakehignsmakarna att få 
bilda gemensamt skrå med murmästarna.

Det ålåg magistraten att förse staden med nödiga hantverkare. 1785 till
skrev den repslagareämbetet i Stockholm och anhöll om nedsändande till Karl
stad av en gesäll, enär staden saknade representant för detta yrke. I slutet av 
året inställde sig även gesällen Jakob Lagerberg och förklarade sig villig att 
stanna, om han finge hjälp till anskaffande av verktyg och en plats för hante
ringens drivande. Detta beviljades. Plats för repslagarbanan utsågs vid Våxnäs- 
bäcken. I början på 1800-talet fanns en annan repslagarbana inom den egent
liga staden. 1806 säger repslagaremästare Jakob Tidholm, att det väckt mycket 
och välbefogat missnöje, att han »utanför borgerskapets hus och fönster» uppsatt 
stolpar för förfärdigande av rep samt vållat hinder för husägarnas körslor genom 
sina redskap. Han anhöll därför att få till repslagarbana aptera »den s. k. Pistole- 
gatan ända från förste lantmätare Örns bakhus nedåt till sjöstranden», vilken 
begäran bifölls. 1789 beslöt man annonsera i tidningarna efter en klensmed, 
varav staden sades vara i behov, och året därpå tillskrevos klensmeds- och bunt- 
makareämbetena i Stockholm i och för gesällers nedsändande till Karlstad. 1811 
annonserades efter en duktig urmakare. Det fanns visserligen en sådan — han 
hette Karl Bergsten —, men han hade av landssekreterare Kleman och bruks- 
bokhållare Erik Frykman stämts för att ha fördärvat deras guldur. Tidigare 
hade staden t. o. m. ståtat med en hovurmakare. Det var den flerstädes om
talade Per Printz, som emellertid 1783 anhöll att få idka tobakshandel, då hans 
hantverk ej gav honom bergning. Sannolikt var det särskilt svårt för sådana 
finhantverkare att reda sig i den lilla staden, där köpkraften ej var stor i fråga 
om mera lyxbetonade varor. Man kan sammanställa med ovanstående det fak
tum, att 1809 guldsmeden Wilh. Smedberg nödgades upphöra med sitt yrke och 
i stället ägna sig åt brödbakning till försäljning.

Av yrken, som tidigare ej varit representerade, må nämnas nålmakare (näm- 
nes 1791), körsnär (1795), pistolsmed (1804) och knappnålsmakare (1812). År 
1784 dyker titeln hårfrisör upp, men det är endast en modernare beteckning för 
den gamle perukmakaren. Den som, så vitt jag kunnat finna, först titulerade
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sig hårfrisör, var en Anders Myrén, gesäll hos perukmakare C. Pihlgrcn. Kon
traktet mellan dessa två finns f. ö. bevarat i protokollen. Myrén åtog sig att ar
beta hos Pihlgren ett år mot mat och dryck samt en kontant lön av 30 riksdaler, 
vilka penningar han själv skulle uttaga med 10 riksdaler vardera hos landssekre- 
terare Geringius, räntmästare Sjöstedt och apotekare Radeloff »för hårkamning». 
Perukmakare Pihlgren fick så småningom en konkurrent i en namne (och väl 
släkting), gesällen Erik Pihlgren. 1794 klagade den förre över att den senare, 
som tagit värvning vid den i staden förlagda artilleristyrkan, sysslade med att 
betjäna militären med »hårkamning och det mera som till hantverket hörer». 
Sådant »fuskeri» borde, menade anmälaren, förbjudas. Slutet blev, att den unge 
Pihlgren förmåddes att taga avsked från artilleritjänsten och i stället börja ar
beta hos en mästare. Det blev dock ej hos namnen utan hos en annan peruk
makare vid namn Gagner.

Till utfyllande av den skildring, som tidigare givits av skråväsendet, må 
slutligen några interiörer och belysande episoder meddelas. I krigstid kunde vissa 
hantverkargrupper vara nästan fullt sysselsatta med arbete för militärens behov. 
1788 förbjödos skräddarna att taga befattning med något annat arbete, innan 
de gjort färdiga munderingarna till Värmlands bataljon. I arbetet härpå skulle 
även skräddare från landet biträda. Då det ändå gick trögt därmed, ålades de 
att vid ett vite av 13 riksdaler och 16 skilling ha dem färdiga snarast.

1790 hade klagomål försports över skomakarnas arbete. Av denna anled
ning voro då ämbetets samtliga ledamöter uppkallade för magistraten, som gav 
dem snubbor och hotade med att, om ej bättring inträdde, »vidtaga de mått och 
steg, som till ernående av sådana skomakare, med vilka staden kan vara be
låten, äro både nödvändiga och i författningarna utstakade».

Sämskmakarna, som hade mycket arbete på landsbygden, brukade sins
emellan göra en noggrann uppdelning av socknarna. En sådan delning skedde 
1783. Till detta ämbete hörde då följande 8 mästare: Joh. H. Lundberg, ålder
man, Petter Skoglund, Jöns Wennerberg, Nils Rytting, Arvid Berglöf, Abr. Sill
ström, Petter Stenbom och Håkan Cederlöf. Även med kolleger i andra städer 
träffades liknande överenskommelser om områden, som kunde nås från flera 
städer. Så överenskoms 1795 om sådan fördelning mellan Karlstads och Åmåls 
sämskmakare. Karlstadsborna avstodo från att mottaga skinn till beredning 
från Nordmarks härad (utom Järnskogs och Skillingmarks socknar), Gillbergs 
härad (utom Högerud och Värmskog) samt hela Värmlandsnäs. Åmålsborna å 
sin sida lovade att ej hemsöka Jösse och Grums. Överträdelse från någondera 
sidan skulle straffas med böter av 100 riksdaler, vilka om någon enskild ej kunde 
gälda dem, skulle erläggas av den felandes skrå och tillfalla kärandepartens äm- 
belslåda och de fattiga. En tvist uppstod om denna sockenindelning år 1801. 
Då var av de ovan uppräknade 8 mästarna en, nämligen Petter Stenbom, död,
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och de övriga synas ha velat uttränga hans änka från mannens område på lands
bygden, trots att magistraten 1799 hade förklarat, att hon skulle njuta samma 
rätt i sin näring som mannen haft. Hon klagade emellertid och androg bl. a., att 
ämbetets beslut rörande henne fattats på ett sammanträde, vid vilket ingen magi- 
slratsperson varit närvarande. Detta föranledde magistraten att ge skrået en 
skarp varning med påpekande, att enligt författningarna ägde ämbetet ej ens rätt 
att sammanträda på detta sätt. Åldermannen, som skulle tillse, att vid samman
trädena allt tillgick rätt, fick en särskild varning, och slutligen inskärptes, att 
magistratens ovan omtalade beslut vunnit laga kraft och följaktligen måste åt- 
lydas. Konkurrensen mellan sämskmakarna b’ev så stark, att några av mästar
na ej kunde hålla egna verkstäder utan i stället togo sig för att arbeta vid andras 
företag. Detta föranledde klagomål från gesällernas sida år 1789. I en besvärs- 
skrift framhöllo dessa, att i synnerhet resande gesäller genom det praktiserade 
förfaringssättet fingo svårt att vinna sin utkomst. Man namngav tre mästare, 
som på nu angivet sätt arbetade hos andra, och likaså en gesäll, som därigenom 
blivit arbetslös, och anhöll om magistratens hjälp för vinnande av rättelse. Magi-: 
stråten remitterade skrivelsen till ämbetet men framhöll redan i remisskrivelsen, 
att detta hade att tillse, det gesällen ifråga finge arbete. Ehuru affärens slut ej 
framgår av tillgängliga handlingar, kan man väl därför förmoda, att den ord
nades på ett för bägge parterna acceptabelt sätt.

De många garverierna medförde den olägenheten, att trakten kring dem 
ofta förpestades av en ohygglig lukt, särskilt när vattnet från verkstäderna häll
des ut på gatorna. Detta var visserligen förbjudet, men det är omvittnat fler
städes, att sådant ändock förekom. 1795 uppkallade magistraten samtliga sämsk- 
makare och sökte förmå dem att låta uppbygga ett gemensamt tvätthus vid 
arrestberget (således ungefär vid nuvarande varmbadhuset), De inkallade läto 
emellertid förstå, att de tyckte en sådan byggnad bli för dyr. För vidare under
handlingar utsåg magistraten tvenne rådmän att närvara vid ämbetets behand
ling av ärendet. Dessa måste dock rapportera, att enighet ej stod att uppnå om 
en gemensam byggnad. Däremot anhöll en av mästarna, Wennersten, att få för 
egen räkning uppföra ett tvätthus å den anvisade platsen.

Om jagande av fuskare och intrång i ämbete handla följande utdrag ur pro
tokollen. 1786 (19/4) klagade snickarämbetet över att bönder, vilka borde kunna 
försörja sig genom sin egendoms brukande, taga brödet ur munnen på stadens 
snickare, »i det de hopetals hitkomma och försälja varjehanda snickararbeten, 
utan att de därför den minsta avgift erlägga». Magistraten resolverade, att eho 
det vara månde förbjödes »att något arbete, varmed stadssnickare kunna och 
medhinna tillhandagå, förrätta eller färdiggjort till salu hålla vid vite av 3 riks
daler och 16 sk. och arbetets förlust». 1789 fingo hantverksämbetena magistra
tens tillstånd till att ha en uppsyningsman anställd för uppsikten över fuskare
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och bönhasar. Denne skulle ha rätt att »å fuskerier och bönhaseri, som otillbör
ligen och emot författningarna förövas, beslag göra emot åtnjutande av värdet 
utav de arbeten och verktyg, som lagligen bliva förbrutne». Åtal mot de skyl
dige skulle väckas genom stadsfiskalen, som fick andel av ådömda böter. Vid 
beviljandet av denna uppsyningsmanstjänst inskärpte emellertid magistraten 
också, att den förväntade, att hantverkarna vinnläde sig om billiga priser och 
gott arbete, så att skälig klagan över dyrhet, försummelse och dröjsmål ej 
skulle behöva höras. I annat fall skulle flera hantverkare genom magistratens för
sorg anskaffas. Ett direkt exempel på, hur den omtalade uppsikten över olagligt 
eller förment olagligt utövande av hantverk praktiserades, föreligger från år 
1810. Den 3 mars d. å. anmälde landskamrer Zaar att vid jagning efter fuskare 
verktygen blivit tagna från vaktmästaren vid frimurarlogen S:t Carolus, timmer
mannen Magnus Norsten, trots att han endast förrättat något snickeriarbete för 
logens räkning. Det framgår av ämbetets yttrande över anmälan, att verktyg 
tagits i beslag med den motiveringen, att vederbörande ej behövde dem, och att 
han skulle kunna använda dem snickarämbetet till förfång. Magistraten dekre
terade, att verktygen skulle återlämnas, men att därest verkligen intrång skett, 
de skyldige skulle åtalas. Mot detta utslag anmälde snickarna missnöje.

År 1811 anmäldes för stadsfiskalen, att murmästaren Olov Ottersten för
färdigat ett mindre bord, som han sökt försälja genom en soldat vid namn Glad. 
Ottersten medgav visserligen riktigheten av detta, men ansåg det ej strida mot 
författningarna, alldenstund han av en schatullmakare Lundstedt fått löfte att 
syssla med mindre snickeriarbeten till hjälp för sitt uppehälle under vintern. 
Utslaget blev, att den åtalade bort förstå, att endast snickarämbetet och ej en 
enskild mästare kunde ge ett sådant löfte, och för den skull dömdes han att plikta 
en riksdaler banko till sagda ämbetes låda, varjämte bordet förklarades vara 
förbrutet och skulle säljas till förmån för fattigkassan.

Till sist ett exempel på hårdhänt behandling av lärling. År 1815 anmälde 
hattmakarlärlingen Gust. Carlmark, att han av sin mäster blivit misshandlad 
och därför önskade flytta till en annan. Hans mästare medgav, att han en och 
annan gång givit C. måttlig husaga, men agan hade aldrig varit sådan, att lär
lingen till sin kropp eller hälsa lidit men. Magistraten befallde Carlmark att ge
nast förfoga sig till sin tjänst och sköta sig, så att mästaren kunde bemöta honom 
med vänlighet. Den sistnämnde fick å sin sida en förmaning att icke med »otidig 
stränghet mot sin lärling förfara».

Några enskilda personer inom hantverkets område, som särskilt höjt sig 
över mängden, kunna knappast nämnas. Det skulle i så fall vara kopparslagar- 
åldermannen Johan Christian Zander, som var rådman och riksdagsman, utom 
det att han var en av stadens rikaste män. Han ägde bl. a. en hel rad hus, och 
då han dog, uppskattades tillgångarna i boet till 24,000 riksdaler banko. Sonen
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var kopparslagare J. P. Zander, och bland mågarna märktes sämskmakaren Jo
han Bergman.

I hantverkets historia inträder ej någon ny period förrän 1846. Visserligen 
fattade 1809 års riksdag ett allmänt beslut om att idkande av borgerlig näring 
skulle stå alla medborgarklasser fritt mot erläggande av borgerliga utskylder, 
men det blev ej någon enighet om tolkningen av detta uttalande. Borgarna höllo 
fortfarande på att skrå- och burskapsrättigheterna skulle respekteras. 1812 till 
sattes av regeringen en kommitté för utredning av denna fråga, och den avgav 
1816 ett betänkande, vari föreslogos vissa lättnader. Något resultat härav blev 
det dock ej, utan hela saken blev tillsvidare liggande.
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W 've små ansatser till uppkomst av en industri, som förekommit under 
I B frihetstiden, stryptes under krisen mot slutet av 1760-talet, och under

j | t hela den tid, varom nu är fråga, fanns praktiskt taget knappast något
A—S företag av betydelse i Karlstad, som kunde räknas hit. Då generaltull
direktionen år 1785 begärde upplysning om bl. a. »Vad manufaktur- och fabriks- 
inrättningar i staden eller däromkring liggande landsort äro upplagde, samt huru 
de nu för tiden drivas jämte deras årliga tillverkning?», kunde magistraten ej 
lämna annat svar än att »sådane inrättningar idkas här i staden icke».

Det förut omtalade tegelbruket, som vid denna tid ännu disponerades av 
lagman Antonsson, var förfallet. Vid besiktning 1786 konstaterades, att muren 
vore så bristfällig, att den å ena sidan måste nybyggas. Magistraten frågade 
Antonsson, om han själv ville sätta det i stånd eller betala kostnaden härför, 
men han svarade endast, att den omständigheten att byggnaden vore »förfallen 
och skövlad», vore ej hans fel. Han förklarade sig vilja återlämna hela inrätt
ningen till staden, »till all den tjänst staden därav kunde hava». Under år 1788, 
då fråga uppkom om byggande av ett kruthus, föreslogs att söka använda sta
dens »tegelhus» för detta ändamål. Det är följaktligen tydligt, att någon drift 
ej förekommit där. Emellertid föredrog man att uppföra kruthuset på Herr
hagen. Efter freden 1790 syntes förhållandena ljusna, och en viss byggnadsverk
samhet började igen. Då omtalas ett nytt tegelbruk, som anlagts på Kanike- 
näset, där det uppges, att årligen kunde tillverkas 75,000 tegel. Grundare var 
rådman Paul Lidback. Emellertid klagades det oaktat över brist på tegel, och 
1793 anhöll en murmästare Petter Hertz att få av staden inköpa tegelbruket å 
Djäknefältet för att börja rörelsen där. Borgerskapet ville emellertid ej gå med 
på försäljning utan föredrog en upplåtelse i form av arrende. Hertz, som uppges 
ha varit en i sitt yrke skicklig och förfaren man med praktik från tegelbruk å 
andra orter, fick dock i uppdrag att uppgöra förslag till brukets reparation »för
svarligen och väl». Auditör Ratkind anmälde som ombud för det Lidbackska 
företaget missnöje med detta beslut och vidhöll sin föresats att överklaga det, 
oaktat magistraten enträget föreställde honom det oriktiga i att på detta sätt 
söka stjälpa ett för staden så nyttigt företag. Emellertid kom reparationen lik-
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väl till stånd. År 1797 finner man nämligen, att Kungi. Bfhde anhåller att få 
låna tegelbruket på Djäknefältet för då pågående arbeten med östra bron. Där
emot måtte konkurrensen ha bekommit det Lidbackska företaget illa. År 1811 
anhåller nämligen expeditionsfogden och chartae sigillateombudsmannen P. G 
Lidback om tillstånd att få på det »så kallade Tegelbruket» å Kanikenäset ser
vera »lovliga varor och drycker» under sommarmånaderna, samt att besökande 
gäster måtte få »idka sådana kortspel, som i författningarna ej äro förbjudna», 
vilken anhållan magistraten efter någon tids betänkande biföll. Sannolikt tog 
denna nya verksamhet ägarens tid och intresse så i anspråk, att det blev sämre 
med tegelframställningen, ty ett år senare ansåg sig magistraten nödsakad att 
påminna Lidback om hans skyldighet att leverera stadens invånare tegel. Han 
svarade spotskt, att på Kanikenäset funnes så mycket av denna vara, som be
hövdes för stadens behov, men han ansåge sig ej tvungen att tillhandagå bor
garna därmed, om de ej ville betala det pris, han satte därpå. Men magistraten 
underrättade honom då om att han enligt ett gammalt beslut vore skyldig till
handahålla tegel till billigt pris vid risk att annars förlora den mark, på vilken 
tegelbruket var uppfört. Hur saken sedan utvecklade sig, är ej bekant.

År 1790 anmälde handelsmannen Magnus Bergman, att han jämte A. Lid
back hade för avsikt att hos kommerskollegium begära tillstånd till anläggande 
av en snusfabrik. Tillståndet erhölls, och åtminstone år 1793 har anläggningen 
varit i gång. Den första hallrättsberättelsen rörande densamma avser emeller
tid år 1794. Vid »Bergmans Karduskarveri och snusfabrik», som den officiella 
beteckningen var, arbetade då en gesäll och tvenne lärlingar. Tillverkningen var 
kardus av olika slag, och värdet av det fabricerade belöpte sig till 894 riksdaler. 
Under de följande åren var tillverkningsvärdet följande:

1795 — 714 rdr, 1796 — 532, 1798 — 1,218, 1802 — 730, 1805 — 706, 1806 
— 553, 1807 — 1,321, 1808 — 2,003, 1809 — 1,015, 1810 — 1,060, 1811 — 920, 
1812 — 707, 1814 — 606.

Fabriken kom i början på 1800-talet i handlande Gabriel Fjellanders ägo. 
Från 1813 ägdes den av änkefru Elisabet Kristina Myrén, född Fjellander.

År 1799 tillkom ytterligare en anläggning av samma slag, i det att handlan
den Erik Frykman den 9 maj d. å. fick kommerskollegii tillstånd att upprätta 
an dylik. Den gick sedan under namnet »Frykman & Co., Karduskarveri och 
snusfabrik». Första berättelsen om dess verksamhet avser år 1806. Då tillverka
des där för 333 riksdaler. Sedan steg värdet undan för undan, så att det 1808 
uppgick till 2,062 riksdaler. Man kan f. ö. lägga märke till den ovanligt stora till
verkningen vid båda anläggningarna just detta år. Säkerligen begår man intet 
misstag, om man sätter den i samband med det stora antalet inkvarterade sol
dater i staden just denna tid. Under hela tiden därefter, t. o. m. 1814, låg sedan 
Frykmans fabrik betydligt över den äldre konkurrenten i tillverkning. Siffrorna
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voro: 1809 — 4,000 riksdaler, 1810 — 3,592, 1811 — 2,361, 1812 — 1,325, 1813 
— 1,853, 1814 — 1,500.

Slutligen må tilläggas, att det fortfarande fanns ett par färgerier i staden. 
De ha dock tydligen varit mycket obetydliga. 1815 yttrar sig magistraten om en 
ansökning att få grunda ett färgeri vid Höglunda i Nor och anför då följande: 
Det finns visserligen tvenne färgerier i staden, varav det ena tillkom förliden 
höst. En känd sak är dock, att i anseende till dessa inrättningars inskränkta 
omfattning och därav härflytande mindre tillräcklighet eller ock föreståndarnes 
saknad av ett allmänt förtroende, en icke obetydlig mängd vävnader m. m. här
ifrån orten avsändas till Borås. Så att anledning icke saknas att utan särdeles 
skada för härvarande färgerier en ytterligare med mera omsorg och vidsträck
tare omfattning anlagd inrättning skulle vinna utkomst och bliva orten nyttig.
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tt av de minnesmärken, som oftast kommer på tal, när gamla karlstads- 
j bor resonera om det Karlstad, som gått, är »Hybelejens kvarn». Så 
' kallades en stor tornliknande stenbyggnad, som stod kvar vid västra 

brons ena ände till år 1892. Både tornet och dess byggherre, »Hybe- 
lejen», omgåvos av ett romantiskt skimmer. Den som mest bidragit till 
uppkomsten härav, torde vara Selma Lagerlöf, som omnämner byggnaden i 
Gösta Berlings saga och låter dess ägare under namnet Kevenhuller figurera i 
det galleri av besynnerliga original, som samlades på Ekeby. Kevenhiiller hade, 
säger författarinnan, av skogsfrun fått gåvan att kunna göra vilket konstverk 
som helst men blott ett av varje slag. Det var han, som byggde »det stora sten
tornet nere vid västra bron efter minnet av kärntornet i hans faders riddarborg, 
och hans mening var väl även att bygga huslängor, portaler, borggårdar, vallar 
och hängtorn, så att en hel riddarborg skulle uppstå vid Klarälvsstranden». Den 
historiska verkligheten är som oftast betydligt mindre romantisk. Här skall 
meddelas, vad de trovärdiga källorna ha att förtälja om »Hybelejen» och hans 
verk.

Mannens namn var Carl Jakob Heublein, och han var andre son till Karl- 
stadshandlanden Johan Heublein i dennes äktenskap med Sara Nordahl. Carl 
Jakob var född 1743. Den äldre brodern hette som fadern Johan, och dessutom 
fanns det en dotter vid namn Sara Lena (sedermera gift Steffen). Första gången 
»Hybelejen» nämnes i domböckerna är 1773 i samband med bouppteckningen 
efter den detta år avlidne brodern. Det heter i protokollet, att det vore ange
läget, att studiosus Carl Jakob Heublein och madam Sara Helena Steffen ed- 
ligen hördes. Året därpå tituleras den förre »studenten Carl Jakob Heublein». 
Det är ju egendomligt, att en 30 års man ej ännu fått annan titel, men som det 
framgår av handlingarna, sysslade studeranden Heublein vid denna tid med 
högst praktiska ting. Han processar bl. a. med en slaktare Blomgren om hyran 
för ett par bodar och har ekonomiska mellanhavanden med grosshandlare och 
brukspatroner. I framtiden tröto däremot ej titlarna. 1777 kallas han fabrikör, 
1783 mekanikus, 1785 konstmästare, som sedan omväxlar med konstbyggmästare; 
1787 fick han burskap på handel och kallas följaktligen sedan ofta för konstbygg-
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mästaren och handelsmannen, tills han 1792 börjar tituleras direktör. Natur
ligtvis återspegla dessa skiftande benämningar en högst växlande verksamhet, 
som synes visa, att Heublein varit en man med initiativ och praktisk duglighet. 
Han förvärvade även en aktad ställning bland sina medborgare. Under en lång 
följd av år tillhörde han de äldste, och då borgerskapet 1790 beslöt att genom 
ett ombud framföra för Kungl. Maj:t sin tacksamhet för »den hugneliga freden», 
utsågs härtill Heublein. Även ekonomiskt synes han ha haft lyckan med sig. 
Han blev ägare av Vidön och tvenne fastigheter i staden (utom kvarnen). Vid 
sin död efterlämnade han tillgångar till ett värde av 17,763 riksdaler banko, var
ifrån visserligen skulle avgå skulderna, som ej upptagas till något visst belopp, 
då han säges de sista åren ha bott i Stockholm och möjligen där hade fordrings
ägare. Avflyttningen till Stockholm torde ha skett tidigast 1805. Ännu 1804 
tillhörde han de äldste i Karlstad. Testamentet är dock daterat: Karlstad den 
25 mars 1808. Kort efter dettas upprättande tycks han ha avlidit. Den 27 juli 
1808 omtalas han i ett protokoll som död. Till sina arvingar hade han insatt 
sina två systersöner, handlanden Karl Steffen och kassören Gustav Steffen, samt 
sin »pupill» (dotter?) mademoiselle Ulrika Beata Lindberg. Som ett sympatiskt 
bidrag till Heubleins karakteristik må omtalas, att han i testamentet även 
ihågkommit sin dräng, »gamle Erik», som anbefalles i systersönernas åtanke för 
underhåll till sin död, »såvida han som hittills är trogen och flitig samt arbetar, 
så mycket han förmår».

För att nu övergå till hans verksamhet så må framhållas, att han var en 
mycket anlitad entreprenör för större byggnadsföretag. I annat sammanhang 
är berättat om hans åtgörande i detta avseende med stadens nya våghus och 
västra bron samt vidare om hans stora projekt att medelst en kanal förbättra 
segelfarten till hamnen vid Skoghall. Som handelsman sysslade han med trävaru- 
och spannmålsaffärer. Under kriget 1788 levererade han fraktfritt till armén 
700 å 800 tunnor havre, 200 tunnor ärter, 40 lisp. torrt fläsk och 2,000 å 3,000 
lisp. halm. Det blev dock anmärkning mot hans varor. Spannmålen sades vara 
unken och ärterna mögliga. Vidare sysslade han med brännvinsbränning, men 
även härvidlag måtte det ha varit något fel i förfaringssättet, ty ett brev från 
K. Bfhde av den 19/8 1790 »antyder för konstmästaren Heublein att upphöra 
med all vidare brännvinstransport för kronan till Göteborg och annorstädes». 
Att han ansågs ha idéer, synes man kunna sluta av det protokoll, som säger, att 
»som inrättning av vattenpumpar å västra bron för timade eldsvådor ansågs 
nödvändig, skulle konstbyggmästaren Heublein anmodas inkomma med förslag» 
(1789, d. 5/10). Och om en liten uppfinning av H. är det kanske fråga 1796, då 
det heter: »Uppviste konstmästaren och handelsmannen Heublein modell till en 
ny och fördelaktig brandstege, varöver beskrivning, som även ingavs, upplästes. 
Och som densamma ansågs medföra mycken nytta och bekvämlighet vid släck-



Kvarnar

Hybelejens kvarn.

265

ningen av timad vådeld, anmodades och åtog sig Heublein en sådan för stadens 
behov med första göra» (0/2). Vid samma tillfälle åtog han sig även att inkomma 
med förslag till inköp av brandsegel. Ännu så sent som 1803 antecknas, att H. 
får låna lilla sprutan 8 å 14 dagar »för några försöks anställande».

Första gången protokollen tala om Heubleins kvarn, är den 24 okt. 1783. 
Han anhåller då att mot årlig avgift få nyttja »den lilla plats, som är belägen 
öster vid älven mellan västra tullen och broändan, bestående av 16 alnars bredd 
och 45 alnars längd, därå han förbunde sig icke allenast att uppföra en byggnad, 
som för staden ej skulle bliva vanprydelig utan ock emot älvens flödande så förse 
landet med brygga, att skada genom skärning ej skall förorsakas». Han nämner 
således ej, vad det skulle bli för sorts byggnad, och magistraten beslöt också att 
begära upplysning därom. Ärendet återkommer den 3 april 1786. Då förklarar 
sig magistraten vilja se »desseinen» till den planerade byggnaden, »eftersom bron 
skall omläggas och därigenom platsen blir rymligare». Att Heublein då emeller
tid meddelat, att det var fråga om en kvarn, framgår av följande i protokollet 
överstrukna formulering: »H. anhåller att få en väderkvarnsbyggnad till stadens
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betjänande vid älvlandet mellan västra bron och tullen uppföra låta. Och ehuru 
magistraten fant för gott lämna Heublein tillstånd till en sådan väderkvarns in
rättande, kunde dock magistraten, innan avgjort bliver, huru landsvägen vid 
västra brons ombyggnad kommer att gå, om den begärda platsen sig icke yttra». 
Saken blev liggande. Detta tycks ha vållat misstämning bland borgarna, som, 
givetvis hade reda på projektet. 1788 inlämnades av några personer en skrivelse, 
vari de klagade över att de hade så långt till kvarn. (Den enda, som fanns, låg vid 
Alster, 3/4 mil från staden.) De ville ha en sådan inrättad i staden och hänvisade 
till att man 1756 fått rättighet härtill. Häri instämde de äldste. Detta tycks ha 
satt fart i magistraten. I mars 1789 förordnades rådmännen Billing och Nildman 
att utse plats för en kvarns uppförande, och i skrivelse av den 10:de s. m. med
dela de om platsens läge, att den ligger »12 alnar från västra brons norra ända 
till kryddetäppan, som innehaves av tullbetjäningen vid västra tullen och utgör 
i längden 46 alnar samt i bredden från landsvägen till älven 22 alnar men på 
södra sidan endast 14 alnar». Denna plats hade Heublein förklarat vara den lämp
ligaste i avseende på transporten till och från kvarnen och hade f. ö. lovat, att 
den blivande åbyggnaden skulle göras prydlig och nyttig för staden. Redan den 
23 mars yttrade sig de äldste i saken. De stipulerade, att Heublein skulle betala 
ett årligt arrende, vars storlek skulle bestämmas senare. Vidare uttalades en 
önskan, att kvarnen ej endast skulle begagnas till förmalning av brännerisäd, 
utan att åtminstone två par stenar alltid skulle stå till betjäning för stadsborna. 
Ett par av ledamöterna hade emellertid opponerat sig emot att kvarnen skulle 
få byggas så nära vägen, då det skulle kunna hända, att hästar skrämdes i sken 
av vingarna. Detta bemötte Heublein med påståendet, att kvarnen ej komme 
att inrättas med vanliga vingar utan på sådant sätt, att någon skada ej skulle 
kunna förorsakas.

Tydligen hade Heublein i förlitande på den välvilliga inställningen hos magi
strat och äldste börjat förberedande grävningsarbeten, innan definitivt tillstånd 
erhållits. Ett par dagar efter nyssnämnda sammanträde med de äldste inford
rade nämligen K. Bfhde. skyndsam underrättelse »om den grävning, som företages 
vid västra bron och synes bli ämne till någon betydligare byggnad». Samtidigt 
dekreterades, att arbetet skulle inställas. Men åter ingrepo andra intresserade. 
En linvävare Åberg ingav en skrift till magistraten med anhållan, att denna 
skulle utverka förbudets upphävande. Denna myndighet förklarade visserligen, 
att K. Bfhdes förbud måste åtlydas, men de äldste beslöto då att uppvakta läns
styrelsen direkt med samma begäran. Slutet blev, att K. Bfhde visserligen för
klarade sig ej kunna göra någon ändring i sitt beslut, men tilläde, »att om avsik
ten med arbetet vore att förekomma huvudolycka vid inträffande vårflod, vore 
ingenting däremot att påminna». Säkerligen ha med denna motivering gräv
ningarna fortsatts, och genom brev av den 20 juli fick sedan Heublein tillstånd
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att fullfölja kvarnbyggnaden, även sedan vårfloden var förbi. Sedan höres ej 
vidare av bygget, förrän K. Bfhde den 20/2 1791 begärde att få veta, när kvar
nen kunde vara färdig för skattläggning. Svaret blev: ej förrän nästa höst. Sagda 
förrättning företogs av magistraten den 26 okt. 1793. I skattläggningsinstrumen- 
tet ges en detaljerad skildring av kvarnen, som må i huvuddrag återges.

Den säges vara uppförd på ett till fyra våningar å jämna marken av gråsten 
uppmurat hus, 211/1 alnar brett i kvadrat till fyra alnars tjock mur i nedersta 
våningen. I huset fanns källare, kök med kontor, spannmåls- och gröpemagasin. 
Själva kvarnverket beskrives på följande sätt: »Uti översta våningen eller kvarn
huset äro bjälkelag av masteträn inskurne uti kors, så att de formera fyrkantiga 
öppningar, varuti den s. k. tunnan är inpassad, som är förfärdigad av grovt virke 
16 alnar lång och tvenne alnar i fyrkant, rund ovantill, så att vändhuset för
medelst en s. k. stjärt, som tangerar en å stenhuset lagd cirkelrund altan av 30 
alnar i diameter med svarvade kolonner, varå taket i anseende till dropp, som 
nedtränger i kvarnhuset och fördärvar spannmålen, måste upptagas och på annat 
sätt läggas, kan med tillhjälp av ett litet vindspel emot vinden vridas. Detta 
vändhus är med takresningen 24 alnar högt och 6 alnar brett och 9 alnar långt, 
vilar på förenämnde bjälkelag, vilka genom en pelastre nedanfrån grunden mitt 
uti stenhuset äro förstärkte. Omkring denna runda delen av tunnan är vänd
huset rörligt, som stödjer sig på en av ekevirke gjord krans och upprätthålles 
genom ett bjälkelag i fyrkant inhugget och något rundat efter tunnans myn
ning, att den ledig däruti kan vridas. Uti hjulstocken, som är av ek, 31/2 kvarter 
i fyrkant och 8 alnar lång, är en smidd järnmaskin infälld, 31/2 alnar lång, för
sedd med ett kors i ena ändan och beslagen med skruvade järnband, att den i 
knutstocken är ganska stadig. Denna järnmaskin är i loppet 7 tum i diameter, 
löper i en metallpanna av 12 tums bredd och erforderlig längd samt har uti andra 
ändan på yttre sidan om vändhuset tvenne vinkelräta armar, i vilka sitta järn
kors, däruti vingrårna med bultar och järnband äro fastskruvade, innehållande 
361/2 alnar i längden, försedde med sprättar, varefter seglen, som dragas ut och 
in med snören, få sin sluttning efter den in praxi antagna vinkeln, vilka i medel
måttig vind, i anseende till den lätthet axeln medför uti seglens tillhjälp åstad
kommer kvarnens gång. Från översta ändan av vändhuset går en spindel genom 
tunnan neder i andra våningen av stenhuset, som är 28 alnar lång och 22 tum i 
lilla ändan och har i övra ändan en trälla, som sättes i rörelse av det omkring 
hjulstocken varande kamhjul, och i nedre ändan är ett stjärnhjul, som fattar 
trällorna, varav tvenne par inlagde mjölkvarnstenar, det ena 81/2 kvarter och 
det andra 9 kvarter i diameter, sättas i gång. Utom desse tvenne par lågo ett 
par kvarnstenar, som icke voro insatte, och förmälte Heublein, det inrättningen 
är sådan, att tvenne par reservstenar kunna inläggas att nyttja, enär de nu bruke- 
lige behöva hackas och omses».
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När det gällde att bestämma förmalningskapaciteten, togo besiktningsmän
nen hänsyn till att »kvarnen genom det den både vid storm och alldeles stilla 
väder icke kan gå, som oftast och på längre tider bliver för ägaren onyttig» samt 
att »slösäd eller havra, som utgör denna landsorts största förmalningskvantum, 
svårligen kan å väderkvarn till något mjöl förmalas». Med hänsyn härtill beräk
nades den kunna mala högst 288 tunnor per år, och sattes därför skatten till 
41/2 tunnor råg. Emellertid beviljades Heublein senare 10 frihetsår på grund av 
de kostnader han haft för »det ansenliga stenhuset».

Efter detta är det egentligen ej under den närmaste tiden mer tal om denna 
kvarn. Dock tillsades Heublein år 1799 att borttaga några ställningar kring den
samma, alldenstund de voro alldeles nedruttna.

Ungefär vid samma tid, som den heubleinska kvarnen kom till, fick staden 
även en annan dylik. Den byggdes av en rådman Sjögren å det s. k. Galgberget 
(nu Kvarnberget) år 1788 och inköptes sedan av räntmästare Sjöstedt, som 1790 
begärde, att den skulle skatteläggas. Detta skedde tre dagar före den heublein
ska. Sjöstedts kvarn var betydligt mindre än denna. Den ansågs endast kunna 
förmala 180 tunnor säd om året. För stadens historia har den intet annat in
tresse, än att den givit anledningen till Galgbergets nya namn.

Karlstads stads historia
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rf<^ustav III beslöt redan 1774 att göra brännvinsbränningen till ett regale 
(I i avsikt att därigenom öka statsverkets alltför knappa inkomster. Ge-
U rfr nom cirkulärbrev anmodades landshövdingarna året därpå att inkomma 

med uppgifter rörande antalet behövliga brännerier och var de borde 
förläggas. Under åren närmast förut hade på grund av missväxt rått förbud mot 
tillverkning och försäljning av svenskt sädesbrännvin, vilket förhållande fram
kallat en vittutgrenad lönnbränning och andra lagöverträdelser. Man hoppades 
nu genom införande av monopol kunna undslippa detta ledsamma förhållande. 
Trots att landshövdingarnas utlåtanden voro olika, och en del helt och hållet av
styrkte den tilltänkta anordningen, utfärdades den 17 maj 1775 en kungörelse, 
som utbjöd bränningsrätten till arrende från och med år 1776. Senare ändrades 
förhållandet därhän, att kronan själv skulle anlägga och driva brännerierna. 
Som styrelse för de regala brännerierna tillsattes en särskild direktion av fyra 
personer. Kronobrännerier skulle anläggas i residensstäderna eller i deras närhet 
och till en början skötas av brännerimästare; längre fram skulle de kunna över
lämnas till entreprenörer. Före 1777 voro de flesta kronobrännerier färdiga. 
Utminuteringen skulle ske å krogar och näringsställen, vilka övertogo var sin 
bestämda kvantitet.

Även i Karlstad anlades ett regalt brännvinsbränneri, som stod under led
ning av inspektören, kaptenen Joh. H. Wallencrona. Senare utarrenderades det 
till hovsekreteraren (senare lagmannen) L. G. Bratt (1780). Kronobrännerierna 
blevo som bekant ingen populär inrättning. Om förhållandena i Karlstad finnes 
en del upplysningar i ett protokoll från dec. 1777. Det var svårt att få folk, som 
ville arbeta där. Man måste anskaffa sådant från landet. Orsaken förklaras vara, 
att arbetet »drevs för starkt» och att där vankades stryk. Borgarna i gemen 
klagade över skyldigheten att sörja för bränneriets behov av målning av säd till 
mäskning. Båtkarlarna slutligen klagade över att en pump, som för bränneriets räk
ning uppförts vid älvstranden, hindrade dem vid upptrålningen av båtarna, då 
de ej kunde komma förbi den utan att anlita småbåtar för att få trållinan förbi.

1785 fick en kapten H. C. Wennerstjärna tillstånd att med tvenne pannor 
destillera 500 kannor kronbrännvin och föryttra det utom och inom länet. Sedan



Karlstads stads historia

270

talas om Stora och Lilla kronobränneriet. Nämnas må i detta sammanhang, att 
sagda kapten Wennerstjärna s. å. klagar över den konkurrens ifråga om bränn- 
vinsförsäljningen, som han hade att kämpa med från apotekarnas sida. 1786 
inskränktes genom cirkulärskrivelse bränningen vid kronobrännerierna liksom 
försäljningen å källare och näringsställen vid risk av böter. Orsaken var svår 
missväxt. Detta förbud upphörde den 3 maj 1787.

Vid denna tid skedde ett omslag i Gustav IILs politik i fråga om brännvins
bränningen. Man beslöt att åter frigiva denna men mot viss avgift till kronan. 
På landet skulle denna utgå i råg efter mantal. Städerna skulle erlägga en viss 
penningsumma i ett för allt. Till Karlstad kom meddelandet om denna förändring 
genom ett brev från K. Bfhde av den 1 okt. 1787. Staden erbjöds att mot en 
avgift av 220 rdr. årligen få under tio år, räknat från 1 jan. 1788, fritt tillverka 
och utminutera brännvin. Man beslöt att antaga erbjudandet. Flera personer 
anmälde sig som spekulanter på att arrendera hela rättigheten. Bland dem var 
konstmästaren C. J. Heublein, som ingav en skrivelse understödd av ett trettio
tal personer. Dessa förklarade sig nogsamt inse den fara, som uppstode genom 
många mindre brännerier, och därför hade de anslutit sig till Heublein och under
stödde en begäran av honom att få arrendera kronobränneriet med alla dess till
hörigheter. Han skulle ensam svara för summan till kronan och gent emot sina 
understödjare lova att anskaffa »tillräckligt gott brännvin för 16 sk. kannan». 
Han fick också det vitsordet, att han tidigare tillhandahållit gott brännvin utan 
att »det vid förefallande tillfällen stegra eller uppblanda». Emellertid bekämpa
des hans planer energiskt av andra, bl. a. handlanden och bruksägaren G. G. 
Bratt. Heublein fick till sist arrendera kronobränneriet, men ett flertal andra 
inrättades dessutom undan för undan. År 1789 omtalas sådana ägda av, utom 
Heublein, lagman Bratt, handelsmännen Andersson och Lidback. Den summa 
staden skulle utgöra till staten, fördelades med 80 riksdaler på dessa brännerier, 
70 riksdaler på hushållen och 70 riksdaler på utminuterarna. 1790 ändrades för
delningen till 100 riksdaler på brännerierna, 50 på hushållen och 70 på utminu
terarna.

Brännvinsbränningen nådde efter denna reform en sådan omfattning, att 
man 1791 kunde skriva, att den var »en rörelse, som i nuvarande tidpunkt utgör 
en av de större och mest förmånliga rörelser i staden». År 1793 funnos i staden 
ej mindre än sex brännerier, nämligen: Stora och Lilla kronobränneriet, som nu 
inköpts av Heublein, ett vid Skutbacken, d. v. s. den plats, där skutorna under 
vintern drogos upp på land (motsvarande ungefär tomterna väster om teatern), 
vidare ett vid Kanikenäset (ägare: Batkind), ett vid nuvarande Södra Kyrko
gatan, »på en vallhage, som har öppning genom en grind till sjöstranden (ägare: 
en handlande Söderberg) och ett vid Pistolgatan, »800 alnar i sydväst från Ham
marsviks tull på den s. k. Lilla Orrholmen» (ägare: Sjöstedt).
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Den kraftiga stegringen av brännvinshanteringen vållade så småningom be
kymmer genom därav framkallad brist på ved och spannmål. Då landshövding 
Silversköld den 11 nov. 1793 besökte magistraten för att med den rådslå »om 
medel och utvägar till stadens uppkomst och förkovran», fördes på tal åtgärder 
syftande till inskränkning i brännvinsbränningen, som sades vara »nog utvidgad 
och överflödig». Landshövdingen föreslog ett par dylika, vilka i huvudsak god- 
togos av stadens myndigheter. Dessa uttalade t. o. m. sin ödmjukaste tacksä
gelse för herr landshövdingens omvårdnad om staden.

För att förhindra vedbrist för borgarna skulle brännerierna vid vite för
bjudas alt använda ved från staden, Grava, Hammarö, Alsters, Väse härads, Fogel- 
viks och Segerstads socknar liksom från öarna intill ett avstånd av 3 mil från 
staden. Den som bröte mot detta förbud, skulle fråntagas sin ved, vilken skulle 
föras till torget och säljas till ett pris av 32 skilling per huggen famn och 8 skilling 
för ett lass ohuggen. Hade säljaren betingat sig ett högre pris av bränneriinne- 
havaren, skulle denne erlägga mellanskillnaden. De fattigare stadsbornas behov 
av spannmål skulle tryggas genom att bränneriidkarna förbjödos att å torget 
eller i hamnen göra inköp av denna vara före kl. 1 middagen.

Antalet utminuteringsställen var mycket stort. År 1792 uppges det, att 
minuteringsrätt lämnades till 60 personer, som fingo rätt att i sina hus idka 
brännvinsförsäljning. Dessutom hade de större salubrännarna egna försäljare. 
Dessa senare anges i ett protokoll av den 20/2 1792. Auditör Ratkind hade an
ställt en avskedad underofficer Ljungberg och en f. d. hökare Blomgren. Ränt
mästare Sjöstedt, brukspatron Bratt och handlanden Clarholm använde sitt eget 
tjänstefolk, och en bagare Högström uppgav »handelsman Anderssons hustru.»

De moraliska vådorna av det nu skildrade tillståndet kunde ej undgå be
aktande även på en tid, som dock, när det gällde spritmissbruk var betydligt 
mer tolerant än vår. »Till hämmande av den oordning och liderliga levnad, som 
å krogar och näringsställen utövas», åtog sig borgerskapet att ha tillsyn över 
att sådana ställen ej höllos öppna längre, än förordningarna medgåvo. Och att 
man sökte hålla efter notoriskt supiga personer, framgår av följande protokoll 
från år 1790. »I anseende till att anmält blivit, det kaffekokaren Söderberg skall 
hålla ett oordentligt hus medelst dobbel och spel om nätterna, varigenom ung
dom förföres, och hovslagaren Ekström oavlåtligen bevistar krogarna utan att 
dess verkstad vederbörligen sköta, blevo de var för sig förekallade och detta upp
förande dem förehållet med åtvarning för slikt sig framdeles tillvarataga, så vida 
utom laga ansvar de vilja undvika, Söderberg näringen mista och Ekström att 
under förmyndare varda ställd».

År 1797 bestämdes genom ett kungligt brev av den 18/4 nya beräknings
grunder för städernas avgift för brännerirättigheten. Man övergav de fasta av
gifterna och beräknade i stället varje stads behov av varan efter folkmängden,
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i det att för varje man skulle antagas åtgå 12 kannor och för varje kvinna över 
15 år 6 kannor om året, vartill sedan skulle läggas 5 procent för resandes behov. 
Sedan skulle efter vissa grunder uträknas, hur mycket spannmål, som åtginge 
för framställande av den som nödig befunna kvantiteten brännvin, och för varje 
bränntunna skulle till staten erläggas en avgift av 32 skilling årligen under tio 
års tid. Borgarna opponerade sig till en början mot dessa villkor. Alen då ett 
par personer, bland dem Heublein, förklarade sig villiga att åtaga sig tillverk
ningen av hela det för staden beräknade kvantum och årligen bränna 600 tunnor 
spannmål, gav man efter, under uttalande av en stilla förhoppning, att avgiften 
i en framtid skulle kunna minskas. Samma år tillsattes i staden en särskild bränn
vinskommission, som skulle ha inseende över bränningen. Medlemmar i densam
ma blevo rådman Zander, handlandena Kjellin och Carlgren samt sadelmakare 
Berg.

Aret därpå ingavs till magistraten en av handlanden Printz författad skri
velse, undertecknad även av ett antal andra personer, i vilken dessa förklarade, 
att de på grund av den rådande missväxten ville under fyra månader inställa all 
brännvinsbränning, »så till avsalu som eget behov» (29/12). Magistraten tillfrå
gade borgerskapet, om det ville allmänt följa detta förslag, men de flesta för
klarade sig vilja begagna sig av brännvinsbränningen »på sätt tillåtet är». Detta 
ansågs då ej kunna förvägras. Genom kungligt brev anbefalldes emellertid se
nare viss inskränkning i bränningen. 1799 förbjöds den helt och hållet. Ett lik
nande förslag som det Printzska framställdes år 1801 av Heublein, men ej heller 
denna gång möttes det med någon större förståelse. 17 personer anmälde sig 
till bränning. Bland dessa befunno sig alla kategorier från rådmän och post
inspektör till f. d. båtkarlar och — kyrkväktaren. Enligt protokollet uppgjordes 
även förteckning över dem, som överlåtit sin rätt alt bränna å de uppräknade per
sonerna.

Säkert förekom det, att personer, som ej anmält sig till bränning, brände i 
lönn. År 1801 inkallades borgarna och tillfrågades, om de ville till försegling och 
förvaring av myndigheterna överlämna sina brännvinspannor. Inalles nio per
soner gingo med härpå, och det var uteslutande sådana personer, vilkas laglyd
nad stod över alla tvivel. I spetsen figurerade själva landshövdingen, som an
mälde, att hans panna komme att sönderslås av tvenne namngivna rådmän.

1802 föreslog landshövdingen, att borgerskapet skulle förena sig om ett 
enda bränneri, och svaret blev, att detta syntes de flesta vara att föredraga fram
för flera. Heublein och en del andra, som voro intresserade i den rådande ord
ningen, opponerade sig dock. Vid ett senare sammanträde synes stämningen ha 
slagit om. Alan förklarade sig uppskatta vederbörandes omtanke om invånarnas 
bästa, men ville dock helst använda sig av flera »verk». Om ett enda bränneri 
inrättades, och bränningen i en framtid ytterligare inskränktes, bleve förlusten
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större, än att ägaren kunde bära den. (11/10 1802). Lika fullt kom 1803 en skri
velse från kammarkollegium (dat. 2 8/o) med förklaring, att i staden endast borde 
finnas ett enda bränneri. Enskilda personer skulle endast få bränna till husbebov. 
För att utröna den allmänna meningen i staden företogs 1804 (d. o/i) en omröst
ning i frågan, vilken gav till resultat, att 688 röster avgåvos för enskild bränning 
och endast 183 för, som det hette, »sammansatt bränneriförening». Saken fick 
sedan vila till år 1807, då den åter upptogs till behandling på en sammankomst 
mellan magistraten och borgerskapet den 21 dec. Borgmästaren föreslog en in
rättning, i vilken alla som ägde att tillverka brännvin, skulle vara lottägare. 
Lotterna skulle fördelas jämnt, så att ej den förmögnare finge tillfälle att ockra 
på den fattiges bekostnad. Vinsten av en sådan bolagsbildning skulle vara, att 
man vunne säkerhet mot »de oredor, som också med den strängaste tillsyn för 
närvarande icke kunde förebyggas». Efter en vidlyftig diskussion enade man sig 
om att tillsätta en kommitté på 13 personer (bland dem Heublein), som skulle 
utarbeta ett förslag, vilket skulle överlämnas till magistraten. Så vitt av proto
kollen framgår ledde emellertid kommitténs arbete ej till något resultat. Det 
dröjer ända till år 1813, innan handlingarna åter ha något att förtälja i förelig
gande fråga. Detta år hölls åter en sammankomst, som utlysts med anledning 
av nådiga kungörelsen av den 9 okt. 1812 angående husbehovsbränningen och 
de därför bestämda avgifter. Spörsmålet ett eller flera brännerier togs åter upp 
till behandling och enhälligt uttalades, att det vore bäst, att tillverkningen skedde 
på flera ställen. Dock borde i samma hus få insättas flera pannor, då flera brän- 
nare sloge sig tillsamman. Om 80 mantal beräknades för varje 50-kannorpanna, 
skulle staden ha rätt att begagna 19 särskilda pannor. Man skulle låta dem, som 
ville tillverka brännvin, anmäla sig och fördela de 19 rättigheterna bland dem. 
Precis 19 personer anmälde sig. De skulle svara för bevillningen till kronan för 
alla pannor, som begagnades.

Det dröjde emellertid ej längre än till följande år, förrän åter en förändring 
vidtogs. Man beslöt sätta bränningsrätten på arrende och att inkomsten skulle 
tillfalla fattigvården. De olika lotterna utropades var för sig och inbragte en 
summa av 513 riksdaler. Samma år utsågos särskilda ordningsmän, som rotevis 
skulle ha tillsyn över att ej olaglig bränning förekom.
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1 Alt gatorna ofta voro rätt försvarligt beväxta med gräs, är säkert. Ännu 1812 heter 
det i en insändare i tidningen pä följande sätt om stadens torg: »Om betet för får, svin, getter 
och kalkoner å Karlstads stora torg tillsloges stadens gatu- och tornväktare, så torde deras 
obehagliga löningssätt att av stadens invånare vid årliga högtider tigga kunna undvikas».

W X el förefaller, som om magistraten under här ifrågavarande period med 
' B nit och allvar sökte tillhålla borgerskapet att hålla stadens gator i or-

> dentligt skick. Fastighetsägarna tillhöllos genom viten att rengöra var 
A-----* och en sitt stycke av gatorna. Hjälpte inte vitesförelägganden, kunde
stadsfiskalen låta utföra arbetet och sedan utmäta betalningen hos de tredskan- 
de. Mera omfattande gatuarbeten brukade ordnas så, att mot slutet av ett år 
ett program uppgjordes för vilka gator, som skulle iordningställas under det 
följande året. En diskussion rörande gatuhållningen ägde rum den 6 okt. 1783 
vid ett sammanträde, som bevistades av landshövdingen. Denne framhöll där
vid, att förestående arbeten borde kungöras så tidigt, att ingen kunde undskylla 
sig med vare sig okunnighet om beslut eller för kort tid för framskaffande av 
materialier. Pålysning borde helst ske tre gånger om året, höst, vinter och vår. 
Borgmästaren höll före, att så vanligen skedde och drog sig ej för att antyda, 
att herr landshövdingen själv ej fullgjort sin skyldighet i berörda avseende. Här
till svarade denne, att »vad på landshövdingens andel ankomme, skulle ej brista». 
Slutligen framhölls vikten av att gatornas avvägning noga iakttoges. Som exem
pel på motsatsen fick åter gatan utanför landshövdingens hus tjäna. Den sades 
vara lagd sex kvarter lägre än tillstötande gata, vilket medförde att vattnet 
stannade där, om ej rännstenen gjordes så djup, att vid högt vattenstånd älven 
toge sig väg därigenom in i staden. Landshövdingen replikerade, att avväg
ningen skett i närvaro av en rådman, utan att denne gjort någon anmärkning 
däremot. Perspektivet att älven skulle ta sig väg genom staden imponerade ej 
på honom. Han anmärkte helt torrt, att han i så fall åtog sig att svara för all 
därav vållad skada.

Trädplantering började även företagas på en del gator1. År 1794 förstän- 
digade landshövdingen magistraten att sörja för att gatan vid hamnen (nuvaran
de Älvgalan) fylldes och stensattes, varefter träd borde planteras där »för att få 
vackra promenader och behagelig utsikt». Enligt landshövdingens mening hade
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man i staden åsidosatt denna prydnad, som han sade sig ha sett i flera andra 
städer. Man sökte försvara sig med »jordmånens sterila beskaffenhet», men lands
hövdingen menade, att trädplantering ej borde vara mer omöjlig i Karlstad än 
på andra håll. 1796 säges en början till plantering på ifrågavarande gata ha skett 
på privat initiativ, i det assessorskan Linroth låtit sätta en del träd. Sådana 
enskilda planteringar omtalas även senare. År 1800 säges en assessor Ekman 
ha låtit plantera träd å gamla Salttorget. Han erbjöd sig också att bekosta ett 
stängsel omkring planteringen, om bara uppsättningen skedde på stadens be
kostnad, vilket beslöts »såsom ledande till stadens prydnad». Då sådana plante
ringar sedan utsattes för åverkan, stipulerades (den i i/s 1800) en belöning av 
10 riksdaler åt den, som upptäckte den skyldige. Liknande kungörelse utfärda
des även 1813, men då förbjöds även att mot trädens stammar upplägga sop
högar. Opposition väckte det däremot, när magistraten samma år föreslog plan
tering av området mellan Dallmerstorp och Våxnäsbron. Man hade tänkt sig, 
att ett område skulle upplåtas åt den, som ville åtaga sig att plantera träd mellan 
älven och landsvägen. Opponenterna förklarade, att platsen tillhörde Våxnäs- 
ägorna, och att samtycke fordrades av alla delägarne. Vidare framhävdes, att om
rådet kunde behövas som upplagsplats för virke. En ekonomikus beräknade även, 
att en hyra av 50 rdr. banko skulle kunna erhållas därför. Ärendet överlämnades 
utan beslut till magistratens egen åtgärd.

Trots dessa ansatser till försköning kvarlevde dock mycket av den gamla 
osnyggheten i fråga om gatorna. Ännu 1794 talas om att gödsel upplades å dem, 
och ägarna ålades att snarast bortskaffa »desse ohygglige högar». Mycket be
kymmer vållade alltjämt boskapen, särskilt svinen1. 1790 upplästes i kyrkan, 
förbud mot att valla oxar och kor i Herrhagen och utsläppa svin å gatorna. 1794 
gav landshövdingen magistraten en uppmaning att vidtaga kraftåtgärder mot 
»den ohyggelige oordningen» att svin ströko omkring å gatorna. Som ett resultat 
härav får man väl betrakta en kungörelse, som utfärdats halvannan månad 
senare (20/5 1794) och som gav artillerigarnisonen i staden rätt att fånga och för 
egen del behålla dylika fritt kringströvande djur. Att detta ej hjälpte, framgår 
av det förhållandet, att landshövding Silversköld i okt. s. å. hotade stadsfiskalen 
med suspension, om ej svinen höllos borta från gatorna. Stadsfiskalen förklara
de sig ha haft all möda ospard för att få kungörelserna i ämnet åtlydda. Det hade 
emellertid visat sig nästan omöjligt att få någon att åtaga sig sysslan som vak- 
tare. Magistraten beslöt med anledning av fiskalens rapport alt tillskriva krono- 
befallningsman Branting och anmoda honom att från landet anskaffa en lämplig 
person. Men redan året därpå klagas över att denne övergivit tjänsten, och lät 
fördenskull landshövdingen förordna tvenne brofogdar, som den vanliga benäm-
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ningen var på vaktsysslans innehavare. En av orsakerna till de täta ombytena 
var tydligen, att en del personer roade sig med att missfirma de anställda. Ett 
brev från landshövdingeämbetet till magistraten av år 1796 inskärpte, att de 
skulle skyddas för övervåld och behörigen avlönas. Två år senare klagar däremot 
borgerskapet över för stort nit hos svinvakterskan. Det påstås, att hon undan
håller infångade djur, så att ägaren ej skall kunna återhämta dem inom den sti
pulerade fristen av 4 timmar. Fördenskull anhålles, att svinen ej måtte föras Lill 
annat ställe än gården vid rådhuset, där de skulle få avhämtas inom tvenne dygn. 
Onekligen en talande bild från den dåtida staden: rådhusgården uppfylld med 
grymtande svin, som vänta på att bli avhämtade och genom gatorna drivas till 
sina lagliga uppehållsplatser. Ännu 1807 uppges, att »svinen nästan dagligen äla 
på gatorna», varför svinvaktaren — han hette då Mörk — varnades. Även om 
svinen vållade de största bekymren, så sträckte sig dock myndigheternas omtanke 
även till andra fyrbenta trafikanter. År 1800 utfärdades t. ex. en kungörelse, 
som vid vite av en riksdaler och 32 skilling förbjöd att låta hundar springa ute 
om nätterna.

Någon ordningsmakt i vår tids mening fanns ej utom de tre stadsbetjän- 
terna. De hade en årlig lön av 8 rdr. 16 sk. till år 1800, då den höjdes till 13: 16. 
Vidare bestods dem fria kläder, som skulle vara lika för alla och utgjordes av 
syrtut, rock, väst och byxor jämte ullstrumpor och skor. Nattetid avpatrulle
rades staden av brandvakterna. 1787 beslöts dessutom, att tvenne husägare 
skulle varje natt biträda vid patrulleringen, en i norra och en i södra delen av 
staden. De skulle förses med skramlor, med vilka de skulle ge signal vid minsta 
buller eller oordentlighet, då övriga väktare hade att infinna sig och bistå vid 
oordningens hävande. 1797 anhöll nattvakten att under den kallaste årstiden 
få uppehålla sig i ett rum i corps de gardet, vilket emellertid ej beviljades. Det 
omtalas i detta sammanhang, att gatuväktarna hade 50 riksdaler om året i lön, 
vilket ansågs vara »ansenligt». Året därpå förekommer ordet polis för första 
gången som beteckning för ordningsmakten. Den 6 okt. 1798 beslöts på grund 
av stölder, buller och oordningar, som det säges i protokollet, att antaga en »s. k. 
policevakt», och anmodades stadsfiskalen att utse lämpliga personer. Den 24:de 
i samma månad fixerades antalet till fyra, varförutom en belöning på 10 rdr. ut- 
fästes till den, som kunde avslöja en tjuv eller förhindra en stöld. I november 
beslöts det tillägget till stadgan om polisvakt, att den, som så ville, själv skulle få 
hålla vakt å sin gata. År 1805 fastställdes närmare bestämmelser angående polis
vakten. Den skulle »med försvarligt och beskedligt folk utgöras av de husägare 
eller hyresgäster, som själve icke gå, vilka för den i sitt ställe utsände person uti 
ansvar stå». Ingen fick undandraga sig vid vite av 40 skilling. För att var och en 
skulle veta, när hans tur att patrullera var inne, skulle poletter tillställas veder
börande, vilken även på morgonen efter slutad vakthållning var skyldig att an-
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teckna sitt namn i en bok. Denna skulle sedan framvisas för stadsfiskalen sam
tidigt med att rapport avgavs om, huruvida något tilldragit sig under natten1. 
År 1810 var polisfrågan föremål för ingående överläggningar hos de äldste. Stads
fiskalen hade inlämnat ett memorial, vari han påstod, att oljud och slagsmal 
förekommo å gatorna nästan varje söndagsafton, utan att det kunde förhindras 
på grund av det ringa bistånd, han hade av stadens vaktmästare och betjänter, 
vilka sistnämnda till på köpet förklarades merendels vara fulla. Han anhöll där
för, att en korpral och fyra man ur stadsvakten skulle biträda vid patrulleringen. 
Aled stadsvakt syftade han tydligen på den vakt, som brukade finnas vid mark
nader och dylika tillfällen. Magistraten förklarade i sitt yttrande över memoria
let, att någon ordentlig stadsvakt ej funnes i staden. Det vore endast ett gammalt 
bruk, »att stadens timmermän med någre flere sådana personer, som njuta sta
dens försvar, skola under marknadstider eller andra sådana tillfällen, som föran
leda till betydligare samling av okänt folk, biträda med patrullering och vakt
hållning». Dessa kunde enligt magistratens mening ej åläggas någon ökning i sin 
tjänstgöring. Då frågan kom inför de äldste, visade sig en ganska skarp opposi
tion mot stadsfiskalens förslag. Man erkände, att självsvåldet nått en ovanlig 
höjd hos vissa bråkiga element, men man sade sig dock ej veta av något tillfälle, 
då ordningsmakten blivit övermannad. Därav ville de äldste draga den slut
satsen, att den egentligen vore tillräcklig. De timade oroligheterna tillskrevos 
»stadsfiskalsämbetets efterlåtenhet och försummelse, vållad antingen av herr 
rådman Neumans ålder och orkeslöshet samt ofta förekommande resor åt sin 
lantegendom eller andra tillfälligheter». Särskilt borde tillses, alt krogarna ej 
höllos öppna utöver vad som var tillåtet enligt författningarna. Dock gick man 
med på att vakthållningen lördags- och söndagskvällar borde förstärkas. Man 
föreslog, att alla invånare skulle rotevis i tur och ordning, 4 å 6 åt gången, pa
trullera å gatorna, och åtogo sig de äldste att själva göra början. Till sist anhöll 
man, att magistraten skulle vidtaga åtgärder, så att staden finge en stadsfiskal, 
som ägde erforderlig skicklighet och vaksamhet. Det blev även ombyte s. å. 
År 1816 fick stadsfiskalen rätt att vara försedd med battong. 1814 beslöts med 
anledning av begångna våldsamheter, »att drängar, gesäller, lärgossar m. fl. 
lösa personer, som efter klockan 10 de mörka aftnarna träffas å gata utan säll
skap av någon husbonde eller väl känd person, må gripas och sättas i förvar till 
påföljande dag». 1816 infördes en sorts frikort, som skulle uppvisas av mindre 
kända personer, som efter dagens slut ville vistas ute å gatorna.

År 1814 fattades även ett annat beslut, som var av vikt även för ordningens 
upprätthållande. Man överenskom nämligen att sätta upp gatlyktor, de första 
i stadens historia, om man bortser från rent tillfälligt anordnad belysning. En
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lykta skulle upphängas i varje gatukors på ett snöre, som spändes mellan tvcnnc 
snett emot varandra belägna hörnhus. Anskaffandet av lamporna uppdrogs åt 
majoren von Matern. Tändningen och belysningens underhållande med tran 
eller olja skulle utlysas på entreprenad åt den minstbjudande. Lyktorna skulle 
brinna till kl. 11 e. m. från den 21 sept. till den 21 mars1.

Nära samband med den allmänna vakthållningen hade den, som speciellt 
avsåg uppspårandet av tillbud till eldsvådor. Tidigare ha omtalats både de ambu- 
erande brandvakterna och tornväktarna. Bägge delarna funnos kvar även undor 
den gustavianska tiden och skötte sina åligganden efter i huvudsak samma regler 
som tidigare. 1783 ålägges enligt ett protokoll brandvakten att utropa timsla
gen i alla gathörn, »på så sätt att timman först ropas och sedan dessa orden: 
Gud bevare vår stad för eld och brand». Detta skulle ske vintertid mellan 10 
om aftonen och 4 på morgonen och sommartid mellan 10 och 3. Beslutet fatta
des den 9 april och skulle tillämpas från och med närmaste söndagsafton. Året 
därpå antcgos tre ordinarie brandvaktskarlar, som jämte husägarna skulle sköta 
vakthållningen. Innan de började denna, skulle de anmäla sig hos stadsfiskalen 
och där hämta brandstaken. Esomoftast förekommo klagomål emot deras sätt 
att sköta sina åligganden. I stället för att utropa timslagen lägga de sig att sova, 
påstås det 1784, och man beslöt att belägga detta brott med avsättningsstraff. 
Timade vid sådant tillfälle eldsvåda, skulle den försumlige dessutom straffas 
med 5 par spö. Särskild instruktion utfärdades den 6 dec. 1790. Brandvakt 
skulle finnas för varje gård. Om tvenne sådana lågo bredvid varandra och hade 
samma ägare, behövdes för dem dock endast en. Försummelse att ställa brand
vakt belädes med böter. Nya bestämmelser i samma riktning gåvos 1793 och 
1799. Lönen, som ursprungligen varit så liten, att den utfyllts genom beviljande 
av rätt för väktarna att vid större högtider gå omkring i husen och tigga, ökades 
1807 och skulle sedan utgå med bestämd avgift per tomt. Därmed skulle rättig
heten att tigga upphöra. Mycket bekymmer hade man med tornväktarna, som 
hade den onekligen påfrestande uppgiften att vistas i det vintertid säkerligen 
ganska kalla kyrktornet hela natten och varje timme blåsa lursignaler ur de tre 
gluggarna. Till skydd mot vinterkylan anskaffades 1784 en päls, som ständigt 
skulle förvaras i tornet för att brukas av den, som hade vakten därstädes. En 
vaktkur skulle även iordningställas på tornets altan. Samma år blev en torn
väktare avsatt, därför att han vid en eldsvåda i kronobränneriet ej tillkänna
givit denna vare sig genom klämtning eller tutande. Men även på annat sätt än 
dylik grov försummelse gåvo tornväktarna anledning till allvarliga anmärknin
gar. 1791 klagades över att de gjorde sin tarv i tornet, vilket vållade en olidlig 
stank. Syndarna kallades inför magistraten och tillsades att »från slik ohyggelig

1 Domboken 1814, d. 19/12.
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osed avstå». 1812 avsattes väktaren Takman av den anledningen, att han ringt 
i kyrkklockan kl. 9 i stället för kl. 8.

Fortfarande underkastade sig invånarna en massa inskränkningar i den 
personliga friheten av fruktan för att elden skulle komma lös. Den »inritade 
oseden» att röka tobak på gatorna bekämpades med kungörelser om bötesstraff 
härför. En sådan av 1794 stadgade ett vite av 1 rdr. 32 sk. samt laga ansvar, om 
eldsvåda bleve följden av »slika ohyggliga, stadens säkerhet äventyrande förseel
ser». För eldfarans skull var det även förbjudet att syssla med brännvinsbrän
ning nattetid. Den som beträddes med sådan mellan 9 e. m. till 4 på morgonen, 
skulle enligt beslut 1805 böta 10 riksdaler.

Samma syfte tjänade en del byggnadsbestämmelser, som successive tillkom- 
mo. Brandmur mellan angränsande hus började föreskrivas. 1784 ålades, en 
hattmakare Fredin att uppföra en sådan mot en angränsande fastighet, som 
ägdes av en Lidback. Om byggnad och brandmur uppfördes ofullkomligt, hota
des med fullständigt raserande av båda delarna. Alltför eldfarliga hus utdömdes, 
och ägarna kunde åläggas att borttaga dem. Så skedde 1784 med en del bygg
nader å Tyggården. 1790 anmäldes av stadsfiskalen, att 12 gårdar voro bristfälliga 
och eldfarliga. Magistraten ålade ägarna att ha dem iordningställda inom 24 
dagar. 1794 beslöts att förbjuda fortsättandet av ett av teologie doktor Olov 
Spak påbörjat nybygge av den anledningen, att byggnadsritningarna ej upp
visats för magistraten i och för godkännande. Sedan detta skett, fick bygget 
fortsätta. År 1807 infordrade Kungl. Befallningshavande stadens yttrande över 
en påtänkt ändring i byggnadsordningen, varigenom den 1753 tillkomna be
stämmelsen om att mellan varje hus skulle lämnas ett obebyggt område av 4 
alnars bredd skulle ändras därhän, att sagda område skulle vara 16 alnar. Man 
förenade sig om att tillstyrka detta beträffande trähus, men ville i fråga om 
stenhus ha bort varje bestämmelse om visst avstånd och dess ersättande med 
skyldighet att uppföra brandmur. Samma sak diskuterades 1814, sedan ny brand
ordning utfärdats av Kungl. Maj:t den ic/u 1813. Då visade det sig, att man 
ångrat sitt medgivande 7 år tidigare, och man anhöll, att den s. k. vretmon mellan 
husen skulle få utan inskränkning förbliva vid 4 alnars bredd, även i den hän
delse staden skulle till någon del nedbrinna. Beslutet 1807 hade väl fattats under 
det relativt färska intrycket av en hotande vådeld 1805, men sedan hade dylik 
fara ej hotat, och därmed hade även ivern att gå med på förändringar i det hävd
vunna svalnat.

Sötare fanns som nämnts redan under föregående period. Ar 1777 bestäm
des, att sotning skulle ske fyra gånger om året, nämligen höst, vinter och vår 
samt vid persmässan. I början av 1780-talet fanns ingen sötare i staden. Vid 
ett sammanträde med borgerskapet år 1783 påminde landshövdingen om att en 
sådan borde anskaffas, vartill svarades, att man tillskrivit skorstensfejarämbetet
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i Stockholm därom. Landshövdingen påpekade, att flera soteldstillbud yppat 
sig under den senaste tiden, bl. a. en gång i hans egen bostad. Man antog någon 
tid senare en sötare vid namn Johan Edbom, vilken i sin tur (1788) efterträddes 
av en viss Brandtberg. För den sistnämnde fastställdes en lön av 66 riksdaler 
32 skilling. Ombytena tycks ha varit täta, ty redan 1790 befinnes skorstensfeja- 
ren heta Liewengren. Närmare instruktioner gåvos för denne den s/s s. å. Han 
skulle självmant inställa sig i alla gårdar en gång i kvartalet och därjämte komma 
på särskild kallelse. Varje sotning skulle antecknas i en bok. Särskilt bestämdes, 
att han vid sina förrättningar ej fick begära drickspengar. I början av 1800-talet 
hette sotarmästaren Pommert. Denne begärde 1805 14 dagars ledighet för att 
skaffa sig tjänst å annan ort under uppgift, att han ej kunde skaffa sig sin ut
komst i Karlstad, och att stadskassan saknade tillgångar att utbetala till honom 
av magistraten utanordnade medel. Just detta år (1805) hemsöktes staden av 
en ganska svår brand, som flerstädes omnämnts. Man ansåg, att den berodde 
på otillräcklig sotning och påpekade, att under tiden närmast förut flera soteldar 
ägt rum. Det framhölls, att sotaren nödvändigt måste ha en medhjälpare, något 
som han ej kunde hålla med sin lilla lön. Denna höjdes därför till 120 rdr, vilket 
belopp skulle fördelas på fastighetsägarna efter antalet skorstenar. 1809 antogs 
sotargesällen Gustav Appelqvist till stadens sötare mot den 1805 bestämda lönen. 
Enligt brandordningen av 1813 skulle en brandkassa inrättas i staden. Till den
samma skulle för varje tomt erläggas 2 riksdaler banko, varjämte sotaravgiften, 
som skulle utgå på samma sätt som tidigare, skulle tillföras den. I gengäld 
övertogs utbetalningen av sotarens lön av denna kassa. Den skulle förvaltas av 
en kommitté bestående av landshövding av Wibeli, landssekreterare Elfstrand, 
lektor A. Fryxell, rådman Frykman och repslagarmästare Tidholm1.

I fråga om brandredskap ägde staden 1787 tre sprutor, vilka i brandrullan 
för detta år benämnas: Stora sprutan, lilla sprutan och domkyrkans spruta. 
Till att betjäna dessa uttogs manskap rctevis. Rullan upptar sprutmästare, 
slangförare, vattenpumpare m. fl. kategorier. Dessutom fanns reservmanskap, 
som skulle (enligt en anteckning efter rullorna) komplettera de rotelag, som helt 
eller delvis voro hindrade genom arbete med bergning av egen lös egendom eller 
i övrigt hade laga förfall. Skyldighet att tjänstgöra i denna reservkår ålåg alla 
stadens invånare, som skulle infinna sig vid brandplats försedda med ämbar, 
svabbar, yxor och brandhakar. Brandrullan skulle uppgöras årligen och över
lämnas till magistraten före den 1 maj. De som utsetts till sprutmästare eller 
rotemästare, fingo ej resa från staden på längre tid utan att anmäla det. Man
skapet skulle förses med brandbrickor2, som vid tjänstgöring skulle bäras utanpå

1 Domboken 1814, d. 9/5.
2 Den 2/G 1790 anmäldes, att dessa brickor voro färdiga. Betalningen förskotterades av 

stadskassan men skulle sedan erläggas av dem, som fingo dem.
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kläderna. Det ålåg vidare husägarna att å gårdarna ha kar fyllda med vatten, 
som skulle ombytas två gånger i veckan. På 1790-talet anskaffades även brand
segel, stundom genom subskription. Särskilt agiterades för anskaffande av dylika 
år 1804, efter ett par stora eldsvådor i Göteborg och Kristinehamn. Handlanden 
Kjellander åtog sig detta år att förfärdiga sex stycken till ett pris av 25 riksdaler 
rgs. per styck. Sedan staden själv året därpå hemsökts, försökte landshövdingen 
få borgerskapet med på tillsättande av en brandmästare, som skulle svara för 
brandredskapen och deras användbarhet vid timad eldsolycka. Man uttalade 
sig också för anställande av en sådan mot skälig lön, som skulle utgå efter tomt. 
Trots detta principiella erkännande av nödvändigheten att anställa en sådan, 
dröjde det dock åtskilliga år, innan det blev verklighet. 1814 tillsattes emellertid 
en kommitté för att utarbeta förslag till instruktion för den brandmästare, »som 
kommer att antagas». Senare samma år (3/10) anställdes en direktör J. West
man som sådan.

Framforslandet av sprutorna till brandplats brukade anförtros åt personer, 
som i gengäld befriades från deltagande i allmänna skjutsningsbesväret. För 
ådagalagt nit i släckningsarbete utdelades belöningar. Så erhöllo 1789 sju per
soner penningbelopp »för tidig framforsling av vatten». Liknande premier ut
delades 1806, då landshövdingen själv överlämnade matskedar av silver till 
stadsbetjänterna Zelling och Lamberg samt till Jon Jonsson i Svinbäcken och 
Peter Olsson på Färjestad, vilka visat särskild duktighet vid eldsvådan den 27 
nov. 1805. Överlämnandet skedde i samband med »ett för tillfället lämpat tal».

Intressant är, att redan 1794 experiment anställdes för att utröna möjligheten 
att släcka eldsvådor med särskilda, förmodligen kemiska ämnen. Den 19 februari 
sagda år upplästes en skrivelse från Kungl. Befallningshavande med förslag att 
anställa sådana försök med av assessor von Aken och apotekare Nyström angivna 
ämnen. Man beslöt, att försök skulle ske å den s. k. Skutbacken. Där skulle på 
stadskassans bekostnad uppföras en byggnad av torrt virke, vilken skulle förses 
med eldfängda ämnen, samt ett »resvirke av tjärhägnad», vilka skulle placeras 
så långt från varandra, att de ej kunde antändas på en gång. Källarmästare 
Wennberg åtog sig att underrätta invånarna om tiden för experimentens anstäl
lande. Assessor Storck skulle anmodas att bereda de släckande ämnena, vilka 
skulle bekostas med insamlade medel. Det var tydligen fråga om olika ämnen, 
ty ett senare protokoll (20/3) omtalar, att å listor tecknats 17 rdr. 12 sk. för von 
Aken och 44 riksdaler för apotekare Nyström. Försöken ägde rum någon av de 
sista dagarna i mars, ty den 1 april uppmanar landshövdingen husägarna att 
förse sig med lämpligt kvantum av de eldsläckningsämnen, »om vilkas verkan 
här nyligen anställda försök varit övertygande». De skulle tydligen gjutas på 
elden genom handsprutor, ty det inskärptes, att sådana samtidigt skulle an
skaffas. Vidare omtalas, att medlet skulle förvaras torrt, helst kokat och pulveri-



1 Sc Nordisk Familjebok. 3 uppl., art. Brandväsen.
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serat, och assessor Storck åtog sig alt saluföra det så, att det inom en halv minut 
kunde upplösas i vatten. Man finge efter behag använda sig av von Åkens eller 
Nyströms medel, vilka båda förklarades vara verksamma, men betingade olika 
pris. Vad det var för medel, har jag ej kunnat utröna, men von Aken är känd 
som en föregångsman i vårt land ifråga om kemiska eldsläckningsmedel. Enligt 
uppgift skall ett sådant av honom ha med gott resultat prövats vid en eldsvåda 
i Örebro 17901.
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SJUK- OCH FATTIGVÅRD

■y nder senare delen av 1700-talet infaller utvecklingen av lasarettsinstitu- 
tionen. År 1776 föreskrev Kungl. Maj:t, att »å de orter, där det sig med 
bekvämlighet göra läte», lasaretten skulle förenas med hospitalen. Ett

< fullständigt lasarett och hospital borde finnas i varje län invid residens
staden1. Överinseendet däröver lämnades 1787 åt Serafimerordensgillet. Det 
lokala inseendet tillkom i allmänhet landshövdingen, som till sitt biträde kunde 
utse någon pålitlig person.

I Karlstad började man redan 1773 arbeta på att få till stånd ett lasarett 
i staden. Detta år ingav domkapitlet till justitiekanslern ett projekt till en sådan 
inrättning. Ur skrivelsen må följande anföras:

»Redan länge här tillförene är», heter det, »nödvändigheten av ett lasarett 
i Karlstad insedd, och lika länge har konsistorium önskat att kunna ett sådant 
bygga låta. Brist på medel haver hittills hindrat att därom i anstalt gå, och det 
lilla kapital, som nu kan vara för detta behov samlat, vore väl otillräckligt att 
ännu med detta verk börja, om hela avseendet skulle därvid fästas, att inrätt
ningen med sin första begynnelse erhålle någorlunda fullkomlighet. Men då nu 
mera än förr omständigheter äro, som skynda någon författning häruti, sedan 
på ett och annat ställe av landets gränseorter veneriska sjukdomar, från Norriget 
inkomne, begynt sig starkare än till förene utbreda, och vilka icke kunna alldeles 
hämmas----------- , så har konsistorium måst vara betänkt, huru ett lasarett här
kunde byggas, där i början åtminstone så mycken bekvämlighet och förmän 
vore tillgänglig, som i fria husrum, medikamenter, läkare och skötsel innefattas». 
Domkapitiet föreslog, att å hospitalets gård (nuvarande skolgården) skulle upp
föras en byggnad av trä innehållande sex rum. Kostnaden beräknades till 1,327 
daler smt. Inrättningen skulle främst avse botande av veneriska sjukdomar och 
utförande av svårare operationer. Man beräknade, att gåvor skulle tillföras in
stitutionen på grund av den »farhåga och fasa, som allmogen för lues venerea 
hyser». Sitt underhåll skulle emellertid patienterna till en början få bekosta 
själva. För de fattiga räknades med allmosor från församlingen. En skicklig
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»chirurgus» skulle anställas, och till en början räknade man med att stadens ki
rurg skulle åtaga sig att betjäna lasarettets patienter mot en årlig lön av 50 daler 
smt. Som lasarettets direktion skulle fungera biskopen, borgmästaren och tvenne 
lektorer.

Kungl. Maj:t. gav även sitt bifall till inrättningens uppförande. Det sägs 
(1799) vara en 64 fot lång och 35 fot bred tvåvåningsbyggnad, som på nedre 
botten innehöll tre sjukrum, ett badrum och ett förvaringsrum för inventarier 
och på den övre våningen fyra sjukrum och ett rum för en sköterska. Verksam
heten började på hösten 1775. De första patienterna voro »fyra stycken sjuk
lingar samt sex stycken från Sillerud, inficierade av lues venerea».

Förhoppningarna om understöd från olika delar av landskapet gingo i full
bordan. Prästerskapet inlade stor förtjänst genom att uppmuntra härtill. Vid 
visitationer brukade biskopen anbefalla insamling. Vid en sådan i Ölme i okt. 
1777 rekommenderade biskop Herweghr insamling vid bröllop »och andra dylika 
samkväm». »Herr visitator gav tillkänna», heter det vidare, »huruledes lasaretts- 
inrättningen i Karlstad-----------vunnit den stadga, att flere olycklige uslingar,
som varit med svåra och frätande sjukdomar behäftade, sägas med fägnad utgå 
friska och helbrägda». Utrymmet på lasarettet visade sig snart otillräckligt 
Redan 1776 anmäldes, att det vore omöjligt att mottaga alla, som sökte sig dit. 
Läkarvården bestreds till en början av provincialmedicus, men då han ofta var 
ute på resor, måste slutligen särskild läkare anställas. Med sin tjänst förenade 
denne ofta befattning som militärläkare eller stadsläkare.

Den förste lasarettsläkaren i Karlstad var Johan Christian Trapp, som uppe
höll tjänsten i flera omgångar utan att dock bli utnämnd till ordinarie innehavare 
av densamma1. Den andre i ordningen var Fredrik Rådberg, som 1801 anhöll 
att med tjänsten vid lasarettet få förena uppdraget som »stadsphysieus». Bor- 
gerskapet gav honom vid detta tillfälle de amplaste vitsord. »Med förstående 
insikt har han med yttersta oförtrutenhet skött och vårdat de mångfaldiga sjuke, 
som honom anlitat». Han dog emellertid samma år och efterträddes av Johan 
Ernst Blachet. Denne smittades under sin tjänstgöring i Karlstad år 1808 av fält
feber och dog i början av 18092. Efter Blachet söktes tjänsten av doktor A. T. 
Holmquist, som vid tidpunkten i fråga tjänstgjorde i Karlstad, och regements
läkaren vid Kalmar regemente G. F. Österberg. Kollegium medieum ansåg den 
senare mest förtjänt, men stadens invånare anhöllo i en petition, att Holmqvist 
skulle få tjänsten, och så blev också fallet. Han innehade den sedan till sin död 
år 1814. Som sökande av den förenade stadsphysieus- och kirurgtjänsten anmäl
de sig en medicine doktor O. F. Bergelin och läkaren John Linden. Den förre 
återtog sin ansökan. Linden förklarades vara kompetent endast till kirurgbefatt-

1 Om de följande läkarnas biografier hänvisas till Clarholms arbete.
2 Vid hans död hyllades hans minne med en dikt i Carlstads Tidning (d. 11/2 1809).

Karlstads stads historia



285

ningen, vilken han erhöll. Med besättandet av stadsphysicustjänsten skulle tills 
vidare anstå.

Då Linden blev lasarettets styresman, befunno sig dess lokaler i ett bedröv
ligt skick. Han skrev 1817: »De sjuka kunna omöjligen längre vara i lasarettet, 
och inga av dem böra där hysas, innan väggarna från fuktighet äro befriade».

Om hospitalet är under här ifrågavarande period ej mycket att säga. Hur 
primitiva förhållandena där voro, framgår av en skrivelse från sysslomannen till 
K. Bfhde. av år 1810. Han omtalar, att 23 stycken sängar voro så bofälliga och 
uppfyllda av »en myckenhet för sjuklingarna plågsamma insekter», att de borde 
få sönderslås och användas till bränsle.

Apoteket övertogs 1781 av provisorerna Johan Fredrik och David Daniel 
Radeloff. Magistraten anmälde dem Lill privilegiums erhållande under framhål
lande av att de företett bevis om insikt i yrket och under sin vistelse i staden 
förvärvat allmänhetens förtroende. Båda bröderna Radeloff dogo unga. Den 
yngre år 1786. Efter dem förestods apoteket av en apotekare Axel Gustav Storck 
från Stralsund. Denne måtte ej ha gjort lysande affärer, ty han måste t. o. m. 
tillbringa någon tid i bysättningshäkte och dog, sedan han sålt apoteket, på 
fattighus i Stockholm. Hans efterträdare blev den bekante Ludvig Borgström, 
vars verksamhet dock tillhör följande skede i stadens historia.

I detta sammanhang kan också omtalas, att Värmland år 1773 uppdelades 
i tvenne provinsialläkardistrikt. Den ena tjänstens innehavare skulle bo i Karl
stad, den andras i Filipstad. Den förre blev en assessor J. H. Ekman, som efter
trädde den i föregående avdelning omnämnde Gedner.

Av svårare epidemier omtalas ej många under perioden. Under de ej så 
sällsynta missväxtåren kunde dock rödsoten grassera våldsamt. Kopporna be
kämpades genom begynnande bruk av ympning, som kom i gång i Värmland 
framför allt genom den ovan nämnde doktor Ekmans verksamhet. Om den un
der år 1808 grasserande fältsjukan, som särskilt drabbade det nyutskrivna lant
värnet, talas i annat sammanhang.

Vad fattigvården angår, så blev den föremål för ingående rådplägning år 1784. 
Anledningen tycks ha varit en skrivelse från landshövdingen till magistraten, 
vari rekommenderades frivilligt sammanskott till allmänna arbetshusinrättningar 
i landsorterna. Samma dag, som denna skrivelse upplästes, hölls den ovan om
talade rådplägningen (den 30 januari), och det förefaller ej otroligt, att man 
genom de beslut, som därvid fattades, ville få en anledning att ej tillmötesgå 
landshövdingens begäran. Man kom överens om följande: Av räntan på kapita
let i fattigkassan och insamlade medel skulle bildas en fond. »För att detta så 
mycket säkrare skulle varda fullbordat, åtog sig assessor J. H. Ekman och hatt- 
stofferaren Bergström att med två listor besöka stadens invånare, den ena för
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dem, som utfästa sig, att i år viss summa betala antingen på en gång eller kvarta- 
liter, den andre för dem, som hellre bibehålla den vanliga inrättningen, att varje 
lördag uti bössan inlägga fattigavgift». En sådan insamling skulle sedan ske år
ligen. Inkomsterna skulle gå till de fattiges underhåll. Vidare beslöt man att 
för ålderstigna och bräckliga fattiga förhyra ett fattighus, bestående av två stora 
rum och kök. Till föreståndarinna, »deja», skulle antagas ett av de raskare fattig
hjonen. Hennes skyldighet skulle vara att tillreda mat och i övrigt se till hjonen. 
Vad fattiga barn, som ej hade någon tillsyn, angår, skulle de inackorderas hos 
»beskedligt folk» mot betalning ur fattigkassan. Tillsynen över inrättningen 
skulle åligga en direktion bestående av biskopen, borgmästaren, stadsläkaren och 
hattstofferaren Bergström. Under direktionen skulle finnas tvenne föreståndare, 
valda av församlingen. Dessa skulle mottaga alla inkomster och övervaka, att 
de intagna genom lämpligt arbete bidroge till kostnaden för sitt uppehälle. De 
första föreståndarna utsågos genast och blevo rådman Sjögren och handlanden 
Erik Söderberg.

Genom denna anordning skilde sig staden från all gemenskap med landsför
samlingen i fråga om fattigvård, men för att förekomma strid förklarade man 
sig villig att lämna en ersättning till denna i penningar svarande emot »det för
skott den (d. v. s. staden) därtill gjort, bestående av bröllop, barndop och kollek- 
ter». Till sist gjordes det förbehållet, »att denna inrättning icke i någon måtto 
må varda rubbad eller tagas under publik vård, i vilket oförmodat fall borger- 
skapet undandrager sig att därtill på ett eller annat sätt bidraga». Vidare ut
talades en stilla förhoppning, att man för framtiden skulle vara befriad från 
tiggare från landet. Detta sista underströks genom ett senare under året fattat 
beslut, att tiggare ej skulle få komma över västra bron. Ett stadens eget fattig
hus erhölls år 1801. Den 20 april d. å. förordnades rådmännen Billing och Nild- 
man att besiktiga manbyggnaden vid kronans nedlagda bränneri, »som till fattig
hus blivit inköpt». Ar 1811 skedde värdering av detsamma. Det åsattes ett värde 
av 600 riksdaler banko. Inköpspriset var 380 rdr, vartill brukspatron C. Fr. 
Geijer bidrog med 100 rdr.

De fattiga, som ej kunde intagas på fattighuset, fingo nödtorftig hjälp på 
annat sätt. För att få reda på deras antal höllos då och då »mönstringar» av dem, 
varvid förteckningar gjordes. Det kan ha sitt intresse att ta del av protokollet 
från en sådan fattigmönstring. Den ägde rum år 1787. »De fattiga uppropades», 
heter det, »och inställdes en för en, och antogos så många till fattigmedels und
fående, som den härvid av rådman Sjögren förda förteckning utvisar, varjämte 
Petter dragares tjuvdotter Sara, som sköter avlidne trumslagare Falks yngsta 
barn, beviljades för hittills haft besvär en riksdaler». De som ej ansågos — för 
att använda ett modernt ord — hemortsberättigade i staden, skulle sändas till 
sina hemkommuner. »Gossen Anders uti Kryslröms rote, som kommit från Ham-
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marön, förpassas dit, gossen Jan uti Nykvists rote skickas till By socken, där han 
född är, och sades fadern heta Per Kihlstedt och vara gårdsfogde på Kroksta 
samt modern Märta på Brosäter; skoflickaren Björn, stensältaren Jäfwerman, 
snickaren Tegels och svarvaren Boströms barn, om vilka föräldrarna tillsades 
allvarsamligen att icke låta dem som hittills stryka omkring i staden och tigga, 
gamla pigan Marit skall åter föras till Kila, varifrån hon kommen är», o. s. v.

Personer, som hyste dylika utsocknes individer hos sig, kunde dömas till 
böter. Den 20 januari 1787 voro åtskilliga borgare av denna anledning inkallade 
inför magistraten. Sex dömdes att plikta vardera 3 riksdaler och 16 skilling samt 
ålades att förvisa sina inneboende ur staden.

Underhållet av de fattiga ålåg i främsta rummet faslighetsägande borgare. 
År 1790 uttalade en sockenstämma, att det vore billigt att även de borgare, som 
drevo näring utan att äga fastighet, bidroge. Man begärde, att magistraten skulle 
taxera dem »till någon skälig avgift», men denna myndighet sade sig ej finna en 
taxering »tillständig», då sådan saknade stöd i författningarna. Man hänvisade 
i stället till godvillig överenskommelse. Den fastighetsägarna åvilande avgiften 
kallades rotepenningar och utgjorde väl en avlösning för skyldighet att mottaga 
fattiga för viss tid i sitt hus. 1792 (9/7) beslöts att genom stadsvaktmästaren 
låta uttaga sådan avgift hos ett antal personer, vilka ej betalt rotepengar 
för »sina rotehjon». Från år 1799 finns uppgift på beloppet av fattigmedlen. 
De uppburos kvartersvis av särskilt utsedda personer. Första listan upptog 
27 rdr. 13 sk. 11 rnst., den andra 35 rdr. 8 sk. 3 rnst., den tredje 34 rdr. 27 sk. 2 
rnst. och den fjärde 61 rdr. 3 sk.

Den hjälp, som på nu omtalat sätt lämnades de fattiga, förslog nog ej långt. 
Som ytterligare bidrag medgavs ibland rätt för dem att i husen begära allmosor 
År 1800 gavs sådant tillstånd att gälla för varje lördag. De som ville begagna sig 
därav, skulle förses med särskilda brickor, vilka utdelades vid »fattigmönstring
en». Ett arbete, som mot särskild ersättning brukade utföras av de fattiga, var 
rensopning av stadens torg. År 1786 utbetalades därför 2 rdr. 37 sk. 4 rnst.

Särskilt svårt hade man att komma tillrätta med tiggeriet under åren 1808 
och 1809. Då landshövding Olov av Wibeli första gången infann sig på rådhuset 
för överläggning med magistraten och de äldste (d. 10/5), anmärkte han pä att 
han funnit mycket tiggare och annat folk, som slagit sig ned i staden och be
lastade fattigvården. Man svarade då, att det berodde på »den rättighet Värm
lands fältjägarebataljon ansetts äga att fritt med hustrur och barn inflytta här i 
staden och här sig nedsätta». Dock hade man intet emot, om landshövdingen ville 
förhjälpa staden till ändring i detta förhållande.

Att förekomma tiggeri och vänja fattighjon vid arbete var avsikten med de 
arbetsinrättningar, som mot slutet av 1700-talet började upprättas litet varstans 
i riket. Genom ett cirkulär av år 1784 bestämdes, att den s. k. fattigprocenten
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vid bouppteckningar och de fattigas andel i böter, som dittills gått Lill fattig
kassorna, skulle för framtiden gå till arbetsinrättningar i de län, där sådana fun- 
nos. För Karlstads vidkommande bragtes inrättandet av en dylik anstalt på tal 
år 1790 av brukspatron Carl Fredrik Geijer, som i skrivelse till magistraten före
slog uppförande av ett spinnhus. Han hänvisade till en skildring av ett sådant 
i Nyköping, »som man med fägnad får läsa i Kongl. patriotiska sällskapets hus- 
hållsjournal för martii månad 1787». Spinnhuset borde anställa ombud i varje 
socken, som skaffade lin och hampa till arbetena i anstalten. Förslaget mottogs 
emellertid rätt kyligt av magistraten, som förklarade att erforderliga medel sak
nades, varför intet kunde i saken åtgöras1. Sedan kom frågan om ett arbetshus 
i Karlstad ej på tal, förrän landshövding av Wibeli 1809 utfärdade inbjudan till 
de olika socknarna i länet att bidraga till inrättande av ett sådant. I allmänhet 
förklarade man sig villig härtill, och 1812 hade på detta sätt insamlats 5,344 riks
daler banko2. Den 4 dec. 1811 hade Kungl. Maj:t stadfäst instruktion för inrätt
ningen. Den skulle vara en sorts kombination av sjukhus och fängelse. Å sjuk
avdelningen skulle mottagas »avita och fånige», från vilka kunde väntas våld
samma utbrott, och dessutom obotligt sjuke, såsom personer lidande av fallande
sot, kräfta och liknande sjukdomar. I en arbetsavdelning sysselsattes införpassa
de fattighjon. Sådana som voro »late, sturske, liderlige och vanartige», kunde 
hållas i särskilda arrestrum. Införpassning till korrektionshuset skedde med 
fångskjuts. Fattighjon, som för första gången förts dit, skulle kvarhållas högst 
sex månader. Återkomme vederbörande efter frigivningen för andra gången, 
fick första månaden tillbringas i ensamt fängelse.

Wibeli nedlade ett betydande arbete på att få anstalten i verksamhet. År 
1813 hemställde han till Karlstads borgerskap om bidrag till densamma. Ålagi- 
straten sammankallade då ett möte med stadens hus- och tomtägare. Till detta 
infunno sig dock så få personer, att ett nytt möte måste hållas. Då beslöt man, 
att staden skulle skänka en summa, vars storlek skulle stå i proportion till vad 
landet i övrigt givit, räknat efter invånarantal. Vid denna tidpunkt hade även 
inköpts en gård i staden för ändamålet (N:o 148—49). Den befriades av stadens 
myndigheter från inkvarteringsskyldighet. Verksamheten började 1814 och upp
hörde 1827.

Orsakerna till intagande på korrektionshuset förefalla ofta en modern män
niska ganska egendomliga. Doktor Clarholm skriver därom i sin historia över 
länslasarettet: »Än är det ett obändigt och häftigt lynne, som behöver korrek
tion, än fylleri, lättja och ett »förargeligt oväsende», än kvinnor, som fått oäkta 
barn, än en, som gjort sig allmänt känd för lättja och vanart o. s. v. Ja, det före
kommer t. o. m., att en vansinnig dräng intages antingen för att rättas eller för

1 Domboken 1790 1/3. Geijers brev intaget under den 4/3.
2 Uppgiften ur Clarholms arbete om lasarettet i Karlstad, sid. 35.
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att fä utrönt, huruvida han som obotlig skall i hospitalet bliva inlöst». Direkt 
ur handlingarna må följande fall anföras. Det gäller en Karlstadsbo men ej kor
rektionshuset i denna stad, vilket ej ännu fanns, eftersom protokollet är av år 
1810. »Efter anmälan, att Johannes Brolin, som både i anseende till växt och ålder 
är arbetsför men sådant oaktat endast med snatteri och överlastning av starka 
drycker jämte flera oordentligheter sig sysselsätter, ehuru han av fattigdirektionen 
och pastor därföre flera gånger varnad blivit, nu vorden till magistraten upp
hämtad och uppå tillfrågan icke kunnat förneka sanningen av vad emot honom 
vordet anmält, så prövade magistraten skäligt döma honom till arbetshus».

Till sist må omtalas, att fattigvården under ifrågavarande period erhöll en 
betydande donation, den Lidbackska. Donator var kopparslagaremästaren och 
rådmannen Paul Lidback, född 1725, död den 23/5 1786. Lidback var en mycket 
förmögen man. Han ägde Stora Våxnäs, ett tegelbruk vid Kanikenäset och 
halva frälsehemmanet Gum i Kinnefjärdings härad i Västergötland. I sitt den 
28/3 1786 daterade testamente föreskrev han, att betydande belopp skulle till
falla skolan och fattigvården. Enligt föreskrifterna skulle donationen till stadens 
fattigkassa ej få förminskas till kapitalet; räntan skulle användas »till upphand
lande av materialier till spånad och dylikt, varmedelst de fattige på ett nyttigt 
sätt kunna bliva sysselsatta och till deras föda och uppehåll bidraga». Första ut
delningen skedde den 14/g 1790, då till förfogande stodo 8 rdr. 16 sk., som fördelades 
på fem personer.
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1 gustavianska tidens riksdagsmannaval karakteriseras av en betyd
ligt mindre livaktighet. Riksdagarna kommo ju också under denna tid 
betydligt mera sällan. För att förhindra politisk agitation så mycket 
som möjligt befallde Gustav III i sina riksdagskallelser, att valen skulle 

ske tolv dagar efter kungörelsen, och syftet härmed vanns åtminstone delvis. 
I fråga om formerna för de ofrälse ståndens val föreskrevs vid det första valet 
1778, att de skulle ske »efter förra vanligheten». I Karlstad skedde detta riks
dagsmannaval den 22 september 1778, och vald blev förre riksdagsmannen, lag
man Reinhold Antonsson, med 1123/1 röster. Stänkröster tillföllo borgmästare 
Evensson, handelsmannen Anders Andersson och rådman Paul Lidback.

Till riksdagen 1786 förrättades val den 12 april d. å. Enligt protokollet in
fann sig borgerskapet mangrant och förklarade enhälligt, att det ville ha borg
mästare Evensson till fullmäktig. Detta utmärkta prov av allmänt förtroende 
såg sig borgmästaren skyldig att erkänna, heter det vidare i protokollet, och 
efterkom borgerskapets begäran. Vid samma tillfälle tillfrågades borgerskapet, 
om det hade något särskilt att uttala beträffande den kommande riksdagen, men 
härtill svarades, att detta överlätes på borgmästaren, som bäst kände stadens 
förhållanden. I arvode skulle Evensson erhålla 2 rdr. 16 sk. om dagen. Valdes 
han även å annat håll, skulle dock ersättningen minskas till 2 rdr, vartill kom 
reseersättning med 20 rdr. I mitten av juli ankom från Stockholm en skrivelse 
från Evensson, som meddelade, att det ej syntes bli medgivet att framlägga några 
särskilda postulater. Borgerskapet ålade honom i sitt svar att bevaka stadens 
rättigheter, särskilt nämndes, att han borde söka Kungl. Maj:ts utslag rörande 
storskifte av stadens jord, ävensom jämkning i båtsmanshållet. Till stadens och 
landets gemensamma bästa skulle det även vara, om man kunde få en kanal 
byggd mellan Klarälven och Fryken.

Valet 1789 visade en större livaktighet beroende på konkurrens mellan hand
lande och hantverkare. Före detsamma anförde lanträntmästare Sjöstedt, 
att stadens handlande ämnade vid riksdagen ingiva postulater, varför de önska
de, att riksdagsman skulle tagas ur deras krets. Skulle hantverkssocieteten ej
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vilja gå med därpå, önskade handlandena eget ombud. Om alla gemensamt 
röstade på en handlande, avstode de dock från detta yrkande. Resultatet blev, 
att 6O3/1 röster tillföllo handelsmannen P. Printz, 48 handelsman A. Lidback 
och lli/i kopparslagare Zander. Mot resultatet anmäldes genast missnöje. Un
der hand tycks sedan en överenskommelse ha träffats, att jämte den valde även 
en brukspatron Bratt skulle avsändas som riksdagsfullmäktig. Men när detta 
den 16 jan. tillkännagavs å rådstuga, protesterade Heublein mot detta, och med
delade, att besvär anförts över valet. Besvären ledde även till dettas upphävande 
av K. Bfhde. den 24 jan. 1789. Detta beslut överklagades sedan i sin tur av Printz 
hos Kungl. Maj:t, och magistraten ansåg sig ej kunna föranstalta om nytt val, 
förrän Kungl. Maj:ts utslag fallit. I skrivelse till K. Bfhde, daterad den 5 febr. 
1789, meddelade riksdrotsen Wachtmeister, att Printz finge representera staden, 
tills besvären avgjorts. Printz bevistade även riksdagen. År 1790 (1-1/7) klagar 
han över att han ej utfått sina riksdagspängar, och i följd därav beslöts, att 
vad som återstod skulle indrivas enligt restlängderna. Han har avgivit en syn
nerligen utförlig berättelse om riksdagen, intagen i protokollet för den 29 maj 
1789. De första fem sidorna innehålla en allmän redogörelse för riksdagens för
lopp, som är av ett visst intresse, då det är en landsortsbos uppfattning av de 
märkliga händelser, som ledde till Förenings- och säkerhetsakten. Sedan redo
gör han för sitt arbete i och för vissa speciella önskemål från stadens sida. Det 
gäller huvudsakligen näringsidkarnas intressen, och de behandlas i annat samman
hang.

Till stadens representant vid riksdagen i Gävle 1792 utsågs den 9 januari 
d. å. kopparslagareåldermannen Johan Christian Zander. Om valförrättningen 
finns inga särskilda anteckningar utom den, att arvodet bestämdes till 166 rdr. 
32 sk. i ett för allt oberoende av riksdagens längd. Den blev som bekant helt 
kort. Redan den 3 mars var Zander tillbaka i staden. Han representerade även 
Karlstad vid den bekanta riksdagen i Norrköping år 1800. Om detta val, som 
ägde rum den 8 febr., finnas närmare upplysningar. På framställda frågor för
klarade borgerskapet, att man ej ville ha mer än en riksdagsman och ej åstun- 
dade val med slutna sedlar, »utan öppet och muntligen såsom tillförene varit valet 
förrätta». När man skulle skrida till val, förklarades allmänt, att man önskade 
borgmästare Swederus till fullmäktig. Denne avböjde dock, och då enade man 
sig om Zander. Arvodet blev denna gång två riksdaler om dagen jämte reser- 
ersättning. Slutligen beslöt man att efterhöra, om Filipstad ville förena sig med 
Karlstad om gemensam fullmäktig. Så blev dock ej fallet. Filipstad lät sig i 
stället representeras av Kristinehamns riksdagsman, brukspatron Gustav Wah- 
lund. Den 21 juni antecknas, att Zander hemkommit och avgivit sin riksdags- 
berättelse, varför han avtackas av borgmästaren.

Den 28 mars 1809 valdes ombud till den viktiga riksdagen detta år. Då hem-
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ställde enligt protokollet sämskmakareåldermannen Johan Bergman, »om icke 
röstningen borde ske som vid alla slika tillfällen varit vanligt samt således taga 
sin början med de nordast i staden boende borgare och sedan följa i ordning efter 
tomtnumrorna». Härpå svarades, att det ansetts mera lämpligt och med författ
ningarna överensstämmande, att handelsklassen voterade först och sedan det 
övriga borgerskapet efter skrå och ämbete». Näst härefter avgav efter upprop 
handelsman G. Kjellander sina röster på rådman Frykman, som tackade för 
förtroendet och förbehöll sig att efter valet få yttrande däröver avgiva. Näst 
härefter röstade handlanden Kjellin, som avgav sina röster på handelsman Kjel
lander, som under tacksägelse undanbad sig att vid valet ifrågakomma, helst 
för honom i fråga om kallelse icke möjligt vore till riksdagen avresa, och ville 
K. även skälen härtill föredraga, varifrån han dock på fleras föreställning sade 
sig avstå, intill dess omröstningen försiggått». Slutresultatet blev, att borgmästare 
Gothilander erhöll 30 röster, rådman Frykman 13 och Kjellander 841/4 röster. 
Den sistnämnde var alltså vald men avsade sig. Några av de personer, som röstat 
på honom, bestredo, att han hade rättighet härtill, men magistraten förklarade 
de av honom andragna skälen vara giltiga. Kjellanders anhängare yrkade på 
anställande av nytt val, men magistraten dekreterade, att i händelse den, som 
valts till fullmäktig, avsade sig, skulle den som erhållit näst högsta röstetalet, 
anses vald. Häremot anmäldes missnöje från flera håll; senare ingavs en skriftlig 
reservation. Valet blev av K. Bfhde. upphävt, och nytt förrättades den 24 april 
vilket fick en ganska överraskande utgång. Innan röstningen börjat, meddelade 
nämligen handlanden Setterberg, att han på mångas begäran vid besök i Örebro 
anmodat dess riksdagsman, kommerserådet C. G. Bröms, att även åtaga sig att 
representera Karlstad, vartill han förklarat sig villig. Härpå uttalade borger
skapet enhälligt sin tacksamhet och förklarade omröstning överflödig. Fullmakt 
skulle utfärdas för Bröms. I arvode skulle betalas 3 rdr. banko om dagen; vore 
den valde ej nöjd därmed, ställdes höjning i utsikt.

Den 10 februari 1810 utfärdades den nya riksdagsordningen, som emeller
tid ej införde några viktigare nyheter i fråga om borgarståndets val. Till den 
urtima riksdagen i Örebro samma år valdes fullmäktig den 25 juni. För första 
gången säges nu direkt, att omröstningen skedde med slutna sedlar. Man röstade 
vidare efter fyrk på så sätt, att varje halv fyrk räknades som en röst. Den som 
var taxerad för en hel fyrk, hade två röster och avlämnade två voteringssedlar 
o. s. v. De som taxerats till 3/1, 11/4 eller I3/4 fyrk, fingo för den överskjutande 
fjärdedelen lämna en röstsedel, som emellertid skulle märkas genom avrivande 
av ett hörn. Vid sammanräkningen skulle två sådana märkta sedlar räknas som 
en röst. Inalles avgåvos 1731/2 röster, varav handlanden och rådmannen G. 
Kjellander fick 132, häradshövding Roman 36, häradshövding Florman 2, sämsk- 
makarmästare J. Bergman likaledes 2 och knappmakarmästare, rådman Wolge-
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fart 11/2. Kjellander förklarade sig även denna gång ovillig att mottaga valet, 
men borgerskapet ville ej godkänna avsägelsen. Den valde förklarade sig då 
vilja hos K. Bfhde. fullfölja sin anhållan om entledigande. Han tycks emellertid 
ej ha vidhållit denna avsikt. I varje fall bevistade han riksdagen liksom även 
dem 1812 och 1815. Till riksdagen 1812 valdes han som fullmäktig med 151 
röster. Närmaste man var fortfarande Roman, som även nu fick 36. 1815 hade 
Kjcllanders majoritet vuxit till 221 röster, under det att närmaste man, som då 
var borgmästare Lanner, stannade vid 30. Vid detta tillfälle ålades den valde 
att verka för aLt staden finge stapelrättigheter, varjämte framhävdes, att man 
ansåg sig för mycket betungad av gästgivareskjutsen och skyldigheten att hålla 
boställe åt trivialskolans rektor.
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NAGRA MÄRKLIGARE HÄNDELSER

W" T arlstad har några gånger varit centrum för händelser, som haft bety- 
I Z delse för hela vårt land. Ett par tillfällen, då så var fallet under denna 

period, skola här i korthet omtalas.
Det första var konung Gustav III:s besök i staden år 1788 och de vik

tiga förhandlingar av utrikespolitisk art, som då ägde rum härstädes. Situatio
nen var följande. Konungen hade sagda år börjat krig med Ryssland i förhopp
ning om att vinna ära och berömmelse. Men resultatet hade blivit idel svikna 
förhoppningar. Anjalaförbundet lamslog krigsrörelserna å svensk sida, och ko
nungen råkade i en besvärlig situation, omgiven av förrädiska stämplingar från 
sina egna officerare. Till råga på allt kom så även ett krig med Danmark. Detta 
medförde, att konungen lämnade Finland och återvände till Sverige för att orga
nisera dess försvar mot den nye fienden. Han beslöt att företaga en resa genom 
Dalarna och Värmland och mana befolkningen till allmänt folkuppbåd.

Till Karlstad anlände Gustav den 23 sept., närmast från Filipstad genom 
Nyed. Före honom hade Gustav Mauritz Armfelt kommit för att bereda mot
tagandet. Det blev också ståtligt. Redan vid sista skjutsombytet utanför staden 
mötte borgarkårens adjutant, handelsmannen Carl Magnus Öijebom, för att följa 
majestätet sista delen av vägen. Över östra bron skedde intåget i staden, på 
kvällen vid facklors sken. På Stora torget stod hela borgerskapet i gevär och 
mottog »med utmärktaste glädje och förtjusning sin milde och för rikets ära och 
självständighet outtröttlige konung», som det heter i en skildring i Carlstads 
Tidningar (okt. 1788). Gustav tog naturligtvis in hos landshövding Uggla, där 
han hade viktiga överläggningar med Armfelt om försvaret av gränsen mot Norge. 
En av de åtgärder, som därvidlag böra nämnas, var uppdraget åt kaptenen vid 
Nerke-Värmlands regemente Thomas von Rappolt att organisera en kår av 100 
jägare, ursprunget till Värmlands fältjägare.

På älven hade mäster Heublein låtit förankra en speljakt, från vilken sköts 
med »stycken». Däremot gavs ej salut vid konungens ankomst, vilket man i för
väg genom Armfelt försäkrat sig om att det ej skulle upptagas onådigt av högst
densamme.
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Gustav III.
(Efter Roslins tavla, Nationalmuseum).
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■»Milde konung! Folkets far, 
som vårt hela hjärta har. 
För dig offras liv och blod 
med ett oförfalskat mod.»

1 Närmare om konferenserna i Karlstad hos C. T. Odhner: Sveriges politiska historia un
der konung Gustav III:s regering, sid. 195 ff.

2 C. E. Nygren har skildrat Gustav III:s besök i Karlstad 1788 i en uppsats med titeln: 
När Sveriges öde avgjordes i Karlstad 1788, införd i »Värmland förr och nu» 1913.

Dag och natt höll horgerskapet vakt utanför konungens logi. Staden var 
om aftnarna illuminerad. Bl. a. fanns å Stora torget en transparang med 
konungens namnchiffer och den granna versen:

Sju dagar stannade Gustav i staden, under vilken tid han emellertid även 
hann med utflykter till Morast vid norska gränsen. Det var vid återkomsten 
därifrån, som Gustav hade de storpolitiska överläggningarna med ett engelskt 
sändebud, sir Hugh Elliot, som anlänt och fått kvarter hos borgmästare Evens- 
son. Avsikten med hans ankomst var att söka medla i fientligheterna med 
Danmark. England hade nämligen ett visst intresse av att ej Sverige alldeles 
upphörde att vara en motvikt mot Ryssland. Elliot ville förmå konungen att 
avge en försäkran, att han överlämnade medlingen åt England och Preussen, 
men Gustav tvekade av hänsyn till Frankrike. Slutligen gick han dock med på 
att förklara, att han tills vidare icke ville anse den danska invasionen i Sverige 
som krigsorsak och godkände medlingsaktionen. Resultatet blev omsider också 
att fientligheterna inställdes1. Naturligtvis hade Karlstadsborna ingen aning 
om de viktiga förhandlingar, som fördes i deras stad. Allt vad stadens tidning 
hade att meddela härom är, att engelska sändebudet genast efter sin ankomst 
»undfick audiens och sedan dagligen uppvaktade och konfererade med Kungl. 
Maj:t, under vilken tid efter berättelse flere kurirer från ministern avsändes till 
Danmark såväl som England och Preussen».

Sedan överenskommelse träffats med Elliot, lämnade konungen Karlstad 
för att ila till det av danskarna hotade Göteborg. Först utfärdade han emellertid 
den 29 sept. en kungörelse angående landsförrädiska stämplingar inom riket och 
med maning att gripa till vapen mot fienderna. Oroande underrättelser om att 
vägen ej skulle vara säker för fienden förmådde honom dock att återvända till 
Karlstad. Tidningen förtäljer: »Sent om tisdags afton den 30:de dennes ärnade 
Kungl. Maj:t avresa till Åmål och Vänersborg, men vid en kurirs ankomst straxt 
utanför staden vände Kungl. Maj:t åter om, sov i sin vagn över natten och av
reste onsdags morgon till Mariestad». Det var sista gången Gustav III besökte 
Karlstad2.
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1 Hertig Fredrik Adolf besökte däremot Karlstad åren 1792 och 1795.
2 Citerat efter Sixlcn Samuelsson: »Värmlands historia», i En bok om Värmland av värm

länningar. I, sid. 259.

Gustav IV Adolf besökte aldrig Karlstad1. Däremot var det som bekant 
från denna stad, som den revolutionära rörelse utgick, som berövade honom kro
nan. Detta sammanhänger med att Värmland under kriget 1808—09 åter blev 
en militärt viktig provins, dit mycket krigsfolk sammandragits. Vilka följder 
detta senare hade för förhållandena i staden, har delvis i annat sammanhang 
berörts. Hur oppositionen mot Gustav IV Adolf kom att slå ut i öppen resning, 
är här ej platsen att närmare utreda och ej heller, hur hos Adlersparre beslutet 
att sätta sig i spetsen för densamma mognade. Vi vilja endast påminna om de 
händelser, som ägde rum i Karlstad under denna skickelsedigra tid.

Adlersparre var 1809 överstelöjtnant och tjänstgjorde vid den s. k. värm
ländska fördelningen av västra armén. Från medio av januari uppehöll han sig 
för det mesta i Karlstad, där hans kvarter snart blev en samlingsplats för office
rare från alla till den värmländska fördelningen hörande regementen, vilka be- 
funnos beredvilliga att understödja upprorsplanerna. Först i mars togs dock 
det avgörande steget. Den 5 i denna månad mottog Adlersparre genom en kurir 
meddelande om ställningen i Stockholm och skall, när berättelsen var slut, helt 
lugnt ha yttrat, att trupperna följande dag skulle rycka in i Karlstad för att mar
schera mot Stockholm. Dagen därpå uppgav Adlersparre, att han skulle före
taga en resa till Vänersborg, men i själva verket begav han sig till chefen för 
Dalregementet, major Klingspor, som med sina trupper var förlagd tre mil norr 
om Karlstad. Vid hans ankomst dit gjordes regementet marschfärdigt och fick 
order att avtåga till staden. Det följdes kort därpå av två bataljoner av Nerke- 
Värmlands regemente. Ankomsten till Karlstad skedde i största möjliga hemlig
het. Det påstås, att den nominelle befälhavaren, greve Leijonstedt, samma afton 
var på en tillställning hos grevinnan Löwenhjelm och där tilltalades av en person, 
som förklarade sig ha sett regementet på marsch och frågade efter orsaken. Han 
skall då ha fått till svar, att den tillfrågade följande dag skulle undersöka för
hållandet. Ett ögonvittne berättar följande: »Kl. i/i på 1 om natten mellan den 
6 och 7 mars inmarscherade helt oförmodat och i största tysthet 400 man av 
Värmlands jägarekår härstädes, överrumplade, desarmerade och avlöste hög
vakten samt planterade kanoner med brinnande luntor på Stora torget, riktade 
åt alla gator, uppväckte borgmästaren, inlämnade ett ämbetsmemorial, under
tecknat av överstelöjtnanten Georg Adlersparre, med underrättelse, att han nu
mera emottagit överbefälet över alla i Värmland förlagda trupper, rekvirerade 
inkvartering för 2,000 man, som oförtövat skulle ankomma, och varav 400 redan 
stodo på torget, för vilka äskades skyndsam inkvartering»2. Borgmästaren ford
rade emellertid rekvisition från landshövdingen, som därför väcktes av trupper-
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nas deputerade, kapten Ankarsvärd och ryttmästarna von Böhnen och Carleson. 
Då berättaren vid halv ett tiden på natten på kallelse infann sig hos borgmästa
ren, återkommo just de deputerade med underrättelse, att landshövding Rosen 
vägrat gå med på den begärda rekvisitionen. Magistraten gav emellertid vika för 
hot om våld och ordnade med inkvarteringen mot löfte att största stillhet skulle 
iakttagas och ingen ofredas. Landshövdingen, greve Leijonstedt, chefen för krigs- 
kommissariatet kammarrådet Billberg, landssekreteraren, landskamreraren och 
borgmästaren blevo arresterade och satta under bevakning. Allt fler trupper 
inryckte i staden, och den 7:de hälsade Adlersparre dem på torget och lät dem 
svärja trohetsed. I sin berättelse om dessa händelser säger han: »Stadens invå
nare borde sent glömma den ytterliga entusiasm, varmed mina hälsningar besva
rades». Under uppehållet i Karlstad lät Adlersparre trycka sin ryktbara prokla
mation till svenska folket. (Den skall ha författats å Ökne gästgivargård på 
vägen mellan Eda och Vänersborg). Med entusiasm hälsades av samtiden detta 
aktstyckes bålstora ord:

»Vi hava räckt varandra handen uppå, att rikets fäder och lagstiftare skola 
äga frihet, under våra vapens beskydd, att sammanträda för att överlägga och 
besluta över det lidande och eljest snart förstörda fäderneslandets angelägenheter.

Vi hava räckt varandra handen uppå, att för deras fötter nedlägga de vapen, 
vilka vi för deras frihet tillgripit; oförfärade krigsmäns sammanhållna svärd skola 
sedan omkring svenska lagstiftares överläggningsrum bilda en skyddsmur, som 
ingen våldsmakt förmår bryta.

Vi hava räckt varandra handen uppå, att död och förstörelse skola träffa 
envar, som vill förlänga Sveriges lidande, vare sig utländsk makt eller inländsk 
våldsverkare------- .»

Denna proklamation anslogs överallt i staden. Den 9:de och de följande 
dagarna bröto trupperna upp från Karlstad. Marschen gick över Kristinehamn, 
Örebro och Västerås till Stockholm. Innan de hunno fram, var dock revolutio
nen redan fullbordad i huvudstaden. Det skedde som bekant den 13 mars, samma 
dag f. ö., som västra armén bröt upp från Örebro. Först den 22 mars skedde 
intåget i Stockholm.
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edan Stora Våxnäs kommit i stadens ägo (jmfr. sid. 37) och uppmät
ning och kartläggning skett, uppdelades jorden på stadens tomtägare. 
Emellertid dröjde det ej länge, förrän enskilda borgare sålde sina lotter 
å Våxnäsområdet eller pantsatte dem mot lån. År 1784 påpekas av en 

major Gyllenspetz, att hela Våxnäsköpet förfuskats, därigenom att jorden för
pantats av de rikare, medan de fattigare måste avyttra den i brist på kreatur 
eller medel att underhålla sina lotter. Denna utveckling kan ganska väl följas i 
domböckerna1. Några exempel må anföras. År 1770 (31/3) ber änkan efter en 
svarvare Claesson att för sin fattigdoms skull få sälja sin ägolott i Våxnäs, vilket 
beviljades. 1773 (21/0) bifalles änkan Holsts framställning att få pantsätta sin 
äga därsammastädes. 1774 (21/1) stämmer sämskmakaren J. Lundberg timmer
mannen Erik Dahlström och dennes hustru, som genom ett salubrev av 12/10 
1763 sålt en lott i Stora Våxnäs till honom, å vilken han emellertid blivit vägrad 
lagfart, emedan rådman Paul Lidback protesterat däremot under uppgift, att 
en del av samma område tillhörde »de Kellbomska arvingarna», för vilka Lid
back var förmyndare. 1776 (1/1) bortbyter direktör G. Gärtner sin till hans gård 
n:r 140 tillfallna teg i det s. k. Kapgärdet uti Stora Våxnäs ävensom de å samma 
gärde dels köpte, dels tillbytte ägorna under n:ris 137, 138 och 144 hörande, 
liggande vid stora landsvägen, varemot rådman Billing till honom lämnar till 
gården och tomten n:r 195 hörande åkerlycka längs efter västra viken och Torme- 
stad. 1778 (6/7) får änkan efter hovslagaren Petter Hammar tillstånd att på 
grund av gäld efter mannen sälja sin lott i Stora Våxnäs. Den 15/1 1780 till- 
byter sig rådman P. Lidback »för mera bekvämlighets skull» det ägostycke å 
Våxnäs, som tilldelats kaplansbostället.

Ett fullständigt köpekontrakt om en Våxnäsäga finns från år 1779, vilket 
också må meddelas. Det lyder: »Undertecknad gör härmed veterligt, det jag av 
egen fri vilja upplåter och försäljer till handelsmannen Olov Söderberg den lott 
eller åkerteg, som till min tomt under n:r 229 i Stora Våxnäs tillfallit, bestående 
av 1/3 tunnland och 20g/7 7 kappland och är belägen mellan timmermannen Olov

VÅXNÄS

1 Jmfr. cn artikel av C. E. Nygren i Karlstads-Tidningen den 17/11 1932.
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1 Se C. V. Bromander: Släkten Lidback, i »Vi och vår bygd».
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Olssons å västra sidan och båtkarlen Anders Westerlunds å östra sidan, emot en 
överenskommen och till fullo betald köpesumma av 40 dr. smt, vilka härmed 
kvitterade varda. Och skedde i Karlstad den 16 martii 1774.

De nu anförda exemplen skulle kunna mångfaldigas. Trots alla försäljningar 
ansågs emellertid Våxnäsjorden alltjämt ligga under Karlstads magistrats vård. 
Så infordrade landshövdingen 1786 berättelse om, vilka steg som tagits till före
kommande av åverkan å stadens mark medelst matjordens uppgrävande mellan 
berghällarna å Stora Våxnäs.

År 1784 beslöts å allmän rådstuga den 28 juni, att storskifte skulle ske på 
all staden tillhörig jord. Landshövding Uggla ville ej gå med härpå, men genom 
utslag av Kungl. Maj:t den 17/11 1786 anbefalldes han att tillmötesgå borgerska- 
pets önskningar. I samband med denna förrättning uppdrogs åt lantmätaren 
Joh. A. Fineman att företaga ny uppdelning av Våxnäsjorden och upprätta karta 
däröver. Detta arbete var färdigt 1793.

Vid denna tidpunkt hade en omständighet tillkommit, som mycket bidragit 
till oklarhet rörande äganderättsförhållandena beträffande Våxnäs. Det är till
komsten av det s. k. Lidbackska fideikommisset. Den förut flerstädes omtalade 
rådman Paul Lidback hade så småningom kommit i besittning av en betydlig 
del av området, sannolikt i samband med ekonomiska depressionstider, då han, 
som var en förmögen man, genom lån mot pant i jordlotter säkerligen lätt kunnat 
tillskansa sig avsevärda arealer. Han lät å sitt område uppföra en byggnad, där 
han residerade. Vid sin död hade han, som förut omtalats, donerat ett större 
kapital bl. a. till stipendier åt elever vid läroverket. Förvaltningen av den
na stipendiefond uppdrog han åt en brorson, handlanden A. Lidback. Som er
sättning för sitt besvär skulle disponenten få förfoga över den nyssnämnda bygg
naden. Disponentskapet skulle innehas av son efter fader, och egendomen skulle 
aldrig få säljas, förpantas eller bortbytas. Egentligen torde det ha varit dispo
nentskapet, som skulle vara fideikommiss, men det låg ju onekligen nära till hands 
att överföra begreppet på den som ersättning därför upplåtna egendomen. A. 
Lidback avled redan 1790 och efterträddes som disponent för fonden av sonen 
Paul Gustav. Denne var en högst originell man med många skiftande intressen. 
Bland hans mindre tilltalande egenskaper var en högt uppdriven böjelse för pro
cessande1. Han döpte sin Våxnäsegendom till Paulsborg. Själv uppger han dess 
areal till 50 tunnland (1807), vilket också torde vara ungefär riktigt.

Förhållandet mellan stadens jord och det Lidbackska fideikommisset är 
långt ifrån klart. Fineman nämner intet om det senare. Lidback å sin sida för-
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fäktade ivrigt, att hans område ej vore 
staden underlagt. År 1816 inlät han sig 
i en häftig polemik med stadens myn
digheter. Dessa hade i Carlstads Tidning 
låtit införa en kallelse bl. a. till Våxnäs 
jordägare att infinna sig till ett samman
träde, där man skulle samråda om nödiga 
utvägar till ökande av stadens inkom
ster. Lidback förklarade, att han ej hade 
något att göra med de avgifter, Karl
stads borgerskap behagade åtaga sig. 
»Våxnäs säteri», skriver han, »hörer och 
lyder under Karlstads sockens och tings
lags jurisdiktion, så att om brott där 
begås, skola de av domhavanden i tings
laget upptagas och avdömas; dess skatter 
och onera upptagas och utgöras till Mel- 
lansysslets kronofogde inom Värmlands 

län; det har landsväg och soldat särskilt från staden, och det har sin egen fast 
obetydlige byfogde (det var Lidback själv), som sköter och iakttager efter bästa 
förmåga och ansvar byns oeconomica; och finner sig således i alla avseenden 
skilt och avhyst från alla möjliga förhållanden och deltaganden av Karlstads 
stads förmåner eller olägenheter och vill i detta lyckliga eller olyckliga förhållan
de åtminstone för det närvarande få önska sig bliva bibehållet». Enligt proto
kollet fick han instämmande i denna skrivelse av vågmästare Kruskopf, sämsk- 
makare Bergman och kopparslagare Zander. Magistraten tycks ha tröttnat på 
tvistigheterna och lämnade Lidback att som »byfogde för 3/1 Våxnäs säteri» 
sköta sig bäst han ville. Det slutade med att han 1824 måste göra konkurs och 
fråndömdes fideikommisset.

Lilla Våxnäs (jmfr. sid. 38) var alltjämt i privat ägo. Här skall efter mantals- 
längderna omtalas, vilka som under perioden anges som boende därstädes. Åren 
1775—80 upptages en hökare Lars Alen med hustru, född Carlmark, och familj. 
1780—89 nämnes endast tjänstefolk (»lagman Bratts folk»); 1792 bor där emeller
tid Hindrik Bratt med hustru, född Sjöstedt, och en dotter. 1805 är en änkefru 
Magdalena Uggla bosatt där, och hon nämnes ännu 1809. Året därpå hade över
jägmästare C. Löwenhielm inflyttat. Han bodde där sedan till sin död 1825.
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TT nder den gustavianska tiden fick Karlstad sina första tidningar. Den 
11 mars 1774 utkom första numret av Carlstads Wecko-Tidningar, ett 
litet blad på två sidor. Utgivaren hette Erik Widblad och var gymnasie- 

— boktryckare. I sin anmälan säger han sig genom företaget vilja tjäna 
det allmänna samt gagna och föda sig själv. Innehållet skulle utgöras av »alle
handa noviteter» och uppsatser i juridiska och »satyriska» ämnen samt vitterlek. 
Priset för första årgången var 2 dir. smt. Sedan höjdes det till 3 dir. Tidningen 
utkom till inpå sommaren 1789. I första numret för sistnämnda år säger sig ut
givaren på grund av dels sjukdom och dels hopade andra göromål ha varit för
hindrad att utge detta nummer förrän i juli månad. Dock ämnade han fortsätta, 
om tillräckligt många personer anmälde sig som prenumeranter. Detta tycks 
dock ej ha blivit fallet, ty i augusti s. å. klagar han över att endast sex prenume
ranter och 14 subskribenter antecknat sig. Tidningens utgivande avstannade ock
så med år 1789.

Det är klart, att det obetydliga utrymmet ej medgav något särdeles omväx
lande innehåll. Utom stiftsnyheter och allmänna kungörelser innehöllo de första 
numren kortare, moraliserande berättelser om t. ex. »lärt högmod», »skryts dår
aktighet» o. s. v. Vitterleken representerades av bröllops- och begravningskvä- 
den. Ibland förekomma dikter på latin, varvid det kan hända, att översättning 
bifogas i närmast följande nummer. Så småningom inflöto* längre uppsatser, som 
fortsattes genom flera nummer. Sådana behandla »Värmelands naturalhistoria», 
inrättandet av arbetshus, skeppet »Endeavours» världsomsegling o. d. Då 
och då publicerades recept mot diverse åkommor, såsom frossa och stenpassion. 
Rena lokalnotiser äro rätt sällsynta utom sådana, som röra årsväxt och familje- 
nyheter. I flera nummer publiceras dock projektet till inrättande av ett lasarett 
i staden. Ett visst intresse ha en del utdrag ur accisrättens protokoll. 1777 be
rättas t. ex. om hur en student åtalats för försök till olovlig försäljning av 1/2 
lispund fläsk, 2 lisp. ister, 1 lisp. ost och 24 skålpund kaffebönor. Även publice
ras en och annan till de äldste ingiven inlaga. En rubrik, som verkligen säger så 
litet som möjligt om innehållet, har ett opus, som helt enkelt betitlas »Uppsats 
av ett fruntimmer».
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Trots sin särskilt för nutida läsare oförnekliga torftighet tycks tidningen ha 
hälsats med tillfredsställelse. I dec. 1777 kunde utgivaren publicera ett brev av 
följande innehåll: »Min herre. Det går icke an att avstå med Carlstads Wecko- 
blad. Jag vill så begå med flere vänner av detta papper, att min herre skall finna 
utkomst. Vi skola likväl vara betänkta därpå, att det blir nättare och tjänligare 
för det goda ändamålet. Kontinuera emellertid trycket på den gamla foten. 
Jag svarar min herre därföre att bliva skadeslös».

Redan innan veckobladet upphörde, började Widblad utgiva en annan tid
ning, Carlstads Stifts Tidningar. Det var ett organ för prästerskapet, innehål
lande ecklesiastika nyheter, och redigerades av konsistorienotarien Georg Nor- 
ström. Widblad endast tryckte den. Efter ett uppehåll april 1787—maj 1788 
övertogs redigeringen av den nye konsistorienotarien Per Alstedt, vilken året 
därpå efterträddes av lektor Magnus Eurén. 1794 överläts tryckningen till bok
tryckaren J. L. Horrn. Enligt kontrakt med domkapitlet av den 10 sept. 1793 
åtog sig denne att upprätta och i vederbörligt stånd underhålla ett ordentligt 
tryckeri mot det, att han under tre år erhöll 16 riksdaler 32 skilling sp. riksgälds 
till hyra. Sedan skulle prästerskapet genom sammanskott svara för ersättning. 
Redan 1795 upphörde emellertid stiftstidningarna. Horrn hade nämligen 1794 
börjat utgiva Carlstads Stifts- och stads Tidning, och enligt beslut å ett präst
möte skulle stiftsnyheterna införas där. Den speciella stiftstidningen blev så
lunda överflödig1.

Från och med 1800-talet ändrade den nya tidningen sitt namn till Carlstads 
Tidningar. Horrn stod för tryckningen till och med okt. 1803, då han skildes från 
företaget på grund av ett i hög grad oregelbundet levnadssätt2. Efter att ha 
tryckts av E. Nordholm (till 1804) och E. Höijer (död 1809) övergick tidningen 
till kapten G. Wallencrona. Tryckeriet brann 1805. Det flyttades sedan för en 
tid till gymnasiet, men redan 1806 förlädes det till rådman Billings fastighet i 
hörnet av Tingvalla- och Dikesgatorna. Efter 1805 kallas tidningen Carlstads 
Tidning. Innehållet påminner rätt mycket om veckobladets. Som en nyhet kan 
betecknas, att man började införa recensioner av de teaterföreställningar, som 
uppfördes i staden. I en sådan gick t. o. m. den belåtne anmälaren så långt, att 
han föreslog, att någon gång teaterstycken skulle ges gratis å stadens torg, »ty 
då Rom hade sin cirkus, Madrid sina tjurfäktningar, varför skulle icke Karlstad 
också kunna ge ett publikt spektakel»? (1809, 30/9). I fråga om politiska ny
heter får man just ingenting i denna avisa. Typiskt är, att i årgången för 1809 
ingenstädes med ett ord beröras de märkliga händelser, som då inträffade i Karl
stad i samband med resningen mot Gustav IV Adolf.

Karlstads stads historia

1 Den återuppstod dock för en kort tid åren 180G—1808.
- Han blev slutligen satt under förmyndare. Ar 1810 var denne uppkallad inför magi

straten och tillhöils att efterse, att Horrn ej fick hand om några kontanter.
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iÖen ii Martii 1774.

Kulturhistoriska notiser

%ö!- SarlffaM

f Ven. Onfiftorio Carolftadienfi emoftägert, ött 
»vara -Deg od) JTonql. Gymnafii Q3ottrj)tfare, 
bar iag »varit omtdnft, att pä något fatt fun* 
na tjäna tet Slllmänna, fnmt gagna od) föba 

mig fjclf. Sitt träffa genafte reagen till t>mna min önfFanS 
drndenbe, bar Jag, fdfom allbeles obcmeblab nijbegpimare, 
unber [)i>pp od) förtröRan pä faittma 2ll!mage, givars 
fcanb ännu icPc nr fdrPortnb, &rvaxo obegnpdiga Hien> 
nifPosfärleE fcfe af tiber od) oinffiften unbergät ndgon 
föränbring od) tvärs ofnfFränfta mage od) traft, att 
icft allena/l i gemen imberf)älla allt i V7aturen od) VTå> 
ben, utan o<5 i fynnerljet, att gitrva en fattig man brdb 
til! fyllef?, an rninbre till fm nobtorft, allbrig afeynar; 
2>et dr, fager jag: i förlitan pä- /3onom, fom, tfrän mitt 
fy.fia intej.. (n till betta mitt nu woratibe allbra ringa* 
fte något, få imberliga, unber n>« och tväl, iblanb tifict 
od» rofbr, banat rninc dben, fom, ån mtb min od) in 
meb rvatn, mig nu fnart i 27 år faberligen od) efter all 
mennifTliq utfigt obegripeligen forforgt; jag, fom i fä fulb 
fumlig hög grab, fafran fdfom |a ung, rct>an förnummit i* 
frän [jttiiiten Ädlla all gob gdftva ffromar, oagtrtt menni» 
(for, eSimlcne SBerftng, dro befammt, fom banbrätfa, breif* 
fa jag aiiefammané efter ftdnb ort) ivärbe dUfFar oef) bög# 
aglar, boö (jmiIft» jag oef mig pä betÖbmjutafte recommcnderar, 
fager bod dit en gäng, för att iifc efrer benna bagen bt= 
gnnna fatta mig fött till arm, att bet dr i full tillförfigt 
pä jforfynen om önftelig framgditg, jag tf mitibre tagit 
för afgjorbt, än, i aufentbe tin en fiotanbe brffl af arbetr, 
fd wdl nu, fom efter allt ulfeenbe längre fram, funnit mig 
föranldten, att utgifwa cit SBerfo^ibning i fdbant Formar, 
fom af betta förfta Nummer fe0 fan. Dd)» ei minbre t an« 
feenbe till nrjttan, dn bibraganbc tlH dnbamälet, dr inrätt* 
ningcrt meb flit träffat» bäbe in guarto & in odavo.

<£om en ^ibningö egenteliga fpftemdl dr, attannoncer» 
dUabantX» noviteter, fd ffall orf benitad fétfh! eller quart-blab, 
fd meb variationer af Stiftenpfceter -famt alla anbra förr- 
löpanbe fiänbelfer i Ttaturen od) betailmdnn:lefwernet, fom meb 
Juridijfa, Satyri|Ta ämnen oc& SBitterlefar fptlaö; i broilfet fenare 
bdnfcenbc, jag, fäfom reban ägare af nägrabpllfa, tillförfet 
mig, tiC betta gagnanbe reertö uprdttfjdtl. allaSBdtreTen* 
norigpiuianbe bendgeubft» fd i Pocilc fom Profa, bwilfet allt
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Borgarbeväpningen.

1 Domboken 1793, den 27/5 och 3/0.
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En ren tillfällighetstidning var det »Dagblad», som boktryckare Horrn ut
gav till persmässomarknaden år 1794. Han anmäler sin avsikt att utge den i 
Carlstads Stifts Tidningar med följande ord: »Jag har ansett min skyldighet fordra 
att under instundande persmässomarknad utgiva ett halvt ark tidningar varje 
dag, på det ortens respektive invånare icke måtte sakna, vad i sådant avseende 
kunde lända till tjänst och nytta». Bladet skulle innehålla de i andra organ före
kommande viktigaste nyheterna. Prenumeration förekom ej, utan tidningen 
såldes endast i lösnummer. Av detta organ finns intet nummer bevarat i våra 
bibliotek, enligt vad B. Lundstedt upplyser i »Sveriges periodiska litteratur». 
Att det emellertid verkligen utkommit, framgår av en annons i Carlstads Tid
ningar 1794, N:r 3, där samtliga nummer utbjödos för 6 sk. sp. Redan då var det 
emellertid tydligen svårt att uppdriva vissa nummer, ty det heter i annonsen, 
att den som inlämnar ett exemplar av nummer 3, får antingen en skilling i betal
ning eller Carlstads Tidningar under två veckor.

År 1772 hade ett nytt reglemente antagits för stadens militärkår. Enligt 
detta var den sedan organiserad till år 1793. Detta år ingåvo ej mindre än 47 
borgare med handlanden Erik Frykman i spetsen ett memorial, som gick ut på 
ingenting mindre än upphävande av hela inrättningen1. Skriftens författare 
erinrade om att det varit bruk i äldre tider, att städernas borgerskap under 
gevär hedrat staden och sig själva. Sådana gamla inrättningar borde med all 
aktning betraktas. Men man vore å andra sidan skyldig att förändra sådana 
överenskommelser, som ej längre kunde anses nödvändiga. »Efter 20 års tid 
händer icke sällan, att en och samma sak får annat utseende och förhållande; 
det var då ett mera allmänt bruk, att borgerskapen i städerna distingerade sig 
med paraderingar». På senare tid hade flera städer upphört med detta bruk. 
I händelse av fientligt anfall, heter det vidare, lämnas till vars och ens eget mogna 
övervägande, om vi icke både äro för svaga att göra motstånd samt huruvida 
råd och lägenhet medgiver att taga sådana mått och steg som att bestrida kost
naderna för en reguliär trupp. I staden funnes för närvarande garnison och en 
särskild jägarkår utom länets regemente. Borgerskapets militära övningar måste 
under sådana förhållanden anses för överflödiga. Ej heller inre oroligheter kunde 
anföras som skäl för deras bibehållande. »Utom politiskt kannstöperi, som meren
dels sträcker sig till alla kända världsdelar, och vilket är i sig självt oskyldigt, 
hava vi i vårt samfund ingenting om mångvälde att befara och aldraminst, då vi 
äro övertygade därom, att samhällets domare och ämbetsmän icke äro overk-
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Det enklare folkets nöjesliv omtalas sällan annat än i samband med över
trädelser av reglerna för god ordning och på grund därav vållade tilltal och be
straffningar. Ofta nämnas emellertid s. k. lekstuvor, varmed menas danstillställ
ningar anordnade för gesäller och tjänstefolk. För sådana tillställningar ford
rades tillstånd av husbondfolket. Annars blev det böter. År 1777 tilltalades t. ex. 
sex drängar och lärgossar och lika många »pigor och döttrar» för att ha under
låtit att inhämta sagda tillstånd. Även den, som upplät lokal för sådana otill- 
låtna lekstuvor, straffades.

Till enklare nöjestillställningar få vi väl även räkna sådana konststycken, 
som uppfördes av lindansare o. dyl. Dock kunde själva rådhussalen upplåtas för 
sådant. År 1794 fick t. ex. en fru Prietz tillstånd att hyra denna lokal för »lin
dans och andra exercitier». Året därpå omtalas, att staden besöktes av en mario
nettspelare vid namn Philadelphin, som hade att visa »ett missfoster i människo-

samma åskådare utan finna i lagen mer än i vårt militäriska reglemente bommar 
för den eller de, som vill styra och ställa efter eget godtycke». Borgarna hade nog 
att göra med att sköta sina vanliga sysslor. Alan yrkade därför på att magistra
ten inkallade borgerskapet för att höra, om ej den allmänna meningen vore för 
ett upphävande av borgarkåren. Dock uttalade man, att musiken borde bibe
hållas, ja t. o. m. ökas med en klarinettblåsare.

Skrivelsen behandlades vid ett möte den 3 juni. Då gjorde en del av under
tecknarna den reservationen, att de voro beredda att gå i gevär, om konungen 
besökte staden. Detta var ett medgivande, som motståndarna utnyttjade på 
så sätt, att man påpekade, att hertig Fredrik väntades till staden och borde få 
militärisk honnör. Detta förklarade sig emellertid skriftens undertecknare vara 
motståndare till. Magistraten resolverade, att som kåren bestod av 92 man 
och endast 47 anmält missnöje, kunde något upphävande av inrättningen ej kom
ma i fråga. Detta beslut skulle underställas K. Bfhde, som emellertid den 17 i 
samma månad meddelade, att den ej komme att avgiva något yttrande. Man 
hade således beslutat att förbli vid det gamla.

Det blev dock ej så. Redan i okt. samma år ankom en skrivelse från stats
sekreteraren Rosenblad av innehåll, att konungen förordnat, att all »armering 
och exercering» av städernas borgerskap skulle upphöra. Därefter måste man 
ju rätta sig. Men man beslöt dock att behålla musiken. Till dess underhåll skulle 
framdeles varje blivande borgare erlägga samma avgift, som förut betalats Lill 
militärkassan. Inseendet över musiken uppdrogs åt en rådman. Trumslagare 
och pipare skulle varje morgon och afton, »innan trummeslåendet företages», in
ställa sig hos honom på rådhuset.
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skepnad». Mannen tycks ej ha hört till de blyga, ty han vände sig till själva 
landshövdingen med anhållan, att denne skulle utverka rådhussalens öppnande 
för föreställningen. Det blev emellertid avslag med den motiveringen, att salen 
redan vore uthyrd till källarmästare Wennberg för anordnande av annan nöjes- 
tillställning.

För den, som ville öva sig i mera konstmässig dans, fanns tillfälle därtill, då, 
särskilda dansmästare besökte staden. Att dessa ej alltid hade så stor kundkrets 
synes framgå av det förhållandet, att år 1794 en traktör Fernlöf utverkade för
bud för dansmästaren Sahlgren att lämna staden, innan han betalt sina skulder.

Gustav III:s tidevarv var ju den svenska teaterns genombrottsperiod, och 
även i Karlstad började teaterföreställningar under denna tid bli ganska vanliga. 
År 1785 inlämnade komedispelaren Seijerling till magistraten ett tillståndsbevis 
att uppföra skådespel och anmälde sin avsikt att i staden ge föreställningar un
der persmässomarknaden. Han kom även senare tillbaka. År 1789 beslöt magi
straten, att han skulle erlägga en riksdaler »för varje gång han här uppför kome
dier». Däremot antecknas från år 1798, att från K. Bfhde ankommit brev med 
förbud mot komediers eller lustspels anställande i staden. 1804 uppges, att 
teaterföreställningar gåvos i kronobränneriets lokaler. En sorts nöjestillställ- 
ningar, där även teater förekom, voro de s. k. assembléerna. 1791 fick en löjt
nant Stuart tillstånd att hålla sådana å rådhuset under vintermarknaden. Den 
13 febr. s. å. gick den första av stapeln. Två år senare företog man t. o. m. en 
förändring å rådhuset för dessa tillställningars skull, i det man medgav, att en 
dörr skulle få upptagas mellan salen och rådhusrättens sessionsrum. Likaså be
slöts, att det intill arkivet liggande rummet skulle få disponeras. En annan lokal, 
som användes för dylika tillställningar, var rådman Zanders hus vid Salttorget.

I början av 1800 talet uppfördes ett särskilt assembléhus. År 1805 ingavs 
av kungl. sekreteraren G. M. Stuart och fältsekreteraren J. H. Herlenius en skri
velse, i vilken de meddelade, att de inköpt handlanden Hedbergs tomt vid Stora 
torget och där ämnade uppföra ett assembléhus. De förklarade, att huset skulle 
bli ett av de prydligaste i staden. Det uppgavs skola bli 68 alnar långt, 24 alnar 
brett och 16 alnar högt under takresningen. Det uppfördes under sommaren 
samma år. I dec. anhölls om värdering av detsamma i och för brandförsäkring. 
Värderingsinstrumentet upptar ett värde av 3,985 riksdaler sp. banko. Magi
straten förklarade sig ej ha något att erinra mot detta belopp, men ansåg sig 
skyldig att framhålla, att huset genom den i vindsvåningen tilltänkta teater
inrättningen måste anses som eldfarligt, särskilt som man kunde antaga, att »en 
hop resande och okänt folk, som vanligt med elden ovarsamt umgås», där komme 
att uppehålla sig. Dessutom hade direktionen ej ännu för byggnaden anskaffat 
den eldsläckningsmateriel, som den förbundit sig att hålla. Föreställningar 
annonseras redan 1806. Abonnemangsbiljetter gällande hel säsong kostade en
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riksdaler banko, biljetter till enstaka föreställningar 10 sk. 8 rnst. Tillställningar
na började kl. 5 e. m. En hel rad teaterpjäser uppfördes även under de närmaste 
åren i det nya huset. Nämnas må Kotzebues drama »Världsförakt och ånger» och 
»Sanningens belöning» av samme författare. År 1809 uppförde en direktör Lind
qvist åtskilliga skådespel. Stadsvaktmästaren fick order att avkräva honom 3 
riksdaler och 16 sk. banko för vartdera av tvenne spektakler, som han uppfört 
samt samma belopp för framdeles blivande tillställningar. Ur Lindqvists reper
toar må vidare nämnas Lessings drama »Emilia Galotti». De bägge ovan åsyf
tade pjäserna voro sannolikt »Lycksökaren» och »Hovrådinnan Gyllenhalm», som 
annonserades den 23 juni 1809. Senare uppfördes »Skyddsängeln», skådespel i 
5 akter av Lindegren, »Den återförde mannen», »Den unge arrestanten» (Kotze- 
bue) och en repris av »Hovrådinnan Gyllenhalm» samt ännu några stycken. Före
ställningar gåvos även efter assembléhusets tillkomst å rådhusets stora sal. År 
1809 uppträdde där t. ex. en skådespelare vid namn Pratt. I januari 1810 upp
fördes å samma lokal »Angelo, stor bandit genom kärlek». Därefter uppfördes en 
barnbalett i tre avdelningar, vilkas innehåll skildras på följande sätt: Akt. I. 
En transparent teater, varest i fonden konungens vapen synes. I detsamma 
kommer en gammal spanjor, som kastar ifrån sig händer och fötter, vilka för
vandlas uti nymfer och han själv till en venus. Akt II. En ek förvandlar sig till 
en trollkarl, som åter förvandlas till ett Dianas tempel. Akt III. En sängstol, 
varpå lille Hennischen sover. Vilka attraktioner den »baron Gaij», som (även 
1810) begagnade samma lokal för sina konststycken, hade att bjuda på, är obekant. 
Alldeles utan avgift uppläts rådhuset 1794 för en konsert, som uppfördes »endast 
till stadens invånares nöje».

I detta sammanhang må även omtalas några större festligheter i staden, som 
ej förut berörts. 1810 firades konungens namnsdag med kanonsalut från Stora 
torget i tre omgångar, nämligen först i dagningen och sedan dels klockan 3 och 
dels kl. 5. Tidningen meddelade detta, som det heter, »till förekommande av 
aiteration». På kvällen var teaterföreställning i assembléhuset, varvid efter pro
log av Leopold och musik av Kraus och Haeffner uppfördes Beaumarchais drama 
»Eugenie». Kronprins Karl Johan besökte Karlstad första gången år 1812. Då 
var bal å assemblélokalen för ej mindre än 400 personer. Kronprinsen tog enligt 
tidningen Klara älv i beskådande och gjorde sig underrättad om järntranspor
terna. Den 27 februari 1814 högtidlighölls freden med Danmark. Dagen bör
jades med kanonsalut. Kl. 10 samlades magistraten, de äldste och borgerskapet 
för att i procession med landshövdingen i spetsen avtåga till domkyrkan. Där 
sjöngs te deum, under det kanonskott avlossades utanför. På kvällen samlades 
man till assemblé, då salen bl. a. var prydd med en pyramid, å vilken lästes: 
»Karl XIII grundläde, Karl Johan fullbordade Sveriges sällhet». Stadens hus 
voro illuminerade, och på rådhusets fasad prunkade en transparang föreställan-
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de fredens gudinna med en olivkrans i ena handen och en fackla i den andra. 
Nedanför lästes:

»Avund och tvedräkt, från Skandien fly, 
nordiska systrarna upphört med striden, 
och ifrån himlen på silvervit sky 
nedstiger friden.»

Det är ej så lätt att bestämt angiva antalet invånare i Karlstad under 1700- 
talet. Visserligen finnas mantalslängder, men vid begagnande av desamma får 
man komma ihåg, att de siffror, som där upptagas, beteckna antalet av dem, 
som erlade mantal, vilket ej är detsamma som stadens hela befolkningssiffra. 
Det var nämligen vissa grupper, som voro befriade från mantalsavgift, och dessa 
upptas givetvis ej i längderna. Den största grupp, som på detta sätt ej medtages, 
är de minderåriga, barnen under 15 år. Vidare upptas ej personer av adel, men 
detta spelar föga roll, då denna grupp var till antalet obetydlig. Rätt betydande 
kunde däremot den tredje kategori vara, som ej förekommer i längderna. Den 
omfattade alla, som »av särskild orsak» (oftast fattigdom) befriats från mantal. 
År 1719 var antalet mantalsskrivna 506 personer. Den följande tiden med de 
båda stora eldsvådorna 1719 och 1752 kan man nog antaga, att befolkningen 
undergått rätt betydande fluktuationer. Några siffror kunna ej här anföras. 
Däremot finns från tiden omkring tio år efter den sista branden en bestämd siffra 
för hela befolkningstalet. Det var år 1763 1,594 personer, av vilka 1,183 voro 
mantalsskrivna. År 1780 uppges befolkningssiffran till 1,800, och fem år senare 
sägas 1,253 vara mantalsskrivna. Den sistnämnda siffran uppges år 1813 till 
1,520. Sammanfattningsvis torde kunna sägas, att Karlstad före 1800-talets in
gång knappast någon gång uppnådde en folkmängd av mer än 2,000 personer.

En fråga av intresse är Karlstads ställning i förhållande till andra svenska 
städer. Under senare delen av 1700-talet grupperades städerna för bevillnings 
erläggande efter förmodad ekonomisk bärkraft i fem klasser. Till första klassen 
hörde: Stockholm, Göteborg, Karlskrona, Gävle och Åbo. Till den andra Kalmar,

Till sist en notis, som har avseende på »bordets nöjen». 1796 anhöll en herr 
Carl Johan Syk att få som kock biträda dem av stadens invånare, som ville anlita 
honom. Magistraten kunde ej bevilja ansökningen omedelbart utan önskade 
först få reda på, om han ville uteslutande betjäna familjer i deras hem eller även 
önskade hålla spisning för gäster. Slutet blev, att han fick tillstånd att bli traktör 
Året därpå beviljades han även rättighet att ha »kaffenäring».
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Malmö, Uppsala, Uddevalla, Västervik, Västerås och Visby. Alla dessa voro så
ledes mer betydande än Karlstad, som räknades till tredje klassen jämte Borås. 
Falun, Jönköping, Karlshamn, Kristianstad, Linköping, Lund och Örebro. Till 
fjärde hörde: Hälsingborg och Halmstad och en rad norrländska städer; till den 
femte en mängd mindre stapelstäder. År 1789 anhöllo Karlstads borgare, att 
deras stad skulle nedflyttas i fjärde klassen, vilket emellertid ej beviljades. 1792 
rapporterade stadens riksdagsman, att en sådan nedflyttning ej skulle tjänat 
något till, då man ändå måst bära samma tunga.
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Bilagor

Rådmän i Karlstad 1719—1800.

Hade vinkällaren till 1764; stadskapten 1760, 1761 och 1763. G. m.

Varnas 1761 9/11 för dryckenskap. Får 1763 15/10 påstötning att avgå.

Avsked 1768. D. 1786.

D. 1808. Rådman 1788.

Interimsnot. 1719 och 1735. D. 1753 5/7.

E. o.

D. 1733.

D. 1743.Stadskapten.

1758 pneses i kämnärsrätten. D. 1770 3/2.
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Buehau, Carl.
E. o. rådman 1730 7/11.

Brun, Niklas.
Stadsfiskal.

Brelin, Nils.
Stadssekreterare.

Allström, Per.
Fullmakt 1754 11/6.
Justina Buehau.

Ainnreus, Olllf.
Skutälderman.
D. 1786 8/5.

Alberg, Nils.
Fullmakt 1756 6/3.
terare, s. å. revisor i stadskassan. Ägde Dingelsundet.

Vice borgmästare under den tid Rosell var vid riksdagen. 1763 sekre-
G. m. Clara Warg. D. 1768 10/3

Anmaeus, Philip.
E. o. 1730. Fullmakt 1731 8/4.

Billing, Per.
F. 1733. 1758 23/10 v. fiskal och utridare. 1761 6/4 charta sigillate ombudsman. S. å. 
31/8 stadsfiskal. 1770 18/7 rådman. Vid upprepade tillfällen förordnad vid accis- och käm- 
närsrätterna samt har tillika fört protokoll i en kommision vid gränstull rätten 1783—1784.

Carlqvist, Jonas.
Ord. rådman 1754 11/6. 1744 v. stadsfiskal.
C. var skutskeppareålderman.

Broström, Joli.
F. 1723. Var 1743 stadsfiskal i Kristinehamn; blev s. å. kämnärsnotarie i Karlstad, 
rådman 1754. Avskedad från sin tjänst som stadssekr. på grund av oduglighet.

Bergström, Erik Petter.
Hattmakareålderman. F. 1735.
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Ord. 1716 7/4. Avsked för att helt kunna ägna sig ät sina bruk

Fick

Avsked 1731 6/11, dä han blivit vald till borgmästare i

Död 1777 21/6.

E. o. rådman 1769.Son till Gustav Forsell senior.

man 1717 27/3.
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Faxell, Joh. Evertsson.
Stadskassör. D. 1789 26/8. Son till kaplanen i Kila E. Faxell.

Follin, Jonas Andersson.
Stadsnotarie. Fullmakt 1719 19/8.
Skenninge.

Forsell, Lars.
Stadssekreterare 1783.

Eck, Abraham.
E. o. rådman 1705 6/7.
1717 7/3.

Frykman, Erik.
Handlande, rådman 1802.

Evcnsson, Arvid Magnus.
F. 1742. D. 1805.

Forsell, Gustav.
F. 1695. E. o. rådman 1730. Ord. 1731 8/4. Avsked 1754. D. 1755. G. m. Sara Maria 
Geijer Christophersdotter på Brunsberg och fader till rådman i Karlstad med samma namn. 
En dotterdotter var gift med kyrkoherde Tegnér i Millesvik. Gustav Forsell var alltså mor- 
morsfar till Esaias Tegnér.

Forsell, Gustav.
F. 1741. D. 1779.

Carlstcn, Lars.
Rådman. Omnämnes 1761 29/4 som stadssekreterare.

Dahlman, Nils.
F. 1709. D. 1765 5/6. 1763 revisor i stadskassan. D:s änka beviljades 1765 för sin fattig
dom att idka kaffekokeri.

Eliander, Johan.
Rådman 1743 9/5—1763 12/10. 1733—43 stadsfiskal. 1737 syssloman vid hospitalet.
vid avskedet borgmästares karaktär. D. 1769 3/7. Ägde Gunnarskär.

Forsell, Bengt Gustav.
Son till föregående. Rådman 1754—1769.

Ilofsten, Niclas.
F. 1685. D. 1724. Son till lektor Erlandus Ilofsten o. h. h. Christina Cameen, dotter till 
superintendenten B. Cameen. Efter att ha varit stadsnotarie och mantalskommissarie råd- 

1718 befordrad till häradshövding.



Bilagor

Protokollförare i kämnärsrätten 1725. D. 1730.

Avsked som rådman 1730, då han blev vågmästare.

Död 1786 29/6.

Stadsskrivare 1731—1748.

D. 1809.

319

Ilvass, Gustav.
E. o. rådman 1718, ord. 1730.

Kruskopf, Anders.
Se borgmästare.

Nildman, Gustav.
Son till föregående, rådman (nämnes första gången 1779 6/9).

Lagerlöf, Petter.
Se borgmästare.

Lange, Christian.
Född i Grcifsvald och son till åldermannen och kirurgen Paul Lange. Magistraten intygar 
1769 10/6, att han »för någon tid sedan» valts till rådman.

Lidback, Paul.
E. o. rådman 1765 5/6.

Neuniann, A.
Fullmakt som rådman 16/9 1791.

Kruskopf, Anders.
Född i Norrköping 1688. Död 1750 5/8.

Rosell, Arvid.
Se borgmästare.

Norsell, Anders Månsson.
Rådman 1714. Död 1734.

Lindmark, Olof.
Född 1754 8/10, inskriven som stud, i Upsala 1765, 1778 e. o. i kanslikollegium, 1780 sekrete
rare därstädes, 1782 enhälligt vald till stadssekreterare i Karlstad, 1789 rådman med bibe
hållande av stadssekreteraresysslan, 1798 t. f. borgmästare. G. m. Helena Kajsa Kruskopf.

Nildman, Gustav.
F. 1693. D. 1762.

Qucnscl, Josua.
Student 1731, rådman 1757. 1769—1771 v. borgmästare under Kruskopfs vistelse vid riks
dagen. Prceces i kämnärsrätten 1759—64. Avgick från alla tjänster 1798 17/11.

Palmgren, Johan.
Dog 1761. Val av efterträdare 1762 9/2.

Reinholdsson, Reinhold.
Rådman 1753—1756. D. i dec. 1756.
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E. o. rådman 1716.

D. 1726.

D. 1810.

D. 1811.
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Rosell, Jakob.
Kämnär, broder till ovanstående.

Wennersten, Lars.
E. o. rådman 1743. D. 1754. Ägde Sanna, Sikterud i öline och /kstebyholms sågbruk.

Strömberg, Sven O:son.
Rådman. Hade en dotter Greta, som var gift med sieur Johan Forsell.

Swedcrus, Karl.
Se borgmästare.

Tingberg, Johan.
Rådman 1702. Under Ringers frånvaro v. borgmästare. D. 1738.

Wennberg, Anders.
Rådman 1777—1806. Anhåller 1765 att få bli handelsman i Karlstad; kallas då bokhållare.
Blev borgare 1767.

Wennberg, Johan.
Broder till föregående, källarmästare.

Zander, Johan Christian.
F. 174(5). Kopparslagarcälderman, riksdagsman, rådman 1797.

Åbom, Johan.
E. o. rådman 1730, ord. 1735. Avgick 1754.

Tholerus, Thomas.
E. o. rådman 1762. Bland hans övriga uppdrag må nämnas: ordförandeskapet i kämnärs- 
rätten, tillsyn vid rådhusbygget, överinseende över vägbyggen, ståndsregleringen vid mark
nader o. s. v. 1761 29/4 anhåller han om burskap å den näring, sill- och salthandel, som hans 
fader, rådman E. Tholerus, i livstiden drivit. Han fick detta 1763 30/3. Tholerus’ val till 
e. o. rådman 1761 förklarades genom landshövdingens brev d. 2/5 ogiltigt. Året därpå blev 
han emellertid rådman.

Rosell, Martin.
F. 1689. D. 1748.

Tholerus, Erik Johansson.
F. 1690. D. 1743. E. o. rådman 1716.

Sjögren, Erik Andersson.
Fabrikör. E. o. rådman 1768. D. 1789.
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Gård- och tomtägare i Karlstad år 1793.
(Enligt Fincmans jordcbok).

ÄgarensTomtnummer. Tomtnummer.namn.

39.

17.

31—32.

321

13.
11.

15.
IG.

62—1/2 63.
1/2 63.
64.

Karduansmakarmästare 
Gullström.

Krögarc Dahlström. 
Vagnmakare Fryklind. 
Klensmeden Hultgren. 
Rektor Segermark. 
Klensmeden Frykblad. 
Konditor Billcngrcn. 
Pottmakarc Hammarberg. 
Bokbindare Tegelman. 
Kopparslagare Zander. 
Sämskmakare Stenbom. 
Fru Fjcllander. 
Lidbacks sterbhus. 
Landshövding Uggla. 
Rådman Wennberg. 
Direktör Hcublein. 
Namnes ej. 
Borgmästare Evensson. 
Auditör Ratkind. 
Fruarna Segermark och 

Lagergren. 
Fältskär Biesert. 
Handlande Claréus.

» Carlgren och 
Sofia Sundia. 

Perukmakare Pihlgren. 
Förbigångna. 
Hospitalstomten. 
Förbigången. 
Hambergs änka. 
Karduansmakare Zetter- 

wall.
Rådman Nildman. 
Handlande Olov Anders

son.
Lanträntmästare Sjöstcdt. 
Rådman Lindmark.

23 och halva 24.
24 halva och 25.
26—28.
29—30.

76—77.
78.

73.
74—75.

5.
6.

33—34.
35—37.
38.

1—3.
4.

40.
41.
42.
43.
44.
45.
46.
47.
48—50.
51.
52—1/2 53.

• 1/2 53.
54—55.
56.
57.
58.
59.
60.
61.

18.
19.
20—21.
22.

8.
9.
10—11.
12.

65—66.
67—68.
69.
70.
71.
72.

Biskopen.
Vågmästare Salomon

Kruskopf.
Rådman Bergström.
Sämskmakare Skoglund.
Handskmakarne Haqvc 

och Falk.
Klockare Ullgren.
Kapten Wennerstjerna.
Garvarmästcr Borre.
Hovpredikanten Forsman 

och Olov Olsson (hälf
ten var).

Samma som föregående.
Färgaren Lars Petter 

Hessc.
Sämskmakare Wcnncrbcrg
Erik Nilsson och krono- 

vaktmästare Hagström 
(hälften var).

Kronovaktmästare Hag
ström.

Ej upptagen.
Ingeniör Dahlman.
Kopparslagare Zander.
Perukmakare Gagner och 

garvare Hertzberg.
Ovanstående.
Brukspatron Roman.
Prosten Eurén.
Konsistorienotarie Ahl- 

stedt.
Landssckrcterarc Gcrin- 

gius.
Landshövding Uggla.
Doktor Antonsson.
Handelsman Olov Anders

son.

Ägarens namn.
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Tomtnummer.Tomtnummer.

92.

103.

108.
158.

165.

322

173.
174—175.

99.
100.
101.
102.

101—106.
107.

145.
146.

166.
167. 
168—169.
170.
171.
172.

117.
118.

93.
94.
95.
96.
97.
98.
143.
144.

153.
154.
155.
156.
157.

159.
160.
161.
162.
163.
164.

184.
185.
186.

109—110.
111.
112.
113.
114.
115—116.

147.
148—149.
150.
151.
152.

176.
177 o. 1/2 178.
179.
180—181.
182.
183.

79.
80.
81.
82.
83—84.
85.
86.
87—88.
89—90.
91.

Ägarens namn.
Auditör Tholerus. 
Sekreterare Bratt. 
Lidbacks sterbhus. 
Hattmakare Frcdin. 
Assessor Ekman. 
Asscssorskan Linroth. 
Räntmästare Sjöstcdt. 
Rådman J. Wennberg.

• Billing.
Olov Olofsson och hov- 

slagare Kruses arvingar.
Skräddarna Ekelund och 

Tingwall.
Murmästare Beckman. 
Tingwalls änka, 
llökare Allcn. 
Postinspektör Bagge. 
Hökare Blomgren. 
Fru Hamberg.
Besökaren Sundmark.
Jonas Eskilsson, Jan Te

gel o. Niklas Berggren.
Nils Torbjörnsson.

• • och
Anders Classon.

Jonas Andersson.
Herr Johan Kollbcrg. 
Lektor Piscator.
Fcrnlöfs änka.
Snickare Lindcll och An

ders Hult.
Gevaldigcr Sundberg. 
Olov Ägren.
Tunnbindare Tillgren. 
Jungfru Eva Lovisa Holtz.

D:o 
och Olov Gillström.

Bokhållaren Olov Gill
ström.

Hovslagare Kryström. 
Rådman Wennberg. 
Ej upptagen.
Asscssorskan Linroth. 
Räntmästare Sjöstcdt. 
Auditör Ratkind o. handl.

Clarholm.
Åkaren Jonas Nilsson och

Ä garens namn.
Tunnbindare Sundals 
änka.

Sadelmakare Bodin.
Skomakare Fcrnström.
Fru Sjögren.
Madam Bäckman.
Brukspatron Lcnnartsson.

D:o 
och sekr. Bratt.

Landskamrer Wcster.
Landskamrer Westcrs 

gamla kålgårdar.
Fru Hillebrand.
Sekr. Bratt.
Stadskirurg Flanck.
Hovslagare Kryström. 
Madam Bäckman.
Hälften äges av fru Sjö

gren o. hälften av And. 
Frykman o. Jan Jansson 

Pottmakare Runström. 
Madam Kollbcrg.
Pumpmakare And. Jons

son och båtsman Jonas 
Jonsson..

Åkare Olov Olsson.
Sockarbagare Bredahl. 
Sämskmakare Romberg.
Jungfru Britta Maria 

Sundia.
Rådman Neuman. (Ägor

na innehas av borg
mästare Evensson).

Assessor Storck.
Buntmakarc Fichtelii 

änka.
Dragaren Anders Dahl

gren.
Handlande Clarholm.

» Carlquist.
Glasmästare Hallberg.

» n

Hattmakare Svanbom.
Fru Sjögren (änka efter 

handl. Erik Sjögren).
Inspektor Hallgren.
Länsbokhållarc Lundstedt
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Tomlnummer. Tomlnummer.

201.

230.

234.

235.

238.

200.

323

236.
237.

190.
191.

208.
209.
210.

139.
140.
141.
142.
187.
188.
189.

202.
203.
204.

136 o. 1/2 137.
1/2 137.
138.

192.
193. 
194—195.
196.
197.
198.
199.

205.
206—207.

119
120
121
122
123
124
125
126
127
128

129.
130.
131.
132—133.
134.
135.

231.
232.
233.

239.
240.
241.

211—212.
213.
214.
215—216.
217.

218.
219—221.
222—223.
224.
225—226.
227.
228.
229.

Ägarens namn. 
Bleckslagarc Bcvie. 
Handlande Almqvist. 
Stadskirurgen Flanck. 
Glasmästare Lindström. 
Mjölhandlare Rybcrg. 
Assessor Storck. 
Ej upptagen. 
Gördelmakare Röding. 
Syssloman Faxcll. 
Jungfru Britt Maria 

Sundia.
Sämskmakarc Romberg. 
Vaktmästare Wennerlund. 
Bengt Bolin. 
Sämskmakarc Lundberg. 
Postinspcktor Bagge. 
Linvävare Lindström och 

skräddare Johan Hell- 
bom.

Erik Söderberg. 
Erik Mattsson.
Dragarna Mats Brun, Olov 

Nilsson o. And. Bengts
son.

Kassör Faxclls arvingar. 
Lektor Piscator.
Petter Nyqvist. 
Erik Ersson. 
Länsbokhållarc Lundstcdt 
Kopparslagare Carlström.

D:o 
och båtkarlen Jonas 
Svensson.

Båtkarlen Jan Jansson. 
Åkare Anders Persson o.

stensättaren Anders An
dersson.

Asscssorskan Linroth. 
Major Stuart. 
Guldsmeden Sundberg. 
Jungfru Hallgren. 
Svarvare Lundgren. 
Gevaldigcr Sundberg. 
Tobaksspinnaren Anders 

Blom.
Auditör Ratkind o. An

ders Berg.

Ägarens namn.
Kyrkvaktare Anders Jons

son.
Stadstjänarc Nyberg.
Holmbergs änka.
Landskamrcr Wester och 

bildhuggare Grund.
Auditör Ratkind.
Snickare Wcnncrström o.

Olov Jansson.
Anders Chrisloffcrsson.
Lars Perssons änka.
Erik Dahlström och Nils 

Jonsson.
Bagare Högström.
Handelsman Kjellman.
Målare Jomeus.
Bokbindare Åkerberg.
Båtkarlarna Jonas Svens

son o. And. Larsson.
Sadclmakare Berg.
Akarc Jöns Olsson.
Ej utsatta.
Kommissarie Bergman.
Tenngjutare Lagergren.
Lena Thodin.
Hovslagarc Ekström.
Lars Elofsson och Olov 

Olsson.
Erik Ersson och Wester- 

lunds arvingar.
Båtkarlen Jonas Larsson.
Glasförarc Wennerberg.
Båtkarlarna And. Olsson 

och Nils Nilsson.
Jonas Olsson och Petter 

Söderberg och Hahvard 
Halwardson.

Båtkarlen Smålänning o. 
Karl Jansson.

Anders Rahm.
Sven Månsson och Annika 

Tingren.
Jakob Pettersson och Erik 

Ersson.
Stensättare Karl Olsson.
Skomakare Jonieus.
Nålmakare Lind.





REGISTER





Personregister

PERSONREGISTER
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Bagge, S., mantalskommissarie, 29.
Beaumarchais, P. A. Caron de, förf., 311.
Beck, Z., urmakare, 47.
Becklin, H., 159.
Bellström, överjägmästarc, 123.
Benzien, B., 162.
Berg, tunnbindare, 98.
—, slaktare, 100.
—, sadelmakare, 272.
—, L., tenngjutare, 21.
—, O., hantverkare, 55, 67.
—, O. P-son, båtsman, 68.
—, S. L., 159.
Bcrgelin, O. F., läkare. 284.
Berglöf, A., garvare, 256.
Bergman, Joh., sämskmakarc, 202, 203, 211, 

259, 292, 304.
—, Jonas, handlande, 130.
—, Magnus, handlande, 111, 261.
—, Mikael, befallningsman, 83.
Bergsten, K., urmakare, 254.

Adelcrantz, C. F., överintendent, 214.
Adelheim, hovjunkare, 175.
Adler, J., hantverkare, 55.
Adlcrsparre, G., revolutionsman, 184, 297, 

298. 300.
Adolf Fredrik, konung, 159, 176.
Åhlén, L., sämskmakarc, 74, 75.
Ahlgren, J., handlande, 238.
Ahlin, handlande, 48, 65, 80.
Akcn, F. M. von, apotekare, 120, 121, 281, 

282.
Alberg, N., rådman, 28, 53, 74.
A(h)lbom, C., kaplan, 140, 226.
Albom, E., redare, 242.
Alén, L., hökarc, 304.
Allgeijcr, C. Chr., kaffekokarc, 171.
Allström, P., rådman, 35, 87, 111.
Almbcrg, A., 159.
Alstedt, P., konsistorienotarie, 21, 306.
Alsterlund, hovpredikant, 228.
Altar, J., mästare, 68, 96, 111.
Amnieus, Ph., rådman, 111, 125, 170.
Anders bergbrytare, 87.
—, gosse, 286.
Andersdotter, Margareta, deja, 122.
—, Stina, 62.
Andersson, A., handlande, 29, 98, 159, 168, 

176. 270—71, 290.
—, G. A., fabrikör, 29.
—, E., handlande, 238.
—, J., tegclslagarc, 104.
—, N., 68.
—, O., handlande, 29, 217.
—, P., 68, 111.
—, S., handlande, 55.
—, Tolle, 68, 245.
Andcrsson-Sjöberg, E., 35.
Ankarcrona, mönsterherre, 66.
Ankarsvärd, J. A., kapten, 300.
Anrep, lagman, 144.

Antonsson, B., lektor, 22, 149.
—, J. R., bokhandlare, 23.
—, Reinh., assessor, 36, 37, 48—51, 53, 59, 

78, 82—84, 93, 96, 104, 134, 157—161, 
169, 248, 260, 290.

Apelgren, O., gesäll, 252.
Appclqvist, G., sötare, 280.
Aren, fänrik, 207.
Arcnandcr, J., stadsfiskal, 170.
—, P. A-son, bagare, 149.
Arfwidsson, N., bergsråd, 28.
Armfclt, G. M., kungagunstling. 205, 243, 

294, 295.
Arvid, skomakare, 102.
Aurivillius, M., superintendent, 130, 

136, 187.
—, P., professor, 136.
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Carlberg, J. E., kapten, arkitekt, 43, 48, 49, 
128, 143.

—, handlande, 238.
Carleson, ryttmästare, 300.
Carlgren, handlande, 272.
—, J., kaplan, 226.
Carlgrund, E., kyrkoherde, 18, 130. 
Carlheim, J., bankokommissarie, 23. 
—, Sara, prostinna, 18.
Carlman, P., kaplan, 20.
Carlmark, G., lärling, 258.
Carlqvist, J., sekreterare, 36, 90. 
—, N., handlande, 87, 90, 249. 
Carlstedt, A., borgare, 55, 100. 
Carlstcn, L., handlande, 157. 
Carlström, Sara, madam, 28. 
Carolinas, M., lektor, 22.
Cederlöf, H., sämskmakarc, 256.
Christophcrsson, A., bergsprängarc, 232. 
Claesson, svarvare, 301.
Clareen, G., handlande, 19, 90, 105, 106. 
—, J., hantverkare, 19.
Glarholm, handlande, 271.
—, P., läkare, 288.
Classon, J., hantverkare, 55.
Clausson. N., smed, 103.
Clementz, buntmakare, 30.
Collin, C. Gerh., fabrikör, 107. 
Cronstedt, generallöjtnant, 46. 
—, C. J., överintendent, 143.

Dahlgren, E., laxfiskare 55.
—, J., åkare, 68, 111.
DaUmcr, M., fabrikör, 107, 109.

Broström, Dan, skeppsredare, 89.
—, Joh., stadssekreterare, 194.
Brun, Chr., skutbyggare, 90.
—, N., handlande, 87.
—, Tolle A-son, skutbyggare, 90.
Bryngelsson, A., brobyggmästarc, 43.
Bröms, I., superintendent, 131, 136.
—, C. G., kommerseråd, 292.
Buchau, C., källarmästare, 27, 55, 90, 105, 

166.
—, Sara, fru, 168.
Böhnen, von, ryttmästare, 300.
Börjesson, G., borgmästare, 23.

Bergström, E. P., hattmakare och rådman, 
19, 190, 254, 285, 286.

—, J., stadssekreterare, 53.
Beschc, de, lantmätare, 29.
Bcyer, I.., kronobefallningsman, 35, 138.
Biesért, borgare, 68.
Bihl, N., krögare, 20.
Billberg, kammarråd, 300.
Billengrcn, tullskrivare, 236.
Billing, P., rådman, 75, 187, 240, 266, 286, 

301, 306.
Biörnson, skeppsbyggare, 90.
Bjurbäck, O., biskop, 225, 226.
—, biskopinna, 234.
Björkgren, gesäll, 101.
Björn, A., krögare, 30.
—, Greta, hustru, 30.
—, skoflickare, 287.
Blachct, J. E., läkare, 284.
Blomberg, N., 159.
Blomgren, hökare, 206, 271.
—, Abr., slaktare, 68, 73, 74, 111,159,171,263.
Bodin, D. S., kaplan, 226, 227.
Bonander, L., borgmästare, 156.
Borgström, Anna Maria, 98.
—, J., bokbindarmästare, 98, 167.
—, L., apotekare, 285.
—, Nils, brukspatron, 19.
—, Niklas, 46.
Borre, Cl., garvare, 20, 159.
Boström, svarvare, 287.
Brand, änka, 87.
Brandtberg, sötare, 280.
Branting, befallningsman, 275.
Branzell, byggmästare, 247.
Bratt, G., brukspatron, 243, 270, 271.
—, H., 304.
—, L. G., lagman, 269, 270, 304.
—, Beinh., löjtnant, 207.
Brattström, Anna, fru, 101.
Brobeck, madam, 107.
Brodel), handlande, 237, 238.
Brokman, C. boktryckare, 108.
Brolin, J., kartograf, 18, 28.
—, Johannes, 289.
Broman, E., superintendent, 19.
Bromander, C. V., f. d. domprost, 49, 96, 

176, 302.
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Dahlström, handlande, 237.
—, E., timmerman, 301.
—, Daniel, knivsmed, 58.
Delsbo-Anna 57.
Dimberg, handlande 237.
Draminsky, brandmästare 117.
Dryselius, D. E., hovrättsnotarie, 22, 190.

Falk, trumslagare 28G.
—, änka 148.
Fallen, C. F., professor 229, 230.
Faxell, Christ. 16.
—, J., stadskassör 29, 65.
Fcrnborg, gästgivare 113.
Ferncr, Britta Maria 160.
Fcrnlöf, hökare 213.

Gadde, Ebba Kristina, fru, 176.
Gagnér, P., gesäll, 21.
Gaij, komediant, 311.
Gcdner, Christ, provincialmedieus, 119, 123, 

150, 285.
Gcijer, B. G., brukspatron 82.

Fcrnlöf, traktör 310.
—, N., guldsmed, 14, 73.
—, P., gesäll 251, 252.
Fernow, E., förf. 160, 246.
Fineman, J. A., lantmätare 240, 302.
Fint, A., laxfiskare 111.
Fjcllandcr, G., handelsman, 65, 237, 238, 

242, 243, 261.
Flank, A., fältskär 68, 120, 158.
—, A., fabrikör 106.
Florclius, A., ålderman 55, 86.
Florman, häradshövding 292.
Follin, .1., sekreterare, 87, 156.
Forsman, M., laxfiskarc 111.
Forssell, handlande 87.
—, B. G., rådman 28, 87.
—, G. (d. ä.) 11, 53, 54, 90.
—, G. (d. y.) 65.
—, J. G., slaktare, 73, 74, 80, 111. 149, 159, 

242.
Fredin, hattmakare 236, 279.
Fredrik I, sv. konung 47, 64.
Fredrik Adolf, hertig 309.
Fredrika, drottning 184.
Freudcnthal, P., apotekare, 25, 27, 48, 121.
Fridstedt, J., ålderman 126.
Frykblad, klensmed 222.
Frykbom, A., fabrikör 107.
—, J., 107.
Fryklind, vagnmakare 208.
—, E., gesäll 253.
Frykman, E., rådman, 28, 190, 211, 217, 

237, 238, 240, 261, 280, 292, 308.
-—-, E., bruksbokhällare 254.
—, Elisabet, prostinna 19.
Fryxell, Abr., fabrikör 107.
—, Anders, historieskrivare 207.
—, Axel, lektor 229, 232, 280.
—, II. F., kamrer 144.
—, Joh., lektor 22, 132. 143, 149.
Fröding, grosshandlare 248.

Eckerberg, Lisa, hospitalshjon 62.
Eekorn. .1.. skeppare, 245.
Edbom, sötare, 280.
Edgrcn, E., stadskassör 200.
Eek, Abr., rådman, brukspatron, 19, 27, 82.
Eikhorn, N. 159.
Ek, II., brukspatron, 128.
Ekebohm, M., rådman, 26.
Ekel, byggmästare, 32, 59, 142.
Ekman, A., stadskassör, 65, 200.
—, C., fänrik, 83.
■—, J. II., stadsphysieus, 28, 120, 217, 275, 

285.
■—, P., auditör, 156.
Ekström, hovslagare, 271.
Elfdalius, S., superintendent, 24.
Elfstrand, landssekreterare, 211, 280.
Eliandcr, J., stadsfiskal, 122.
Elliot, I-I., engelsk diplomat, 295.
Elofsson, L., 302.
Emmerz, regementsfältskär, 171.
Eneroth, urmakare 100.
Engholm, kronobefallningsman 42.
Erasmi, G., brukspatron 82.
Erik, (»gamle E.») 264.
Ersson, A., 68.
■—-, ö., slaktare 80.
Eurén, E., prost, 21, 146, 202.
—, M., lektor 306.
Evensson, A. M., bergmästare, 178, 180, 187, 

290, 295.
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Hagslröm, Erik, arrestvaktmästarc 20, 197.
—, Erland, tobaksspinnarc 105, 106.
Hallberg, glasmästare 222.
Haller, Chr., byggmästare 19, 32, 47, 48, 

113, 126. 128, 129, 132.
Halvardson, .1., laxfiskare 111.
Hambn, K., handlande 104.
Hamilton, J. A., landshövding 49, 163—166, 

175, 176, 178. 245.
Hammar, P.. hovslagarc 301.
Hammaren, E., gymnasist 62, 149.
Hainmarin, J., författare 20.
Hamnerin, ()., skräddargesäll 251.
—, P., provincialmedicus 119, 120, 123.
Hansson. Henrik, laxfiskarc 111.
—. Even, präst 187.
Hassel, fånge 62.

Hassclqvist, gymnasist 62.
Hassclström. J., kaplan 125. 127, 128, 138. 

140.
—, O.. 159.
Hedberg. P., handlande 193, 237, 238, 310.
Hedengren, sekreterare 46.
Hedenström, II. P., pedagog 233.
Heijkensköld, major 248.
Heland, von, major 180.
Hcllichius, Abr., kapten 19.
—, H., lektor 19.
Herlcnius, J. H., fältsekreterare 310.
Hernodh, stadsfiskal 195.
Hcrtell, Blcchert, brukspatron 82.
Hertz, P., murmästare 260.
Hcrweghr, D., biskop 222, 223, 226, 284.
Hesse, II. F., färgare 99, 108, 157.
Hessclgren, lärare 148.
Hessclius, provincialmedicus 123.
Heublcin, C. J. (»Hybelejen») 26, 182, 214—- 

216, 237, 246—249, 263—268, 270, 272, 
273, 291, 295.

—, Joh. (d. ä.) 105, 106, 180.
—, .Joh. (d. y.) 65, 68, 69, 263.
Hiltebrandt, C. F., lantmätare 16, 38, 68, 

118.
Hindersson, L., borgare 55.
Hindriksson, fånge 62.
Hindrieksson, S., klockare 11.
Hinnarsson, H. 68.
Hiortsson, N., handlande 87.
Hjelman, E., stadsfältskär 119, 129.
Hofgren, H., pedagog 232, 233.
—, J., kollega 19.
Hoffman, J., rådman 155.
Hoflander, P., lektor 29.
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